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Grondwetreferendum 
een feest van 
Voor het eerst in 200 jaar gaat 
Nederland naar de stembus voor 
een referendum. Het onderwerp: 
de Europese grondwet. D66-
kamerlid Boris van der Ham 
maakte het mogelijk, en collega 
Lousewies van der Laan probeert 
alle 'ja'-stemmers te verenigen in 
een zinderende campagne. - door 
Andor Admiraal 

Is zo'n grondwet niet te uitgebreid 
en te ingewikkeld om een mening 
over te hebben? Boris van der Ham, 
die mede-initiatief nam tot het refe
rendum, moet lachen: "Als je dat 
vindt, moet je ook de Tweede Kamer
verkiezingen afschaffen. Verkiezings
programma's zijn ook dik en ingewik
keld. Mensen kunnen uit debatten en 
discussies prima opmaken wat de 
grondwet doet en wat ze daar van vin
den. Sterker nog, omdat mensen nu 
eindelijk zelf wat te zeggen krijgen 
over Europa, groeit de interesse. Dat 
zie je in landen waar ze al eerder een 
referendum hadden." 

D66 begint aan een intensieve 'ja'
campagne. Lousewies van der Laan 
heeft daarvoor de aparte stichting 
"Beter Europa' opgericht. "We willen 
zoveel mogelijk organisaties, bedrij
ven en individuen die pro-grondwet 
zijn op één lijn krijgen. Ook wie zich 
niet met 066 wil afficheren, moet mee 
kunnen doen." 

Gaat Beter Europa nu anders cam
pagne voéren dan als 066 dat alléén 
zou doen? Van der Laan: "Omdat we 
een brede ja-campagne zijn, kunnen 
we veel beter aan fondswerving doen. 
We gebruiken geen geld van 066. Daar 

staat tegenover, dat we niet noodza
kelijk de D66-speerpunten centraal 
stellen. We concentreren ons op die 
elementen, waarvan we weten dat ze 
mensen het meest aanspreken." Van 
der Ham: "Met tien nieuwe landen 
erbij, moet Europa de besluitvor
mingsstructuur herzien. Maar we 
gaan niet met een staatsrechtelijk ver
haal naar de kiezer. Ik ga wijzen op 
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het feit dat door de grondwet einde
lijk de miljarden verkwistende land
bouwsubsidies aangepakt kunnen 
worden." 

Van der Laan is het daar mee eens. 
"We moeten duidelijk maken dat wie 
vóór de grondwet stemt, kiest voor 
een sterk Nederland binnen een sterk 
Europa. Daar zit geen tegenstelling in, 
want Nederland is Europa! De grond-

wet maakt de EU slagvaardiger, bij
voorbeeld op het gebied van terreur
bestrijding. Bovendien Europa moet 
zich economisch en politiek kunnen 
meten met de VS en China en ook dat 
vraagt om meer eenheid. Bovendien 
ma.akt de grondwet eindelijk duidelijk 
waar Europa over gaat en wat 
Nederland zelf mag beslissen.'' 

En als het toch een nee wordt? Is 
het referendum dan mislukt? "Nee, de 
uitslag bepaalt niet of een referendum 
geslaagd is. je legt die verantwoorde
lijkheid niet voor niets bij de kiezer. 
Het is niet slim dat sommige politici 
doen alsof Europa vergaat zonder 
deze grondwet. Als het een nee wordt, 
dan moeten we dat respecteren. Dan 
gaan we op zoek naar manieren om 
Europa slagvaardiger en democrati
scher te maken die wél op draagvlak 
kunnen rekenen. Maar ik ben ervan 
overtuigd dat het niet zover komt .'' 

Meer informatie, of 
meedoen met de cam
pagne? www.betereuro
pa.nu 

Democraat 
vernieuwd! 
Een andere papiersoort, nieuwe 
lay-out, een gewijzigde inhoude
lijke opzet en bovendien vier 
extra pagina's: democraat is com
pleet vernieuwd. 

Jonge Democraten eisen zetel op 
. 
1n de SER 

Vanaf deze democraat is alle 
informatie gemakkelijk terug te vin
den in één van de vijf katernen. Het 
katern de politiek biedt u het nieuws 
van de fracties uit Den Haag en 
Brussel. In de mening staan opinies 
en meningen van partijleden centra· 
al. Het buitenland praat u bij over 
ontwikkelingen bij zusterpartijen en 
samenwerkingsverbanden. Het slot
katern de partij geeft partijnieuws 
uit het land en van de landelijke par
tijorganisatie. 

De Jonge Democraten eisen 
samen met het CDJA een jonge
renzetel in de SER op. Deze zetel 
moet tegenwicht bieden aan bet 
"hoge ouderengebalte" in de raad. 

De jongeren hebben aan alle leden 
van de SER een brief gestuurd waarin 
zij de SER-Leden om steun vragen 
voor de instelling van een jongeren
zetel. Hun eisen zetten zij dinsdag 15 
februari jl kracht bij door symbolisch 
een stoel het hoofdgebouw van de 
Sociaal-Economische Raad (SER) in 
Den Haag binnen te dragen. Daarbij 
hielden de jongeren de hal van het 
SER-gebouw korte tijd bezet. 

In de ogen van de jongeren heeft 
de SER na het sociaal akkoord tussen 
bonden, werkgevers en het kabinet 
alleen maar adviezen gegeven die 
ongunstig uitpakken voor jongeren. 
"Ze zijn niet toekomstgericht. Het is 
niet toevallig dat vooral de verouder
de vakbonden hierin hun stem heb
ben gehad. Hoog tijd dus voor een 
jongerenzetel," aldus Jan Paternote, 
voorzitter van de Jonge Democraten. 
Voor de JO is een voorbeeld van zo'n 
kortetermijnadvies de SER-nota over 
de AOW-gerechtigde leeftijd, die zij 
kost wat kost in stand willen houden. 
Ook maken de jongeren zich zorgen 
over het aankomende advies over de 
kortdurende WW. "De kortdurende 

WW is heel belangrijk voor een flexi
bele economie als de Nederlandse, 
zeker voor mensen die net de arbeids
markt betreden." 

Al eerder hebben de Jonge 
Democraten aandacht gevraagd voor 
het feit dat jongeren te weinig invloed 
hebben op het lange termijnbeleid. 
"Bij het bespreken van lange termijn
beleid behoort ook de toekomst aan 
tafel te zitten," vinden Paternatte en 
zijn CDJA-collega Van Bruchem. 
Tijdens een nieuwjaarstoespraak voor 

de D66-afdeling Amsterdam signa
leerde Paternotte: "Op sociaal-econo
misch terrein krijgen de vakbonden 
hun zin met korte termijnbeleid. Op 
milieugebied voert dit kabinet een 
beleid van 'nu even niet.' Nederland 
heeft duidelijk behoefte aan een par
tij die zich focust op het debat over 
de toekomst." In de ogen van 
Paternatte kan 066 die rol vervullen. 
Hij hoopt dan ook op D66-steun voor 
de plannen voor een jongerenzetel in 
de SER. (PH) 

De democraat levert zo een her
nieuwde bijdrage aan de informatie
voorziening en het debat binnen 
onze partij. 

Wi/co Wolfers, lid communicatie lan
delijk bestuur 

Ledenaantal 1n 
2004 licht 
gedaald 
D66 beeft, na drie opeenvolgende 
jaren van ledenwinst, in 2004 haar 
ledenaantal ten opzicht van 2003 
netto zien dalen met 650 leden. De 
partij verwelkomde desondanks in 
2004 ruim 750 nieuwe ledèn. Het 
ledenverlies van de partij past in het 
beeld van dalende ledenaantallen die 
alle politieke partijen lieten zien. 
Uitzonderingen hierop waren de SP, 
GroenLinks en de SGP die een minie
me ledenwinst wisten te boeken. (PH) 
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de politiek, het nieuws van de D66-fracties in Den Haag en Brussel 

Anti-terreurmaatregelen 
moeten effectief •• ZIJn 
Alsof er een enorm taboe werd doorbroken, zo reageerden ande
re partijen toen D66 liet weten moeite te hebben met een aantal 
anti-terreurmaatregelen. "De heer Dittrich weet niet in wat voor 
tijd wij leven," zei CDA-voorman Verhagen. Hoe reageert Dittrich 
op dergelijke grote woorden?- door Andor Admiraal 

bestrijding te praten. Zelfs conser
vatieve denktanks zoals de 
Heritage Foundation zeiden over 
deze maatregelen: ineffectief, pure 
symboliek. Zelfs de medestanders 
van George W. Bush vinden dat 
Nederland hier doorschiet." 

gewoon nuchter naar dingen kij
ken." 

Waarom vindt u het zo belangrijk 
dat de maatregelen tijdelijk zijn? 
De dreiging is toch niet van van
daag op morgen verdwenen? 

"De terreurdreiging in 
Nederland is reëel, dat zien wij 
ook. Maar dan komt de vraag welke 
maatregelen je moet nemen om de 
veiligheid zo goed mogelijk te 
garanderen. Snmmige maatregelen 
vindt D66 hard nodig, bijvoorbeeld 
betere samenwerking tussen 
Europese inlichtingendiensten . en 
uitbreiding van de AIVD. Andere 
zaken willen we een kans geven, 
zoals het voor de klas weghalen 
van radicale docenten die haat 
zaaien. Dat kan effectief zijn. Maar 
een aantal maatregelen haalt niets 
uit. Dat moet je dan ook kunnen 
zeggen." 

de gaten, kijk wat hij uitspookt en 
met wie hij contact heeft. Minister 
Donner zegt: laat zo iemand zich 
periodiek melden op het politiebu
reau. Maar dan? Vraagt de agent of 
hij soms van plan is een terreur
daad te plegen? Of gaat hij een 
theologische discussie aan? 
Uiteindelijk zou het wel eens ave
rechts kunnen werken: straks ben 
je ·pas iemand in die kringen als je 
een meldplicht krijgt opgelegd. Een 
delegatie van de fractie was 
onlangs in de VS om over terreur-

Waar maakt u zich eigenlijk meer 
zorgen over? Over de dreiging van 
terreur of over een overheid die 
ongecontroleerde macht naar zich 
toetrekt? 

"We nemen nu in hoog tempo een 
groot aantal maatregelen. Het valt 
nog te bezien hoe die uitwerken. 
Sommige zullen minder opleveren 
dan we hoopten, andere zullen tot 
onvoorziene complicaties leiden. 
We moeten niet in de haast ons 
rechtssysteem fundamenteel ver
anderen. Het zou goed zijn als we 
over een paar jaar nog eens nuch
ter terugkijken. Werkt een bepaal
de maatregel, dan verlengen we 
die. En anders moeten we iets 
beters verzinnen." 

Op welke maatregelen doelt u dan? 
"Het verbod op het goedpraten van 
een terroristische daad bijvoor
beeld. Welke geweictsdaad is ter
reur, welke niet? Waar houdt goed
praten op en begint haatzaaien of 
uitlokking tot geweld? De laatste 
twee zijn al strafbaar. Het is boven
dien naïef te denken dat mensen 
die iets niet mogen zéggen, het ook 
niet meer dénken. Sterker nog, als 
ze het uitspreken kun je het debat 
aangaan en mensen in de gaten 
houden. Verder inperken van de 
vrijheid van meningsuiting lost 
niets op." 

U noemt voorstanders van harde 
maatregelen naïef? 
"Ik ben niet tegen harde maatrege
len, ik ben tegen naïeve en contra
productieve maatregelen. Neem de 
meldplicht voor mensen die zich 
opvallend gedragen, maar tegen 
wie geen juridische verdenking 
bestaat. Iemand heeft verkeerde 
kennissen en laat opeens een baard 
staan. Dat kan er op duiden dat iets 
niet in de haak is. Maar als er echt 
gerede aanwiJzingen zijn, zet dan 
de AIVD erop. Houd zo iemand in 

Misschien komt u ook wel eens op een feest
je, waarbij u bijna het gevoel krijgt dat u 
zich moet verdedigen omdat u lid bent D66. 
Het zijn van die momenten waarop weer eens 
duidelijk wordt dat één gek meer kan vragen 
dan tien wijzen kunnen beantwoorden ... 
Om u toch een eindje op weg te helpen, is er 
voortaan de D66 Party Kit, met eenvoudige 
antwoorden op wat tot voor kort lastige vra
gen waren. Steek de lijst bij u voordat u op 
verjaarsvisite, of voor dat u aan de bar gaat 
hangen in de sportkantine, zit in de wachtka
mer van het ziekenhuis of voor tijdens het 
koffiedrinken na afloop van de kerkdienst. 
Een lastige vraag tegen gekomen die nog niet 
op de lijst staat? Mail deze naar 
admiraal@tweedekamer.nl, dan nemen wij 'm 
mee in één van de volgende Party Kits! 

Wat vindt D66 van de hoofddoekjes? 
Iedereen moet zelf weten hoe hij of zij zich 
kleedt: strak in pak, met een minirokje aan of 
met een hoofddoek om. Alleen als je een 
overheidsfunctie vervult die een speciale 

"Dat is dus een onzinvraag. Het is 
één is niet tegengesteld aan het 
ander. We moeten terreur tegen· 
gaan, maar minder vrijheid bete· 
kent niet automatisch meer veilig· 
heid. En macht hoort altijd gecon· 
troleerd te zijn. Waar ik mij zorgen 
over maak, is dat we niet meer 

neutraliteit vereist ligt dat anders. Een rech
ter draagt ook niet voor niets een toga en een 
politieagente een uniform. Maar de scheiding 
tussen kerk en staat betekent niet, dat je de 
diversiteit van de samenleving nergens bij de 
overheid mag terugzien. Een baliemedewerk
ster met een hoofddoek om of een kruisje 
om de nek is geen probleem. Burgemeester 
Cohen van Amsterdam mag wanneer hem dat 
goeddunkt ook geWoon zijn keppeltje ophou
den. En de politiek moet zich wat ons betreft 
vooral met echte problemen bezig houden. 

De economie wordt kapot bezuinigd. 
Veel geld uitgeven is goed voor de eco
nomie, dat zeggen niet alleen de andere 
linkse partijen, maar ook alle economen. 
Op korte termijn is dat waar, maar op lange 
termijn niet. Dan leidt een beleid van steeds 
meer geld uitgeven tot verslechtering van de 
economie. Vroeg of laat moeten de belastin
gen omhoog om al die extra overheidsuitga· 
ven te betalen. Dan houden mensen dus min
der over om uit te geven. Dus groeit de over-

heid en krimpt de marktsector. Dat is slecht 
voor de concurrentiepositie, want het geld 
wordt in de markt verdiend. De Nederlandse 
economie wordt zo structureel zwakker en 
dan is er steeds minder geld voor zorg, 
onderwijs en andere belangrijke dingen. 

Is het niet beter om te bezuinigen als 
het goed gaat, en extra uit te geven als 
het slechter gaat? 
ja, dat zou beter zijn. Maar als het econo
misch beter gaat staan dezelfde partijen die 
nu meer geld willen uitgeven óók vooraan 
om meer geld te vragen. Het zou geloofwaar
diger zijn als één van de partijen die nu 
zoveel kritiek heeft dat de regering bezui
nigt, in de jaren '90 zelf voor meer bezuini
gingen pleitte. Maar zo'n partij is er niet. 
Overigens geeft ook deze regering elk jaar 
steeds meer geld uit dan het jaar daarvoor; 
de schuld loopt nog wel degelijk op. We 
lenen dus nog altijd van volgende generaties. 
Alleen minder dan Groenlinks, SP en PvdA 
zouden willen. 
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Senaat akkoord 
met minder 
staten leden 
Een meerderheid in de Eerste 
Kamer heeft ingestemd met een 
verkleining van de Provinciale 
Staten. Het maximum aantal Sta
tenleden gaat terug van 83 naar 
SS; het minimum blijft 39. Het 
totaal aantal Statenleden gaat terug 
van 760 naar 564. Deze wijziging 
van de Provinciewet was drie jaar 
blijven liggen, nadat het voorstel in 
2002 controversieel was verklaard na 
de val van het kabinet Kok 11. 

Hans Engels zette in het debat 
vraagtekens bij de veronderstelling 
dat een kleinere omvang van PS auto
matisch tot meer slagvaardigheid 
leidt. Nadat de regering dit automa
tisme relativeerde, desgevraagd een 
fundamenteel debat over de toe
komst van het middenbestuur aan
kondigde en toezegde te bezien of 
een ander systeem van restzetelver
deling gunstiger zou kunnen zijn 
voor kleine partijen, schaarde de 
fractie zich achter het voorstel. 

Enkele D66-statenfracties had lie
ver gezien dat het voorstel was ver
worpen. Mede in het licht van een 
veronderstelde hogere werkdruk van
wege de dualisering vrezen zij voor 
een minimalisering van hun positie. 
(TM) 

Actieplan tegen 
eerwraak 
De regering beschermt slachtof
fers van eerwraak te weinig. 
Ongeveer honderd vrouwen wor
den op dit moment met de dood 
bedreigd. De regering heeft hen 
weinig te bieden. Lousewies van 
der Laan presenteerde aan minister 
Donner van Justitie een actieplan 
met maatregelen die hij meteen zou 
moeten doorvoeren. 

Van der Laan wil dat familieleden 
die van een voornemen tot eerwraak 
op de hoogte zijn, verplicht worden 
dit bij de politie te melden. Waar pri
vacybescherming uitwisseling van 
cruciale gegevens tussen hulpverle
ningsinstanties in de weg zit, moet 
deze vervallen. Ook moeten er meer 
safe houses komen voor bedreigde 
vrouwen en zouden instanties veel 
intensiever met islamitische geeste
lijken moeten samenwerken. 

'Eerwraak is anti-islamitisch en 
imams die dat in conflictsituaties uit
leggen, kunnen vaak escalatie voor
komen,' aldus Van der Laan. (AA) 

Lesgeld afgeschaft? 
Er komt steeds meer steun voor 
het D66-plan om het lesgeld af te 
schaffen. Na de VVD, wil ook 
CDA-staatssecretaris Wijn ophou
den met het innen van lesgeld 
voor leerlingen vanaf zestien 
jaar. 

Hard nodig volgens Kamerlid Bert 
Bakker. "De maatregel is goed voor 
middeninkomens, want de lagere 
inkomens hoeven al geen lesgeld te 
betalen. Wanneer het financieel 
slecht gaat in Nederland, is er een 
grote druk op de politiek om de lage 
inkomens te ontzien. Dat gaat dan 
weer ten koste van de middengroe
pen. Dat is de afgelopen jaren gere
geld gebeurd. Maar ook mensen die 
hard werken hebben tegenwoordig 
moeite de eindjes aan elkaar te kno
pen. Wat D66 betreft blijft het in 
2006 dan ook niet bij deze maatregel 
alleen." (AA) 
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Huren later geliberaliseerd Gelijke rechten voor 
elke EU-burger 

onder zware druk van D66 
en het CDA, ziet VVD-minis
ter Dekker af van overhaas
te liberalisering van de 
huurmarkt. "Eerst bouwen, 
dan liberaliseren, zei D66-
kamerlid Fatma Koser Kaya. 
De minister heeft haar plan-· 
nen zo moeten aanpassen dat 
vanaf 2008 alleen kan worden 
geliberaliseerd als er voldoen
de woningen zijn gebouwd en 
er dus alternatieve betaalbare 
woonruimte voorhanden is. 

Ook zijn er waarborgen in 
de nieuwe plannen opgeno
men om disproportionele 
huurstijgingen te voorkomen: 
huurstijgingen blijven aan een 
maximum gebonden en huur
subsidie-ontvangers blijven 
onder de bescherming van de 
gereguleerde woningmarkt val
len. Koser Kaya maakt zich 
wel zorgen over de huurmarkt. 
"Het grootste probleem is de 
beschikbaarheid van wonin
gen. Er moet gewoon meer 
gebouwd worden. Dekker 
moet daarom veel strengere 
afspraken maken met de 
woningcorporaties, die nog 
over enorme tegoeden 
beschikken." (AA) 

Toch ondersteuning 
. 

blinde leerl 1ngen 

D66-Kamerlid Ursie Lambrechts 
floot CDA-minister Van der 
Hoeven (onderwijs) terug over 
de opheffing van de individuele 
ondersteuning voor blinde leer
lingen. In plaats daarvan kregen 
álle scholen extra geld, ook als zij 
geen blinde leerlingen opvingen. 

'Het gevolg was, dat een school 
zonder blinde leerlingen extra mid-

delen kreeg, terwijl een school mét 
blinde leerlingen er heel fors op 
achteruit ging. De begeleiding van 
blinde leerlingen is erg duur. Dit 
was een enorme stimulans om blin
de leerlingen buiten de school te 
houden,' aldus Lambrechts. Dankzij 
een motie van D66 is het besluit 
van Van der Hoeven teruggedraaid. 
(AA) 

Vrijheid van menings
uiting leidend· 
De vrijheid van meningsuiting 
moet leidend zijn in het publie
ke debat. In het Kamerdebat 
over de Grondrechten nam 
alleen D66 een dergelijk scherp 
standpunt in. Kamerlid Boris van 
der Ham: "De vrijheid van 
meningsuiting is een verworven
heid die teruggaat naar het ont
staan van Nederland. juist in een 
tijd vol verwarring over geloof, vrij
heid, fatsoen en tolerantie moet het 
publieke debat zo open mogelijk 
zijn. Als een imam of dominee nare 

dingen zegt over homo's, vrouwen of 
over wie dan ook, moet hij worden 
tegengesproken. De samenleving 
heeft een groot zelfreinigend vermo
gen. Dat is beter dan naar de rechter 
rennen, al was het maar omdat die 
belediging doorgaans toestaat." 

Betekent dit dan van D66 nu alles 
mag? Van der Ham: "Nee natuurlijk. 
Haatzaaien en oproepen tot geweld 
is verboden. Bovendien hoef je niet 
alles te zeggen. Wie alleen maar wat 
scheldt, wordt niet serieus geno
men." (AA) 

Sopbie in 't Veld heeft er voor 
gezorgd dat de Sloveense minis
ter Drobnic inbond ten aanzien 
van zijn recente homofobe uit
spraken. In 't Veld kwam daarop 
in actie en bezocht Slovenië om 
aandacht op de problematiek te 
vestigen. "Als Europees burger sta 
ik op de bres voor gelijkheid, tole
rantie en respect voor de Europese 
waarden. Het kan niet dat in een 
lidstaat van de Europese Unie een 
minister homofobe uitspraken 
doet," aldus In 't Veld tijdens haar 
bezoek aan Ljubljana. De mediabe
langstelling voor het onderwerp en 
het bezoek van de D66-europarle
mentariër was zeer groot. Dermate 
groot zelfs dat Drobnic spoorslag 
de dialoog zocht met Sloveense 
homo-organisaties om over de ont
stane situatie te praten. 

"Europese Grondrechten zijn 
voor alle burgers gelijk en moeten 
ook door alle Europeanen worden 
uitgedragen en verdedigd. De 
Sloveense regering heeft de EU 
Grondwet ondertekend, welke door 
het land al is geratificeerd. Het is 
merkwaardig dat dan uitgerekend 
een Sloveense minister uitspraken 
doet die zo in strijd zijn met de 

Grondrechten die zijn vastgelegd 
in diezelfde Grondwet," zei In 't 
Veld in een live uitzending op de 
Sloveense televisie, die ruim een 
uur besteedde aan het onderwerp 
en het bezoek van de Nederlandse 
europarlementariër. 

In 't Veld: "Meer en meer zie ik in 
Europa dit soort intolerantie, con
servatisme en populisme de kop 
op steken. Ik wil een krachtig 
tegengeluid laten horen en dat 
moeten alle andere Europeanen 
ook doen'" Aan de televisie-uitzen
ding nam, naast vertegenwoordi
gers van Sloveense homo-organisa
ties, ook de nationale ombudsman 
van het land deel. De betrokken 
minister Drobnic was uitgenodigd 
voor het gesprek, maar bleek op 
het laatst verhinderd te zijn. 

In 't Veld maakt zich al langere 
tijd hard voor de rechten van 
homoseksuelen en vrouwen in 
Europa. Zij is ondermeer vice-voor
zitter van de intergroup voor Gay & 
Lesbian Rights van het Europees 
Parlement. (PH) 

In de aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen van 2006 start de Tweede-Kamerfractie van D66 een 
onderwijscampagne. Vanaf augustus zal het elke Nederlander nog eens duidelijk worden dat D66 de enige 

. echte onderwijspartij is. Daarbij kunnen we volop hulp gebruiken, in heel het land! Wil je op de hoogte wor
den gehouden van de activiteiten waarvoor wij vrijwilligers zoeken? Meld je aan bij Boris van der Ham via 
onderwijscampagne@d66.nl. 
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de mening, opinies van en door D66-leden. 

leder zijn smaak 
Mensen hebben het recht om hun eigen leven in te richten, en moeten daarbij de vrij
heid hebben verschillende keuzes te maken. Ook als het gaat om je mobiele telefoon, je 
ziektekostenverzekering, je gasleverancier of je potje jam in de supermarkt: keuzevrij
heid leidt ertoe dat je uit mogelijkheden kunt kiezen die het beste passen bij wat jij zelf 
nodig hebt. In een goede verhouding tussen prijs en kwaliteit. Daarom ben ik voorstan
der van liberalisering. 

\ 

Maar alleen liberaliseren, alleen maar meer keuzes aan
bieden blijkt niet altijd goed genoeg. Als je niet lan
ger één smaak hebt om uit te kiezen als het gaat om, 
bijvoorbeeld, je internetaansluiting, maar twintig, 
dan zie je soms door de bomen het bos niet meer. 
Zoveel verschillende prijzen, zoveel verschillende 
specificaties: niet iedereen heeft de tijd, of de zin, 

om al die verschillende aanbieders apart op hun kwa
liteiten te beoordelen en een afgewogen keuze te 
maken. 

Een reden om keuzevrijheid als iets negatiefs te 
beschouwen? Nee, want nog niet zo heel lang gele

den was onze samenleving geheel niet afgestemd 
op individuele voorkeuren. Telefonie kreeg je 
alleen maar bij het staatsbedrijf PTT. Als de 
diensten van de PTT slecht waren, of de prij
zen te hoog, dan was er geen beter of goedko-
per alternatief. Hetzelfde gold voor je zieken
fonds, je energie enzovoort. Was die tijd 
overzichtelijker? Zeker. Maar beter? 

Een terugkeer naar de tijd waarin alles wat 
je nodig hebt maar in één smaak verkrijg
baar was, is geen optie. Maar, liberalisering 
en vergroting van de keuzevrijheid moet 

niet verworden tot een situatie waarin men
sen aan hun lot worden overgelaten. Waar wij 
voor moeten zorgen is dat mensen keuzes 

kunnen maken, maar wel goed geïnformeerde 
keuzes. We moeten toe naar een situatie die ik 
actief individualisme zou willen noemen. 

Dat kan op verschillende manieren. Allereerst 
door op veel terreinen, waar liberaliseringen 
nog van tamelijk recente datum zijn, het koren 
zich van het kaf te laten scheiden. Aanbieders 
die niet in staat zijn om een product beter en 
goedkoper aan te bieden dan vroeger, zullen 
afvallen, simpelweg omdat niemand meer 
belangstelling voor ze heeft. 

Er moeten nieuwe initiatieven komen om mensen 
op weg te helpen· bij hun keuzes. Door vooraf aan
bieders buiten beeld te laten omdat ze niet vol
doen aan de vereisten die mensen stellen. En door 
verschillende producten op kwaliteit te beoordelen, 
en onderling beter vergelijkbaar te maken. Een 

goed voorbeeld is de website independer.nl. Deze 
maakt het, met behulp van enkele vragen, mogelijk 
om op individuele wensen toegesneden keuzes te 
maken op allerlei terreinen, zoals hypotheken en ver
zekeringen. 

Ook de overheid moet opnieuw kritisch kijken 
naar haar eigen rol. In een geliberaliseerde 

markt zou dat bijvoorbeeld kunnen bete
kenen dat er regels worden gesteld als 
het gaat om minimale kwaliteitseisen en 
onderlinge vergelijkbaarheid van produc-

ten. 

Liberalisering is geen doel op zich. Het gaat om de emancipatie 
van het individu. En om het goedkoper en beter maken van 
producten en diensten. Dat er geen vier maar vierentwintig 
potjes jam te krijgen zijn is mooi. Nog mooier is het als je op 

een gemakkelijke en snelle manier een likje van de juiste jam op 
je waldkorn-, je kaiser-, je zachte of je biologisch dynamische bolletje kunt smeren. 

Boris Dittrich- voorzitter Tweede Kamerfractie 

Uw mening 
in democraat? 
Een bijdrage leveren aan de mening? Mail uw 
mening of opinie over een actueel politiek 
onderwerp (met een maximale lengte van 
300 woorden) naar democraat@d66.nl. De 
redactie houdt zich het recht voor om 
meningen te redigeren; in te korten of te 

. weigeren. Zie de colofon voor de sluitingsda
tum van democraat 2/2005. 
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Einde meisjesbesnijdenis 
vraagt moed 
• AGNES VERHULST, BILTHOVEN 

Eind maart krijgt minister 
Hoogervorst advies van 
de Raad voor de Volks· 
gezondheid en Zorg over 
de omvang en aanpak van 
meisjesbesnijdenis. Het 
gerucht gaat dat het beleid 
uit 1993 (meisjesbesnijdenis 
wordt beschouwd als kinder
mishandeling) nu daadwer
kelijk uitgevoerd gaat wor
den. Dat betekent dat het 
hele scala aan medewerkers 
uit het onderwijs, justitie, 
AMK en gezondheidszorg 
zich over dit onderwerp. gaan 
en moeten buigen. Tot dus
ver ging dat op basis van 
vrijwilligheid, veelal uit per
soonlijke interesse. 

Er zijn in Nederland pak
weg 20.000 meisjes in de 
leeftijd van 0-16 jaar die (of 
hun ouders) uit de (meer dan 
25) risicolanden komen. De 
gemoederen binnen de ver
schillende · Afrikaanse 
gemeenschappen . in 
Nederland lopen hoog op. 
Volgens de specialisten moet 
deze ogenschijnlijke vreselij
ke wrede handeling juist met 
respect en voorzichtigheid 
benaderd worden. Anders 
verlies je het contact met de 
mensen en is elk gesprek per 

definitie gestoeld op wan
trouwen. Inspanningen moe
ten gericht zijn op het voor
komen van de besnijdenis en 
niet op het opsporen ervan. 

De minister mag zijn mou
wen opstropen. Meisjes en 
moeders weten dat potentië
le huwelijkskandidaten bij 
voorkeur een besneden meis
je willen trouwen. Het belang 
van de toekomst van je doch
ter prevaleert veelal boven 
het risico om gepakt te wor
den. Het is namelijk juist uit 
liefde en bescherming, dat je 
je dochter laat besnijden. 
Van een meisje wordt ze 
maagd, en daarmee huwbaar. 
In die redenering bescherm 
je je dochter juist door haar 
te laten besnijden. 

Een aanpak gericht op 
opsporing en deskundig
heidsbevordering van pro
fessionals, zal bijdragen aan 
het bestrijden van meisjes
besnijdenis. Maar ik betwijfel 
of die bijdrage in evenwicht 
is met de benodigde investe
ringen. Een gevangenisstraf 
zal impact hebben, maar 
levert ook het grote risico op 
dat er niet meer over gespro
ken wordt. Het besnijden van 
meisjes zal pas stoppen als 

de verschillende elementen 
binnen de Afrikaanse ge
meenschappen daar zelf het 
heil van inzien. De jongens 
en mannen moeten streng 
toegesproken worden, de 
vrouwen moeten aangespro
ken worden op moed. Moed 
om afscheid te nemen van 
een belangrijk stuk cultuur, 
een onderdeel van de collec
tieve identiteit. Laat de eer
ste vrouw opstaan die zegt: 
'een man die een besneden 
vrouw zoekt, die wil ik niet 
eens'. 

De auteur is lid van D66 en 
werkzaam bij Pharos, het 
kenniscentrum Vluchtelingen 
en Gezondheid 

En wat als de olie opraakt? 

• 
Steeds vaker hoor ik, in 
steeds meer serieuze 
toonzettingen, vooral uit 
wetenschappelijke gelede
ren, dat het tussen nu en 
2020 dramatisch mis zal 
gaan met de internationale 
aardolievoorraden. Het 
goedje waar zo'n beetje de 
gehele (Westerse) economie 
al lSO jaar op draait qua 
energievoorziening en waar
van onnoemelijk veel produc
ten zijn afgeleid, neemt qua 
mondiale volume namelijk 
drastisch af. 

Centrale boodschap ervan: 
het westen stevent vrij on
zichtbaar maar gestaag op 
zijn ergste crisis af. Boven
dien, de booming economies 
van India en China vertonen 
steeds grotere dorst naar de 
steeds schaarser wordende 
aardolie. Wie hierin niet de 
contouren waarneemt van 
immense conflicten- politiek 
bedrijven wordt straks pas 
echt 'leuk' - die is ziende 

blind en horende 

doof. Want ontzeg India en 
China maar eens - met elk 
meer dan l miljard inwoners 
- waarvan wij al anderhalve 
eeuw ruimschoots de rijke 
vruchten plukken: economi
sche groei en exponentiële 
welvaart. 

Maar, waar blijft in 
hemelsnaam toch dat debat -
breed aangezwengeld door 
ons en even (land- en europa) 
breed gevoerd en op uitkom
sten gericht - over alternatie
ven voor de reeds pruttelen
de aardolievoorraden? Het 
móet gewoon. Tenminste 
wanneer regeren nog steeds 
vooruitzien is en het hieraan 
inherente 'lange termijnden
ken' inmiddels niet is weg
gepragmatiseerd. Zeker wat 
betreft het ooit door gisse 
journalisten, wetenschappers 
en reclamemakers opgerichte 
D66. 

Want, kernfusie7 Hierover 
heerst in het publieke 
domein ijzige stilte. 'Water
stofeconomie' (een container-

begrip)? Idem 
dito. 

Zou, met deze onderwerpen 
in beeld, hierdoor de in 
publiek opzicht uiterste vage 
begrippen Kenniseconomie & 
Innovatie niet een massieve 
stuwing en een concrete rich
ting kunnen krijgen met zeer 
positieve effecten op de eco
nomische ontwikkeling en 
werkgelegenheid van min
stens dit als vanouds en nog 
steeds fraai aangeharkte 
land? Ja' 

D66 had ooit De Kiezer 
stevig 'beet' met het uitbuiten 
van het beroemde 'Rapport 
van de Club van Rome.' Het 
was een 'kapstok' - ook elec
toraal- waaraan wij jarenlang 
ons politieke hebben en hou
den konden ophangen. Wij 
hebben dus echt een reden 
om - hernieuwd - met het 
energievraagstuk aan de slag 
te gaan. Daarbij rekening ik 
op de energieke inzet van 
onze minister van Econo
mische Zaken Laurens jan 
Brinkhorst. 

De auteur is lid van 066 en 
voormalig voorzitter van de 
Utrechtse afdeling 

{5 Shell Hydrogen 
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De nieuwe PvdA: 

nu nóg lekkerder! 

koerswijziging zichtbaar worden, al 
was het maar een kleintje? De nieu
we Algemene Wet Inkomens
afhankelijke Regelingen laat tal van 
ingewikkelde inkomensregelingen 
in één pakket opgaan. Zo kunnen 
mensen eenvoudig aanspraak 
maken op toeslagen voor wonen of 
ziektekosten. De met een fijn oog 
voor detail on"tworpen regelingen 
van PvdA-ministers uit het verle
den, worden op die manier 
gestroomlijnd. De stemverklarin
gen zijn spannend. De coalitie 
stemt voor. SP doet mee. Groenlinks 
ook, evenals Christenunie, SGP, LPF 
en Wilders en Lazrak. Steun van 
links tot rechts dus, want een een
voudige toegang tot de sociale 

zekerheid is natuurlijk veel belang
rijker dan dat politici via ondoor
grondelijke wetten ieders inkomen 
tot op de cent nauwkeurig kunnen 
fine tunen. Met gevoel voor drama 
beklimt woordvoerster Saskia 
Noorman-den Uyl het spreekge
stoelte. De PvdA ziet voordelen. En 
nadelen. En risico's. En winst. Als 
Saskia de woorden 'Dus we stem
men' uitspreekt kun je een speld 
horen vallen ... tegen! Geroezemoes, 
getik op de bankjes en verbijstering 
alom. Is dit de nieuwe PvdA van 
Wouter Bos? 

acht jaar doorgeschoven hervor
ming van de WAO moet van de PvdA 
worden ... uitgesteld! Burgers de bur
gemeester laten kiezen? Kom nou, 
dat kan de gemeenteraad veel beterr 
Het financieringstekort kan rustig 
omhoog en de aardgasbaten moeten 
niet verstandig worden geïnves
teerd, maar zo snel mogelijk voor 
consumptie worden aangewend. 
Het enige dat van de nieuwe PvdA 
overblijft, is Wouter Bos. Inderdaad 
een lekker ding, maar nog lang niet 
zo sociaal-liberaal als Boris Dittrich. 
Het duurt niet lang voordat de kie
zer dat ook doorheeft. 

e 8ERT BAKKER, MAASTRICHT 

De sociaal-democraten hebben 
een nieuw beginselprogramma 
vastgesteld en zijn opeens soci
aal-liberaal. En niet zo maar een 
beetje: vrijheid is het leidend 
beginsel geworden, belangrijker 
dan solidariteit of rechtvaardig
heid. Voor een overtuigd D66'er 
roept dat toch vragen op. D66 is 
weliswaar geen doel op zich, maar 
toch... Een PvdA die probeert op 
ons te lijken ... Zijn wij nu per direct 
overbodig? 

doorbraak naar de toekomst? 
Helaas: de traditionele omroeporga
nisaties waren direct weer verze
kerd van de eeuwige trouw van de 
PvdA. 

Zou bij de stemmingen dan een 

Het werd niet beter. Ouders 
mogen best zelf een school kiezen 
voor hun kinderen, zolang de 
gemeente uiteindelijk beslist. De al 

De auteur is lid van de Tweede 
Kamerfractie van D66 

" PVDA, NU NOC:, LEKKERDER -
Met een angstig voorgevoel toog 

ik de dinsdag na het PvdA-congres 
naar het Parlement, benieuwd naar 
wat de restyling van de socialisten 
in de praktijk betekent. De PvdA'ers 
in de bankjes naast ons zagen qua 
uiterlijk in ieder geval er nog het
zelfde uit, dat viel mee. Hoe zat het 
met de inhoud? Het eerste debat 
ging over de bedrijfschappen. De 
PvdA koos altijd voor corporatis
tisch gepotder en tegen transparan
tie en democratie in he'! bedrijfsle
ven. Een uitgelezen kans dus om 
het verzet tegen hervorming op te 
geven. Helaas, de PvdA wil georga
niseerde bedrijven nog altijd finan
cieel bevoordelen boven zelfstandi
ge bedrijven. Via de bedrijfschap
pen kunnen vakbonden hun invloed 
namelijk behouden. 

PROBEERT U 
DEZE PRUlK OOK 

NO& EVEN. 

Een dag later gaat het over de 
structuur van beursgenoteerde 
ondernemingen. Mogen die wel een 
beetje transparanter en democrati
scher? Kan het een beetje minder 
aan de top misschien? Welnee, we 
hebben de wet vorig jaar al veran
derd. Van de PvdA mag het in ieder 
geval de komende vier jaar nog zo 
blijven. 

U zult zeggen: dit zijn kleine 
onderwerpen. Je kunt niet verwach
ten dat Wouter Bos conservatieve 
fractieleden in álles meeneemt in 
zijn frisse wind. Meer hoop had ik 
op de derde dag, toen de WRR een 
rapport uitbracht over de publieke 
omroep. Dat zou New Labour toch 
zeker aangrijpen als fundamentele 

Ledenpanel 
De Europese Grondwet 
"Halleluja, daar vraag je me wat". Het is één reacties die 
de redactie van De Democraat kreeg op de stelling: de 
Europese grondwet; een goede zaak? Een kort verslag 
van een belrondje langs de leden. 

De 26-jarige Marieke jansen uit Winterswijk heeft zich 
nog niet zo in de materie verdiept. "Ik verwacht 
dat we informatie krijgen vlak voordat we 
gaan stemmen, maar eigenlijk vind ik het 
niet zo interessant." 

Patriek Blokzijl (25 en afkomstig uit 
Purmerend) heeft nog geen tijd gehad 
om informatie over de grondwet te ver
zamelen. "Wat ik wel weet is dat het 
eigenlijk geen grondwet is", zegt de 
trainee digitale dienstverlening bij de gemeente 
Heerhugowaard. "Eigenlijk zijn er allemaal oude regels en ver
dragen bij elkaar gedaan en in een nieuw jasje gestoken." 

"De grondwet zorgt wel dat het Europees Parlement meer 
bevoegdheden krijgt en hopelijk de besluitvorming transpa
ranter maakt. Daar kun je nooit tegen zijn. Als je hier 'nee' 
tegen zegt, zeg je 'nee' tegen alle oude verdragen en die zijn 
allang van kracht." 

Daarentegen is de 36-jarige !CT-consulent ]os van Aalderen uit 

Leiden tegen de Europese grondwet. "Als ik het me goed her
inner staat er in dat godsdienstige normen en waarden vrij 
belangrijk zijn. Daar ben ik het eigenlijk niet mee eens; ik heb 
daar geen affiniteit mee. Ik zal dan ook tegen stemmen." 

Niek van der Veen uit Heerhugowaard (56) vindt de Europese 
grondwet een goede zaak als hij individu en land zekerheid 
biedt en het geen keurslijf wordt. "Het 'overruled waarschijn
lijk de Nederlandse grondwet", aldus de bedrijfsadviseur. 

Ze vreest dat Nederland met de Europese 
grondwet het risico loopt dat een deel van 

de vrijheid moet worden ingeleverd. "De 
regelgeving in andere Europese landen is 

meer rigide dan hier, Nederland is vrij 
liberaal." 

Voormalig Europarlementariër ]an
Willem Bertens (69) vindt de grondwet eveneens een 
goede zaak. De Maastrichtenaar is in de eerste plaats 
voor vanwege de eenheid. "Het lijkt me prima als die 25 

landen, straks dertig, onder één paraplu blijven en je niet 
overgeleverd bent aan de bijzonderheden van bepaalde lan
den." 

Naast de gezamenlijke aanpak van terrorisme is de komst van 
één minister van Buitenlandse Zaken voor Europa, tevens 
vice-premier van de Europese ministerraad, een groot voor
deel. "Dan weet Amerika waar we aan toe zijn en wij ook." 
(DM) 

cartoon Wiegelart.ril 

In 
idee 

Het politiek-wetenschappelijk tijdschrift van het 
Kenniscentrum D66, Idee kijkt naar het concept 'sociale inno
vatie'. Is sociale innovatie bijvoorbeeld de innovatie van het 
arbeidsproces? Volstaat het woord innovatie daar niet in z'n 
eentje voor? Wat is de meerwaarde van de toevoeging soci
aaP De redactie van Idee maakte een rondgang langs weten
schappers, ondernemers en politici op zoek naar sociale 
innovatie, naar betekenis en invulling. Ook aandacht voor 
elektronisch stemmen, een exposé over de gekozen burge
meester en een interview over het Idee-thema met minister 
van Economische Zaken Brinkhorst. 

Een jaarabonnement Idee bedraagt € 33,- , voor studenten is 
dit bedrag € 16 euro. Losse nummers bedragen € 7,- Voor 
abonnementen en het bestellen van losse numers/ proefnum
mer neemt u contact op met 070- 35 66 066. 
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het buitenland, nieuws van buitenlandse D66-activiteiten en zusterpartijen 

Bulgaren profi

teren van D66-
''Ze kunnen zo lid van D66 zijn" 

kennis 

In Sofia, Bulgarije organiseerde de D66-
Stichting Internationaal Democratisch 
Initiatief (IDI) eind januari een goed 
bezochte seminar over mobiliteit en 
infrastructuur. Tweede Kamerlid Bert 
Bakker nam namens D66 deel aan het semi
nar: "Het is duidelijk dat met de keuze voor 
het onderwerp mobiliteit en infrastructuur 
voldaan werd aan een grote informatiebe
hoefte bij onze partner in de Bulgaarse rege
ring; de Turkse minderheidspartij MRF." De 
deelnemers namens D66 waren gewapend 
met een grote d,osis aan kennis en deskun
digheid op het terrein van mobiliteit en 
infrastructuur. De door D66/IDI georgani
seerde bijeenkomst droeg zo bij aan de ken
nisontwikkeling op deze onderwerpen bij de 
zusterpartijen in Bulgarije. 

Naast het seminar vond ook een bijeenkomst 
plaats in het hoofdkwartier van de andere 
liberale partner in de Bulgaarse regering, de 
Nationale Beweging van Simeon 11, waaraan 
diverse onderministers en ministers aan 
deelnamen. Tijdens deze bijeenkomst is o.a. 
gesproken over de aanstaande Bulgaarse par
lementsverkiezingen en de te maken strate
gische keuzes om een zo'n goed mogelijk 
resultaat te behalen. (!DI/PH) 

Veelbelovende 

jonge liberalen 

bijeen 1n Polen 

In Kraków, Polen vond recent de jaarlijk
se IDI Academy plaats. Op uitnodiging 
van D66/IDI kwamen uit landen als 
Albanië, Kroatië, Bosnië, Macedonië, 
Bulgarije, Servië, Turkije en Roemenië 
veelbelovende politieke talenten bijeen 
om te debatteren over het thema From 
Braindrain to Brainpower. 

De achtergrond van de deelnemers aan 
deze Academy was zeer divers. Toch waren 
er ook gemeenschappelijke kenmerken. 
Allen zijn jong, ambitieus, en actief binnen 
een liberale en democratische partij in hun 
eigen land. Daarbij bekleden zij hoge func
ties, zoals die van vice-voorzitter van hun 
partij, voorzitter van de jeugdafdeling. Zelfs 
een kandidaat-staatssecretaris nam deel. 

In West-Europa is er nogal eens de neiging 
om Oost-Europese landen over één kam te 
scheren. Toch bleken er grote verschillen te 
bestaan in zowel cultureel, historisch als 
politiek opzicht. Dit zorgde ervoor dat deel
nemers niet alleen van de sessies, geleid 
door Dirk Verhofstadt en Rinke Zonneveld, 
hebben kunnen leren, maar ook van weder
zijdse ervaringen in prille democratieën. 

De Autumn Academy 2004 is een groot. 
succes geworden, met als belangrijkste 
resultaat een resolutie waarmee de deelne
mers aan de slag gaan in hun eigen partij en 
land. Bovendien levert een dergelijk multila
teraal project een intensivering van samen
werking tussen D66/IDI en partijen uit 
Midden- en Oost-Europa, alsmede tussen de 
deelnemende partijen op. (!DI/PH) 

Aan de ene kant een bijdrage leveren aan de verbetering van de democratie in 
Bosnië Herzegovina, aan de andere kant zaken van maatschappelijk belang onder
steunen. Het Twinning Project van D66 Almere in het Bosnische jablanica is een 
groot succes geworden. Dit jaar start zelfs een nieuw project in een ander deel van 
het land (Repblucia Srepska). - door Dorine van der Mei) 

Sinds augustus 200 l onder
steunt D66 Almere, onder de 
paraplu van de stichting !DI, de 
liberaal democratische partij LDS 
in Jablanica. Margriet de jong is 
de initiatiefneemster. Een klein 
jaar daarvoor kreeg ze een inge
ving toen ze in Bosnië 
Herzegovina trainingen gaf aan 
(sociaal-) liberale partijen. "Ik 
stond daar soms met een vreemd 
gevoel te vertellen over de ver
worvenheden van de democratie 
en de manier waarop die tot 
stand gebracht zou kunnen wor
den. Er had vijf jaar daarvoor een 
burgeroorlog gewoed en het soci
alistische systeem in voormalig 
Joegoslavië was natuurlijk niet 
echt democratisch. Maar de deel
nemers gaven aan mijn inbreng 
en boodschap op prijs te stellen." 

Ze maakte een plan voor 
'party-twinning'. Dat wil zeggen 
dat een afdeling of regio contact 
heeft met een afdeling of regio 
daar en politieke ondersteuning 
probeert te bieden en uitwisse
ling op te zetten. "Laten zien dat 
de enige manier voorwaarts poli
tieke argumentatie is, in plaats 
van corruptie, haat en geweld." 

De Jong toetste haar ideeën bij 
D66 en een aantal democratische 

partijen in Bosnië Herzegovina. 
Opvallend was dat er vrijwel met
een een band ontstond met de 
mensen daar. "Ze hadden zo lid 

-van D66 kunnen zijn." 
Vervolgens werd een intentie

verklaring ondertekend en volg
den tal van activiteiten. Er werd 
kennis overgedragen, onder 
andere op symposia, er werden 
(jeugd)uitwisselingen gehouden 
en geholpen bij het campagne 
voeren voor de verkiezingen. De 
inspanningen hadden succes; de 
LDS groeide van één naar twee 
zetels. 

Evenzo werd een project voor 
woningbouw opgezet. "Ik had 
sterk het gevoel dat het niet 
genoeg was om alleen te praten 
over het opbouwen van een 
democratie. Er waren belangrij
ker zaken· als werk en een dak 
boven je hoofd. Dus hebben we 
het project gekoppeld aan iets 
met maatschappelijke relevan
tie." 

In Almere werd een stichting 
voor woningbouw opgericht, 
waarin onder anderen een VVD
wethouder, een bankdirecteur, de 
secretaris van een woningbouw
corporatie en de directeur van 
een bouwbedrijf participeerden. 

De eerste steen voor nieuwe 
woningen in Bosnië wordt bin
nenkort gelegd. 

Naast alle eerder genoemde 
positieve resultaten, boekte De 
jong ook op een heel ander vlak 
winst. "Als je daar rondloopt, 
besef je hoe goed wij het in 
Nederland voor elkaar hebben. 
Daarnaast worden vooroordelen 

(ingezonden mededeling, ruimte beschikbaar gesteld door 066/IOJ) 

doorbroken. Veel Bosniërs zijn 
moslim, dus kom je in aanraking 
met liberale moslims en leer je 
hoe zij in elkaar zitten." 

Na dit succes hebben de D66-
afdelingen Arnhem, Nijmegen en 
Overbetuwe besloten om de LDS 
in het Bosnische Goradze te 
ondersteunen. 

Winst voor Deense sociaal liberalen det radikalevenstre 
Det Radikale Venstre, de 
Deense sociaal-liberale zuster
partij van D66, was de grote 
winnaar bij de parlementsver
kiezingen van 8 februari jongst
leden. De partij steeg van 5,2% 
naar 9,2%, hetgeen gelijk staat aan 
17 zetels in het Deense parlement 

(een winst van 8 zetels). 
De partij wist veel kiezers aan 

zich te binden dankzij haar opposi
tie tegen de negatieve houding van 
de zittende regering ten aanzien 
van immigranten en buitenlanders. 
Daarnaast konden veel Deense kie
zers zich vinden in DRV-standpun-

ten ten aanzien van hervormingen 
in het land en de visie op de buiten
landse politiek. 

Det Radikale Venstre wist met 
name nieuwe kiezers te winnen 
onder jonge, goed opgeleide kie
zers in de steden. In twee kiesdis
tricten in Kopenhagen wist Radikale 

Venstre zelfs de grootste partij te 
worden. Ruim vijfentwintig procent 
van de kiezers in die districten koos 
voor de sociaal-liberalen. Naar ver
wachting blijft de huidige regering 
van het rechts-liberale Venstre, de 
conservatieven en de populistische 
Dansk Folkeparti aan de macht. Det 

Radikale Venstre heeft aangekon
digd om op constructieve wijze 
oppositie te blijven voeren. Zowel 
Venstre als Det Radikale Venstre 
zijn, net zoals D66, lid van de 
Europese liberale partij de ELDR. 
(PH) 
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Afdeling Utrecht leidt D66-Masters op 

Niets lijkt onmogelijk in de 
afdeling Utrecht. Na een succes
volle bijeenkomst over de ken
niseconomie, met ruim 250 
deelnemers, ging vanaf januari 
van dit jaar een reeks 
Masterclasses van start. De maxi~ 

male inschrijving van 40 betalende 
deelnemers uit diverse afdelingen 
was razendsnel bereikt. Kortom; 
een groot succes. 

De laatste paar jaar zijn er in 
Utrecht veel jonge leden van na 
1966 lid geworden. Deze doelgroep 

. 

bleek veel behoefte aan zelfont~ 

plooiing te hebben en aan het ont~ 
wikkelen van nieuwe ideeën voor de 
partij. De afdeling poogt met haar 
serie Masterclasses in deze behoef~ 
te te voorzien. Een goede keuze en 
niet alleen voor Utrechtse leden, 

Enthousiasme tijdens n1euwe ledendag 
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Enthousiast, laagdrempelig, 
leuk en bijzonder. Zomaar wat 
steekwoorden van nieuwe par
tijleden over de recente nieuwe 
ledendag in de Tweede Kamer. 
"Wat heel saai had kunnen zijn, was 
sprankelend en leuk. Ik heb mij uit
stekend vermaakt," zegt Arianne 
Bij ma (31) en sinds oktober 2004 
lid. 

Alle leden die lid waren gewor
den in 2004 werden door de 
Tweede Kamerfractie en het 
Landelijk Bestuur uitgenodigd voor 
de jaarlijkse kennismaking met 
Kamerleden, bewindspersonen en 

het bestuur. Ruim honderdvijftig 
leden gingen in op de uitnodiging 
voor de bijeenkomst, die èen zeer 
informeel karakter had. Na een wel
komstwoord en korte toespraken 
door Boris Dittrich, Laurens jan 
Brinkhorst en Sophie in · t Veld, kre
gen de bezoekers een rondleiding 
door het Tweede Kamercomplex, 
waarbij de Kamerleden en fractie
medewerkers fungeerden als gids. 

"Het is leuk om een keer dit 
gebouw te bezoeken. Maar bovenal 
proef je een soort van onderlinge 
betrokkenheid, eenheid tussen de 
D66'ers," zo typeert de achtentwin-

tigjarige Sylke Kramer uit Hoogvliet 
en sinds twee maanden lid, de dag. 
Ook haar broer Jan (30, Rotterdam) 
is nog steeds tevreden met zijn 
keuze voor D66, nu ruim zes maan
den geleden. "Het mooie aan D66 is 
het liberalisme met een sociaal 
sausje." De nieuwe ledendag ziet de 
binnenvaartschipper als een "eerste 
stap over de drempel. Er is geen 
autoritair gedrag, iedereen is bena
derbaar." Ellenus Yenerna (43 uit 
Doetinchem) vat de dag samen als: 
"Een hartstikke leuke dag, vooral 
mee doorgaan'" (PH) 

gezien de deelnemers uit 
Amsterdam, Rotterdam, Zeist, Den 
Dolder en Breukelen. 

Elke maand is er een Masterclass 
waarin de Masters, interactief of 
niet, college geven over een thema. 
Daarna is er een workshop waarin 
'praktisch gespeeld' wordt met de 
inhoud van het college. De deelne
mers hebben vooraf een syllabus 
ontvangen om zich in te lezen. "Ik 
vind het geweldig om me in te lezen 
in de aangeboden onderwerpen," 
vertelt deelnemer Gerco de jager. 
Naast landelijke thema's en Europa 
zijn de Masterclasses gevuld met 
lokale thema's om potentiële raads
leden op te leiden. De Masterclasses 
zijn veelal in de gemeenteraadszaal 
van het stadhuis te Utrecht, zodat 
de deelnemers gewend raken aan de 
microfoon en de locatie. "De 
Masterclass bevalt uitstekend, er 
zijn leuke discussies en het is ook 
een goede manier om gelijkgezin
den te ontmoeten," vindt deelnemer 
Bram Fokke. 

Of de Masterclass-reeks een jaar
lijks fenomeen wordt, ligt deels aan 
de komst van nieuwe organisato
ren. De huidige organisatoren heb
ben enorm veel tijd in de organisa
tie gestoken, mede omdat zij zelf 
de Masterclass wilden volgen. "Het 
liefst willen we voor de volgende 
reeks Masterclasses het stokje over
dragen, omdat wij dan druk zijn 
met de campagne voor de gemeen-

lokaal: 
Lokaal/ 

reg ionaal D66-

nieuws in de 

democraat? 

In het democraat-katern de partij 
maakt de redactie graag ruimte 
voor nieuws uit de afdelingen en 
regio's dat van belang is voor de 
D66'ers in de rest van het land. 
Heeft u een nieuwstip uit uw afde
ling/ regio7 Mail deze dan naar 
democraat@d66.nl. De redactie 
neemt dan contact met u. 

teraadsverkiezingen," aldus Maud 
Diepeveen. "Natuurlijk wil de orga
nisatie het concept en de syllabi 
aanbieden aan andere afdelingen, 
zodat die niet opnieuw het wiel uit 
hoeven te vinden," zegt jolijn van 
der Pool. Op het D66 congres van 
21 mei aanstaande is de Masterclass 
organisatie aanwezig om hun initia
tief toe te lichten. Meer informatie: 
www.d66utrecht.nl/ masterclass of 
email: 
campagne@d66utrecht.nl (MD) 

Apeldoorn 

start met Jong 

D66 
De nieuwe politieke jongeren
club in Apeldoorn heet Jong 
D66. Invloed uitoefenen op 
actuele politieke thema's die 
jongeren aangaan is het doel 
van jong D66 Apeldoorn. jong 
D66 Apeldoorn werkt dan ook nauw 
samen met de fractie van D66 en is 
ook onderdeel van D66, het grote 
verschil met de Jonge Democraten. 

Het idee voor jong D66 
Apeldoorn is ontstaan omdat er in 
Apeldoorn, zoals in zoveel steden, 
te weinig jongeren bij de politiek 
betrokken zijn en betrokken wor
den. Toch spelen er enorm veel the
ma's in de politiek die (vooral) jon
geren aangaan, zoals veranderingen 
van horecasluitingstijden. Dat de, 
veelal, oudere politici het beleid 
bepalen voor een doelgroep die 
niet gehoord wordt, is onaccepta
bel. 

Jong D66 Apeldoorn gaat daar
om elke twee maanden een politiek 
café organiseren, met een thema 
dat door de leden van Jong D66 is 
bepaald. Doordat de café· s over 
actuele politieke thema's gaan, 
volgt de pers deze aandachtig. jong 
D66 is zo direct zichtbaar in de 
kranten en voor jongeren is het 
daarom interessant om mee te 
doen. jongeren worden ook op ver
schillende andere manieren betrok
ken bij de politieke café's. Er wor
den posters opgehangen in beken
de kledingzaken, in kroegen en op 
scholen. Ook worden scholen 
bezocht om te vertellen wat er gaat 
gebeuren en waarom het zo belang
rijk is dat jongeren hun mening 
laten horen. (OP) 

In memoriam 
Eeri inspirerende partijgenoot is overleden 

Mr. H. J. (Henk) Zeevalking 

7 juni 1922 23 februari 2005 

Als medeoprichter in 1966 en vanuit zijn functies als partij
voorzitter, wethouder te Utrecht, burgemeester van Rijswijk, 
lid van de Tweede Kamer, Staatssecretaris van justitie en 
Minister van Verkeer en Waterstaat, is hij voor 066 en 
Nederland van onschatbare waarde geweest. 

Met respect en dank gedenken wij hem en wensen zijn familie 
sterkte toe bij het verwerken van dit verlies. 

Alexander Pechtold, voorzitter Landelijk Bestuur 066 

Boris Oittrich, voorzitter Tweede Kamerfractie 

Thom de Graaf, vice-premier 
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Column Alexander Partijagenda 20 mei 2005 

2005: het jaar van de afdeling! 
Dit is het jaar waarin het moet gaan gebeuren. De voorbereidingen op de gemeente
raadsverkiezingen en natuurlijk op de lste burgemeestersverkiezing op 8 maart 2006. 
Het landelijk bestuur is er klaar voor. Daarom staat bij D66 dit jaar de afdeling centraal. 

In 2004 zijn er al voorbereidingen op de gemeenteraadsverkiezingen getroffen. 
Nauwgezet is in kaart gebracht waar de afdelingen wel en niet van plan zijn deel te 
nemen aan de gemeenteraadsverkiezingen, waar er kansen op extra zetels zijn, waar er 
zwakke plekken zijn. Op basis van die kennis ondernemen we in 2005 actie. 

Zo stimuleert het bestuur sterke afdelingen oin 
samenwerkingsverbanden aan te gaan met omliggen
de kleinere afdelingen. We gaan dit jaar nieuwe afde
lingen oprichten in die gemeenten waar wel veel D66-
leden wonen, maar waar nog geen afdeling is. 

Met handjes alleen redt een afdeling het niet. Veel 
afdelingen staan te springen om extra middelen. In 
de begroting van 2005 is daarom extra geld beschik
baar voor afdelingen om aansprekende politieke acti
viteiten mee te ontwikkelen. Wilt u gebruik maken 
van dit extra budget voor de afdelingen? Stuur dan 
een mailtje naar landelijk.bestuur@d66.nl met daarin 
een gemotiveerd verzoek cq projectplan. De penning
meester en de vice-voorzitter organisatie kijken dan 
gezamenlijk of en zo ja hoeveel geld wij voor uw acti
viteit beschikbaar hebben. Ook voor advies over acti
viteiten is het bestuur en het Landelijk Bureau 
beschikbaar. 

Partijbestuur en de fracties in Den Haag en Brussel 
zijn klaar voor de verschillende campagnes die op 

stapel staan. Allereerst de referendumcampagne voor een krachtig JA voor de Europese 
Grondwet. D66 is de meeste Europese partij van Nederland en dat zal men merken ook. 
Maar bovenal is de aandacht gericht op de gemeenteraadscampagne. 

Bestuur en fracties gaan daarbij niet achteroverleunend vanuifDen Haag alle inspannin
gen volgen. Geïnspireerd door het succes van de eurospreekuren van europarlementa-. 
riër Sopbie in 't Veld, komen wij graag naar de afdelingen toe. Kamerleden en bestuurs
leden zijn van harte bereid om langs te komen om toelichting te geven op Haagse ont
wikkelingen, waarom de zaken gebeuren zoals ze gebeuren, etc. In de afgelopen maan
den heb ik met veel plezier dergelijke bezoeken gebracht in o.a. Limburg en Drenthe. 

I 

De partij bruist. Overal in het land zie ik leuke en interessante initiatieven opborrelen. 
De afdeling Utrecht leidt op tot D66-Master, Apeldoorn. betrekt de jongeren bij de poli
tiek. Daarnaast maken steeds meer afdelingen gebruik van de speciale webservice, waar
mee afdelingen/ regio's snel, eenvoudig en goedkoop hun eigen professionele site kun
nen bouwen en onderhouden. 

Het landelijk bestuur is er van overtuigd dat we in 2006 met elkaar een goed resultaat 
gaan neerzetteJl. En daaraan moeten we nu gaan bouwen. We reiken u vanuit Den Haag 
de hand (en middelen), het is aan u om deze aan te pakken. · 

Wijn spekt Rotterdamse verkiezingskas 
De D66 afdeling Rotterdam heeft een 
eigen wijn in de verkoop gebracht. Voor 
€ 6,50 verkoopt .men flessen rode, 
witte rosé wijn, voorzien van een 
Rotterdams D66-etiket. De opbrengst van 

de verkoop wordt in de verkiezingskas van 
de afdeling gestort. Op deze manier wordt 
gebouwd aan de middelen voor de voorge
nomen stevige gemeenteraadscampagne in 
2006. (JB) 

2 april 2005 
Europa Spreekuur in Rotterdam en 
Maassluis, met Sophie in 't Veld 
Zie ook www.sophieintveld.nl/agenda 

8 april 2005 
Publicatie op www.d66.nl van eerste 
deel congresstukken/·voorstellen (waar· 
onder agenda) 

11 april 2005 
Debat over de terroristische dreiging in 
Nederland - Locatie: Koninklijk Instituut 
voor Ingenieurs (KIVI), Prinsessegracht 23, 
Den Haag. Aanvang 19.30 (zaal open 19.00 
uur). Zie ook het artikel op pagina 7. 

10 mei 2005 
Sluiting indiening Algemene 
Organisatorische Moties, Algemene 
Politieke Moties om 12.00 uur 

13 mei 2005 
Sluiting indiening kandidaatstelling 
besturen en commissies om 12.00 uur 

16 mei 2005 
Sluiting indiening Actuele Politieke 
Moties om 12.00 uur 

17 mei 2005 
Publicatie op www.d66.nl van ingedien· 
de moties, exclusief de APM en kandida
tenboek besturen en commissies 

Publicatie op www.d66.nl van het totale 
congresboek, incl. APM 

21 mei 2005 
Voorjaarscongres (c81) in het Hart van 
Holland te Nijkerk. 

28 mei 2005 
Training "Speech & Presentatie" te 
Utrecht, 
In combinatie met "Leren Debatteren" 
€ 65,00 ( incl. lunch). Losse training 
€ 42,50 (incl. lunch). 

Training "Hoe win ik stemmen?" te Utrech 
Bijdrage: € 42,50 (incl. lunch). 

4 juni 2005 
Training "Hoe kom ik in de krant?" te 
Utrecht 
Bijdrage: € 42,50 (incl. lunch). 
"Maak kennis met D66" te Utrecht 
Bijdrage: € 17,50 

Training "Leren Debatteren" te Utrecht 
In combinatie met Speech en Presentatie" 
€ 65,00 ( incl. lunch). Losse training 
€ 42,50 (incl. lunch). 

Europa Spreekuur in Broek op 
Langendijk, met Sophie in 't Veld 
Zie ook www.sophieintveld.nl/agenda 

Opgave en informatie trainingen: 
Voor meer informatie over de trainingen 
surft u naar onze website: 
www.d66.nl/trainingenopleiding. Voor 
opgave belt u met 070- 35 66 066 of u 
schrijft zich in via www.d66shop.nl 

Debat over terroristische 
dreiging 
Het Kenniscentrum van D66 organiseert 
- in samenwerking met het Platform 
Internationale Veiligheid en Defensie -
op 11 april aanstaande een debat over de 
terroristische dreiging in Nederland (zie 
de agenda voor locatie en tijden). 

De terroristische dreiging heeft een grote 
invloed op de veiligheidsbeleving van de 
burger. De regering reageert met een heel 
pakket aan maatregelen. Maar wordt er wel 
genoeg aandacht besteed aan de vraag wie de 
potentiële terroristen zijn en welke motieven 
ze hebben? Daar komt de vraag bij wat pre
cies de motieven zijn van de de groep jonge, 

vaak goed opgeleide mannen die bereid is te 
moorden en te sterven voor de - in hun ogen 
-"islamitische zaak". Speelt hierin een 
gebrek aan toekomstperspectieven en maat
schappelijke uitsluiting een rol of is hier juist 
sprake van zelfgekozen isolement op basis 
van anti-westerse opvattingen. 

De antwoorden op dergelijke vragen leiden 
wellicht tot het voorkomen van een toene
mende deelname aan, ondersteuning van of 
sympathiebetuiging met terroristische net
werken. Het streven moet zijn jongeren weer
baar te maken tegen de verleiding van het 
terrorisme. (EO) 

Besluitvorming congressen verbeterd 
Het landelijk bestuur neemt een 
scala aan maatregelen om her· 
haling te voorkomen van het 
najaarscongres 2004 toen een 
deel van de ruim vijftig, vaak 
omvangrijke, als actueel poli
tiek ingediende moties onbe
handeld bleef. 

Belangrijkste wijziging is het 
aanscherpen van de definitie van 
een Actuele Politieke Motie tot "een 
politieke motie betreffende een 

zaak, waarbij zich tussen 2 dagen 
voor sluiting van de gewone politie
ke moties en 5 dagen voor het con
gres, een onvoorzien politiek feit 
heeft voorgedaan en waarbij de 
behandeling van de motie niet kan 
wachten tot het volgend congres." 
Het bewijs voor beide criteria dient 
door de indiener te worden aange
dragen in de overwegingen van de 
motie. De Besluitvormingscom
missie beoordeelt of aan deze eisen 
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Druk- en zetwerk: Drukkerij Uleman-De Residentie, Zoetermeer 
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is voldaan. De omvang van alle 
moties wordt daarnaast beperkt tot 
300 woorden. 

Verder heeft het partijbestuur 
ten aanzien van de indieningster
mijn voor actueel politieke moties 
besloten dat deze wordt vervroegd 
van 48 uur voor aanvang van het 
congres tot 5 dagen voor aanvang 
van het congres. De congresvoor
stellen die uiterlijk 5 weken voor 
het congres kunnen worden gepu-

bliceerd, komen indien enigszins 
mogelijk een week eerder op de 
website. De advisering door het LB 
zal waar nodig onderbouwd worden 
weergegeven in het congresboek. 

Het Landelijk Bestuur verwacht 
zo de besluitvorming in het congres 
te verbeteren wordt. Daarnaast is er 
bij de locatiekeuze er op gelet dat 
er enige uitloop mogelijk is en dat 
er in de agenda extra behandelruim
te wordt gecreëerd. 

De volledige mededeling van het 
Landelijk Bestuur en het complete 
congresreglement voor het voor
jaarscongres vindt u op 
www. d66. nl/voorjaarscongres2 00 5. 
De termijnen voor het voorjaars
congres 2005 (21 mei, Hart van 
Holland te Nijkerk) vindt u terug in 
de agenda in deze democraat. (PH) 

De kopijsluiting van democraat 2 I 2005 ligt op 1 april 2005, dit nummer verschijnt op 26 april 2005. 

Landelijk Bureau D66 
Postadres: 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag 
Bezoekadres: 
Laan van Meerdervoort 50, Den Haag 
Telefoon: 070- 356 60 66 
Fax: 070-364 l9 17 
info@d66.nl, www.d66.nl 

Voor het doorgeven van wijzigingen in uw lidgegevens: ledenadmini
stratie@d66.nl of per brief via bovenstaand postadres. Vermeld duide
lijk uw lidmaatschapsnummer en naam. Het lidmaatschapsnummer 
treft u aan op de adresdrager van deze Democraat. Opzeggen van het 
partijlidmaatschap dient schriftelijk te geschieden en kan niet 
telefonisch. 

Gedrukt op Reviva Offset 100% recycled papier 
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"Ik heb er geen enkele 
twijfel over dat we de 
komende jaren verder 
komen met de 
bestuurlijke vernieu
wing." Nieuwbakken 
minister Pechtold over 
de uitdagingen in zijn 
portefeuille - 2 

en verder: 
De Partykit - 2 
Gegraai in publieke 
sector - 3 
Anti-stalkwet effectief - 3 

"Nieuwe en vernieuwde 
generaties kerncentra
les zijn inherent veilig, 
en de afbreuk van het 
radioactieve afval is de 
afgelopen jaren sterk 
versneld" Het D66-plat
form Duurzame ont
wikkeling ziet een 
duurzame oplossing 
voor Borssele - 5 

en verder: 
Column Boris Dittrich - 4 
Gratis openbaar 
vervoer- 4 
D66 volwassen - 4 

Onderwijs-Onderwijs
Onderwijs, het congres 
van 21 mei aanstaande 
heeft als thema de ver
schillende facetten van 
het onderwijs - 5 

en verder: 
Emma Bonino spreekt op 
congres- 5 
Algemene congresinfo- 6 
Verbeterde 
besluitvorming- 6 

"Mag de laaste ronde 
wat later?" D66 
Amsterdam wil dat de 
horeca in de hoofd
stad langer open 
blijft - 7 

en verder: 
JD klaagt kabinet aan - 7 
D66 Terrorismedebat- 8 
In memoriam - 8 

I PS -
0 Een stap op 
weg naareen 

omroep de 
niet moet 

willen 
concurreren met 

commercie" 
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'D66 moet nieuw perspectief bieden' 
Op het extra partijcongres van 2 
april droeg de Tweede-Kamer
fractie haar macht over aan de 
leden van D66. De fractie was 
unaniem van mening dat D66 ook 
na het sneuvelen van de gekozen 
burgemeester in het kabinet 
moest blijven. Maar deelde de 
partij die mening wel? De demo
craat blikt met de zes fractiele
den terug op een spannende tijd. 
- door Andor Admiraal 

Toen het mis ging in de Eerste Kamer, 
dachten jullie toen meteen aan een 
potentiële kabinetscrisis en een extra 
partijcongres? 

Boris Dittrich: 'We waren eerst nog 
bezig met de gekozen burgemeester. 
Dat zou zo'n enorme verandering zijn 
geweest voor Nederland! Maar al snel 
kregen we vragen, waarbij meteen het 

hele bestaansrecht van D66 in twijfel 
werd getrokken. Als ze de gekozen 
burgemeester niet waar kunnen 
maken, wat hebben ze dan nog toe te 
voegen?' 

Lousewies van der Laan: 'Daar heb 
ik mij erg aan gestoord. Die suggestie 
dat wij alleen maar in het kabinet zit
ten vanwege de gekozen burgemees
ter. Je wordt weggezet als een one
issue-partij. Wie zich daar tegen verzet 
wordt beschouwd als iemand die zijn 
idealen bij het grofvuil zet. Zo'n klets
koek! Ik vind trouwens dat Boris het 
moment goed heeft gebruikt om dat 
duidelijk te maken. D66 wil Nederland 
vernieuwen. Dat kan niet zonder her
vorming van de democratie, maar ook 
niet zonder vernieuwing van de eco
nomie .. .' 

Dittrich: ' .. . of zonder investerin
gen in onderwijs of zonder rekening te 

houden met de internationale context 
of toekomstige generaties. Wij zijn 
een onafhankelijke, open, toekomst
gerichte partij. Dat maakt ons uniek.' 

Toch zijn er ook partijgenoten die stel
len dat democratisering nog altijd de 
reden van bestaan is van D66. 

Bert Bakker: 'Dé reden van bestaan, 
dat geloof ik niet. Een reden van 
bestaan natuurlijk wel. Ik denk dat 
veruit de meeste partijleden dat ook 
zo ervaren. Wij zijn de enige partij die 
bereid is haar nek uit te steken voor 
vernieuwing van de democratie. Dat 
blijft zo. Ook dat maakt D66 uniek.' 

Boris van der Ham: 'Als D66 er niet 
is om gevestigde structuren te door
breken, wie dan wel? De gekozen bur
gemeester, het referendum: het hoort 
bij ons. Maar sinds de jaren 60 zijn er 
wel wat dingen veranderd. Onze agen-

Grondwetcampagne voortvarend van start 
Beter 

Europa 

Op 1 juni mag heel Nederland 
stemmen over de Europese 
Grondwet. Als het aan D66 ligt, 
wordt dat een duidelijke stem 
vóór. Onder leiding van Lousewies 
van der Laan voert de stichting Beter 
Europa mede namens D66 campagne. 
'Dit gaat niet over Europa. Mensen 
moeten vóór stemmen omdat de 
grondw~goed is voor Nederland.' 

Terwijl andere partijen onder eigen 
vlag campagne voeren, probeert D66 
via de stichting Beter Europa zoveel 
mogelijk voorstanders op één lijn te 
krijgen . Van der Laan: 'Als alle voor
standers met hun eigen argumenten 
campagne voeren, terwijl de SP en 
Wilders met een paar simpele oneli
ners de straat op gaan, verliezen we 

de strijd. Daarom steken wij onze 
energie in het samenbrengen van de 
voorstanders in één campagne met 
één heldere boodschap.' Het blijkt dat 
zo'n aparte stichting ook praktische 
voordelen heeft. Beter Europa heeft 
meer geld voor projecten gekregen 
van de referendumcommissie dan 
welke andere organisatie dan ook. 

Naast Van der Laan, die voorzitter 

is van de stichting, is voormalig euro
parlementariër Miehiel vim Hulten 
(PvdA) benoemd tot campagnedirec
teur. Er doen naast D66'ers al VVD'ers, 
CDA'er en PvdA'ers mee. 'Maar ook de 
studentenvereniging Aesee heeft zich 
bijvoorbeeld aangesloten. We hopen 
dat nog veel meer organisaties en 
individuen meedoen voor een sterk 
Nederland in een sterk Europa.' (AA) 

Waarom vóór de Grondwet stemmen? 

l.Met meer slagvaardigheid kunnen problemen als terrorisme, inter
nationale misdaad en milieuvervuiling beter worden bestreden. 

2. Europa moet een sterke macht zijn, naast de Verenigde Staten en China. 
Nederland speelt zo een rol van betekenis in de wereld. 

3. De grondwet legt vast wat Nederland zelf blijft beslissen. 
De grondwet zorgt niet voor méér Europa, maar wel voor een 
duidelijker Europa. 

Meer weten, zie www.betereuropa.nu of lees de bij deze 
democraat gevoegde grondwetkrant 

da uit de begintijd is niet achterhaald, 
maar er is wel wat bijgekomen. Eerst 
wilde we vooral zeggenschap en 
inspraak. Nu ook afrekenbaarheid, 
goede service en het doorbreken van 
de managementcultuur bij de over
heid. Bestuurlijke vernieuwing is ook 
het aanpakken van verpleeghuisdirec
teuren die zichzelf verrijken in plaats 
van de verpleegsters meer ruimte te 
geven. In de jeugdzorg zijn hulpverle
ners soms de helft van hun tijd bezig 
met het invullen van formulieren .. .' 

Ursie Lambrechts: ' ... of leraren op 
scholen, die gedemotiveerd raken 
doordat het ministerie van onderwijs 
ze tot op de millimeter voorschrijft 
wat ze moeten doen in plaats van ver
trouwen te hebben in de professionals 
die dagelijks voor de klas staan.' 

Bakker: 'De kwaliteit van de publie
ke diensten is óns thema, maar dat 
hebben we nog te weinig zichtbaar 
gemaakt. Door de overheid georgani
seerde diensten presteren vaak slecht. 
Mensen pikken dat niet meer, maar 
weten niet tegen wie ze de onvrede 
kunnen richten. Dat is wat de agenda 
van de Andere Overheid wordt 
genoemd en waar Alexander Pechtold 
nu uitvoering aan geeft. Als hij een 
zichtbaar begin weet te maken van een 
meer afrekenbare overheid, zoals 

>>> vervolg op pag. 3 

Ambitieuze re 

doelstellingen 

energie

besparing 

Dankzij een motie van Boris van 
der Ham is de Nederlandse doel
stelling voor energiebesparing 
met tweederde opgehoogd. De 
regering wilde de ambities met 
een kwart opschroeven, D66 
vond dat te weinig. 

'Klimaatverandering staat hoog op 
onze agenda. We moeten zuiniger 
omgaan met energie om het milieu te 
sparen. Dat kan ook best, als we 
investeren in nieuwe energiebron
nen, in roetfilters op auto's en als we 
fabrieken schoner maken. Maar het 
meest simpele is misschien wel het 
belangrijkste: energiebesparing. 
Daarom moeten we eisen stellen aan 
elektrische apparatuur en woningen 
beter isoleren,' aldus Van der Ham. 
(AA) 

Voorjaarscongres 
21 mei, Nijkerk 
Het voorjaarscongres van D66 
vindt op 21 mei aanstaande 
plaats in congreslocatie Hart van 
Holland, Nijkerk. Het congres staat 
in het teken van verschillende facet
ten van het onderwijs. Daarnaast is 
er ruime aandacht voor de Europese 
Grondwetreferendum. Ondermeer 
het Italiaanse lid van het Europees 
Parlement Emma Bonino spreekt het 
congres toe. Zie ook pagina 5 & 6. 
(PH) 
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'Er is iets goed mis tussen burger en overheid' 
Alexander Pechtold (39) is de nieuwe minister voor Bestuurlijke Vernieuwing en Koninkrijkrelaties. 
Hij volgde op 31 maart de afgetreden minister en vice-premier Thom de Graaf op, maar pas nadat 
het congres op 2 april instemde met het paasakkoord was hij zeker van zijn nieuwe baan. Pechtold 
was voorafgaand aan zijn ministerschap landelijk voorzitter van D66 en burgemeester van 
Wageningen. - door Monique Huijdink 

'Radicaliseren van de moslims 
vind ik maar één facet van het 
geheel. Aan de andere kant zie je 
ook radicalisering van de autochto
ne jeugd, denk maar aan de actuele 
discussies rond Lonsdale. We leven 
in een ontzuilde samenleving. 
Vroeger gingen de jongens van de 
katholieke school met de jongens 
van de protestante school vechten. 
Ik zie het toch meer in die context. 
Natuurlijk moeten we de zaken 
goed in de gaten houden, maar 
laten we ook erkennen dat integra
tie met horten en stoten gaat. We 
moeten vooral rustig blijven en 
ervoor zorgen dat eerder op basis 
van vertrouwen dan uit angst ver
schillen overwonnen worden.' 

Waarom bent u minister geworden? 
'Dat vraag ik me de afgelopen 

dagen ook wel eens af. ... , omdat 
zaken zo gerold zijn en het balletje 
uiteindelijk bij mij terecht kwam. 
Maar het is niet wat ik bevroedde 
toen ik op 22 maart naar de Eerste 
Kamer ging om Thom te gaan felici
teren met de gekozen burgemees
ter.' 

'Ik ben nog in het stadium van 
verkennen. Er is al veel onderzocht. 
Dat hoeft niet te worden overge
daan. Maar draagvlak verwerven 
kost tijd.' 

Mijn werkbezoeken aan de steden 
zal ik combineren met zaken rond 
Andere Overheid en bestuurlijke 
vernieuwing, om te kijken of in die 
steden goede voorbeelden van ver
anderingsprocessen zijn, of te 
bezien of die daar zouden kunnen 
starten.' 

Wat kunnen we van u verwachten op 
het gebied van grotestedenbeleid7 

Is het u min of meer overkomen? 
'Absoluut!' 

'Daar heb ik vrij veel ervaring 
mee als wethouder van groteste
denbeleid . Thom de Graaf heeft net 
contracten met de steden gesloten. 

Wat gaat u doen tegen radicalise
ring van moslimjongeren in achter
standswijken7 

Welke onderwerpen in uw portefeuil
le hebben prioriteit? 

'Alles is belangrijk, alles heeft 
prioriteit. Maar niet alles kan even 
snel. De Antillen zijn nu actueel 
door de referenda die zijn gehou
den; dat vraagt mijn directe aan
dacht. Het is een heel praktisch 
onderwerp waar wel al jaren allerlei 
opties op tafel hebben gelegen, die 
steeds weer veranderd werden. Nu 
de Antillianen zich hebben uitge
sproken is het tijd om keuzes te 
maken. Daar zullen we samen met 
de Nederlandse Antillen en Aruba 
de komende maanden aan werken. 

Het project 'Andere Overheid' zal 
ik met kracht voortzetten. Betere 
dienstverlening aan de burgers en 
een slagvaardige overheid. Op die 
terreinen wil ik straks resultaten 
laten zien. Ik heb er geen enkele 
twijfel over dat we de komende 
jaren ook verder komen met de 
bestuurlijke vernieuwing. Het paas
akkoord biedt daarvoor de ruimte.' 

Wat denkt u op dat gebied te kunnen 
gaan doen? 

'In de eerste plaats proberen om 
breder draagvlak te krijgen. Het 
allerbelangrijkst is dat we vasthou
den aan het besef dat er iets goed 
mis is in de relatie tussen burger en 
overheid, dat het echt anders moet 
met de machtsvorming in 
Nederland.' 

Op welke manier gaat u dat aanpak
ken? 

Ook wel eens op zo'n verjaardagsfeestje waar 
over politiek gesproken wordt terwijl je niet op 
alles een antwoord hebt? De D66 Party Kit zet 
de feiten op een rij! Krijgt u een vraag over 
D66 waar u het antwoord op schuldig moet 
blijven? Mail de vraag naar admiraal@twee
dekamer.nl, dan staat het antwoord van de 
Tweede Kamerfractie volgende keer in de D66 
Party Kit. 

De kinderopvang is tegenwoordig onbe
taalbaar! 

Dat klopt. D66 zag dat al aankomen en 
heeft daarom tégen de nieuwe wet op de kin
deropvang gestemd. Die bevat namelijk min
der kwaliteitseisen terwijl een verplichte 
werkgeversbijdrage ontbreekt. Dat betekent 
dus meer geld voor minder kwaliteit. Wat D66 
betreft wordt de werkgeversbijdrage alsnog 
verplicht gesteld, draagt de overheid meer bij 
en worden de kwaliteitseisen aangescherpt. 

Hadden we niet al die bezuinigingen kun
nen voorkomen als we gewoon de JSF 

(Joint Strike Fighter) hadden afgeblazen? 
D66 is altijd tegen de JSF geweest. Wij wil

len niet te afhankelijk worden van de 
Verenigde Staten op militair gebied. 
Bovendien hadden we weinig vertrouwen in de 
rekensommen die minister Zalm (VVD) en zijn 
toenmalige staatssecretaris Wouter Bos (PvdA) 
ons voorhielden. Die argwaan blijkt steeds 
meer terecht. 

Echter, Nederland heeft ondanks het verzet 
van D66 inmiddels al veel geïnvesteerd in de 
JSF. Het is te laat om alles. terug te draaien. Nu 
de contracten opzeggen zou zoiets zijn als 
een nieuwe stofzuiger afrekenen bij de BCC 
maar uit de winkel weglopen zonder 'm mee te 
nemen. We zouden niet alleen onze investe
ring kwijt zijn, maar zelfs boetes krijgen opge
legd. Maar als het aan ons had gelegen, was 
het zover niet gekomen. 

Voor het milieu maakt het helemaal niets 
uit dat D66 in het kabinet zit. 

Toch well Terwijl Balkenende I nog bezui
nigde op natuur, is er sinds D66 tot het kabi-

net toetrad juist 700 miljoen voor natuuront
wikkeling bijgekomen. Daarmee wordt onder 
meer de ecologische hoofdstructuur ver
sterkt. Dankzij D66 worden de belastingen 
voor een half miljard extra vergroend: milieu
vervuilende activiteiten worden zwaarder 
belast en milieuvriendelijke minder. Het 
'kwartje van kok' (500 miljoen) is dankzij D66 
niet naar verlaging van de benzineprijs 
gegaan maar naar onder meer onderhoud van 
openbaar vervoer en vaarwegen. 

De verwoestende kokkelvisserij in de wad
denzee is verboden en er gaat 700 miljoen 
naar verbetering van het waddengebied. De 
overheid compenseert de Co2-uitstoot van 
ambtelijke vliegreizen voortaan door aan
plant van extra bos. Deze maand nog heeft 
D66 ervoor gezorgd dat de ambities voor 
energiebesparing met 6 7% naar boven zijn 
bijgesteld en is een half miljard euro dat 
eigenlijk voor asfalt was bestemd in kennis 
geïnvesteerd. Dat alles ondanks de grijze 
meerderheid van LPF, VVD en CDA in de 
Kamer. (AA) 

Wat gaat u als eerste doen? 
'Ik ga als eerste naar de Antillen.' 

Wanneer verwacht u resultaten, 
want u heeft maar twee jaar. 

'Dat is waar, maar kleine resulta
ten heb je al snel. De gratis id-kaart 
voor veertienjarigen is iets dat ik 
vorige week al geregeld heb. Dat is 
een klein succesje.' 

Denkt u dat twee jaar voldoende is 
voor al uw plannen en ,ambities7 

'Ik ben ooit eens een jaar voor de 
verkiezingen wethouder geworden 
en dat was een jaar waarvan ik het 
gevoel had dat er heel veel gebeurd 
is. Dus twee jaar voelt voor mij als 
een hele lange tijd.' 

Anti-stalkwet 

bi ij kt 

effectief 

Sinds de wet tegen het ernstig 
lastig vallen van personen in 
2000 werd ingevoerd, zijn er 
steeds meer stalkers voor de 
rechter gebracht. Volgens de toen
malige regering zou deze initiatief
wet van Boris Dittrich niet veel toe
voegen, omdat stalkingal voldoende 
bestreden kon worden. Maar terwijl 
in 2000 nog maar 51 stalkers voor de 
rechter verschenen waren dit er in 
2004 al meer dan 700. De wet is dus 
een groot succes. 

Volgens Boris Dittrich geeft het 
grote aantal rechtszaken ook aan hoe 
ernstig het probleem is. 'Ik ben bang 
dat dit nog steeds het topje van de 
ijsberg is. Stalking gaat vaak gepaard 
met bedreiging, vernieling, mishan
deling en intimidatie. Gelukkig heb
ben de slachtoffers nu de wet aan 
hun zijde en kan er vroegtijdig wor
den ingegrepen.' 
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• Geen gegraai meer 1n publieke sector 

Boris van der Ham dat terecht ver
woord, dan wordt dat het D66-ant
woord op die onbestemde onvrede 
die Nederland sinds Fortuyn in haar 
greep houdt.' 

D66 staat wat de fractie betreft dus 
voor een bredere agenda dan staats
rechtelijke hervorming al/één. Maar 
was er dan niet meer te maken van 
het paasakkoord7 Iemand zei op het 
congres: '26.000 asielzoekers, dát is 
pas een kroonjuweel.' 

Ursie Lambrechts: 'Sinds we in 
Paars 11 de nieuwe vreemdelingen
wet invoerden, heeft D66 voorop 
gelopen voor een pardon. Het is ook 
zo logisch. Als we beginnen met een 
nieuwe regeling, laten we dan de 
mensen die zijn vastgelopen in de 
oude procedures een fatsoenlijke 
kans geven in Nederland. Maar voor 
een echt pardon is vooralsnog geen 
meerderheid te vinden. Laat je niet 
misleiden door de mooie woorden 
van de oppositie. Het was de PvdA 
die tijdens het kabinet Balkenende l 
de D66-motie voor zo'n pardon 
afschoot! We hebben natuurlijk veel 
kritiek op het beleid en de toon van 
minister Verdonk. Maar wij vroegen 
aanvankelijk, met GroenLinks en SP, 
om een pardon voor zo'n zesdui
zend mensen. De regering heeft aan 
het eind van deze kabinetsperiode 
zeker tienduizend verblijfsvergun
ningen verstrekt aan zo'n 40% van 
de mensen uit die groep van 26.000. 
Het gaat inderdaad allemaal erg 
traag, terwijl die mensen al zolang 
in onzekerheid zitten. Maar de sug
gestie dat we meer voor deze men
sen kunnen betekenen door het 
kabinet te laten vallen dan door van 

binnenuit de discussie te blijven 
aanjagen, waag ik echt te betwijfe
len.' 

Hebben D66 en dit kabinet niet hoe 
dan ook de beeldvorming tegen? 

Fatma Koser Kaya: 'De regering 
doet daar soms erg haar best voor! 
Balkende zegt dat Nederland niet zo 
somber moet zijn, maar als het gaat 
over terrorisme, integratie en aller
lei onderwerpen is juist het kabinet 
degene die de somberheid aanwak
kert. Ik moet je eerlijk zeggen: ik 
heb ook niet zoveel met de toon van 
mensen als Verdonk, Remkes of 

Woorden en morele appèls zijn niet 
genoeg om het gegraai in de publieke 
sector te stoppen. Daarom kondigt D66· 
Kamerlid Bert Bakker aan desnoods met 
een initiatiefwet te komen die regelt dat 
ziekenhuisdirecteuren, universiteitsbe
stuurders en bijvoorbeeld zorgmanagers niet 
meer mogen verdienen dan de minister-presi
dent. De regering gaat vooralsnog niet verder 
dan het doen van vrijblijvende oproepen aan 
bestuurders om zich te matigen. 

Volgens Bakker is vaak nauwelijks een 
relatie tussen de hoogte van de beloning en 
de functie. 'Er is hier geen sprake van een 
vrije markt. Het vaststellen van de beloning 
is vaak een slag in de lucht. We zien dat daar 
veel misbruik van wordt gemaakt. Behalve 
misschien een enkele uitzondering voor 
functies als directeur van de Nederlandse 
Bank mag niemand in de publieke of semi
publieke sector meer verdienen dan de 
minister-president. Dat is geen excessief, 
maar ook geen kinderachtig salaris.' 

Donner. Soms een beetje meer zake
lijkheid graag, en wat minder onder
buik.' 

Van der Laan: 'Aan de andere kant 
vind ik de oppositie nog minder 
overtuigend. Allerlei mooie dingen 
roepen om de laatste opiniepeiling 
te volgen zonder bezig te zijn met 
echte alternatieven.' Bakker: 'Of het 
nu gaat om Schiphol, asielbeleid, de 
hypDtheekrenteaftrek ... er is nauwe
lijks een onderwerp te vinden waar
op de PvdA langer dan een jaar 
dezelfde mening heeft gehad'. 

Dittrich: 'Uiteindelijk doorzien 
mensen dat toch. Een partij die niet 

wegloopt voor lastige maatregelen 
heeft dan meer te bieden. Maar daar 
zeg ik wel iets bij. De regering is wel 
erg optimistisch over de oogstjaren 
die voor ons liggen. Een aantal 
moeilijke hervormingen, zoals de 
WAO, moeten nog worden doorge
voerd. Het economisch herstel komt 
ook niet vanzelf. De coalitie heeft 
het aangedurfd moeilijke hervor
mingen door te voeren en terecht. 
Maar de regering, en dat is dus ook 
zelfkritiek, heeft nagelaten ook 
nieuw perspectief te bieden. Dat 
moeten we in de tweede helft van 
deze kabinetsperiode beter doen, 

Opheldering over 
KLM-incident 
Europarlementariër Sopbie in 't Veld eist een verklaring van 
de Europese Commissie over de uitwisseling van gegevens 
van vliegtuigpassagiers. Sophie in 't Veld vroeg vorige maand 
nog om een evaluatie van de Commissie aangezien zij twijfels had 
over de effectiviteit van de maatregelen en over de bescherming 
van persoonsgegevens. Het vorige Europees Parlement, onder aan
voering van Johanna Boogerd, tekende ook al verzet aan tegen de 
overeenkomst met de VS. 

Uit het recente incident met het KLM-vliegtuig blijkt dat deze 
twijfels gegrond zijn, aangezien de VS haar bevoegdheid om gege
vens van vliegpassagiers te gebruiken, overschreden heeft. De 
Europese Commissie heeft toegezegd om in mei met een evaluatie 
te komen. In 't Veld: 'Gezien de actuele gebeurtenissen is een evalu
atie des te dringender.' 

Bijdrage 
kinderopvang 
voor zieke 
ouders 

3 

Alleen wie een werkgever heeft 
die weigert bij te dragen aan 
de kosten van kinderopvang, 
krijgt een tegemoetkoming van 
de overheid. Fatma Koser Kaya 
stelt voor om ook ouders die lang
durig ziek zijn en daarom niet 
voor de kinderen kunnen zorgen 
een tegemoetkoming te geven. 
Vaak is er dan geen sprake van een 
werkgever. 

Koser Kaya: 'Wat D66 betreft 
krijgen juist langdurig zieken 
steun van de overheid, terwijl 
werkgevers verplicht gesteld wor
den een bijdrage te leveren. Zo 
worden onrechtvaardige situaties 
voorkomen'. 

dan ben ik ervan overtuigd dat we 
veel steun kunnen terugwinnen.' 

Bakker: 'Eens! Door haar slechte 
communicatie heeft de regering het 
de oppositie soms wel erg makkelijk 
gemaakt. Veel mensen kiezen nu 
voor de PvdA omdat ze de regering 
zo somber vinden, niet omdat de 
visie van Bos zo doorwrocht is. Want 
dat is ze niet. Dat betekent ook dat 
wij zelf de mogelijkheid hebben om 
het tij te keren.' 

Van der Ham: 'De meeste lastige 
maatregelen zijn nu wel genomen. 
Dat geeft nog meer ruimte om het 
vrijzinnige D66-verhaal tegenover 
dat van het kabinet te stellen. Want 
zo'n coalitie is leuk en nuttig hoor, 
maar richting de volgende· verkie
zingen moeten de partijen ook weer 
hun eigen kleuren laten zien. Ik 
denk dat onze kleuren mooi zullen 
uitkomen tegen de achtergrond van 
onze grauwe coalitiepartners. Maar 
ook tegenover de monotoon rode 
oppositie.' 

Koser Kaya: 'Als je het over het 
beeld van D66 hebt: ons hele con
gres is live op TV uitgezonden. 
ledereen in Nederland heeft kunnen 
zien hoe ontspannen en vanzelf
sprekend wij de leden de macht 
geven. Dat is· toch uniek? Ik ken 
geen andere partij waar zoiets zou 
kunnen. Wij geloven in de kracht 
van mensen. Het congres was een 
mooie start van een nieuw begin'. 

Kinderen 
eindelijk uit 
gevangenis 
Er komt een einde aan de situa
tie waarbij kinderen met 
gedragsproblemen worden vast
gezet in gevangenissen in 
plaats opgevangen in een zorg
instelling. Na lang aandringen 
van D66-kamerlid Ursie 
Lambrechts stellen de CDA
bewindslieden Donner en Ross nu 
12 miljoen euro beschikbaar om 
2000 nieuwe opvangplaatsen te 
creëren. Die zijn in 2007 gereed. 

Ursie Lambrechts: 'Het blijft 
onvoorstelbaar dat wij kinderen 
zonder dat zij iets hebben mis
daan onderwerpen aan een gevan
genisregime. Dat stuurt het signaal 
dat ze straf hebben verdiend, ter
wijl ze gewoon hulp nodig hebben. 
Wat 066 betreft had dit al veel eer
der geregeld moeten zijn, maar 
beter laat dan nooit. Dit is gewel
dig nieuws voor de jongeren zelf, 
maar ook voor hun ouders die het 
vaak niet langer kunnen aanzien'. 
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'Waarden, normen en de last 
het gedrag' 

\ 

van 
De kop van deze column is de titel van een rapport van de 

Wetenschappelijke Raad voor het Regeringsbeleid (WRR). De WRR 
somt in dat rapport een aantal voor een democratische rechtsstaat 
essentiële waarden op. Eén van die kernwaarden, die de WRR onmis
baar vindt, is het geloof in de toekomst. 

Ik was laatst bij een voorstelling van het Boom Chicago in 
Amsterdam. Amerikaanse cabaretiers kijken met hun buiten

. landse oog naar de Nederlandse samenleving en nemen ons op 

' 

de hak. -

' Nederlanders werden weggezet als een stelletje zeurpieten 
·\:; . - die over alles en nog wat mopperen en klagen, terwijl 1t' Nederland er feitelijk niet slecht voorstaat. Ik herken dat 

_. beeld. 

Je kan je afvragen waar de geestdrift is gebleven, de wil er 
samen iets van te maken, die ons land in de jaren van weder
opbouw na de Tweede Wereldoorlog kenmerkte. Door allerlei 
ontwikkelingen, zoals ontkerkelijking, ontzuiling, individuali
sering, massale immigratie, informatietechnologie etc. is de 
structuur van de samenleving veranderd. Allerlei gemeen
schappen leven langs elkaar heen, zijn bang voor elkaar en 
hebben ieder eigen waarden- en normenstelsels. Reden te meer 
zou je zeggen om er gezamenlijk iets van te maken. 

Maar dat lijkt niet op grote schaal te gebeuren, de goede initiatie
ven daargelaten. Mensen reageren opvallend vaak vanuit negati
viteit naar elkaar. Er wordt wat afgezeken in Nederland. Er is een 
hoge zuurtegraad. Niets deugt er of is goed. De toekomst lijkt eer

der als een bedreiging dan als een kans te worden gezien. Het lijkt 
wel of wij Nederlanders collectief een gebrek aan zelfvertrouwen 
hebben. We wentelen ons in dé eigen problemen en verliezen de 
rest van de wereld en wat daar gebeurt uit het oog. We houden 

elkaar allemaal sche.rp in de gaten. Steekt iemand zijn kop boven 
het maaiveld uit, dan wordt deze er meteen afgehakt. Het 

lijkt moeilijk te aanvaarden dat mensen successen boeken 
en dat anderen daar onbekommerd van kunnen genieten. 
Nederlanders lijken ook weinig risico's te willen nemen. 

Een treurig laag percentage jongeren is bereid ondernemer te worden en 
ondernemersrisico te lopen. We kiezen liever de veiligheid van een vaste 
baan en willen ons overal tegen verzekeren. Krijgen we pech, dan is de eer-

ste reactie vaak om de schade op de overheid te proberen te verhalen. De 
meeste nieuwe ondernemers zijn allochtoon. Autochtone Nederlanders branden hun vin
gers liever niet aan het ondernemersschap. En als iemand failliet gaat, dan wordt hij 
besmet verklaard en is het moeilijk om opnieuw in de zakenwereld aan de slag te gaan. 
Hoe anders is dat in andere landen. Hoe komt het toch dat de ondernemingszin, waar 
Nederlanders in vroegere eeuwen zo om bekend stonden, is weggezakt? Zijn we collectief 
te verzadigd geraakt door alle welvaart, en zijn we daardoor bijna tot stilstand gekomen? 

Ik stop hier deze opsomming, omdat ik anders zelf het gevaar loop alleen te kankeren en 
te somberen. Maar wat zou ik graag willen dat wij Nederlanders energiek aan de toekomst 
van ons land zouden bouwen, dat we elkaar de ruimte geven uit te blinken en dat goede 
voorbeelden van mensen die geslaagd zijn in hun leven anderen zouden inspireren en het 
gemiddelde omhoog zouden krikken! 

In idee 
Op zoek naar meer meningen en opinies7 Lees dan het politiek weten
schappelijk magazine van het Kenniscentrum van D66, Idee. Dit blad 
verschijnt zes maal per jaar onder verantwoordelijkheid van een onaf
hankelijke redactie. Het biedt een forum voor de ontwikkeling van het 
gedachtegoed van D66 en tevens voor een kritische ideeën- en gedachte
wisseling. Door middel van beschouwingen, analyses en opinie-artikelen 
wordt geprobeerd het denken binnen de partij te toetsen aan theoreti
sche kritiek en maatschappelijke ontwikkelingen. Daarbij wordt tevens 
gepoogd relevante ontwikkelingen op de politieke agenda te zetten. 

Abonnementen 
Voor € 33,- per jaar kunt u een abonnement nemen op het tijdschrift van het Kenniscentrum 
D66. Voor een abonnement op Idee stuurt u een e-mail aan info@d66.nl of belt u met 070- 35 
66 066. Voor studenten geldt een aantrekkelijke korting. Zij betalen slechts € 16,- per jaar. U 
kunt ook een proefnummer aanvragen. 
Het politiek-wetenschappelijk tijdschrift van het Kenniscentrum D66, Idee kijkt naar het con
cept 'sociale innovatie'. Is sociale innovatie bijvoorbeeld de innovatie van het arbeidsproces? 
Volstaat het woord innovatie daar niet in z'n eentje voor? Wat is de meerwaarde van de toevoe
ging sociaal? De redactie van Idee maakte een rondgang langs wetenschappers, ondernemers 
en politici op zoek naar sociale innovatie, naar betekenis en invulling. Ook aandacht voor elek
tronisch stemmen, een exposé over de gekozen burgemeester en een interview over het Idee
thema met minister van Economische Zaken Brinkhorst. 

Een jaarabonnement Idee bedraagt € 33,-, voor studenten is dit bedrag € 16 euro. Losse num
mers bedragen € 7,- Voor abonnementen en het bestellen van losse numers/ proefnummer 
neemt u contact op met 070 - 3 5 66 066. 

D66 volwassen 
• MARTIN MAASEN, APELDOORN 

In "het monster trottel
dom" beschrijft Marten 
Toonder hoe het nijvere 
volkje van Trottel zijn 
eigen monster baart. 
ledere keer als er 
gevreesd wordt voor de 
komst van het monster 
duikt het volk massaal 
onder de grond, daarmee 
zijn eigen monsterlijke 
bevingen veroorzakend. Ik 
moest er veel aan denken tij
dens de voorbereidingen op 
het extra D66 congres van 2 
april jl. Zou mijn partij zijn 
eigen monster baren, of zou
den nuchterheid en redelijk
heid overwinnen? Kun je uit 
een kabinet stappen terwijl je 
coalitiepartners zich houden 
aan de gemaakte afspraken? 
Is het opblazen van het kabi
net Balkenende niet een al te 
grote eer voor het stuitende 
"linkse" conservatisme van de 
voormalige bloedbroeders 

PvdA en GroenLinks? 
Voor het eerst in de 

geschiedenis was televisiekij
kend Nederland integraal 
getuige van een partijcon
gres. Tijdens het debat vlogen 
de termen 'sociaal liberaal', 
'geloofwaardigheid' en 
'kroonjuwelen' door de poli
tieke arena. Volgens Hans van 
Mierlo "worden kroonjuwelen 
doorgaans gestolen, daarna 
opgeborgen en alleen de ver
valsingen worden gedragen". 
Er was powerplay voor nodig 
om het congres op de lijn van 
het zogenaamde paasakkoord 
te krijgen. Alle coryfeeën gre
pen het woord. jan Terlouw 
werd respectloos weggeklapt, 
maar naar Van Mierlo werd 
ademloos geluisterd. 

Zevenentwintig ingedien
de moties opzijgeschoven 
door een, uit de hoge hoed 
getoverde uitspraak van het 
landelijk bestuur. Tweederde 
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van de bijna 3000 congres
gangers kon leven met die 
motie. "Goed is wat de meer
derheid denkt. Slecht is wat 
de minderheid denkt. Maar 
als de meerderheid iets slecht 
vindt is het slecht; zelfs als 
het goed is". Aldus professor 
Prlwytzkofsky tegen de veld
wachter van Trotte!. 

Met deze extreem para
doxale gevoelens bleven veel 
congresgangers zitten. Je 
blijft in een kabinet dat eigen
lijk nooit jouw voorkeur had, 
maar waar je redelijkerwijs 
niet mee kunt breken. 
Uiteindelijk wordt op Trottel 
het monster 'ontmaskerd' 
door een list van Tom Poes, 
een rol die Hans van Mierlo 
zaterdag met verve vertolkte. 
D66 begint na 40 jaar einde
lijk volwassen te worden. 

Martin Maasen is raadslid in 
de gemeente Apeldoorn 

Gratis openbaar vervoer? 

• 
Openbaar vervoer brengt 
je van een plaats waar je 
niet vandaan komt naar 
een bestemming die je 
niet verkiest op een tijd
stip dat je niet wenst. 

OV kampt met een slecht 
imago en (behalve misschien 
in de Randstad) verkeert in 
een negatieve spiraal. Door 
te weinig reizigers neemt het 
aantal ritten af, waardoor het 
nog onaantrekkelijker wordt. 

Toch zijn veel mensen 
afhankelijk van openbaar 
vervoer en zitten we met een 
verstopt verkeerssysteem 
wat roept om een efficiënt 
vervoerssysteem. Niet min
der belangrijk: de mensen 
die gebruik maken of gebruik 
zouden willen maken van het 
OV zijn daarvan afhankelijk 
vanwege sociale of economi
sche redenen. Een goed 
openbaar vervoernet in de 
stad is voor deze mensen het 
alternatief. Als wij pleiten 
voor zelfontplooiing moeten 
we ook kansen bieden. 

Waar moet het Openbaar 
Vervoer aan voldoen voordat 
mensen erin stappen? Het 
moet vaak genoeg rijden, je 

moet overal kunnen komen 
(goede routes en voldoende 
haltes) en vooral moet de 
prijs voor een rit laag zijn. 

In Lelystad heeft D66 de 
inzet om de negatieve spiraal 
te doorbreken. Investeren 
dus, in kwaliteit. Dit niet in 
de vorm van luxe bussen, 
maar gewoon frequentie, 
routes en vooral de prijs. Nu 
betalen we veel geld voor het 
vervoer van weinig passa
giers en veel lucht. 
Werden we twee jaar geleden 
nog meewarig aangekeken, 
nu heeft een motie bij de 
afgelopen algemene 
beschouwingen een meerder
heid gehaald en komt het 
college nu bij de voorjaars
nota met een voorstel over 
gratis OV voor ouderen en 
mensen met een functiebe-

Uw mening 
in democraat? 
In de mening vind u bijdragen van 
leden van D66. De inhoud van deze 
artikelen zijn de persoonlijke menin
gen van de auteur·s. Wilt u een bijdrage 
leveren aan de mening? Mail uw 
mening I opinie over een actueel polh 
tiek onderwerp (met.een maximale 
lengte van 300 woorden) naar demo
craat@d66.nl. De redactie houdt zich 
het recht voor om meningen te redige
ren, in te korten of te weigeren. Zie de 
èolofon voor de sluitingsdatum van 
democraat 3/2005. 

perking. 
Een stap in 
de goede 
richting. 

Jarenlang is 
op OV 
beknibbeld. 
Als we iets 
willen met 
ons OV dan is 
het nu vijf 
voor twaalf. 
Tijd dus voor 
actie en initia
tief. 

Marion 
Boshuizen is 
fractievoorzit
ter in de 
gemeenteraad 
van Lelystad 
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Een duurzame oplossing 
voor Borssele? 

maatveranderingen en stikstofoxi
den en fijn stof zorgen voor long
ziektes in de steden. De komende 
generatie heeft ook recht op energie, 
dus moeten wij zuinig zijn met deze 
voorraden en moeten wij snel nieu
we energiebronnen ontwikkelen . 

• jOHAN PIET, DIEMEN 

Kernenergie is niet de oplossing 
voor het klimaatprobleem. Er 
moet fors worden geïnvesteerd 
in echte duurzame energie, te 
beginnen in Nederland. 
Paradoxaal genoeg kan de enige 
kerncentrale die we in 
Nederland hebben, Borssele, 
daar een handje bij helpen. 

Een paar maanden geleden open
de staatssecretaris Van Geel van 
Milieu een discussie over Borssele. 
Het kabinet heeft als doel om de 
kerncentrale in 2013 te sluiten, 
maar nu blijkt dat het honderden 
miljoenen en misschien wel 1 mil
jard te kosten, omdat de eigenaar 
van de centrale een schadeclaim zal 
doen. Vanuit het D66 Platform 
Duurzame Ontwikkeling wordt voor
gesteld om zowel rekening te hou-

den met het gevoel (van onveilig
heid) als met het verstand. Het con
cept van Duurzame Ontwikkeling 
biedt hiervoor een aanknopings
punt. 

Een eerste aspect van 'duurzame 
ontwikkeling' (zoals dat door de VN
commissie onder leiding van 
Brundtland in 1987 werd gepubli
ceerd) betreft het recht van de 
komende generaties om in hun 
levensonderhoud te voorzien. Grote 
bedreigingen zijn, onder meer, de 
klimaatveranderingen en de uitput
ting van de voorraden aardolie en 
andere fossiele brandstoffen en ook 
de voorraad uranium en andere 
splijtstoffen. De milieuvervuiling 
die fossiele brandstoffen veroorza
ken zijn ook nijpend: De emissie 
van kooldioxide (co2) zorgt voor kli-

Een tweede aspect van 'duurzame 
ontwikkeling' is integraal denken. 
Risico's en voordelen van technie
ken moeten tegen elkaar worden 
afgewogen: zo· heeft kernenergie 
nauwelijks Co2-uitstoot, maar wel 
het probleem van nucleair afval, 
hebben fossiele brandstoffen fors 
Co2 uitstoot maar geen nucleair pro
bleem, en zijn nieuwe duurzame 
energiebronnen mooi maar nog te 
kleinschalig. Bij de integrale benade
ring hoort ook de voortgang van de 
techniek te worden meegewogen. 
D66 is huiverig voor kernenergie 
vooral vanwege het afval probleem 
maar nieuwe en vernieuwde genera
ties kerncentrales zijn inherent vei
lig, en de afbreuk van het radioactie
ve afval is de afgelopen jaren sterk 
versneld. Tegelijk is het ons een 
doorn in het oog dat er te weinig 
wordt geïnvesteerd in onderzoek 
naar zonnecellen, thermische 

Onderwijs, Onderwijs, Onderwijs 
Met grote instemming heeft D66 
onderwijs tot één van haar kern
punten benoemd. Onderwijs is 
immers één van de fundamenten 
van onze samenleving. Een 
onderwerp dat continue aan
dacht verdient. Op het congres 
van 21 mei a.s. worden dan ook 
meerdere themabijeenkomsten 
over onderwijs georganiseerd. 

In het ochtendgedeelte van het 
congres wordt een plenair debat 
gehouden over de inrichting van het 
onderwijs. Er zijn vele ontwikkelin
gen gaande waarover de meningen 
sterk verschillen. Een aantal daarvan 
hebben te maken met vrijheid en 
autonomie. De tendens om scholen 
meer verantwoordelijkheid te geven 
moet in gang gehouden worden. Het 
is op zich goed om nieuwe onder
wijsvormen te ondersteunen waarin 
het kind centraal staat en leert zich
zelf te ontplooien. De vraag is echter 
hoe groot de autonomie van scholen 
moet zijn bij het bepalen van het 
onderwijsaanbod en welke eisen de 
overheid aan scholen moet stellen. 
Meer algemeen is de vraag of ouders 

niet veel directer betrokken moeten 
worden bij de vaststelling van de 
grondslag en het klimaat op de 
school van hun kinderen. En: permit
teren bijzondere scholen zich vrij
heden die niet meer van deze tijd 
zijn. Moet het recht om leerlingen te 
weigeren bijvoorbeeld niet worden 
verruild voor een algemeen toela
tingsbeleid7 

Tussen de middag vinden twee 
themabijeenkomsten over onderwijs 
plaats. Een daarvan gaat over de toe
komst van het leraarschap. Door het 
bereikte paasakkoord komt er extra 
geld voor het onderwijs beschikbaar. 
Waar moet dat aan worden besteed? 
Verbetering van de werkomstandig
heden klinkt logisch, maar hoe? 
Klassenverkleining, betere huisves
ting, meer iet voorzieningen, een 
eigen werkplek voor elke docent, 
meer cursussen en opleidingen, 
betere faciliteiten voor de omgang 
met probleemleerlingen, andere 
werkvormen, hogere salariëring, 
meer onderwijsassistenten7 Een 
ding staat vast: de positie, en daar
mee het aanzien, van de docent 

moet drastisch omhoog. 
Een tweede bijeenkomst heeft de 

betrokkenheid van bedrijven bij het 
beroepsonderwijs als onderwerp. De 
samenwerking tussen opleidingen 
en be-drijven is van doorslaggevende 
betekenis voor de ontwikkeling van 
de kenniseconomie. Wat kunnen 
bedrijven doen om het onderwijs te 
verbeteren7 Hun poorten openen bij
voorbeeld. Voor scholieren is ken
nismaking met een bedrijf in de 
branche waarin ze studeren een 
belangrijke ervaring. Een stage biedt 
ze de gelegenheid het bedrijf van 
binnenuit te leren kennen en prakti
sche werkervaring op te doen. Een 
andere manier van bijdragen aan de 
inhoud van opleidingen is het leve
ren van kennis op de opleidingen 
zelf., bijvoorbeeld door professio
nals gastlessen te laten geven of 
door de lesstof meer af te stemmen 
op de praktijk. Bedrijven kunnen 
ook apparatuur of andere artikelen 
leveren die in de opleidingen 
gebruikt worden. De vraag is of deze 
vormen van betrokkenheid allemaal 
even wenselijk zijn. (AV /EO) 

Speciale website congres 
Op de website van de partij is 
een speciale pagina te vinden 
met alle informatie over het 
voorjaarscongres 2005. Via 
www.d66.nl/voorjaarscon
gres2005 bent u snel op de hoog
te van wijzigingen in de concept
agenda, vindt u uitgebreide infor
matie bij de themabijeenkomsten, 
route-beschrijving enzovoort. 

Op de hoofdpagina van de con
greswebsite vindt u het laatste 
nieuws over het congres. Daarnaast 
heeft u via de rechterkolom een
voudig alle stukken be·horende bij 
dit congres op een rij. Daar kunt u 
ook de indieningsformulieren 
downloaden en de termijnen bekij
ken. 
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Voorjaarscongres 2005 

Het '/OOrJaarscongres van D66 (cBl) vrndt op 21 meraanstaande plaats rn het 
Hart van Holland te NrJkefi Op S automrnuten ten noorden van Amersfoort 
lrgt deze pnma locatre dre ooi met het openbaar vervoer urtstetend te bererLen 
rs Bmnenkort otindt u op deze pagrna meer rnformatre over het congres. 
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In verband metdecTukte rond het extra cof1fFeS op 2 atyd, worden de 
volgende congresstu-:lren voor het voaJaarscongres op 21 miN 2005 later op de 
volgende data op deze webSite geplaatst 
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zonne-energie, windenergie, bio
massa, waarbij desgewenst water
stofgas als energiedrager kan wor
den gekozen. Ook C02-opslag in de 
bodem is een optie om de emissie te 
voorkomen. Bij de integrale benade
ring hoort dus ook dat onderzoek en 
ontwikkeling hie_rnaar dus moet 
worden gestimuleerd, 

Maar hoe moet het dan verder 
met die ene kerncentrale die 
Nederland heeft? Moet de overheid 
honderden miljoenen besteden om 
Borssele te sluiten7 Het belangrijk
ste argument dat hier vóór pleit is 
dat het sluiten van Borssele kan sti
muleren dat er meer duurzame 
energie wordt gemaakt om het weg
vallen van de energie uit Borssele te 
compenseren. Het zou dan een ver
snelling van de ontwikkeling van 
duurzame energie betekenen. Maar 
dat is helaas geen uitgemaakte zaak. 
Het kan net zo goed zijn dat er 
gewoon méér kernenergie zal wor
den geïmporteerd uit Frankrijk of 
meer steenkool gestookt. je moet je 
dan afvragen of we dan niet sym
boolpolitiek bedrijven. 

Een ander probleem is de moge
lijke schadeclaim. Allereerst is de 
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hoogte van de schadeclaim zeer dis
custabeL Als (milieu)accountant zou 
ik de overheid adviseren de becijfe
ringen grondig te beoordelen voor
dat een keuze wordt gemaakt en 
niet alleen op één onderzoek af te 
gaan. Maar mocht een hoge schade
vergoeding onvermijdbaar zijn, dan 
dient het bedrag wel duurzaam 
besteed te worden. De eerste optie 
is dat het schadebedrag aan Borssele 
wordt uitgekeerd met de uitdrukke
lijke voorwaarde dat het geld wordt 
aangewend voor de ontwikkeling 
van nieuwe duurzame energievor
men .. Als dit niet lukt, dan moet er 
serieus worden gekeken of gefor
ceerde sluiting in 2013 wel zin 
heeft; D66 moet immers niet willen 
dat het geld zomaar in de zakken 
van eigenaars van Borssele ver
dwijnt zonder dat dit het lange ter
mijndoel van duurzame energie ten 
goede komt . Dan moet de overheid 
haar verantwoordelijkheid nemen: 
zij moet dan maar ze zélf een fors 
bedrag in duurzame energie investe
ren. 

Johan Piet is voorzitter van het 066 
Platform Duurzame Ontwikkeling 

Emma Bonino 
spreekt congres toe 

Europarlementariër Emma Bonino spreekt het voorjaarscongres 
toe. Bonino, voormalig eurocommissaris voor ondermeer 
Consumentenzaken, spreekt tijdens het congres o.a. over de Europese 
Grondwet en de positieve effecten die deze kan hebben. 

Bonino is, met onderbrekingen, sinds 1979 lid van het Europees 
Parlement namens i/ Radicali, één van de zusterpartijen van D66 in Italië. 
De Italiaanse politica is, net als D66-europarlementariër Sophie in 't Veld, 
lid van de ALDE-fractie in het Europees Parlement. Emma Bonino laat zich 
bij haar politieke werk inspireren door Mahatma Gandhi's filosofie van 
active non-voi/ence. Bonino is kandidaat voor de post van VN 
Hogecommissaris voor de Vluchtelingen. (PH) 

Congres registratie 
vereenvoudigd 
Tijdens het extra partijcongres van 2 april heeft u er wellicht al 
kennis meegemaakt, maar de congresregistratie verloopt een stuk 
eenvoudiger dan voorheen. In de week voorafgaand aan het congres 
ontvangt u een uitnodigingsbrief voor het partijcongres. Neem deze brief 
mee naar het partijcongres. De medewerkers aan de registratiebalie zien 
aan de hand van de kleurcode van de brief direct of u wel of niet aan uw 
contributieverplichting heeft voldaan. Daarnaast worden de balies opge
deeld in leden met en leden zonder brief. 

In het verleden ontstonden er vaak lange wachtrijen als gevolg van 
betalingen die congresgangers door middel van pin of contant wensten te 
verrichten. Dit wordt voorkomen doordat besloten is om met ingang van 
dit congres alleen betalingen per machtiging te accepteren voor zowel de 
toegang als voor eventueel achterstallige contributie. Indien u vooraf de 
machtiging invult + uw bankpas ter verificatie van de gegevens mee
neemt, gaat de congresregistratie soepel en snel. (PH) 
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Besluitvorming 
congressen 
verbeterd 
Het Landelijk Bestuur heeft een scala 
aan maatregelen genomen om herhaling 
te voorkomen van het najaarscongres 
2004 toen een deel van de ruim vijftig, 
vaak omvangrijke, als actueel politiek 
ingediende moties onbehandeld bleef. 

Belangrijkste wijziging betreft het aan
scherpen van de definitie van een Actuele 
Politieke Motie tot "een politieke motie 
betreffende een zaak, waarbij zich tussen 2 
dagen voor sluiting van de gewone politieke 
moties en 5 dagen voor het congres, een 
onvoorzien politiek feit heeft voorgedaan en 
waarbij de behandeling van de motie niet 
kan wachten tot het volgend congres." Het 
bewijs voor beide criteria dient door de 
indiener te worden aangedragen in de over
wegingen van de motie. De 
Besluitvormingscommissie beoordeelt of aan 
deze eisen is voldaan. De omvang van alle 
moties wordt daarnaast beperkt tot 300 
woorden. 

Verder heeft het partijbestuur ten aanzien 
van de indieningstermijn voor actueel poli
tieke moties besloten dat deze wordt ver
vroegd van 48 uur voor aanvang van het 
congres tot 5 dagen voor aanvang van het 
congres. De advisering door het LB zal waar 
nodig onderbouwd worden weergegeven in 
het congresboek. Deze wordt de vrijdag 
voorafgaand aan het partijcongres op de 
website van de partij gepubliceerd. 

Het Landelijk Bestuur verwacht door haar 
maatregelen de besluitvorming rond het con
gres te verbeteren. Daarnaast is er bij de 
locatiekeuze er op gelet dat er enige uitloop 
mogelijk is en dat er in de agenda extra 
behandelruimte gecreëerd. (PH) 

Belangrijke data in voorbereiding op het 
voorjaarscongres 2005 

Of u nu moties /amendementen wilt indienen of zich kandidaat wilt 13 mei 2005- 12.00 uur 
stellen voor een functie, u dient zich daarbij te houden aan de termij- Sluiting indiening kandidaatstelling 
nen uit het congresreglement. Onderstaand de data zoals deze bekend 
waren ten tijde van het drukken van deze democraat. De meest actu- 18 mei 2005- I 7. 00 uur 
ele versie van het congresreglement vindt u op www.d66.nl/voorjaars- Publicatie gegevens kandidaten 
congres2005. Op deze website vindt u ook de correcte indieningsfor-
mulieren die u dient te gebruiken. Vragen? Neem dan contact op met 
Tessa Maas van het Landelijk Bureau via 070 - 35 66 028 of 
t.maas@d66.nl 

Indiening moties/ amendementen 
JO mei 2005- 12.00 uur 
sluiting indiening organisatorische moties, algemene politieke 
moties en moties en amendementen op de congresvoorstellen 

16 mei 2005- 12.00 uur 
Sluiting indiening actuele politieke moties 

18 mei 2005- 17.00 uur 
Publicatie van alle moties en amendementen, behalve de actuele 
politieke moties 

ZO mei 2005- 17.00 uur 
Publicatie complete congresboek incl. actuele politieke moties 

Kandidaatstelling vacatures 
U kunt zich kandidaat stellen voor de volgende vacatures, waarvoor 
tijdens het voorjaarscongres verkiezingen plaats vinden: 

Landelijk Bestuur, voorzitter; 
Landelijk Bestuur, kennis & deskundigheid, tevens voorzitter bestuur 
St. Kenniscentrum; 
Besluitvormingscommissie, lid (3x) 
Financiële commissie, lid (lx) 
Geschillencolleg, lid (4x) 
Landelijke Verkiezingscommissie, lid (3x) 

Zie ook de vacaturemelding en de profielschetsen voor deze functies 
op de site van het congres. 
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Agenda voorjaarscongres 2005 
09.00 Congreslocatie toegankelijk voor bezoekers 

Routebeschrijving Hart van 
Holland 

10.00 

10.05 

10.30 

10.40 

11.50 

12.00 

13.00 

13.45 

14.15 

14.35 

14.45 

15.45 

16.45 

16.50 

Sluiting 

Welkomstwoord door waarnemend D66-voorzitter jan Hoekerna 

Financiën en Organisatie 

Presentatie kandidaten voor de verschillende besturen en commissies 

Inleidingen en debat congresthema Onderwijs 

Speech waarnemend partijvoorzitter, inclusief uitreiking erepennin
gen 

Lunchpauze 

Themabijeenkomsten 
- De toekomst van het leraarschap 
- Van beroepsonderwijs naar arbeidsmarkt - de betrokkenheid 

van het bedrijfsleven bij beroepsopleidingen 
- Arbeidsparticipatie van vrouwen 

Milieu en energie 

Vragen(half)uurtje met fracties 

Speech Emma Bonino, voormalig Europees Commissaris en huidig lid 
van het Europees Parlement 

De 5 reden om ja te zeggen tegen de Europese Grondwet, Sophie in 't 
Veld 

Algemene Politieke moties 

Actuele politieke moties 

Uitslag interne verkiezingen besturen en commissies 

Toespraak Boris Dittrich, fractievoorzitter Tweede Kamer 

Bovenstaande agenda is een concept. In het congresboek en op de congreswebsite 
vindt u de meest actuele versie van de agenda. 

Het partijcongres vindt plaats in congreslocatie Hart van Holland in Nijkerk, welke gelegen is 
op slechts 5 autominuten ten noorden van Amersfoort. Ook met de trein is Nijkerk uitstekend 
te bereiken. 

Met de auto 
Vanuit Amsterdam (Al) Richting Amersfoort. 
Via knooppunt Hoevelaken richting Zwolle (A28). Neem afrit Nr. 9 Nijkerk. Aan het einde van 
de afrit rechtsaf richting Nijkerk/Putten (Berencamperweg). Bij de verkeerslichten rijdt u recht
door. Na het tweede verkeerslicht (u vervolgt de weg) ziet u Hart van Holland en Ampt van 
Nijkerk aan de rechterzijde. Rechts parkeerterrein oprijden. 

Vanuit Utrecht (A28) 
Richting Amersfoort. Zie 
verder vanuit Amsterdam. 

Vanuit Zwolle (A28) 
Richting Amersfoort. 
U neemt afrit Nr. 9 Nijkerk 
aan het einde van de afrit 
linksaf richting 
Nijkerk/Putten 
(Berencamperweg). Bij de 
verkeerslichten rijdt u 
rechtdoor. Na het tweede 
verkeerslicht (u vervolgt 
de weg) ziet u Hart van 
Holland en Ampt van 
Nijkerk aan de rechterzij
de. Rechts parkeerterrein 
oprijden. 

Met het openbaar ver-
voer 
Openbaar vervoer reisin
formatie telefoon: 0900-
9292 (70ct./min.) NS-stati
on Nijkerk is te bereiken 
met de stoptrein vanaf de 
intercity stations 
Amersfoort en Zwolle (2x 
per uur). 

Adres Hart van Holland 
Berencamperweg 12 
3861 MC Nijkerk 
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Mag de laatste ronde 
wat later? 

D66 Amsterdam maakt zich zor
gen over het nachtleven in 
Amsterdam. Daarom voeren de 
Amsterdams sociaal-liberalen actie 
om aandacht te vragen voor vrije 
horecaopeningstijden. 

Saskia Bruines, voorzitter van de 
D66 fractie in de Amsterdamse 
gemeenteraad: "Wij vinden dat een 
stad die zichzelf promoot als 
wereldstad een bruisend nachtle 
ven dient te hebben dat niet om 
twee uur 's nachts ophoudt en maar 
in beperkte gelegenheden kan wor
den voortgezet. Vrije openingstij
den dragen bij aan een dynami
scher uitgaansleven en daarmee 
aan de uitstraling van een kosmo
politische wereldstad die 
Amsterdam zo graag wil zijn. Deze 

uitstraling trekt toeristen en jonge 
mensen aan die nodig zijn voor de 
creatieve en kennisstad." 

Volgens Bruines gaat het naast 
de uitstraling van de stad 
Amsterdam om meer: "De horeca is 
een belangrijke economische fac
tor. Bijna 23.000 personen zijn 
werkzaam in de Amsterdamse hore
ca. Daarnaast zijn horecaonderne
mers de gastheren en -dames van 
de stad." De Amsterdamse gemeen
teraadsfractie van D66 wil dat de 
gemeente meer gaat investeren in 
de relatie met de horeca-onderne
mers zodat goede afspraken ten 
aanzien van overlastbestrijding, 
schenkbeleid etc, tot stand komen. 
(bewerking artikel www.d66amster
dam.n/) 

Jonge Democraten klagen 
kabinet aan 
De Jonge Democraten klagen 
het Kabinet-Balkenende aan bij 
de Commissie voor Gelijke 
Behandeling. Ze eisen dat de wet
geving die jongeren hogere boetes 
oplegt bij verkeersovertredingen 
nietig wordt verklaard. 

Op dit moment is wetgeving van 
kracht die jongere automobilisten 
bestraft voor een mate van alcohol
gebruik die bij oudere bestuurders 
wel is toegestaan. Recent is echter 
een amendement van ChristenUnie
Kamerlid Slob aangenomen die 
deze wetgeving ook van toepassing 
verklaard op jonge beginnende 
brommerrijders. De jonge 
Democraten zien dit als leeftijds
discriminatie. 

Voorzitter jan Paternatte van de 
Jonge Democraten: "Het kabinet 

bevindt zich hiermee op een hel
lend vlak. Deze wetgeving is geba
seerd op volstrekte willekeur. Als 
je de weg veiliger wil maken ken ik 
nog wel een paar discriminerende 
maatregelen, bijvoorbeeld richting 
bejaarde chauffeurs." De aanklacht 
tegen de Nederlandse Staat is 13 
april 2005 verstuurd naar de 
Commissie Gelijke Behandeling en 
het Ministerie van Algemene Zaken. 

Overigens zijn de jonge 
Democraten het afgelopen jaar de 
grootste niet-christelijke politieke 
jongerenorganisatie gebleven. De 
jongerenorganisaties van de SGP en 
de ChristenUnie hebben de meeste 
leden. Dit blijkt uit een recente 
inventarisatie van het Documen
tatiecentrum Nederlandse Politieke 
Partijen 
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Burgerschap centraal bij D66 Zeist 
D66 Zeist organiseerde in de 
afgelopen maanden een deba
treeks over het thema burger
schap. Daarbij werd in samenwer
king met partners als de Triodosbank 
en Forum, het instituut voor multi
culturele ontwikkeling debatten 
georganiseerd. Na debatten over 
duurzame cultuur en duurzaam 
ondernemen werd de debatreeks 
begin april afgesloten door een debat 
over nieuwe vormen van burger
schap. Aan het debat, welke werd 
ingeleid door columnist Paul 
Scheffer, namen naast Boris Dittrich 
ook Sadik Harchaoui van Forum en 
de burgemeester van Zeist Rudi 

Boekhoven deel. 
Paul Scheffer gaf in zijn inleiding 

aan dat het volgens hem tot nu toe 
vooral aan een beeld van de "eigen 
cultuur", waarin dan door de nieuw
komer geïntegreerd zou moeten wor
den, heeft ontbroken in het 
Nederlandse integratiebeleid. In dit 
verband wees Scheffer ondermeer op 
het geschiedenisonderwijs, rechten 
en plichten op de arbeidsmarkt en 
strikte handhaving van regels. 

Het debat tussen Dittrich, 
Harachaoui en Boekhoven toonde 
aan dat de meningen verdeeld zijn 
over hoe het precies moet met de 
integratie. Toch was men het redelijk 

Jet de Bussypenning uitge
rei kt aan Gerrit Oasterveld 

eens over een aantal zaken: de socia
le samenhang moet groter worden, 
mensen uit verschillende groepen 
moeten elkaar vaker ontmoeten en 
elkaar beter leren kennen. 

Boris Dittrich gaf aan dat de veel 
geroemde Nederlandse tolerantie 
volgens hem eerder voortkomt uit 
onverschilligheid, dan dat het een 
bewuste keuze is onderlinge ver
schillen te accepteren. Vooral de ver
hardende standpunten onder de 
jeugd baren veel zorgen. Het onder
wijs speelt daarom een grote rol bij 
het kweken van begrip en het ophef
fen van vooroordelen. (bewerking 
artikel www.d66zeist.n/) 

Revival of 
the fittest 
De gemeenteraadsverkiezingen 
van 2006 komen er weer aan. In 
veel partijafdelingen zijn de 
voorbereidingen weer in volle 
gang. Maar hoe staat het eigenlijk 
met onze D66-afdelingen in de 
gemeenten7 

De D66 regio Utrecht stelde om 
deze vraag te kunnen beantwoor
den een onderzoek in. Alle afdelin
gen in de provincie ontvingen een 
vragenlijst met als doel om meer 
inzicht te krijgen in de vraag hoe 
elke gemeente ervoor staat. Zo 
hoopt de regio de gemeentelijke 
afdelingen die hulp kunnen gebrui
ken adequaat te ondersteunen 
en/of te versterken. Door het 
totaalbeeld is het ook mogelijk 
D66-afdelingen beter op elkaar af 
te stemmen. 

Het is een uniek onderzoek wat 
leidt tot een efficiëntere steun aan 
de afdelingen. Een initiatief dat erg 
mooi aansluit bij het landelijk 
gekozen thema om 2005 tot het 
jaar van de afdelingen te benoe
men. (AV) 
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In Mentoriant 

Om de Vernieuwing 

'"Het zou mij niet verbazen als Gruijters bij de volgende verkiezingen op de 
Vrijzinnig Democratische Panij stemt. Alleen, die zal nog wel eerst door bem 
opgericht moeten worden". Zo schreef Joop vanTijnop 26 maart 1966 in Vrij 
Nederland. En zo gebeurde het, zij het dat Hans Gruijters het aan zijn non-conformisme 
verplicht was om niet terug te grijpen op een oude naam. De partij die hij later dat jaar, 
samen met anderen, oprichtte, heette Democraten '66. 

Drs J.P.A. Gruijters over
leed 17 april jongstleden 
in de leeftijd van 73 jaar. 
Namens D66 was hij 
Minister van 
Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening, 
Tweede-Kamerlid, lid van 
de Provinciale Staten van 
Noord·Holland, burgemees
ter van Lelystad. Maar zijn 
betekenis voor D66 ligt 
ook hierin, dat hij de eer
ste bij de totstandkoming 
van de partij betrokkene 
was met praktische politie
ke ervaring. En dat hij, 
zoals auctor intellectualis 
van D66 Peter Baehr aan 
medebedenker Erik Visser 
schreef, "de enige gunstige 
uitzondering" is op "de 
kleurloosheid en oubollig
heid" van dé leiders van de 
VVD. Zonder de ideeën van 
Gruijters had D66 er heel 
anders uitgezien. 

Begin 1966 is Gruijters nog 
fractievoorzitter van de 
VVD in de Am~terdamse 
gemeenteraad, en hij 
maakt na de -volgende ver
kiezingen goede kans op 
een wethouderszetel. Maar 
als hij voor een conflict 
binnen de VVD zorgt door 
opzettelijk weg te blijven 
bij het huwelijk van 
Prinses Beatrix en Claus -
Gruijters vindt het- huwe
lijk niet bijdragen aan de 
samenbindende rol die het 

koningshuis behoort te spelen- komt het tot een breuk tussen hem en zijn partij. Maar 
de conservatief-liberale koers van de VVD is hem al langer een doorn in het oog. Zijn 
besluit om uit de VVD te stappen motiveert hij als volgt: "Door vooraanstaande, leiden
de figuren in de VVD wordt een dusdanige mate van conformiteit verlangd, dat ik mij 
als liberaal in diti partij niet langer thuis voel". 

Samen inet Baehr en Visser - die hem na zijn vertrek uit de VVD hebben benaderd - en 
Hans van Mierlo vormt Gruijters in het voorjaar van 1966 de oorspronkelijke groep 
oprichters van D66. Zij zien in de maatschappelijke onrust van die tijd een teken dat er 
iets fundamenteel mis is met de bestaande gezagsverhoudingen in Nederland, en zij 
vinden dat het conflict een politieke vertaling moet krijgen. De onvrede met het politie
k~ bedrijf in Nederland, het gebrek aan zeggenschap en individuele rechten van de bur
ger, de noodzaak tot democratisering: op die thema's vonden de oprichters elkaar. Op 
20. mei wordt het inmiddels flink uitgebreide "Initiatiefcomité 0'66" opgericht. Maar 
Gruijters vindt zichzelf meer een einzelganger dan een politiek leider. Wat voor de hand 

-lag, gebeurde daarom niet: niet Gruijters, maar Hans van Mierlo nam het voorzitter-
schap op zich. 

Een dwarse denker, een vernieuwer met een zeer goed oog voor wat er mis is in de 
samenleving, is Hans Gruijters in al zijn functies, in al zijn partijactiviteiten, altijd 
gebleven. Zijn denken, zijn opvattingen over de manier waarop politiek moet worden 
bedreven, zijn afkeer van ideologie, zijn voorliefde voor vrijzinnigheid en vernieuwing, 
hebben D66 gevormd en zijn in de partij nog altijd van grote invloed. De erfenis die 
Hans Gruijters 066 nalaat, is de geestdrift voor verandering. 

Boris Dittrich (met grote schatplichtigheid aan '1ilssen ideaal en illusie, de geschiedenis 
yan D66, 1966-2003' van Menrio van der Land) 

. ' 

Partijagenda 
10 mei 2005 
Sluiting indiening Algemene 
Organisatorische Moties, Algemene 
Politieke Moties om 12.00 uur 

13 mei 2005 
Sluiting indiening kandidaatstelling 
besturen en commissies om 12.00 uur 

14 mei 2005 
Europa Spreekuur in regio Rijnmond, met 
Sophie in 't Veld 
Zie ook www.sophieintveld.nl/agenda 

16 mei 2005 
Sluiting indiening Actuele Politieke 
Moties om 12.00 uur 

18 mei 2005 
Publicatie op www.d66.nl van ingedien
de moties, exclusief de APM en kandida
tenboek besturen en commissies 

20 mei 2005 
Publicatie op www.d66.nl van het totale 
congresboek, incl. APM 

21 mei 2005 
Voorjaarscongres (c81) in het Hart van 
Holland te Nijkerk. 
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28 mei 2005 
Training "Speech & Presentatie" te 
Utrecht, 
In combinatie met "Leren Debatteren" 
€ 65,00 ( incl. lunch). Losse training 
€ 42,50.(incl. lunch). 

Training "Hoe win ik stemmen?" te Utrech 
Bijdrage: € 42,50 (incl. lunch). 

4juni2005 
Training "Hoe kom ik in de krant?" te 
Utrecht 
Bijdrage: € 42,50 (incl. lunch). 
"Maak kennis met D66" te Utrecht 
Bijdrage: € 17,50 

Training "Leren Debatteren" te Utrecht 
In combinatie met Speech en Presentatie" 
€ 65,00 ( incl. lunch). Losse training 
€ 42,50 (incl. lunch). 

Europa Spreekuur in Broek op 
Langendijk, met Sophie in 't Veld 
Zie ook www.sophieintveld.nl/agenda 

Opgave en informatie trainingen: 
Voor meer informatie over de trainingen 
surft u naar onze website: www.d66.nl/trai
ningenopleiding. Voor opgave belt u met 
070- 35 66 066 of u schrijft zich in via 
www.d66shop.nl 

Terrorismedebat: 
radicalisering voorkomen 
Vijf dagen na de vrijspraak van Samir A. en de grootschalige crisisoefening 
"Bonfire" vond het D66 terrorismedebat plaats, getiteld: het kaf en het koren. 
Doelstelling van deze bijeenkomst was het in kaart brengen van de terroristische 
dreiging in Nederland. Wat is de omvang van de dreiging? Hoe groot is de 
kweekvijver? Hoe kan worden vermeden dat steeds meer jongeren kiezen voor het 
terrorisme? - door Deborah Reinders 

De leden van het gevarieerde panel namen 
deel vanuit verschillende gezichtspunten. Zo 
schetste Edwin Bakker, terrorisme deskundige 
van het Instituut Clingendael, een algemeen 
beeld van terrorisme en stelde dat het 
"slechts om een marginaal veiligheidsvraag
stuk gaat." Echter, door de reacties en impact 
is het gevoel van dreiging groter dan ooit. 

De dreiging in Nederland wordt in de ogen 
van onderzoeksjournalist Siem Eikelenboom 
voornamelijk veroorzaakt door Nederlandse 
jongeren die in Nederland betrokken raken bij 
radicale groeperingen. Eikelenboom schat de 
groep die vatbaar is voor radicaal terroristi
sche ideeën op zo'n 15.000 personen. 

De woorden van Eikelenboom zwakte Farid 
Zaari, woordvoerder van de Al Taweed Moskee 
in Amsterdam, af door aan te geven dat naar 
zijn mening een groep die gevoelig is voor 
radicalisering slechts 1500 tot 3000 aanhan
gers omvat. Zaari benadrukte dat hij deze 
groep als een kans en niet als een gevaar ziet. 
De kans ligt erin om iemand die radicale uitla
tingen doet te corrigeren in plaats van te iso
leren. Het wordt pas echt gevaarlijk wanneer 
iemand met deze gedachte rond blijft lopen. 
juist vanuit het geloof moeten radicalen wor
den overtuigd om bepaalde handelingen niet 
uit te voeren. 

Voor Derwisj Maddoe, voorzitter van de 
Nederlandse Moslim Raad, is elke terrorist er 
één teveel. "We moeten werken aan een ver
draagzame samenleving en met elkaar in 
contact komen. Immers, we hebben elkaar 
nodig." 

Namens de Tweede Kamerfractie van D66 
nam Lousewies van der Laan deel. Zij vindt 
dat er bij de huidige maatregelen die ten 
opzichte van terrorisme worden genomen, er 
in de eerste plaats gevraagd moet worden of 
deze effectief zijn. Een werkbezoek aan de 
Verenigde Staten heeft haar laten zien dat 
met name goed functionerende en samen
werkende inlichtingendiensten van essenti
eel belang zijn. Dit laatste laat in Nederland 
nog wel eens te wensen over. 

Van der Laan deed tijdens het debat een 
klemmend beroep op mensen als Zaari en 
Maddoe om zich meer in het publieke debat 
te mengen. Alleen zo kan de heersende 
onwetendheid aangaande de Islam weggeno
men worden. De sociale humane interpreta
tie van de Koran die zij tijdens het debat uit
een zetten komt namelijk absoluut niet over
een met de radicale teksten die "mafkezen" 
als Mohammed B. of Samir A. misbruiken 
voor hun daden. Dat beeld moet volgens Van 
der Laan gecorrigeerd worden. 

Amstelveen introduceert burgerinitiatief 
In Amstelveen zet D66 het burgerinitiatief op de agenda. Fractievoorzitster Catharina de Leur 
zegt over het initiatief van D66 Amstelveen: "Het vertalen van geluiden uit de samenleving 
hoeft echt niet noodzakelijk door raadsleden te gebeuren. Het invoeren van een recht van 
burgerinitiatief biedt burgers de gelegenheid om publieke agendapunten onderdeel van de 
politieke agenda te maken." 

De kopijsluiting van democraat 3 I 2005 ligt op 27 mei 2005, dit nummer verschijnt op 21 juni 2005. 
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Ik haal er 
wel van dat 
het een nee 

is ... 
Boris Dittrich in een 
eerste reactie op de 
uitslag van het referen
dum over de EU-grond
wet 

Het ·is een· nee! 
democratie wint bij EU-referendum 
Trots en teleurstelling, dat is het 
dubbele gevoel van veel D66-ers 
over het Europese Grondwet
referendum. Trots op het feit dat 
D66 mede het initiatief nam tot 
het eerste landelijk referendum 
in 200 jaar tijd. Een initiatief dat 
met een opkomst van 62,8% een 
groot succes werd. Tegelijkertijd 
was er de teleurstelling over het 
keiharde 'nee' dat Nederland uit
sprak over het voorstel voor een 
Europese Grondwet.- door Patriek 
Harms 

"Ik baal ervan dat het een nee is. De 
nee-stemmers moeten zeer serieus 
genomen worden. Ook D66 is op tal 
van punten niet tevreden met hoe 
Europa nu werkt. Het gevoel dat 
Europa beter, democratischer en dui
delijker moet, delen wij met veel nee
stemmers ", aldus Boris Dittrich. "De 
toekomst van Nederland ligt in 
Europa. Voor dat ideaal blijven wij als 
D66 steun zoeken. Vergeet niet dat 
bijna veertig procent van de kiezers 
vóór de grondwet heeft gestemd en 
dat veel van de tegenstemmers ook 
helemaal niet tegen Europa zijn. We 
staan nu voor de taak een verbinding 
te leggen tussen ons ideaal en de rode 

·kaart die de kiezers tijdens het refe
rendum hebben uitgedeeld". 

Europarlementariër Sophie in 't 
Veld is het helemaal eens met 
Dittrich: "D66 moet de vlucht naar 

voren zoeken. Juist nu moeten wij het 
voortouw nemen in de discussie en 
met vernieuwende, toekomstgerichte 
plannen komen voor Europa". Wel 
maakt In 't Veld zich zorgen over de 
uiterst negatieve gevoelens tegenover 
de politiek en Europa waarmee ze tij
dens de campagne is geconfronteerd. 

"Het is zeer zorgwekkend. Ik ga in de 
komende jaren met verdubbelde inzet 
het debat over Europa aan met ieder
een die dat wil". 

In 't Veld constateert ç!at het proces 
van integratie een forse deuk heeft 
opgelopen na het Franse en het 
Nederlandse 'nee'. Het vertrouwen 

Na'66 wil brede sociaal-liberale agenda 
Binnen D66 borrelt het van de positieve energie. Verschillende pam
fletten zijn verschenen, zowel vanuit de partijtop als vanuit lokale 
politici (zie ook pagina 7). En nu roert zich de groep leden die na 1966 
zijn geboren onder de noemer: Vernieuwing na'66. Hun oproep aan de 
partij: D66 moet opnieuw een brede sociaal-liberale agenda gaan voe
ren, en zich niet alleen op bestuurlijke vernieuwing concentreren. -
door Patriek Harms 

men. De partij is daarmee echter niet 
qua organisatie veranderd. Het etiket 
sociaal-liberaal is overgenomen, maar 
het inhoudelijke debat in de partij is 
niet voldoende ontwikkeld." 

Vernieuwing na'66 wil de passie en 

• • 

terpunten liggen en denken na over 
hoe we D66 met nog meer pit en 
power kunnen presenteren aan het 
grote publiek", zegt Diepeveen. 
"Vernieuwing na'66 gaat het land in 
om afdelingen te bezoeken en lande
lijke bijeenkomsten te organiseren. 
We hebben inmiddels ons tweede 
debat a'chter de rug en meerdere afde
lingen hebben al gevraagd of wij 
langs willen komen om over de ver
nieuwing in de partij te praten", vult 
Klaas Verschuure haar aan. 

Het manifest van Boris Dittrich is 

"Bijna 40 jaar na de oprichting van 
D66 is het brede programma dat in 
die 40 jaar is ontwikkeld, in de publie
ke opinie vernauwd tot 'bestuurlijke 
vernieuwing'. D66 moet zich volgens 
ons profileren als een bredere sociaal
liberale partij. Met lef en een 
duidelijke visie op de toe
komst", legt jeroen Kreijkamp 
uit. Maud Diepeveen geeft aan 
dat na'66 een vernieuwingsbe
wegin-g binnen D66 is, die 

vern1euw1ng 

door Vernieuwing na'66 met enthousi
asme ontvangen, volgens Ver
nieuwing na'66 getuigt het van 
lef. "Maar de echte winst moe
ten we nog boeken. Over de 
inhoud gaan wij debatteren 
met de leden. De te kiezen par
tijkoers moet van onderop 
komen, niet van bovenaf', 
vindt Jasper Hörmann. 
Daniëlle Paulssen is het met 
hem eens: "We moeten als par-

"meer inhoudelijk debat wil 
over de koers van de partij. 
Daarmee willen we de basis 
leggen voor nieuw succes: een 
krachtige partij die het ver
trouwen verdient van de kie-
zer." 

D66 kende in het verleden 
vaker vernieuwingsbewegin-
gen. Vraag is wat bijvoorbeeld 
Opschudding voor blijvende verande
ringen heeft gebracht. Daniëlle 
Paulssen vindt dat "Opschudding 
zeker wat te weeg heeft gebracht. Zo 
zijn er jonge leden in de Kamer geko-

na'66 
het elan terug brengen in de partij, 
onder meer door "veel enthousiaste 
en actieve leden bij elkaar te brengen. 
Onze kracht is dat we alles op een 
positieve manier benaderen. We gaan 
uit van kwaliteit, kijken waar verbe-

tij eerst maar eens stevig 
debatteren over onze nieuwe 
koers. Wanneer we helder voor 
ogen hebben wat de missie van 

D66 is, hebben we een goede basis 
voor een partijbreed verkoopoffensief 
van D66." 

Vernieuwing na'66 heeft een eigen 
website: www.na66.nl 

tussen de EU-lidstaten wordt flink op 
de proef gesteld. Maar In 't Veld zou 
het betreuren als het ratificatieproces 
wordt stopgezet zonder dat alle lan
den zich hebben kunnen uitspreken. 
"Pas dan moeten we de balans opma
ken en kijken welke opties er zijn om 
tot een oplossing te komen. Eén ding 
staat voor mij als een paal boven 
water: Europa móet in de één of ande
re vorm een grondwet krijgen. Het 
huidige verdrag is niet meer geschikt 
voor de eisen van de 21 e eeuw". 

Boris van der Ham nam begin dit 
jaar samen met twee collega
Kamerleden van de PvdA en 
GroenLinks het initiatief tot het refe
rendum, omdat je "de revolutie moet 
organiseren, voordat hij uitbreekt. 
Want dat er veel opvattingen leefden 
over Europa was duidelijk, maar veel 
mensen hadden het gevoel dat deze 
onvoldoende stem kregen. Door dit 
referendum is eindelijk de discussie 

>>> vervolg op pag. 3 

"Meer pit, meer 
durf' 
De nieuwe partijvoorzitter, Frank 
Dales, heeft D66 opgeroepen 
meer herkenbaar te werk te gaan. 
"We zijn te redelijk. We zijn te 
bescheiden. We zijn te grijs. We heb
ben een potentie waar anderen 
jaloers op zijn. Maar waar zijn we? 
We reageren op wat anderen zeggen. 
Of we reageren helemaal niet. Waar 
is de pit? Waar is de durf? Wanneer 
bepalen wij de agenda zodat anderen 
op ons moeten reageren in plaats 
van wij op hun?", aldus Dales tijdens 
zijn speech aan het einde van het 
partijcongres op 2 april in Nijkerk. 
(DvM) Interview met Dales op pagina 8. 

Lokaal lid nu 
volwaardig lid 
Na een heftig debat heeft het 
D66-congres ingestemd met een 
voorstel om lokale leden naast 
actief ook passief stemrecht te 
geven. Het bestuur had twee voor
stellen op dit punt ingediend. Eén 
dat uitvoering gaf aan een eerder 
aangenomen motie van het congres 
om passief stemrecht te verlenen, en 
een voorstel dat het principe van 
passief stemrecht voor lokale leden 
alsnog afwees. Het landelijk bestuur 
was zelf voorstander van het laatste. 
Beide voorstellen waren gezamenlijk 
in discussie. Uiteindelijk besloot het 
congres bij het eerder ingenomen 
standpunt te blijven: het bestuurs
voorstel werd verworpen, de voorbe
reide reglementswijziging werd aan
genomen. (PH) 
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Nog dit jaar besluiten 
toekomst Antillen 

over Geen regerings

debat over 

scheppings

verhaal Gerard Schouw, lid van de 
Eerste Kamer, wil dat er nog dit 
jaar besluiten worden genomen 
over de toekomstige relaties 
van Nederland met de Antillen. 
Dit naar aanleiding van de uit
komst van het referendum op 
Curaçao. "Er is nu momenturn ont
staan; een nieuwe minister, het 
referendum en de nadrukkelijke 
politieke wens om de verantwoor
delijkheidsverdeling tussen Neder
land en de eilanden op een meer 
moderne manier vorm te geven 
hebben een situatie gecreëerd voor 
nieuwe mogelijkheden." 
Schouw ziet een aantal punten die 
volgens hem van belang zijn bij de 
hervorming van de relatie met de 
Antillen. "Van de bevolking van 
Curaçao heeft 68% zich in een 
recent referendum uiigesproken 
tegen het staatsverband met de 
andere Antilliaanse eilanden, maar 
wil wel banden met Nederland hou
den. Ik wil daarom van verantwoor
delijk minister Pechtold weten of 
Nederland zich aan deze uitslag 
gaat houden." 

De verkozen oplossing, recht
streekse relaties tussen Nederland 
en de afzonderlijke eilanden, kan 
volgens de D66'er echter wel enke
le problemen opleveren. "Wat bij
voorbeeld te doen met het enorme 
schuldenvraagstuk7 Het getouw
trek daarover kan nog jaren duren. 
Verder moet er besloten worden 
over het al dan niet houden van de 
gulden en moeten voorzieningen 
getroffen worden op het terrein 
van bijvoorbeeld gezon-dheidszorg 
en onderwijs." De Eerste 
Kamerfractie is van mening dat het 
woord nu eerst aan de Tweede 
Kamer en de regering is. (PH) 

D66 is nog steeds pro-Europa, ook nu 
Nederland in een referendum tegen 
heeft gestemd. Nemen jullie de kiezer 
eigenlijk wel serieus? 
Het referendum ging over de Europese 
grondwet. Daar waren wij groot voorstander 
van, maar omdat de kiezer ons heeft terug
gefloten stemmen wij daar nu tégen. We 
hebben niet voor niets een referendum 
georganiseerd. Maar we zetten natuurlijk 
niet meteen onze idealen bij het grofvuil. 
Wij zijn vóór Europese samenwerking, 
omdat wij denken dat de toekomst van 
Nederland in de EU ligt. Daarover gaan we 
met mensen in debat, maar we gaan nooit 
iets anders uitdragen dan waar we zelf in 
geloven. Overigens zijn wij het wel met veel 
nee-stemmers eens dat er veel moet veran
deren in Europa. Het moet democratischer, 
duidelijker en efficiënter. Dat vraagt in som
mige opzichten om minder Europa, maar 
vaak is juist iets méér Europa nodig om het 
eindelijk goed te laten werken. 

Nog meer Europa? Ik vind dat 
Nederland al zoveel invloed verliest en 
ben bang dat Frankrijk en Duitsland 
hier straks de dienst uitmaken. 
Grote landen hebben veel invloed omdat ze 
groot zijn. Kleine landen kunnen daar 
tegenwicht aanbieden, omdat ook grote Jan-

D66 ziet niets in het voorstel van 
CDA-minister Maria van der 
Hoeven om een debat tussen 
wetenschappers op te zetten over 
de geldigheid van de evolutie
theorie versus het bijbelse schep
pingsverhaal. Volgens Kamerlid Bert 
Bakker is het niet de taak van de 
regering om het wetenschappelijke 
debat inhoudelijk te sturen. 

Van der Hoeven hield afgelopen 
maand een pleidooi voor de theorie 
van Intelligent Design. Dat is een 
pseudo-wetenschappelijke theorie 
die de niet volledig bewezen onder
delen uit de evolutietheorie gebruikt 
om zoveel als rationeel mogelijk 
overeind te houden van het bijbelse 
scheppingsverhaal. Bert Bakker: "In 
bepaalde Amerikaanse staten, waar 
een groot deel van de bevolking de 
evolutietheorie op religieuze gronden 
afwijst, neemt Intelligent Design een 
hoge vlucht. Maar het blijft een theo
rie die voortkomt uit een godsdien
stige overtuiging en niet uit de auto
nome ontwikkeling van wetenschap
pelijke inzichten". 

De regering heeft inmiddels laten 
weten Van der Hoeven te steunen in 
haar voornemens. Bakker verwacht 
echter dat zijn motie die de regering 
terugfluit, op een ruime Kamer
meerderheid kan rekenen. D66 wil 
ook nog, dat het scheppingsverhaal 
verdwijnt uit de biologieles op havo 
en vwo. Bakker: "In de godsdienstles 
heb ik daar geen enkel bezwaar 
tegen. Maar in de biologieles dient 
het weinig ander doel dan twijfel 
zaaien over de evolutietheorie. Dat is 
niet in het belang van goed onder
wijs". (AA) 

Omdat één gek meer vragen dan tien wijzen kunnen beantwoorden
en om iedereen die op een feestje nog wel eens lastige vragen krijgt 
over D66 een beetje op weg te helpen- brengt de Democraat de D66 
partykit. Ook een vraag voor de partykit? Mail deze naar 
admiraal@tweedekamer.nl 

den zich binnen de EU aan de spelregels 
moeten houden. Ook toen er nog helemaal 
geen Europese samenwerking was, was 
Nederland in veel opzichten afhankelijk van 
Duitsland, Frankrijk en Engeland. juist bij 
allerlei "supranationale instellingen", zoals 
in het Europees Parlement en in de 
Europese Commissie, kan Nederland een 
volwaardige rol spelen. Maar waar regerin
gen in onderonsjes deals sluiten, is het 
makkelijk voor de grote landen om de klei
nere landen (en de democratie) opzij te 
schuiven. We houden in dat soort construc
ties formeel onze 'nationale soevereiniteit', 
maar in werkelijkheid hebben we juist wei
nig invloed. Dáárom wil D66 liever een ster
ker Europees Parlement, want dan hebben 
kiezers echte controle en houdt ook 
Nederland een vinger in de pap. 

Waarom doet D66 altijd zoveel voor 
homo's? Zijn er geen belangrijke zaken 
die de kiezer meer aanspreken? 
D66 komt op tegen onrecht. Homo's vormen 
één van de groepen waarvoor veel rechten 
nog niet goed zijn geregeld. In Nederland 
vraag dat onze aandacht, doordat wij het 
homohuwelijk mogelijk maakten en in de 
nasleep daarvan alle rechten zo goed moge
lijk proberen te vast te legen; denk aan 
regels die te maken hebben met erfrecht of 

adoptie. In andere landen, zelfs binnen 
Europa, komt ook directe discriminatie van 
homoseksuelen regelmatig voor. juist in 
landen waar de discriminatie ernstig is, is 
het vaak lastig voor politici om dat pro
bleem aan te snijden. Druk van buitenaf kan 
dan helpen om de situatie op de agenda te 
zetten en te verbeteren. D66 doet dat, 
omdat strijden tegen onrecht en discrimina
tie bij onze bestaansredenen hoort. Als het 
om homo's gaan zijn er bovendien niet 
zoveel anderen die hun nek willen uitste
ken, dus daar ligt een taak voor ons. 

Maar wat heeft D66 de gemiddelde 
Nederlandse kiezers te bieden? 
Wij zorgen voor méér natuur in Nederland. 
Wij hervormen de economie, maar ook de 
zorg opdat die weer in handen komt van de 
patiënten in plaats van de bureaucraten. Wij 
hebben de trend van forse bezuinigingen op 
het onderwijs omgebogen naar forse inves
teringen in het onderwijs. Wij maken ons 
hard voor een pardon voor uitgeprocedeer
de asielzoekers: van de groep van 26000 
mensen die hier al jarenlang op een ver
blijfsvergunning wachten mag bijna de helft 
blijven. Wij hervormen de publieke omroep, 
zodat er weer verschil te zien is met de 
commerciële zenders en kijkers méér te kie
zen krijgen. Wij geven macht terug aan 

mensen, of het nu gaat om inspraak van 
gepensioneerden in hun pensioenfonds of 
om het referendum over de Europese grond
wet. Om maar wat te noemen. 

Maar als ik stem, vind ik het ook 
belangrijk wat dat betekent voor mijn 
inkomen. Voor wiens belang komen jul
lie eigen op? 
D66 is allereerst een ideeënpartij, geen por
temonnaie-partij. Voor ons staat niet één 
bepaalde belangengroep centraal, wij willen 
dat iedereen in Nederland het goed heeft. 
Daarom zijn wij voor een eerlijke inkomens
verdeling. En daarom investeren wij in de 
kenniseconomie. Want alleen op die manier 
kunnen we werk en welvaart houden in 
Nederland. Maar wat we wel zien, is dat 
zowel de lagere als de hogere inkomens 
goede belangenvertegenwoordigers hebben 
in het parlement. Dus komt D66 relatief 
vaak op voor de middeninkomens. Juist de 
leraar, verpleger, kleine ondernemer, de 
politieagent en al die andere mensen met 
een middeninkomen krijgen vaak de reke
ning gepresenteerd bij bezuinigingen, ter
wijl er relatief weinig (fiscale) regelingen 
zijn waar zij van profiteren. Dat vinden wij 
niet rechtvaardig. juist de middengroepen 
houden door hard werken Nederland welva
rend. 
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Criminaliteit bestrijde n met in novatie 
De regering zal een plan presen
teren om de technologie die 
nodig is voor misdaadbestrij
ding te verbeteren. Daarbij 
wordt er extra geld uitgetrokken 
voor forensisch onderzoek en 
andere hightech methoden om 
criminaliteit te bestrijden. 
Bovendien komt er een speciaal 
innovatieplatform dat zich richt op 
crimi na! i te i tsbes trij ding. 

Dat antwoorden de ministers 
Brinkhorst (D66) en Donner (CDA) 
op vragen van D66-Kamerlid 
Lousewies van der Laan. Van der 
Laan maakt zich zorgen, omdat 
Nederland achterloopt op 
Angelsaksische landen waar het 
gaat om innovatie bij opsporings
methoden. "Nederland is een ken
nissamenleving. Innovatie en tech
nologie zijn ook onze belangrijkste 
wapens om de samenleving veiliger 
te maken. Maar daar moeten we dan 
wel in investeren··. 

D66 wil ook dat er specifiek 
wordt gekeken naar innovatie bij 
het bestrijden van terrorisme. 
"Willen we terroristen te slim af zijn 
dan vraagt ook dat om investerin
gen. Innovatie is veel effectiever 
dan allerlei repressieve maatregelen 
die grote delen van de bevolking 
treffen". (AA) 

Werk en onderwijs voor 
allochtonen vrouwen 

Op initiatief van D66-Kamerlid 
Fatma Koser Kaya komt er een 
vervolg op de commissie PaVeM 
(Participatie Vrouwen uit 
Etnische Minderheidsgroepen). 
Tegen de wil van CDA en VVD ging 
de Tweede Kamer akkoord met een 
D66-motie, die stelde dat er een 
taskforce allochtone vrouwen en de 
arbeidsmarkt moet komen. Deze 
taskforce zal zich exclusief richten 

op onderwijs en banen voor vrou
wen uit minderheidsgroepen. 
Koser Kaya: "We kunnen nog jaren
lang met elkaar blijven praten over 
de culturele aspecten van integra
tie. Maar de snelste weg vooruit is 
economische zelfstandigheid. 
Vrouwen willen niet zielig gevon
den worden, ze willen perspectief 
hebben. Laten we ons daar eerst op 
richten". (AA) 

Kilometerheffing sneller 
Invoeren 

Na jarenlang touwtrekken is er 
eindelijk een doorbraak: de 
kilometerheffing gaat er 
komen. D66-Kamerlid Van der 
Ham is verheugd, maar vindt dat 
er meer tempo moet worden 
gemaakt. Ook wil D66 dat de 
opbrengst van de kilometerheffing 
ook voor leefbaarheids- en milieu
doelen wordt besteed; zo kunnen 
geluidsschermen en roetfilters 

worden betaald. Tegelijkertijd 
moeten de wegenbelasting en de 
extra belasting op de aanschaf van 
een auto (BPM) worden afgeschaft. 
Van der Ham: "Zo gaan we het 
gebruik van de auto belasten, in 
plaats van het bezit van een auto". 
(AA) 

Rechter moet 
asielzaken 
sneller 
afhandelen 
D66 dringt er bij mmaster 
Verdonk van justitie op aan 
asielzoekers, die waarschijnlijk 
in Nederland mogen blijven, 
sneller een verblijfsvergunning 
te verlenen. Zo kan de rechterlijke 
macht worden ontlast en kunnen 
de dossiers van zo'n 26.000 asiel
zoekers die al vele jaren wachten 
op een oordeel sneller worden 
behandeld. 

D66-Kamerlid Ursie Lambrechts: 
"Sommige mensen wachten al jaren 
op een oordeel en dat kan nu nóg 
wel weer twee jaar duren. Dat is 
veel te lang, we kunnen hen niet 
langer in onzekerheid laten. 
Daarom moet minister Verdonk de 
rechters in de gelegenheid stellen 
om zo snel mogelijk door te wer
ken. Dat kan bijvoorbeeld, door 
mensen die naar alle waarschijn-

lijkheid toch hier mogen blijven, 
snel een verblijfsvergunning te 
geven vanwege speciale (familie-) 
omstandigheden of bijvoorbeeld 
vanwege een medische indicatie". 

De Democraten stemden tegen 
een motie van de PvdA, die opriep 
de zaken weg te halen bij de onaf
hankelijke rechter en weer terug te 
sturen naar minister Verdonk en de 
IND. Volgens Lambrechts is de 
rechter niet alleen sneller, maar zij 
verwacht ook dat de rechter meer 
mensen in Nederland zal laten dan 
minister Verdonk. "Maar laten we 
de rechter wel zoveel mogelijk ont
lasten door evidente gevallen snel
ler een verblijfsvergunning te 
geven. Omdat de wachtrij dan kor
ter wordt, kunnen ook anderen 
sneller een antwoord hebben". (AA! 
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over Europa gekomen." Van der Ham 
ziet meer winstpunten van het refe
rendum: "Het is nu duidelijk gewor
den dat mensen bij een belangrijk 
onderwerp als bijvoorbeeld een 
Europese Grondwet, niet stemmen 
langs partijpolitieke voorkeuren. Dat 
is het goede aan een referendum: 
dat het verschillen blootlegt die 
dwars door partijen heen lopen. 
Belangrijke winst is verder dat D66 
eindelijk medestanders heeft gekre
gen voor het referendum. Naast 
PvdA, Groenlinks, SP en LPF steunt 
nu ook de VVD het idee van referen
da. En zelfs binnen het CDA en de 
ChristenUnie durven ze hier nu ein
delijk ook over na te denken". 

Zowel Dittrich als Van der Ham 
denken dat het referendum opnieuw 
te kunnen invoeren. "Het referendum 
is niet meer weg te denken uit ons 
democratische bestel", aldus 
Dittrich. Van der Ham pleit er voor 
om het referendum weer in de 
Nederlandse grondwet op te nemen. 
"Dat worden dan referenda die van
uit de bevolking worden georgani
seerd, dat is het meest zuiver. 
Daarnaast wil ik dat bij nieuwe refe
renda, vooral lokale, het zogenaam
de 'constructief referendum' wordt 
toegepast. Daarbij is er niet de 
keuze uit een bot 'ja' of 'nee', maar 
spreekt de kiezer zich uit over ver
schillende opties. Maar bovenal moet 
het burgers de mogelijkheid geven 
zelf alternatieven voor te dragen 
voor plannen van de overheid. 
Daarmee worden referenda veel 
meer een dialoog-instrument". 

Aandacht nodig 
voor homofobie 

In het Europees Parlement heeft 
Sopbie in 't Veld aandacht 
gevraagd voor homofobie. In 't 

Veld riep haar collega's op om de 
internationale dag tegen de homofo
bie ( l 7 mei jongstleden) te onder
steunen. "Helaas is het vandaag de 
dag nog steeds zo dat niet alle 
homoseksuelen in Europa de 
Europese grondrechten genieten. 
Recent nog werd in Amsterdam, de 
hoofdstad van tolerantie en vrijheid, 
een man in elkaar geslagen door 
zeven lafaards. En alleen maar 
omdat hij hand in hand liep met de 
persoon van wie hij houd", hield de 
D66'er haar collega's voor. (PH) 

Borssele onder 
voorwaarde 
open 

'Geen symboolpolitiek', dat klonk 
op het D66-congres in Nijkerk in 
de discussie over de kerncentra
le Borssele. De aanwezige D66-
leden stelden in een goedbezochte 
discussie dat het doel van de slui
ting van de centrale is dat er fors in 
duurzame energie wordt geinves
teerd. De D66-werkgroep Duurzame 
Ontwikkeling stelde al eerder dat de 
uitkoopsom die voor sluiting van de 
centrale moet worden betaald (tus
sen de 300 miljoen en I miljard 
euro), door de eigenaars van 
Borssele aan duurzame energie moet 
worden besteed. Als dit niet juri
disch afdwingbaar is, stelde de werk
groep voor om Borselle niet te slui
ten en het geld direct aan groene 
energie te besteden. (A!\! 
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de me Ding' opinies van en door D66-leden 

Op weg nàar nieuwe solidariteit 

Emancipatie vraagt om 
arbeidspartic i pa tie 

\ 

Toen ik de partij beloofde dat ik de leden een brief zou 
sturen over de toekomst van D66, had ik niet kunnen 
bedenken hoeveel mensen er zouden reageren. De brief 
werd uiteindelijk een pamflet, dat de titel "Op weg naar 

nieuwe solidariteit" meekreeg. De reacties waren overweldi
gend. 

'• 

'

> 

. 
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"Op weg naar nieuwe solidariteit" gaat over een aantal grote 
maatschappelijke vraagstukken en over een nieuwe, soci
aal-liberale koers om die vraagstukken op te kunnen los
sen. De nieuwe solidariteit waar de titel van het pamflet 
naar verwijst, slaat op het scheppen van nieuw evenwicht 
en nieuwe samenhang tussen vrije, zelfstandige mensen 
die hun eigen keuzes kunnen maken, maar wel bij elkaar 
betrokken willen zijn. Het gaat ook om nieuwe solidari
teit tussen de generaties. En om solidariteit met de 
wereld om ons heen. Het pamflet gaat over optimisme, 
over toekomstgerichte en milieubewuste politiek. Het is 
een pleidooi voor keuzevrijheid, verantwoordelijkheid, 

'~ 
tolerantie en internationalisme. We willen een cultuurom
slag bereiken in Nederland. En daar is verandering voor 
nodig. 

We krijgen dagelijks enthousiaste reacties op "Op weg naar 
nieuwe solidariteit". Natuurlijk zijn er ook mensen die 
ideeën hebben over een andere aanpak dan we in het pam
flet voorstellen. En dat is heel goed: want ik heb het pamflet 
bedoeld als aanzet voor, en juist niet als afsluiting van de 
discussie. En daarmee heb ik bewust het ·risico· genomen 
dat niet iedereen het volledig met de inhoud van het stuk 
eens zal zijn. De bedoeling is nu juist dat de leden van D66, 
en alle andere mensen die geïnteresseerd zijn in progressieve, 
sociaal-liberale politiek, met elkaar het debat aangaan over de 

toekomst van Nederland. 

Op allerlei plekken in de partij is dat debat al losgebarsten. Er 
worden ons commentaren toegestuurd; afdelingsvergade-

ringen, regiobijeenkomsten, politieke café's in het hele 
land worden aan het pamflet gewijd; de Jonge 
Democraten zijn aan de slag met het stuk: alles wijst 
erop dat het debat weer terug is in de partij en dat de 

denkkracht, de visie en de plannen waar D66 vol mee 
zit worden gebruikt om het pamflet om te zetten in een · 

prachtig, uitgewerkt en zelfbewust manifest. 

De bedoeling is dat op het aanstaande Najaarscongres in Delft een 
einddocument wordt gepresenteerd. Het Landelijk bestuur is volop bezig 

de discussie in goede banen te leiden. Ik hoop dat het manifest dat de leden in novem
ber zullen vaststellen het product is van een goede, brede, levendige discussie in de 
partij. Zodat iedereen weer weet waar we voor staan, en we vol zelfvertrouwen de drie 
verkiezingen van de komende paar jaar in kunnen gaan. 

Boris Dittrich, fractievoorzitter Tweede Kamer 

idee 
Op zoek naar meer meningen en opinies? Lees dan het politiek wetenschap
pelijk magazine van het Kenniscentrum van D66, Idee. Dit blad verschijnt 
zes maal per jaar onder verantwoordelijkheid van een onafhankelijke 
redactie. Het biedt een forum voor de ontwikkeling van het gedachtegoed 
van D66 en tevens voor ~en kritische ideeën- en gedachtewisseling. Door 
middel van beschouwingen, analyses en opinieartikelen wordt gepro
beerd het denken binnen de partij te toetsen aan theoretische kritiek 
en maatschappelijke ontwikkelingen. Daarbij wordt tevens gepoogd 
relevante ontwikkelingen op de politieke agenda te zetten. 

Voor € 33,- per jaar kunt u een abonnement nemen op het tijd
schrift van het Kenniscentrum D66. Voor een abonnement op 
Idee stuurt u een e-mail aan info@d66.nl of belt u met 070- 35 
66 066. Voor studenten geldt een aantrekkelijke korting. Zij 
betalen slechts € 16,- per jaar. U kunt via bovenstaand tele
foonnummer ook een proefnummer aanvragen. 

Uw mening in democraat? 

e MIRANDE SMIDT, BussuM 

Een veel grotere arbeids
participatie is door de toe
nemende vergrijzing nood
zakelijk om de huidige 
sociale zekerheid te behou
den. Een kans om de 
arbeidsparticipatie te ver
groting ligt in het wegne
men van obstakels zodat 
vrouwen sneller de stap 
naar een eigen baan zetten. 
D66 is dit jaar voorzitter van 
het PVO, het politiek-bestuur
lijk samenwerkingsverband 
tussen de politieke partijen 
op het gebied van arbeid
zorg, emancipatie en diversi
teit. Zij heeft prominente eco
nomisch-emancipatoire hoog
leraren gevraagd om aan te 
geven waar de grootste knel
punten liggen. 

Er kan, volgens de hoogle
raren, veel winst worden 
behaald door goed te kijken 
naar de kinderopvang. Zij wij
zen erop dat de nieuwe wet 
kinderopvang desastreus lijkt 
uit te pakken. Een spoedige 
evaluatie is noodzakelijk. 
Kinderopvang moet een basis
voorziening zijn en is ook een 
pedagogisch en didactisch 
instrument. Een verdere ver-

groting van het aantal kinder
opvangplaatsen is nodig, 
evenals het aanbrengen van 
een koppeling met scholen 
met naschoolse opvang in 
combinatie met het bevorde
ren van de brede school. Maar 
er moet ook gekeken worden 
naar het schooltijdensysteem, 
want deze zet een enorme 
rem op grotere banen voor 
vrouwen. 

Verder is het tijd om werk 
te maken van een adequaat, 
substantieel systeem voor 
iemands levensloop. Op dit 
moment wordt er nu te 
beperkt uitvoering aan dit 
punt gegeven. Zo zou men 
overbelasting in de middenfa
se moet tegengaan, onderbe
nutting in de seniorenfase 
aanpakken en het onderhoud 
van menselijk kapitaal in alle 
levensfasen moeten stimule
ren. Daarnaast is het verstan
dig indien er een heffingskor
ting komt voor langdurig 
zorgverlof en voor scholing. 

Het einddoel van deze 
inspanningen moet zijn dat 
de arbeidsparticipatie van 
vrouwen stijgt. Op dit 
moment hebben de meeste 

Het Bos van Wouter 
• ANDRÉ MEIRESONNE, DEN HAAG 

"Dit kabinet vindt dat de 
middengroepen hun eigen 
boontjes maar moeten 
doppen ... ", zegt Wouter 
Bos. Let op het woordje 
'maar'. Dat zet de toon: 
verongelijkt. "Het is niet 
eerlijk", zo klinkt het. Maar 
kijk nou toch eens rond in 
Nederland. En nu eens niet in 
de laatste achterstandswij
ken, in de koffiehuizen waar 
griepzieken en galbakken 
goed gebruik is. Ga naar 
Ypenburg of Leidsche Rijn. 
En zeg het dan nog eens. Dat 
lukt je toch niet met droge 
ogen7 Het is tendentieus, 
randje demagogisch. Het is 

familie, vrienden en buren. 
En ja, dan is er nog een groep 
over. Een groep die moeite 
heeft om zelf beslissingen te 
nemen, of voor zichzelf te 
zorgen. Mensen die hun 
eigen boontjes niet kunnen 
doppen, die daarbij hulp 
nodig hebben. Die mensen 
kun je niet aan hun lot over 
laten. Daar zorg je met z'n 
allen voor. Dat is beschaving. 

Maar wanneer je die laat
ste twintig procent tot de 
maat der dingen maakt, doe 
je al die anderen tekort. 
Daarmee ontken je de 
opbrengst van honderd jaar 
emancipatie. En met zielige 

huilen met de wolven in ... ~~~·~~~~~-.. •• ~-, 
het bos. Het Bos van 
Wouter. 

Tachtig pro-
cent van de 
Nederlanders 
kan inmiddels 
heel goed voor 
zichzelf zorgen. 
Kijk eens wat ze 
allemaal doen. Waar 
ze dagelijks over 
beslissen, waar ze ver
antwoordelijkheid voor dra
gen: huizen, auto's, scooters, 
verzekeringen, vakanties. 
Alleen, of geholpen door 

In de mening vind u bijdragen van leden van D66. De 
inhoud van deze artikelen zijn de persoonlijke meningen 
van de auteurs. Wilt u een bijdrage leveren aan de mening? 
Mail uw mening I opinie over een actueel politiek onder-

werp (met een maximale lengte van 300 woorden) naar 
democraat@d66.nl. De redactie houdt zich het recht voor 
om meningen te redigeren, in te korten of te weigeren. Zie 
de colofon voor de sluitingsdatum van democraat 4/2005. 

vrouwen (en sommige man
nen) in Nederland kleine part
time banen. Het beleid moet 
gericht zijn op verhoging van 
het aantal gewerkte uren. Er 
moeten maatregelen worden 
genomen om werk lonender te 
maken. Daarbij kan gedacht 
worden aan het verlagen van 
de kosten van kinderopvang 
en beperking wegvallen inko
mensafhankelijke regelingen, 
zoals huursubsidies en zorg
toeslag. Er is aandacht nodig 
voor de beloningsverschillen 
tussen mannen en vrouwen, 
de beperktere loopbaanmoge
lijkheden (het befaamde gla 
zen plafond) en de onderbe
nutting als gevolg van over
kwalificatie voor de functie 
waarin vrouwen werken. De 
visie op de kenniseconomie 
moet derhalve worden ver
breed en verdiept door 
nadrukkelijk over en met 
vrouwen te praten. 

Mirande Smidt is veranderma
nager en voorzitter van het 
platform i.o. VIM Rechten, 
resp. PV0-2005 

verhalen voed je de angst 
voor het nemen van eigen 
verantwoordelijkheid. Het 
enige effect is dat je een sys
teem van leunen en steunen 
in stand houdt. Onder het 
mom van gelijkheid en soli
dariteit. Dat is pas oneerlijk! 

Daarom voor Wouter Bos 
een nieuwe oneliner: 
"Gelukkig kunnen de mid
dengroepen inmiddels prima 
hun eigen boontjes doppen." 
Dat is nou recht dóen aan 
mensen. In plaats van praten 
over recht hébben. 

André Meiresonne is consul
tant 
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de mening, opinies van en door D66-leden 

De Schepper 
. 
1n het onderwijs? 

e MAURIJN VAN DER ZEE, KEULEN - DUITSLAND 

Op 2 juni nam minister 
Van der Hoeven van 
Onderwijs het boek 
'Schitterend ongeluk of 
sporen van ontwerp - over 
toeval en doelgerichtheid 
in de evolutie' in ont
vangst. De auteurs Ronald 
Meester en Cees Dekker 
hangen de zogenaamde 
Intelligent Design theorie aan: 
Darwin, toeval en selectie 
kunnen de natuur om ons 
heen niet verklaren. Alles zit 
zo mooi in elkaar, daar moet 
wel een Grote Ontwerper ach
ter zitten. De minister is 
enthousiast. In haar weblog 
van begin maart: "Als we erin 
slagen om wetenschappers 
van verschillende geloofs
richtingen met elkaar te ver
binden, kan het uiteindelijk 
misschien zelfs worden toe
gepast op scholen en in les
sen." 

Natuurlijk is het toe te jui
chen dat leerlingen leren dis
cussiëren over geloof en 
wetenschap. Bovendien bie
den alle religies waardevolle 
leidraden over hoe met de 
schepping om te gaan. Maar 
we moeten oppassen dat er 
geen Amerikaanse toestanden 
ontstaan. Daar werden in 
Georgia biologieboeken 
beplakt met grote waarschu
wingsstickers tegen de evolu
tietheorie (Nature, 20 janua
ri). Gelukkig was de PvdA zo 
alert om meteen kamervragen 
te stellen toen de rector van 
een Groningse school in het 
Dagblad van het Noorden 
beweerde dat zijn docenten 
de evolutietheorie niet moch
ten aanhangen. 

In de wetenschap en in het 
geloof gelden totaal andere 
regels. Wetenschappers wil
len voorspellingen en proef
jes. ·Maar de CDA-minister 

Lef & visie 

• 
Het pamflet dat Boris 
Dittrich onlangs presen
teerde is in principe 
slechts bedoeld als begin
punt van een discussie. 
Dat beginpunt is echter 
wel veelbelovend. Het 
pamflet doet recht aan 
belangrijke D66-tradities 
als 'lef en visie', en slaat 
bovendien een brug tus
sen wetenschap en poli
tiek. In grote mate sluit het 
pamflet daarmee aan op pun
ten die de jonge Democraten 
het afgelopen jaar naar voren 
hebben gebracht. 

Meest opvallende elemen
ten van het pamflet zijn de 
voorgestelde maatregelen 
tegen de vergrijzing. De af
name van het werkende deel 
van de bevolking en de 
opkomst van internationale 
competitie dreigt een grote 
wissel te trekken op onze 
economie. Al eind jaren 70, 
begin jaren 80 was D66 de 
eerste partij die bij monde 
van jan Terlouw aangaf dat 
alleen het opbouwen van een 
sterke kenniseconomie 
Nederland in staat stelde een 

weet ook wel dat 's Heren 
wegen ondoorgrondelijk zijn 
en zich niet voor proefjes 
lenen. Wetenschappers zoe
ken de eenvoudigste verkla
ring (was iets vroeger A en is 
het nu A, dan is de eenvou
digste verklaring dat het 

welvaartsstaat te blijven. 
Door het doorbreken in het 
kabinet Balkenende van een 
trend van bezuinigingen op 
onderwijs & onderzoek zet 
D66 deze lijn door. 

De tweede versterking van 
de Nederlandse economie 
moet gehaald worden uit een 
veel grotere deelname van 
mensen aan de arbeidsmarkt. 
De emancipatie van vrouwen 
is een thema waar D66 altijd 
al het voortouw heeft geno
men en het pamflet kiest nu 
ook voor het afschaffen van 
een onhoudbaar systeem van 
vroege pensionering. 

Volgens het NRC "speelde" 
Boris Dittrich op dit punt 
"met vuur", omdat veel men
sen weerstand hebben tegen 
de afname van hun verwor
ven rechten op vroege pensi
onering. Economen roepen 
echter al heel lang dat het 
Nederlandse pensioenstelsel 
de tand des tijds totaal niet 
kan weerstaan. Het wachten 
was dan ook op een politieke 
partij die het lef zou hebben 
om dit ook serieus op de 
politieke agenda te plaatsen. 

altijd A is geweest). Gelovigen 
kunnen eenvoudigweg gelo
ven dat God het tussentijds in 
B heeft veranderd en toen 
weer terug in A. Kortom: 
wetenschap en geloof zijn 
twee verschillende dinge.n 
met hun eigen wetten en kun-

nen elkaar niet bestrijden. 
Het gevaarlijke van 

Intelligent Design is dat het 
zich voordoet als weten
schap. Dat kan echter niet zo 
zijn, want de Schepper past 
nou eenmaal niet binnen de 
spelregeltjes van de weten-

\i::tO:U ALLEEN. WAT 
JE "t.IE.I, JDt..! GEN.' 

Ook op dat punt 
sluit het pamflet 
aan bij een typi
sche D66-tradi
tie, lef om de 
maatschappij 
te vernieuwen. 

Essentieel 
in de discus
sie over een 
toekomstge
richte koers 
voor D66 
wordt wel 
hoe deze 
koers te 

I 

herleiden ·::~._._._._._._._._._._~::::~ 
is tot de 
kern van ons poli-
tiek denken: de individuele 
mens. D66 heeft nogal eens 
de gewoonte gehad om een 
politieke visie vooral acade
misch te houden. Op dat 
punt is het pamflet geen 
vooruitgang. Het creëren van 
een kenniseconomie, het ver
groten van de arbeidspartici
patie en het opnieuw investe
ren in onderwijs heeft aller
eerst het doel om mensen 
kansen te bieden om hun 
leven optimaal vorm te 

geven en zichzelf te ont
plooien. Dat de over het alge
meen verstandige maatrege
len die het pamflet voorstelt 
goed zijn voor Nederland is 
helder, duidelijk moet wor
den wat de Nederlander er 
aan heeft. 

jan Paternatte is voorzitter 
van het landelijk bestuur van 
de jonge Democraten 

schap. Discussie op school is 
altijd goed, maar in het biolo
gieonderwijs moet duidelijk 
naar voren komen dat 
Intelligent Design geen zuiver 
wetenschappelijk alternatief 
is. Een zaak om in de gaten te 
houden, zeker voor een partij 
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die goed wetenschappelijk 
onderwijs hoog in het vaan
del heeft staan. 

Maurijn van der Zee is promo
vendus aan het Instituut voor 
Ontwikkelingsbiologie van de 
Universiteit van Keulen 

www. wiegelart.nl 

Ongetemde ideeën . 
Wat doe je als je jarenlang 
wethouder in Hilversum 
geweest bent, en nog zo veel 
te vertellen hebt? Barend 
Smit schreef een boek: Het 
Getemde Denken, zeven 
opstellen over cultuur en 
onderwijs, over de geschie
denis van mensen en ideeën. 
Mensen die zich niet neerleg
gen bij de cultuur van 
'gewoon doen', die 'balance
rend tussen individuele vrij
heid en solidariteit' de gren
zen zoeken, af durven wij
ken, en daarmee cultuur, 
architectuur en geschiedenis 
vooruit helpen. Maar wie 
afwijkt in de klas wordt 
gepest, zijn individualiteit 
wordt ontkend, gesmoord. 

Het boek van Barend Smit zit 
boordevol met zulke obser
vaties. Een boek vol verba
zing voor de lezer. Wie 
Barend Smit kent, kent hem 
als een bevlogen maar ook 
bescheiden man. Op het con
gres in Nijkerk aarzelde hij 
het boek aan te bieden aan 
Medy van der Laan: "wie ben 
ik nou, gewoon Barend Smit 
uit Hilversum". Gewoon 
doen. Maar de lezer wordt 
verrast door gedachten die 

bij een D66'er aankomen als 
manna voor de ziel. 
Bewondering en verwonde
ring over het ongewone, het 
bijzondere; van musea, 
architectuur in Siberië, 100 
jaar scholenbouw, en van 
verkeerd begrepen lessen uit 
de geschiedenis. 

Beleid, ook cultuurbeleid, 
wordt zo vaak gevoerd zon
der idee, vanuit ambtelijke 
werkelijkheid, of omdat het 
nou eenmaal altijd zo ging -
subsidietje hier, tentoonstel
linkje daar. Het Getemde 
Denken inspireert tot het 
ongewone en is een must 
voor iedereen die niet tevre
den is met het maken van 
beleidsnota's, maar die inspi
ratie en bevlogenheid wil. In 
de woorden van Barend Smit: 
"Mensen maken geschiede
nis. Heel gewoon. Gek 
genoeg". 

Bert Bakker 

Het Getemde Denken, onderwijs, 

cultuur en het volle leven. 2005, 

Barend Smit, Uitgeverij van 
Wijland, Laren. Meer informatie via 
b.smit@d66hilversum.nl. 
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het buitenland, nieuws van buitenlandse D66-activiteiten en zusterpartijen 

D66 draagt bij 

aan betere 

journalistiek 

Bhutan en 

Georgië 

• 1n 

D66 Kamerlid Boris van der Ham in gesprek 
met een deelnemer aan het project 
Internet {or journalists van Radio Nederland 
Wereldomroep. Het Landelijk Bureau van 
D66 ontving in het kader van dit project 
een dag twee journalisten uit Bhutan en 
Georgië om met hen van gedachten te wis
selen over het inzetten van internet als 
massamedium en over de wijze waarop 
Nederlandse pers en politiek zich tot elkaar 
verhouden. 

foto· D66 Voorlichting 

. . 
IS Wie op het Wie 

D66 
Internationaal 
Secretariaat? 

juni 2005 I Democraat 3 

Emily van de Vijver is International Officer 
voor D66. Zij coördineert de projecten van 
IDI, is de D66 partij-coördinator bij het n!MD 
en onderhoudt de contacten met ELDR, 
Liberal International en zusterpartijen in het 
buitenland. 

Gezamenlijke inspanning tegen brain drain 

Elisabeth Oppenhuis de Jong is stagiair bij 
het Internationaal Secretariaat. Elisabeth was 
o.a. verantwoordelijk voor het !Dl multilate
rale project Spring Academy 2005. 
Chantal Langejans is stagiair bij het 
Internationaal Secretariaat. Chantal houdt 
zich o.a. bezig met het in kaart brengen van 
de internationale expertise binnen D66. 

Jonge politici en parlementa
riërs van D66-zusterpartijen 
uit landen uit Centraal en 
Oost-Europa namen begin mei 
in Sofia, Bulgarije deel aan de 
driedaagse Spring Academy van 
de D66-stichting !Dl. Centraal 
thema van de bijeenkomst waren 
de economische, sociale en poli
tieke problemen als gevolg van 

brain drain in de landen van de 
deelnemers. De bijeenkomst was 
een vervolg op de succesvolle 
Autumn Academy 2004 From 
Braindrain to Brainpower, gehou
den november vorig jaar in 
Krakow. 

In Sofia is vastgesteld dat het 
noodzakelijk is om gezamenlijk 
te komen tot een strategie, die er 

op gericht is de mobiliteit te 
bevorderen zonder de economi
sche ontwikkeling in het land van 
oorsprong in gevaar te brengen. 
De deelnemers gaan zich er voor 
inspannen om in hun eigen land 
en binnen de Europese Unie aan
dacht te vragen voor deze proble
matiek en tot een aanpak van de 
problemen te komen. Daartoe is 

ondermeer afgesproken om via de 
nationale parlementen regeringen 
te vragen met een plan van aan
pak te komen. Een en ander werd 
vervat in een resolutie die het 
komende najaar behandeld gaat 
worden op de congressen van 
zowel de Liberal International als 
van Europees Liberale partij waar
van D66 lid is, de ELDR. (PH) 

Alderdice 
• n1euwe 

voorzitter 

- Van oppositie naar 
regeringsverant
woordelijkheid 

Liberal 
International 
De Ier Lord Alderdice is verko
zen tot voorzitter van de Liberal 
International, de wereldwijde 
organisatie van meer dan tach
tig liberale politieke partijen. 
Het congres van de Ll vond 
begin mei plaats in Sofia, 
Bulgarije. 

Alderdice, lid van de 
Libera/Democrats, is de voormalig 
voorzitter van het parlement van 
Noord-Ierland. Uit zijn toespraak 
tot het congres sprak enthousiasme 
over zijn nieuwe rol. Centraal in 
deze toespraak stond het thema 
van het congres: 'Vrijheid en 
Veiligheid'. Alderdice ging in op 
zijn achtergrond door te wijzen op 
het conflict in Noord-Ierland en het 
daarmee samenhangende terroris-

tisch geweld. 
Ook ging hij in 
op de proble
men in andere 
delen van de 
wereld op dit 
punt, zoals het 
niet naleven 
van het non
proliferatie
verdag door diverse landen. Dit is 
in de ogen van de Liberal 
International-voorzitter een reden 
van de recente verspreiding van 
kernwapens in de wereld. Alderdice 
sprak hierover zijn zorg (bezorgd
heid) uit. 

In de ogen van Alderdice is het 
de taak van liberalen in de hele 
wereld om de bestrijding van poli-

tieke corruptie krachtig ter hand te 
nemen. Dat levert een essentiële 
bijdrage aan de toekomst van ont
wikkelingslanden. Tot slot van zijn 
speech riep Alderdice de lid-partij
en van de Liberal International op 
om, op basis van hun recente groei 
in Azië en Afrika, de groei van echte 
democratie in het Midden-Oosten te 
bevorderen. !PH) 

Het Instituut voor Meerpartijen 
Democratie (niMD), waar ook 
D66 lid van is, organiseerde tij
dens het Liberal International 
Congres in Sofia een ronde tafel
conferentie. De ruim zestig deel
nemers uit verschillende wereldde
len gingen in op het thema "van 
oppositie naar regeringsverant
woordelijkheid". 

Boris Dittrich sprak tijdens de 
bijeenkomst over de situatie in 
Nederland en de rol van D66 in de 
afgelopen 10 jaar. Dittrich gaf aan 
dat het voor kleine partijen in een 
coalitie-regering zeer belangrijk is 
om te zorgen voor verantwoorde
lijkheid op beleidsterreinen die 
daadwerkelijk resultaat opleveren. 
Daarnaast, zo hield hij zijn gehoor 
voor, is het van belang om je eigen 
identiteit te behouden. 

Naast Dittrich spraken Tendai 

Biti van de Beweging voor 
Democratische Verandering (MDC) 
uit Zimbabwe en Caroline Savic van 
de LPC uit Canada. Biti wees er op 
dat Afrika en ander delen van de 
niet-Westerse wereld zeer verschil
len van de Westerse landen als het 
gaat om het waarborgen van vrij
heid, veiligheid en democratie. De 
twee belangrijkste voorwaarden 
voor Biti om te komen tot een goed 
werkende democratie zijn de aan
wezigheid van een echte oppositie 
en een maatschappelijk midden
veld. 

De Canadese Savic deelde de 
ervaringen van een partij die deel
neemt in een minderheidsregering 
en de daarmee samenhangende uit
dagingen. Daarbij legde zij, net als 
Dittrich, de nadruk op het vasthou
den aan je eigen identiteit als poli
tieke partij. (PH) 

I Dl publiceert jaarsverslag 
De D66-Stichting Internationaal Democratisch Initiatief heeft begin 
mei haar jaarverslag over haar activiteiten in het jaar 2004 gepubliceerd. 
Het verslag is te downloaden van de internationale webpagina van D66: 
www.democrats.nl. (PH) 
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Manifesten smeerolie voor debat 
Twee groepen D66'ers presenteerden tijdens het voorjaarscongres 
een manifest aan de partijtop. Het platform Kenniseconomie over
handigde aan Laurens jan Brinkhorst Verzekering van onze toe
komst. Een groep lokale en regionale politici presenteerden aan 
Boris Dittrich het manifest de Linker Buitenboordmotor. Zowel 
Dittrich als Brinkhorst verwelkomden de input. - door Patriek Harms 

De lokale/ regionale politici (opere
rend onder de titel Rebellenc/ub) 
willen meer smeerolie voor de rol 
van D66 als linker buitenboordmo
tor van het huidig kabinet. Arthur 
Helling (wethouder in Hoorn en 
voorzitter van de groep politici): 
"Wij ondersteunen de landelijke 
partijlijn, waarbij onderwijs en ken
niseconomie centraal staan. Maar 
we constateren wel dat wij op 
lokaal niveau op andere onderwer
pen worden aangesproken. Daarom 
willen we de bakens verzetten." 

overeenkomsten 
Het manifest van de Rebellenclub 
komt op een aantal punten overeen 

met hetgeen Dittrich schrijft in zijn 
manifest Op weg naar nieuwe soli
dariteit. Ook de groep Helling ziet 
de noodzaak tot drastische hervor
mingen op het gebied van sociale 
zekerheid en fiscale wetgeving. Er 
wordt gedacht over de invoering 
van een basisinkomen en afschaf
fing van de AOW voor "de boven
kant van Nederland". Daarnaast 
wordt er gepleit voor de aanpak van 
de huidige hypotheekrenteaftrek en 
is er veel aandacht voor het milieu, 
onderwijs en de gezondheidszorg. 

andere overheid 
De lokale en regionale politici roe
pen het onderwerp Andere 

Overheid uit tot "verreweg het 
belangrijkste dossier. De overheid 
moet weer producten en diensten 
gaan leveren waar de burgers echt 
om vragen", zegt Helling. Doel is 
om de kloof burger-overheid te 
dichten. Daarbij wordt gedacht aan 
een kleinere overheid en het 
schrappen van 75% van de regelge
ving. Staatskundige vernieuwingen 
als de gekozen burgemeester wor
den als "de slagroom op de taart" 
betiteld. 

zorg 
De leden van het platform 
Kenniseconomie hebben hun mani
fest geschreven uit zorg. "Het is 
lang geleden dat de Nederlandse 
economie kromp, maar sinds het 
eerste kwartaal van dit jaar doet 
deze situatie zich voor. Ook op 
innovatiegebied verliezen we 
momentum. Het kabinet is welis
waar drukdoende met voorstellen 
van het Innovatieplatform, maar 
het zet nog niet echt zoden aan de 

dijk. Dat komt deels doordat er niet 
substantieel financiële ruimte 
gemaakt wordt voor nieuw beleid", 
zegt platform-voorzitter Henk de 
Vries. 

prioriteiten 
In het manifest geeft het platform 
Kenniseconomie een aantal priori
teiten aan. Zo wordt er gepleit voor 
de oprichting van zogeheten Top 
Kennisinstituten' waar overheid en 
bedrijfsleven samen aan baanbre
kende research werken. Daarnaast 
wil men meer aandacht voor het 
idee van permanente educatie om 
zo werknemers voor te bereiden op 
ontwikkelingen in hun werkveld. 
Het platform wil verder dat de 
overheid zelf bij investeringen 
vaker kiest voor innovatieve aan
bieders en dat bij de innovatie
gedachte ook de dienstensector 
wordt betrokken. 

Beide pamfletten zijn te downloaden 
van de D66-website. 

Beter luisteren naar de scholen 
Scholen moeten een grotere 
inbreng hebben in het terug
dringen van het aantal voortij
dige schoolverlaters. Zij kun
nen uitval voorkomen. Het hui
dige beleid bereikt niet altijd 
de werkelijke probleemgeval
len. Conclusies uit een recent 
rapport van het Kenniscentrum 
D66 naar de problematiek van 
voortijdige schoolverlaters. -
door Peter Paul Witsen 

"Het idee leeft dat het grote aantal 
uitvallers een enorm probleem is", 
zegt studente onderwijskunde 
Barbara Jolien van Wijk. Zij heeft 
voor het Kenniscentrum van D66 
onderzoek gedaan naar schoolver
laters. "In werkelijkheid ligt dat 
veel genuanceerder. Iemand die al 
tijdens het voortgezet onderwijs is 
uitgevallen, kan heel tevreden ach
ter de vuilniswagen staan. Anderen 
die niet als risicoleerling worden 

aangemerkt, krijgen wel proble
men. Dat onderscheid wordt niet 
gemaakt." 

aanpassing noodzakelijk 
De huidige selectie is volgens Van 
Wijk te grof. De huidige regeling 
(de Regionale Meld- en 
Coördinatiewet uit 2001) selecteert 
voortijdige schoolverlaters op hun 
onderwijsresultaten. Wie niet mini
maal havo of twee jaar mbo heeft, 
wordt geacht zich niet te kunnen 
redden op de arbeidsmarkt en 
krijgt een registratie als 'problema
tisch'. Wie dit opleidingsniveau wel 
heeft bereikt, raakt automatisch 
buiten beeld, hoewel ook zij pro
blemen kunnen krijgen. De huidige 
centrale registratie kan (na wat 
aanpassingen) dienst doen om de 
problematiek te analyseren en uit
gevallenen te helpen, maar het is 
minstens zo belangrijk om potenti
ële uitvallers tijdig op het goede 

spoor te helpen. Dat kunnen scho
len het beste zelf. 

time-out 
"Scholen hebben vaak hele goede 
ideeën over hoe ze met hun risico
leerlingen moeten omgaan", zegt 
Van Wijk. "Op een aantal scholen 
lopen bijvoorbeeld time-outprojec
ten. Leerlingen die niet meer te 
handhaven zijn, worden overge
plaatst naar een apart lokaal of 
zelfs een ander gebouw. Daar kun
nen ze tot rust komen en naast hun 
normale onderwijs toegespitste 
trainingen of projecten volgen. 
Ondertussen zoekt de school naar 
een structurele oplossing. Die pro
jecten zijn behoorlijk succesvol." 

minder bureaucratie 
Meer autonomie voor scholen is 
vanouds een prioriteit van D66. 
Het beleid gaat ook die kant op. 
Maar decentralisatie wil nog wel 

eens leiden tot meer bureaucratie. 
Al het maatwerk moet worden ver
antwoord. Sommige scholen stuur
den het zeer beknopte enquêtefor
mulier oningevuld retour met de 
mededeling geen vertrouwen te 
hebben in de politiek. Van Wijk 
begrijpt dat wel: "Het kost soms 
meer tijd om de extra hulp aan te 
vragen dan om de leerling daad
werkelijk te helpen." 
Decentralisatie van het schoolver
latersbeleid moet gepaard gaan 
met meer budget en meer rechten 
voor de scholen, zodat ze niet wor
den overstelpt met nieuwe formu
lieren en ingewikkelde verantwoor
dingsconstructies. 

Het rapport 'Voorkomen van voor
tijdig schoolverlaten; de noodzaak 
van differentiatie en decentralisa
tie' van het Kenniscentrum is te 
downloaden via www.d66.nl/publi
ca ties_ken niscentrum. 

Referendum 

uitbreiding 

koopzondagen 

1n Utrecht 

7 

Op 1 juni werd naast het referen
dum over de Europese Grondwet 
in Utrecht ook een referendum 
gehouden over de uitbreiding van 
de koopzondagen. D66 Utrecht 
hield voorafgaand aan de stem
ming een peiling onder de leden. 
Een meerderheid van 71% bleek voor
stander te zijn van de uitbreiding 
van de koopzondag. Een groot ver
schil met de uiteindelijke uitkomst 
van het referendum, want 66% van 
de inwoners van Utrecht stemden 
tegen het voorstel van het gemeente
bestuur. 

De deelnemers aan het D66-onder
zoek waren positief, ondermeer 
meenden zij dat ondernemen bete
kent dat je als winkelier zelf bepaalt 
wanneer je winkel open is. Over de 
zondagsrust, een belangrijk discus
siepunt in de aanloop naar l juni, 
gaf men aan dat "ieder mens toch 
zelf kan bepalen wanneer hij rust 
neemt,dat hoeft toch niet op zondag? 
Priesters en dominees zijn dan toch 
ook aan het werk?" Daarnaast stelt 
men dat de zondag als verplichte 
rustdag achterhaald is. 

Een voordeel dat genoemd werd, 
was dat kapitaalkrachtigen die door
deweeks geen tijd hebben, op zater
dag het huishouden moeten regelen, 
op zondag eindelijk eens lekker kun
nen winkelen in Utrecht zelf. Nu wij
ken zij veelal uit naar andere steden 
in Nederland die wel op zondag op·en 
zijn. De meerderheid van de 
Utrechtse bevolking bleek het niet 
eens te zijn met deze gedachte. (MH) 

Uitslagen 

verkiezingen 
. 

voorJaars-

congres 'OS 

Tijdens het congres van 2 april jl. 
waren er verkiezingen voor diver
se functies op landelijk niveau. 
De volgende personen zijn ge- of 
herkozen: Dirk de Hen (lid 
Besluitvormingscommissie), 
Frederieke Damme (lid Financiële 
Commissie), Martin van 't Zet, Frank 
van der Eist, Michel Jager, Ed 
Grootaarts (allen lid 
Geschillencollege), Mark Sanders (lid 
landelijk bestuur kennis en kunde, 
tevens voorzitter St. Kenniscentrum 
D66) en Frank Dales (voorzitter lan
delijk bestuur). Het proces-verbaal 
van deze verkiezingen is te lezen op 
www. d66. nl/voorjaarscongres200 5. 

Wilt u ook actief worden op lande
lijk niveau? De partij is dringend 
op zoek naar één lid voor de 
Besluitvormingcommissie, 2 leden 
voor de Landelijke 
Verkiezingscommissie en één lid 
voor de Financiële Commissie. 
Voor meer informatie belt u met 
Tessa Maas op het Landelijk 
Bureau: 070- 35 66 028 of 
t.maas@d66.nl (TM) 
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"Zeg dat je I id bent van D66!" 

Tevredenheid 
over islam
debatten 
D66 in Rotterdam is tevreden over de uit
komsten van de door de gemeente geor
ganiseerde islamdebatten in de Maasstad. 
Hoewel de democraten nog steeds van 
mening zijn dat een overheid zich verre dient 
te houden van inmenging in religieuze zaken, 
wordt het resultaat goed ontvangen. "De hefti
ge toon waarmee het debat over moslims, 
islam, integratie en terrorisme is gestart, is in 
de loop van de tijd verdwenen. Misschien dat 
de islamfobie toch wat aan het wegebben is. 
ledereen werd kennelijk een beetje moe van 
alsmaar te praten over de gesuggereerde 
tegenstellingen tussen islam en de 
Nederlandse samenleving. Islam blijkt geen 
obstakel te zijn voor integratie", aldus D66-
fractievoorzitter Mea van Ravesteyn-Kramer. 

Frank Dales is de nieuwe partijvoorzitter van D66. Zo'n drie 
weken nadat de vacature vrijkwam, kwam de burgemeester 
van Breukelen tot de conclusie dat hij niet alleen meer aan de 
zijlijn wilde staan. Zijn streven: meer pit en D66 weer op de 
kaart zetten, met hulp van de Jonge Democraten. - door Dorine 
van de Mei) 

De 48-jarige Dal es is sinds 200 l 
burgemeester van Breukelen. 
Daarvoor was hij onder andere 
raadslid en wethouder in Alphen 

aan den Rijn. je kunt dus wel zeg
gen dat hij is geworteld in de 
lokale en regionale politiek. 
Bovendien onderhoudt hij goede 

contacten met het Landelijk 
Bestuur en de Tweede
Kamerfractie. "Ik heb gemerkt 
dat er op regionaal en afdelings-

niveau irritatie is over wat er in 
Den Haag gebeurt. Dat begon een 
golf te worden die heel destruc
tief zou kunnen zijn." Volgens 

hem wordt er enerzijds te weinig 
geluisterd naar wat er leeft op 
lokaal niveau. Anderzijds werken 
de landelijke fracties keihard 
maar komen de afwegingen 
onvoldoende bij de leden 
terecht. 

kandidaten 
Dales is op het congres van 21 
mei in Amsterdam gekozen tot 

partijvoorzitter. De leden hadden 
keus uit acht gekwalificeerde 
kandidaten. Dat Dales het is 
geworden, geeft volgens hem 

vooral aan dat er behoefte is aan 
iemand uit een andere sfeer. Als 
bruggenbouwer wil hij de verwij
dering tussen Den Haag en de 
mensen in het land te verkleinen, 
onder meer door de partij beter 
te organiseren. 

jongeren 
De nieuwe partijvoorzitter is van 
plan om aansluiting te zoeken 
met de jongerentak van D66. 
Voordat hij werd verkozen, had 
hij al een gesprek met de voorzit
ter en de secretaris van de jonge 
Democraten, de grootste niet
confessionele jongerenorganisa
tie van dit moment, die zich 
"helemaal suf organiseert". "De 
organisatie is alleen maar aan het 
groeien, tegen de stroom in. Dat 
verdient waardering, ook al hoef 
je het er niet altijd mee eens te 
zijn." Dales wil de jongeren op de 
een of andere manier een stem 
geven in het Landelijk Bestuur. 
Hij denkt aan een adviserende of 
consulterende zetel in het 
bestuur. "Ik wil hun inbreng heb
ben." 

pit 
Tot slot wil Dales meer pit in de 
partij. Hij wil de besturen en 
leden bewegen om de partij meer 
te promoten. "Ik wil ze oppeppen 
om een krachtiger standpunt in 
te nemen. Soms hoor ik een uit
stekend betoog van een D66'er, 
maar dan wordt niet de link 
gelegd met de partij. Dat is een 
gemiste kans. We zijn te beschei
den, we moeten meer vertrouwen 
in onszelf hebben. Als je op een 
feestje een discussie voert, waar
om zeg je er dan niet bij dat je 
van D66 bent?" 

De D66-fractie in de gemeenteraad van 
Rotterdam toonde zich tevreden over het feit 
dat de uitkomst van het debat is komen te lig
gen op sociale cohesie en actief burgerschap. 
"Burgerschap is altijd een belangrijk uitgangs
punt geweest voor D66. Burgerschap betekent 
niet alleen eigen verantwoordelijkheid nemen, 
maar ook als overheid er voor zorgen dat 
mensen daadwerkelijk hun verantwoordelijk
heid kunnen nemen." Van Ravesteyn-Kramer 
denkt bijvoorbeeld aan goede inburgeringcur
sussen en het bestrijden van discriminatie op 
de arbeidsmarkt. (MH) Seniorenbeleid centraal bij platform 

De voormalige D66-senioren
commissie vormt zich om tot 
een platform: het platform 
seniorenbeleid. Volgens voorzit
ter Annelies van Maanen is het 
noodzakelijk om zo aandacht te 
houden voor dit themaveld bin
nen D66: "Met de zorg voor met 
name ouderen gaat het de ver
keerde kant op. Pensioenen, het 
woningbeleid, de professionele 
hulpverlening enz. het zijn alle
maal onderwerpen die nodig aan
dacht verdienen. Ook binnen 
D66." 

Het nieuwe platform laat in de 
nabije toekomst nadrukkelijk 

van zich horen. "Op de SOplus
beurs staan wij op 'het politiek 
plein' en tijdens het komende 
najaarscongres organiseren wij 
een fringemeeting over onze 
doe~roep en bekijken wij de 
toekomst, die voor sommigen 
heel dichtbij is, maar voor jonge
ren onder ons ook van groot 
belang is", aldus Van Maanen. Het 
platform seniorenbeleid staat 
open voor iedereen met interes
se, ideeën, en vooral kennis van 
de doelgroep ouderen om voor 
de huidige generatie ouderen en 
toekomstige een goed ouderen
beleid te formuleren. (AvM) 

Contactgegevens platforms in oprichting: 

Er zijn op dit moment meerdere themaplatforms in oprichting. 
Lid worden? Neem dan met onderstaande personen contact op: 

Senioren beleid: 

Cultuur & Media: 

Integratie 

Annelies van Maanen, 070 - 345 25 82 
ejt. vanmaanen@wanadoo.nl 

Rob van der HiJst, 030- 233 ll 48 
D66cultuurmedia@gmail.com 

Sander de jong, 070 - 360 58 70 
A.P.A.M.dejong@minez.nl 

Mededeling ledenadministratie 

Correctie 
In democraat 2, pagina 4 is de naam van de 
auteur van het artikel D66 Volwassen, niet 
correct weergegeven. Auteur was Martin 
Maassen uit Apeldoorn. 

Sinds enige tijd wordt er 
gewerkt aan de ontsluiting 
van de ledenadministratie via 
de website van D66. Doel van 
het project is dat leden hun eigen 
gegevens kunnen beheren en 
afdelingsbesturen actuele gege
vens over hun afdeling kunnen 
inzien. Het project verloopt ech-

ter moeizamer en grilliger dan 
voorzien, waardoor u op dit 
moment nog niet via www.D66.nl 
uw lidgegevens kunt bewerken. 

Indien u op dit moment wijzi
gingen in uw lidgegevens wilt 
doorgeven, gaat dit via brief, 
telefoon of e-mail. Secretarissen 
van besturen kunnen bij de 

ledenadministratie een digitale 
ledenlijst opvragen, voor gebruik 
met het programma Exel. 

Met het oog op de naderende 
gemeenteraadsverkiezingen wor
den alle afdelings- cq. regiobe
sturen opgeroepen om bij wijzi
gingen van het bestuur de com
plete samenstelling inclusief 

functie door te geven aan de 
ledenadministratie. (LB) 

Ledenadministratie D66: 
Telefoon 070- 35 66 036 
E-mail: ledenadministratie@d66.nl 
De ledenadministratie is op 
werkdagen van 09.00 tot l 7.00 
uur bereikbaar 

De kopijsluiting van democraat 4 I 2005 ligt op 29 juli, dit nummer verschijnt op 23 augustus 2005. 

Democraat is een uitgave van het Landelijk Bestuur van D66. Deze democraat werd gemaakt 
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Druk- en zetwerk: Drukkerij Uleman-De Residentie, Zoetermeer 
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Landelijk Bureau D66 
Postadres: 
Postbus 660, 2501 CR Den Haag 
Bezoekadres: 
Laan van Meerdervoort 50, Den Haag 
Telefoon: 070- 356 60 66 
Fax: 070- 364 19 17 
info@d66.nl, www.d66.nl 

Voor het doorgeven van wijzigingen in uw lidgegevens: ledenadmini
stratie@d66.nl of per brief via bovenstaand postadres. Vermeld duide
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telefonisch. 
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"D66 heeft dus 
terecht tegen de 
nieuwe wet kinder
opvang gestemd" 
Fatma Koser Kaya wil 
een verplichte werk
geversbijdrage - 2 

en verder: 
de Partykit- 2 
belastingdienst 
bureaucratisch - 3 
vakbonden 
afschaffen - 3 

e men1n 

"Afgegeven terreur
dreiging op Sail was 
zuur voor de toch wat 
zenuwachtige bezoe
kers" Olaf Prinsen 
vind de terreurangst 
overdreven - 4 

en verder: 
column 
Boris Dittrich - 4 
groene energie - 4 
Idee-special- 5 

"Mensen opleiden en 
bagage meegeven om 
iets te bereiken." 
LibDem-trainers zijn 
er sterk in - 6 

en verder: 
D66'er secretaris 
generaal LI - 6 
ALDE breidt uit - 6 
Klimaat
verandering - 6 

"Vooral op woensdag 
en zaterdag struikel 
je in de winkelstraten 
over lieden die je 
willen overhalen om 
goede doelen te 
ondersteunen" D66 
Bussum ergert zich 
aan werfacties - 7 

en verder: 
zorg-symposium - 7 
scoren zonder 
zetel- 8 
verkiezingen 2006 - 8 

lPS L 

"Het 
gelukkigst 
worden we 
van D66" 

Sociaal·psycholoog 
Ruut Veenman over het 
geluksgevoel dat poli
tieke partijen geven. 
(bron: Psychologie 
magazine) 

Openheid & slagvaarheid 
nieuwe visie op de publieke omroep 
Geen grotere mediastorm indien 
de media zelf onderwerp van 
politieke discussie is. Dit onder
vond Medy van der Laan deze 
zomer, nadat zij de kabinetsplan
nen voor de publieke omroep had 
ontvouwen. "Het bestel wordt let
terlijk opengebroken," zegt Van 
der Laan, maar de achterliggende 
visie is gedegen. - door Patriek 
Harms 

"Dat Hilversum op de schop moest, is 
al jaren duidelijk. Door de innige 
band tussen omroep en politiek kwam 
daar alleen weinig van. Terwijl niks 
doen geen optie is. Dat leidt tot mar
ginalisering, zowel kwalitatief als 
kwantitatief. Mijn omroepplan zorgt 
ervoor dat er één stuurman aan boord 
staat en niet tien," licht de staatsse
cretaris voor media en cultuur haar 
plannen toe. "De centrale raad van 
bestuur krijgt in 2008 meer bevoegd
heden en middelen om een duidelijke 
koers te kunnen varen, ten koste van 
de omroepbazen. Zonder krachtige 
sturing is het onmogelijk om herken
baar te blijven in het huidige woelige 
medialandschap. Op dat punt heb ik 
trouwens al een doorbraak bereikt. 
Aan het verzuilde bestuur bij de 
publieke omroep komt een eind." 

Het plan geeft volgens Van der 
Laan de publieke zenders alle moge
lijkheden om de jonge kijker, die nu 
veelal naar de commerciële zenders 

kijkt, terug te winnen. "Om dat te 
bereiken komt er een multimediaal 
jongerenoffensief. Het meest ingrij
pende van mijn plan is dat het bestel 

letterlijk wordt opengebroken. 
Externe productiehuizen en jonge 
zelfstandige programmamakers kun
nen rechtstreeks bij de leiding terecht 

Meevallers ingezet voor D66-prioriteiten 
De meevallers als gevolg van de 
hogere aardgasopbrengsten wor
den geïnvesteerd in twee van de 
belangrijkste D66-prioriteiten: 
onderwijs en milieu. Het gaat om 
een bedrag van ruim een miljard 
euro dat wordt ingezet voor ver
betering van het beroepsonder
wijs, bouw van scholen, toponder
zoek, herstel van de luchtkwali
teit en duurzame energie. 

Het geld komt bovenop het bedrag 
dat in het paasakkoord al was uitge
trokken voor onderwijs en milieu. 
Financieel woordvoerder Bert Bakker 
van de D66 Tweede-Kamerfractie: 
"D66 is natuurlijk nooit tevreden, 
maar dit had zo ons verkiezingspro
gramma kunnen zijn!" 

Volgens fractievoorzitter Boris 
Dittrich blijkt opnieuw hoe groot de 
invloed van D66 in het kabinet is. 
"Ondanks het zware economische tij 
investeert dit kabinet zeer fors in 
natuur en milieu. En de investering in 
onderwijs en kennis die dit kabinet 
realiseert overtreft niet alleen de ver
kiezingsbeloften van VVD en CDA vele 
malen; er wordt ook méér geïnves
teerd dan oppositiepartij PvdA in haar 
verkiezingsprogramma durfde te 
beloven." 

Een ander deel van de meevallers 
wordt ingezet voor verdere lastenver
lichting, met name gericht op de mid
deninkomens. 066 was de eerste rege-

voor zwangere 
bewindsvrouw 
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ringspartij die hiervoor pleitte, als 
instrument om de economie een extra 
impuls te geven. (AA) 

met hun ideeën. Meer openheid meer 
slagvaardigheid, zo zou je mijn visie 
kunnen samenvatten." 

De plannen van de staatssecretaris 
moeten de publieke omroepen daar
naast stimuleren actiever in te spelen 
op veranderingen in het medialand
schap, zoals nieuwe distributievor
men als het internet. "De voortschrij
dende digitalisering vormt in wezen 
de context van mijn plannen. Het 
heeft het denken enorm beïnvloed. 
Verschillende media lopen meer en 
meer in elkaar over. Dat geldt voor de 
leverancier van programma's, maar 
zeker ook voor de consument die zich 
bedient van middelen als podcasting. 
Een concert waarvan op tv maar een 
paar minuten wordt uitgezonden, kan 
je op internet in z'n geheel beluiste
ren en bekijken, met bijvoorbeeld 
extra reportages achter de schermen." 

Van der Laan is van mening dat de 
kabinetsplannen de publieke omroe
pen meer vrijheid geeft om "naar 
eigen inzicht het geld te verdelen 
over radio, televisie en internet." 
Daarbij zijn voor haar de budgetten 
en niet de uitzenduren het uitgangs
punt. "Platformonafhankelijk bezig 
zijn, daar draait het om." 

Naast technologische ontwikkelin
gen ziet Medy van der Laan ook ande
re redenen om te komen tot een 
nieuw omroepbestel. "We hebben 

>>> vervolg op pag 3 · Omroep 

Versterken 

democratie, 

vertrouwen 

herstellen 
Versterking van de democratie en 
herstel van vertrouwen, dat zijn 
de doelstellingen die het kabinet 
nastreeft met haar democratische 
vernieuwingsagenda. D66-minis
ter Pechtold licht de hervor
mingsplannen toe. "De democra
tie staat onder druk, mensen her
kennen zich niet meer in de poli
tiek. Er is sprake van een ver
trouwensbreuk." 

Volgens Pechtold moet, om de ver
trouwensbreuk te herstellen, het lei
derschap in de politiek worden ver
sterkt en moeten burgers worden 
geactiveerd om zelf meer invloed uit 
te oefenen. "In een levende democra
tie houden mensen zich met de poli
tiek bezig en is de politiek er voor de 
mensen. Daarom is herstel van ver
trouwen nodig. We kunnen dat berei
ken door zichtbaar te vernieuwen." 
Opvaltend in de plannen is de natio
nale conventie die het kabinet over 

>>> vervolg op pag. 2 · Democracte 
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Extra geld voor 
kinderopvang 

Democratie 
het onderwerp democratische ver
nieuwing bijeen wil roepen. Alle 
beoogde veranderingen kunnen op 
deze manier in hun samenhang 
worden beschouwd. In de nationale 
conventie discussiëren politici, 
wetenschappers, vertegenwoordi
gers van maatschappelijke organi
saties samen met opiniemakers en 
jongeren over de vraag in hoeverre 
het huidige staatsrecht nog voldoet 
en hoe wijziging daarvan kan bij
drage aan de oplossing van proble
men. De conventie bepaalt daarbij 
de eigen agenda en werkwijze. De 
conventie kan tussentijds rapporte
ren, zodat de regering naar aanlei
ding van de aanbevelingen nog 
deze periode concrete voorstellen 
kan doen. 

den verankerd. Het onderzoek van de 
regering kan daarbij ondersteunend 
werken. Kamerlid Boris van der Ham 
is ietwat sceptisch op dit punt: "Als er 
partijen zijn die nog zo'n onderzoek 
nodig hebben dan is ze dat gegund. 
Als D66 weten wij echter al wat wij 
willen. Daarom steunen wij hoe dan 
ook het initiatief vanuit de Kamer om 
tot een bindend correctief referen
dum te komen." Het kabinet heeft ove
rigens aangekondigd dergelijke initia
tieven vanuit de Kamer niet te blokke
ren. 

Steeds meer vrouwen zeggen 
hun baan op omdat de kinderop
vang te duur wordt. 

"D66 heeft dus terecht tegen de 
nieuwe wet kinderopvang 
gestemd," concludeert D66-kamer
lid Fatma Koser Kaya. Op aandrin
gen van D66 trekt het kabinet nu 
200 miljoen extra uit om de kinder
opvang beter betaalbaar te maken. 

Koser Kaya erkent dat dit een 
flink bedrag is, gelijk aan waar de 
sector om vroeg, maar volgens D66 
is het nog niet genoeg. "D66 wil dat 
ook werkgevers worden verplicht 
bij te dragen aan de kinderopvang. 
Dat is immers ook hûn belang. 
Zolang er geen verplichting is, lei
den de goeden onder de kwaden." 
Tot nog toe stond D66 vrijwel 
alleen in haar pleidooi voor een ver
plichte werkgeversbijdrage. Nu de 
gevolgen van de slechte nieuwe wet 
zichtbaar worden, hoopt D66 wel 
een meerderheid te vinden voor 
een substantiële aanpassing. (AA) 

Een soortgelijke opzet gaat 
Pechtold hanteren in de discussie 
over een nieuw kiesstelsel. Omdat 
de politieke partijen allemaal ver
schillende opvattingen hebben 
over hoe het stelsel verbeterd moet 
worden, verandert er in de praktijk 
weinig. Om deze padstelling te 
doorbreken wordt een burgerforum 
ingesteld. Daarin formuleert een 
grote, representatieve groep 
Nederlanders een advies. Uit het 
burgerforum kan een heel nieuw 
systeem komen, maar ook de aan
beveling dat het huidige stelsel het 
meest optimale is. Eerder is in de 
Canadese staat British Columbia 
deze aanpak succesvol gebleken 
om daar het kiesstelsel te hervor
men. 

De plannen van het kabinet behel
zen verder een mogelijke versterking 
van de positie van de minister-presi
dent, Kamerleden met een eigen man
daat (door de drempel om met voor
keursstemmen in de Tweede Kamer 
gekozen te worden, te halveren) en 
invoering van een gekozen burge
meester in 2010. Tot slot wil het kabi
net, om te voorkomen dat gemeente
raadsverkiezingen teveel worden 
overschaduwd door de landelijke 
politieke verhoudingen, de gemeente
raadsverkiezingen niet langer alle
maal op dezelfde dag te houden. Zo 
kan de betrokkenheid van inwoners 
bij de lokale politiek worden ver
sterkt. 

Zorgstelsel compenseren In de door Pechtold gepresen
teerde plannen wordt ook over het 
referendum gesproken. De regering 
zet over dit onderwerp een onder
zoek op naar de verschillende 
invoeringsvormen. Het resultaat 
daarvan moet kort na de zomer 
gereed zijn. Minister Pechtold heeft 
daarbij de leiding. Als een meerder
heid in de Tweede Kamer voor deze 
vorm van kiezersinvloed voelt, dan 
kan het referendum in de wet wor-

De Tweede-Kamerfractie van D66 
reageert positief op de plannen van 
Pechtold. Kamerlid Boris van der 
Ham: "Het is knap dat minister 
Pechtold in zo'n korte tijd met een 
brede agenda is gekomen. Dit is een 
prima aanzet. Tegelijkertijd is ook 
duidelijk dat we niet alle noodzakelij
ke vernieuwingen, zoals het referen
dum, via de regering voor elkaar zul
len krijgen. Het is daarom goed dat 
minister Pechtold expliciet de ruimte 
laat voor de Kamer om een voortrek
kersrol te spelen. Dat kan ook heel 
goed, denk bijvoorbeeld aan het refe
rendum over de Europese Grondwet 
dat mede op initiatief van de D66-
Kamerfractie tot stand is gekomen." 
(AA/PH) 

De regering trekt een half mil
jard euro extra uit om mensen 
voor wie de invoering van het 
nieuwe zorgstelsel onvoordelig 
uitpakt, te compenseren. Het 
gaat daarbij vooral om gepensio
neerden, vutters en kleine zelf
standigen. Dit wordt betaald door 

werkgevers een iets hogere zorg
premie te laten betalen. 

Volgens kamerlid Fatma Koser 
Kaya is dat goed te rechtvaardigen: 
"Bij de invoering van het nieuwe 
zorgstelsel zou niemand er op ach
teruit moeten gaan. Maar een deel 
van de nieuwe zorgpremie wordt 

opgebracht door de werkgever. 
Zelfstandige ondernemers en 
gepensioneerden hebben geen 
werkgever en dreigden daardoor 
flink in de min te komen. Het is 
goed dat het kabinet dat herstelt." 
(AA) 

Hoe reageer je snel maar adequaat als een lastige SP'er of norsige 
CDA'er op het verjaarsfeestje van de overbuurman meent te weten 
waarom D66 niet deugt? De D66 partykit is uw eerste hulp bij mis· 
verstanden! Ook een vraag voor de Party Kit?' Mail naar 
admiraal@tweedekamer.nl 

D66 wil Nova afschaffen 
D66 wil de publieke omroep hervor
men, onder andere omdat de program
ma's van het oude verzuilde bestel 
zich steeds minder onderscheiden van 
de commerciële televisie. Daarom krij
gen de oude omroepen tweederde 
minder geld en zendtijd en wordt het 
leeuwendeel van de zendtijd door de 
NOS en de Raad van Bestuur ingevuld 
op een manier die meer lijkt op de NPS 
dan op de oude omroepen. Het is dan 
minder logisch om daarnaast nog een 
aparte NPS te laten bestaan. NPS-pro
gramma's zoals Nova kunnen gewoon 
blijven bestaan. Ze worden dan alleen 
niet meer door de NPS en Vara samen 
gemaakt, maar door de NOS. Dat 
maakt op zichzelf niet zoveel uit, 
maar in een nieuwe, logische struc
tuur ligt het niet voor de hand om een 
neutrale actualiteitenrubriek te laten 
maken door een omroep die als offici-

ële missie heeft sociaal-democratische 
programma's te maken. 

Waarom is het eigenlijk nodig, dat 
hele omroepbestel overhoop 
halen? 
De publieke omroep is in de strijd om 
de kijkcijfers steeds meer op de com
merciële omroep gaan lijken. Dat is 
jammer, want kijkers hebben daardoor 
steeds minder echte keuze. Bovendien 
krijgen vernieuwende programma's en 
programmamaker te weinig ruimte en 
hebben omroepbaasjes teveel macht, 
waardoor het programma nog erg ver
snipperd is. Door bijvoorbeeld de 
krachten rond de nieuwsvoorziening 
te bundelen in de NOS kan de kwaliteit 
nog beter. En veel ouders ergeren zich 
aan de vele reclame rond kinderpro
gramma's, maar die gaat op de publie
ke zenders dankzij D66 verdwijnen. 

Dat extra geld voor onderwijs dat 
D66 heeft afgedwongen, wat stelt 
dat nu voor? 
Heel veel! De afgelopen twinig jaar is 
er steeds bezuinigd op onderwijs. 
Dankzij D66 is in het regeerakkoord 
€ 800 miljoen per jaar extra voor ken
nis en onderwijs uitgetrokken. In het 
Paasakkoord is daar nog eens € 250 
miljoen per jaar bijgekomen plus een
malig een half miljard euro. 
Meevallers als gevolg van hogere aard
gasbaten gingen vroeger vooral naar 
wegen en andere harde infrastructuur. 
Maar sinds deze regering gaat daarvan 
nu ook de helft naar kennis - dat zijn 
opnieuw honderden miljoenen. Al met 
al trekt dit kabinet vele malen méér uit 
voor kennis en onderwijs dan CDA en 
VVD maar ook oppositiepartij PvdA 
durfde te beloven in hun verkiezings
programma's. En die programma's 
waren geschreven vóórdat er sprake 

was van de noodzaak tot bezuinigin
gen! 

De kinderopvang wordt onbetaal
baar dankzij de maatregelen van 
het kabinet. 
Klopt. Daarom heeft D66 ook tegen de 
nieuwe wet op de kinderopvang 
gestemd. Om aan de ergste nood tege
moet te komen hebben we via de rege
ring € 200 miljoen extra uitgetrokken 
om de kosten van de opvang te verla
gen, maar wat ons betreft is dat nog 
niet genoeg. Zo probeert D66 voor 
elkaar te krijgen dat de vrijwillige bij
drage van werkgevers verplicht 
gesteld wordt. Goede en betaalbare 
kinderopvang is immers ook in het 
belang van het bedrijfsleven' 
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Aandacht voor homoseksuele asielzoekers 
Nederland stuurt voorlopig 
geen homoseksuele asielzoe
kers terug naar Iran. Dat stelt 
minister Verdonk in reactie op 
kamervragen van de D66-
kamerleden Lambrechts en Van 
der Laan. 

Deze zomer executeerde Iran 
twee homoseksuele tieners. D66 
dringt ook aan op soepeler regels 

en extra aandacht voor homosek
suelen in de asielopvang. 

Ursie Lambrechts: "Eén regel 
stelt bijvoorbeeld dat na het eerste 
verhoor geen nieuwe informatie 
meer mag worden toegevoegd aan 
het dossier. Maar voor iemand die 
vlucht uit een land waar homo's 
veracht en onderdrukt worden kan 
het een hele grote stap zijn om aan 
een ambtenaar te melden dat hij of 

jonge Democraten 
willen Nationale 
Ondernemingsraad 

De vakbonden moeten wor
den vervangen door een 
Nationale Ondernemingsraad, 
die voor de belangen van alle 
werknemers op moeten komen. 
Dat stellen de jonge 
Democraten voor. Een dergelijke 
ondernemingsraad is in de ogen 
van de JO democratischer en repre
sentatiever dan de huidige vakbon
den. In de ogen van de Jonge 
Democraten lijken deze voorname
lijk op te komen voor oudere werk
nemers. 

"Iedere werknemer mag stem
men op de Ondernemingsraad, in 
plaats van het kleine percentage 
dat nu de vakbondsbestuurders 
kiest," licht voorzitter jan 
Paternatte het plan toe om de vak
bonden hun macht af te nemen. 

Volgens de jonge Democraten is 
meer dan de helft van de vak
bondsleden vijftig jaar of ouder. 

Daardoor komen vakbonden bij 
onderhandelingen vooral op voor 
deze categorie leden. Paternotte: 
"Dit betekent dat er bijvoorbeeld 
nauwelijks iets is gedaan aan het 
beter betaalbaar maken van de kin
deropvang in de CAO, maar dat 
vrijwel iedereen rond zijn zestig
ste mag stoppen met werken. De 
jonge werknemers torsen de last 
van een grijs Nederland." 

Een afvaardiging van alle 
Ondernemingsraden moet volgens 
het plan de werknemers vertegen
woordigen bij de CAO-onderhande
lingen. Nu al komt de OR binnen 
het bedrijf op voor de belangen 
van de werknemers. "Zodra dat 
echter om de hele vakgroep gaat, 
nemen de vakbonden het over. De 
tijd is rijp om af te rekenen met 
deze uitwassen van het poldermo
del," zegt Paternotte. (bron: 
www.jongedemocra ten. n /) 

zij op hetzelfde geslacht valt." 
Daarnaast wil D66 dat er in de 

opvang meer aandacht komt voor 
de specifieke problemen van 
homo's. Lambrechts: "Homo's 
vluchten niet alleen voor een 
ondrukkend regime, maar vaak ook 
voor een onderdrukkende samen
leving. Het kan dan onverstandig 
zijn hen juist samen met landgeno
ten te plaatsen. We kennen veel 

voorbeelden van bijvoorbeeld een 
homoseksuele Rus die bij 
Tsjeteense moslimstrijders is 
geplaatst. Iemand is dan wel in 
Nederland, maar nog net zo onvei
lig als in het land dat hij ontvlucht 
is. Homo's worden in asielcentra 
bedreigd, geintimideerd, mishan
deld en verkracht. Asielcentra 
moeten gevoeliger worden voor de 
specifieke omstandigheden." (AA) 

Ontwikkelings
organisaties geen 
PR-bedrijven 
D66 heeft zich in de Tweede 
Kamer gekeerd tégen de nieuwe 
regels die mm1ster Van 
Ardenne (CDA) stelt aan ontwik
kelingsorganisaties als Novib, 
Cordaid en Hivos. De regering wil 
dat zij voortaan zeker 2 5 procent 
van hun budget uit donaties halen. 
Wie weinig donateurs werft, krijgt 
minder ontwikkelingsgeld wegens 
'te weinig draagvlak in de 
Nederlandse samenleving.' 

Een slecht plan, vind 066. 
Kamerlid Lousewies van der Laan: 
"Ontwikkelingssamenwerkingsorga 
nisaties hoeven wat ons betreft 
geen PR-machines te worden die 

zich vooral richten op het werven 
van donateurs in Nederland in 
plaats van op het bevechten van de 
armoede in Afrika. Wij zien liever 
dat organisaties samenwerken in 
plaats van elkaar beconcurreren. 
Uit onderzoek blijkt dat de 
Nederlandse ontwikkelingsorgani
saties goed werk verrichten en ver
standig met hun geld omgaan. Ik 
begrijp dan ook niet waarom ze nu 
opeens moeten kunnen aantonen 
dat het Nederlandse volk hen 
steunt en waarom dat bewijs alleen 
via geld tot uitdrukking kan 
komen." (AA) 

Bureaucratie 
belastingdienst 

Leuker kunnen we het niet 
maken, wel makkelijker. "De 
slogan is goed, maar de belas
tingdienst moet deze dan ook 
wel waarmaken," vindt D66-
kamerlid Boris van der Ham. Wie 
een probleem heeft met zijn belas
tingaangifte kan tegenwoordig niet 
meer per fax of via internet zijn 
beklag doen, maar is verplicht een 
geschreven brief te posten. 

"Terwijl de overheid en het 
bedrijfsleven steeds beter bereik-

baar worden op allerlei nieuwe 
manieren, gaat de ontwikkeling bij 
de belastingdienst precies de ande
re kant op. Je bent wel niet ver
plicht met ganzenveer te schrijven 
en je brief met een wasstempel te 
verzegelen, maar een béétje mak
kelijker kan de belastingdienst het 
echt nog wel maken." Van der Ham 
en zijn collega Bert Bakker hebben 
Kamervragen gesteld over de nieu
we aanpak. (AA) 

vacature beleids
medewerkers Tweede 
Kamerfractie D66 
m/v (32 uur) 
De Tweede Kamerfractie van D66 geeft met haar werk invul
ling aan het sociaal-liberale gedachtegoed en wordt daarbij 
ondersteund door 13 enthousiaste medewerkers, waaronder 
6 beleidsmedewerkers die de fractieleden afzonderlijk en de 
fractie als geheel ondersteunen bij het kamerwerk in Den 
Haag. 

De Tweede Kamerfractie is per direct op zoek naar beleids
medewerkers. 

Wil je meer weten over deze vacatures, surf dan naar 
www.d66.nl/over 
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Omroep 
geconstateerd dat de huidige omroe
pen niet meer zoals vroeger vanzelf
sprekend een spiegel van de samenle
ving vormen. Vandaar dat ook nieuwe 
groepen, nieuwe gemeenschappen, 
communities zo je wilt, een kans kun
nen krijgen in het toekomstige bestel. 
Mijn plan neemt afscheid van de ver
zuiling door te erkennen dat de vlag
gen van de bestaande omroepen niet 
langer de lading van de Nederlandse 
samenleving dekken. Nieuwe toetre
ders krijgen meer kansen, geen 
monopolie voor de huidige omroep
verenigingen. Ook de programmage
gevens worden vrijgegeven. Dat bete
kent dat alle bestaande omroepen 
moeten bewijzen of ze nog voldoen
de achterban hebben." 

De plannen van Van der Laan leid
den tot nogal wat emotionele reacties 
van zowel de kant van de kijkers als 
van de programmamakers. De staats
secretaris ging naar het hol van de 
leeuw, en lichtte op het Mediapark in 
Hilversum zelf de plannen toe. Dat 
werd een roerige bijeenkomst, waar 
Van der Laan met een zekere tevre
denheid op terugkijkt. "Die maandag
ochtend in Hilversum zal ik niet gauw 
vergeten. Mensen waren bezorgd, 
emotioneel, goed kwaad ook. Ik vond 
dat ik de plicht had de programma
makers recht in de ogen te kijken en 
mijn voorstellen toe lichten. Dat heb 
ik gedaan." 

Het heetste hangijzer in de plan
nen is het voorgenomen verdwijnen 
van de NPS. Velen vrezen dat pro
gramma's als Sesamstraat, Klokhuis 
en Zembla van de buis gaan verdwij
nen. Van der Laan: "Laat duidelijk zijn 
dat de taken en het budget van de 
NPS overeind blijven. Daarmee zal 
nooit iemand kunnen beweren dat als 
gevolg van dit plan een programma in 
de functie cultuur, educatie en overi
ge moet sneuvelen. Het biedt de lei
ding van de publieke omroep dus alle 
mogelijkheden om de genoemde pro
gramma's te behouden. De raad van 
bestuur kan om de continuïteit van 
kwetsbare programmering te borgen 
een interne voorziening, een interne 
organisatie, in het leven roepen. Die 
mogelijkheid is in de berichtgeving 
vrijwel volledig ondergesneeuwd." 

De plannen bieden volgens Van 
der Laan de mogelijkheid om vernieu
wende programma's ook na 2008 
overeind te houden. "Dan praat ik dus 
over de zogeheten kraamkamerfunc
tie, een plek waar creatieve processen 

· gisten, waar mooie ideeën opborrelen 
om die programma's waar we het 
steeds over hebben te kunnen blijven 
maken. De leiding van de publieke 
omroep zou geen knip voor de neus 
waard zijn als ze die functie mis
kent." 

De staatssecretaris weet niet of dit 
de laatste grote wijziging van het 
publieke omroepbestel gaat worden. 
"Ik kan niet in een kristallen bol kij
ken en voorspellen wat volgende 
kabinetten gaan doen met de publie
ke omroep. Organisaties zijn niet sta
tisch, net zomin als maatschappelijke 
krachten. Ik ben ervan overtuigd dat 
Hilversum met dit plan, dat pas in 
2008 in werking treedt, goed geëqui
peerd de toekomst tegemoet gaat. 
Eindelijk gaat er echt iets veranderen 
bij de publieke omroep door ook daar 
bestuurlijk te vernieuwen. Dit is 
bestuurlijke vernieuwing in optima 
forma: de verzuilde organisatorische 
inrichting buigen we om richting een 
eigentijdse multimediale aansturing 
waar nieuwe maatschappelijke ver
banden zoals BNN, MAX en De Nieuwe 
Omroep volop ruimte krijgen:" 

Naschrift: het interview met Medy van 
der Laan is afgenomen voor het 
Kamerdebat over de omroepp/annen, 
dat op 12 september plaats vond. 
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Prinsjesdag 
Groene energie vraagt 
Europees baanbreken 

\ 

Voor de Republikeinen onder ons breekt weer 
een jaarlijks dieptepunt aan: Prinsjesdag. 
Maar voor de politieke agenda van D66 durf 

ik de Derde dinsdag in September dit jaar echt 
een hoogtepunt te noemen. 

De coalitie-onderhandelingen hebben geleid tot 
een aantal maatregelen waar ik tevreden over 

ben: extra investeringen in het onderwijs en 
de kenniseconomie, de kinderopvang, monu
mentenzorg en duurzame energie bijvoor
beeld. Maar ook lastenverlichting en behoud 
of zelfs enige groei van koopkracht voor ver-

' 

reweg de meeste Nederlanders. Al met al 
zullen Troonrede en Koffertje erg veel soci

'- aal-liberale elementen bevatten. Zoals Bert 
Bakker het onlangs verwoordde: "de stuk

--~ ken lezen als het D66-verkiezingsprogram-
ma. Als ik het zelf had mogen schrijven, 

had het er niet veel anders uitgezien." 

Ik bedoel dit helemaal niet als borstkloppe
rij, maar ik vind wel dat ook goed nieuws 
mag worden gemeld. Er blijven natuurlijk 
genoeg wensen over voor D66, en die zullen 
we dan ook in de Tweede Kamer proberen te 
verzilveren, maar: ik vind dat dit resultaat 
laat zien dat onze huidige zes zetels in de 
Kamer hun gewicht in goud waard zijn. 

Over de totstandkoming van de begroting 
wordt natuurlijk onderhandeld in coalitiever
band. Sommige mensen hebben al snel de nei
ging om dan te roepen: "achterkamertjespoli-

. tiek!" Maar het feit blijft dat onderling overleg, 
compromissen sluiten, nu eenmaal zit ingebak
ken in de Nederlandse representatieve democra
tie: er is nooit één partij geweest die een absolu
te meerderheid vormde. Er zullen dus altijd twee 

of meer partijen, met hun politieke verschillen van 
inzicht, hun verschillende stijlen en culturen, bij 
elkaar moeten gaan zitten om tot afspraken te 
komen om het land te kunnen besturen, en om 

daarbij zoveel mogelijk van het eigen program
ma te kunnen verwezenlijken. De formatie-

periode wordt dan ook wel de "dark room" 
van het Nederlandse staatsrecht 
genoemd. Pas als mensen hun minister
president rechtstreeks kunnen kiezen, 

en deze zijn eigen programma en kabi-
netsploeg presenteert, verandert dat. En 

dan nog vinden de discussies over het opstel
len van zo'n programma in de machinekamer plaats, en niet 
in het openbaar. 

Privacy 
• ÜLAF PRINSEN, APELDOORN 

Volgens terrorismedes
kundigen stond het vast 
dat Sail weggeblazen zou 
worden. Door een bom 
welteverstaan en niet 
door de wind. Sail is voor
bij en de bom is niet afge
gaan. Wel is een paar dagen 
na het evenement Utrecht 
Centraal ontruimd. Een ach
tergelaten gestolen laptoptas 
zorgde ervoor dat het druk
ste station van Nederland en 
het Beatrixtheater leeg moes
ten. Na een aantal uren van 
spannende televisie kon het 

Nederlandse publiek horen 
dat de EOD erachter was dat 
er niets in de tas zat. 

De afgegeven terreurdrei
ging op Sail was zuur voor de 
toch wat zenuwachtige 
bezoekers. Ook was het zuur 
voor de honderden verveelde 
medewerkers van particulie
re beveiligingsbedrijven die 
waren ingezet. De ontrui
ming van Utrecht Centraal 
was zuur voor de reizigers 
en voor de mensen in het 
Beatfixtheater die genoten 
zouden hebben van de musi-

cal Mamma Mia. Zuur voor al 
deze mensen, maar overko
melijk. 

Dat deze valse terreur
dreigingen een nog veel ver-
velender, onoverkomelijk 
probleem hebben, daar 
wordt veel te weinig bij stil
gestaan. Sinds een tijd lopen 
wij allemaal met legitimatie 
op zak, hiertoe is besloten 
naar aanleiding van de ter
reurdreiging in Nederland. 
De 40.000 boetes die in de 
eerste acht maanden van dit 
jaar zijn uitgedeeld zullen 

Uw mening in democraat? 

• 80RIS VAN DER HAM, AMSTERDAM 

De energievoorziening is 
één van de grootste uitda
gingen van onze tijd. De 
druk op het milieu en de 
gevolgen van Co2-uitstoot 
voor de opwarming van de 
aarde worden meer en 
meer tastbaar. Waar blijft 
Europa? 

Milieu en energiebeleid is 
steeds minder een probleem 
van technologie, en steeds 
meer een diplomatiek vraag
stuk. Doordat landen en rege
ringen vastgebakken zitten in 
bestaande structuren en 
oplossingen, wordt er nauwe
lijks samengewerkt om veel
belovende technieken groot
schalig toe te passen. Een 
gezamenlijke aanpak wordt in 
de weg gezeten door de hard
nekkige gedachte dat landen 
zelf moeten zorgdragen voor 
hun energievoorziening. Die 
gedachte lijkt op het oude ide
aal van de 'autarkie', waarin 
een land zelfredzaam wilde 
zijn in bijvoorbeeld de voed
selvoorziening en defensie. 
Waar op voeding en defensie 
wordt samengewerkt, gebeurt 
dat nauwelijks bij het energie
vraagstuk. Gevolg is dat EU
lidstaten voornamelijk navel
staren op binnenlandse moge
lijkheden, zonder de blik te 
verruimen naar nieuwe vor
men van samenwerking die 
nieuwe vormen van duurzame 
energie vleugels kan geven. 

Ook multinationals hebben 
een verkokerde blik. Zelfs de 
meest progressieve oliemaat
schappijen als BP en Shell 
maken slechts kleine stapjes 
naar echt duurzame energie. 
Pilotprojecten zoals de samen
werking tussen Shell en de 
autofabrikant DaimlerCrysler 
om op l]sland de eerste volle
dige waterstofeconomie te 
creëren zijn interessant, maar 
de grote slag wordt niet 

waarschijnlijk voor extra 
aandacht van de Verenigde 
Staten voor ons land hebben 
gezorgd: 40.000 terroristen 
op 16 miljoen mensen ... 

Binnenkort gaan we nog 
een stapje verder. Al onze e
mails en al onze telefoontjes 
worden gedurende lange tijd 
opgeslagen, de terreurdrei
ging dwingt ons. In het rijtje 
van voorspellende auteurs 
kan George Orwell bijge
voegd worden, 1984 wordt 
werkelijkheid. Je hoeft je niet 
langer op te geven om in 

gemaakt. Hoewel een 'multi'
national toch bij uitstek inter
nationaal zou moeten denken, 
is de focus op nationale rege
ringen en nationale subsidies. 

Een project dat bij uitstek 
een gezamenlijke aanpak ver
dient is de ontwikkeling van 
zontermische energie. Deze 
vorm van zonne-energie wordt 
opgewekt door gekromde 
spiegels die zonnestralen con
centreren, waar op vrije een
voudige wijze stoomcentrales 
op draaien. Dit soort centrales 
kunnen in gebieden rond de 
Middel-landse zee, maar ook 
in de Amerikaanse Nevada
woestijn en de Chinese Gohi
woestijn enorme hoeveelhe
den energie opwekken. De 
potentie is groot. Ter illustra
tie: als er een woestijnopper
vlakte zo groot als Frankrijk 
wordt volgebouwd, dan kan 
het de gehele energiecon
sumptie van de wereld aan. 
Helaas wordt deze techniek 
nauwelijks opgepakt omdat 
dit samenwerking vergt; 
Noord-Europese landen zou
den immers moeten investe
ren in zonnige zuidelijke lan
den voor hun energie. Ook het 
bedrijfsleven pakt het niet op 
vanwege de investeringsrisi
co's. Dit patroon herhaalt zich 
bij alle veelbelovende duurza
me energiebronnen. Er wordt 
domweg niet samengewerkt. 

Ook andere innovaties 
schreeuwen om een gezamen
lijke aanpak. Fossiele brand
stoffen moeten 'groener' wor
den gebruikt. Co2 kan bijvoor
beeld worden hergebruikt in 
de kastuinbouw om kassen 
mee te verwarmen, maar kan 
ook onder de grond worden 
gestopt in lege gas- en olievel
den. Lange tijd is deze vorm 
van 'schoon fossiel' verketterd 
cioor Europese milieuorganisa
ties, maar die zijn daar inmid-

Talpa's Big Brather huis te 
zitten. 

Ook ik heb, net zoals 
de mensen die de 
maatregelen legitime
ren, niets te verber
gen. Toch sluit ik 's 
avonds mijn gordijnen 
en als ik ze niet open hoef 
te doen, laat ik ze ook liever 
dicht, in het kader van mijn 
privacy, weten we nog wel? 

0/af Prinsen is student en 
fractiemedewerker van 066 
Apeldoorn 

In de mening vind u bijdragen van leden van D66. De 
inhoud van deze artikelen zijn de persoonlijke meningen 
van de auteurs. Wilt u een bijdrage leveren aan de mening? 
Mail uw mening I opinie over een actueel politiek onder-

werp (met een maximale lengte van 300 woorden) naar 
democraat@d66.nl. De redactie houdt zich het recht voor 
om meningen te redigeren, in te korten of te.weigeren. Zie 
de colofon voor de sluitingsdatum van democraat 5/2005. 

deis op teruggekomen. D66 
was de eerste partij die in het 
verkiezingsprogramma van 
2002 de potentie van Co2-
opslag erkende. Ondog
matisch nadenken loont, en is 
broodnodig. 

Ook kernenergie verdient 
een gezamenlijke aanpak. 
Hoewel kernenergie nauwe
lijks Co2 uitstoot, is deze 
vorm van energieopwekking 
verre van ideaal. Zolang er 
geen goede oplossing is voor 
het radioactieve afval, is het 
ongepast om kernenergie en 
nieuw te bouwen kerncentrale 
als de gemakkelijke oplossing 
van het klimaatprobleem te 
presenteren. Bestaande cen
trales kunnen wel worden 
gebruikt voor het 'overbrug
gen' van de tijd. De oplossing 
die door de Rood-Groene coa
litie in Duitsland is gekozen 
(waarbij winsten van de 
bestaande centrales worden 
gebruikt voor investeringen in 
duurzame energie) blijkt 
effectief en zou in de rest van 
Europa navolging moeten krij
gen, ook in Nederland. 

Europese samenwerking is 
hoognodig om het energiepro-
bleem aan te pakken. 
Nederland moet daarom 
samen met andere welwillen
de landen het initiatief nemen 
om de ingesleten 'autarkische' 
verhoudingen te doorbreken. 
Daarnaast moeten we het 
goede voorbeeld geven: 
Nederland moet fors investe
ren in onderzoek, ontwikke
ling en toepassing van duur
zame energie. Het geld dat 
D66 de afgelopen weken heeft 
weten vrij te spelen is in ieder 
geval een goed begin. 

Boris van der Ham is lid van 
de Tweede Kamer namens 066 
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De kortste weg naar nieuwe solidariteit 
• KEES VERHAAR, DEN HAAG 

Met zijn 'Op weg naar 
nieuwe solidariteit -
Pamflet voor verandering, 
vrijheid en verantwoorde
lijkheid' blijkt Bris 
Dittrich heel wat los te 
hebben gemaakt. Idee, 
het politiek wetenschap
pelijk magazine van het 
Kenniscentrum D66, pre
senteert ruim veertig 
reacties van leden en 
niet-leden. Als we die in 
vogelvlucht beschouwen, 
valt allereerst de emotie 
op, die uit verschillende 
bijdragen spreekt. 
Mensen willen gehoord 
worden, er is behoefte 
aan contact met wat -
soms met een negatieve 
bijsmaak - wordt 
omschreven als 'Den 
Haag'. 

Het is frappant, dat er veel 
instemming is met de alge
mene toon van het stuk van 
Boris - al zijn er ook kriti
sche beschouwingen die vra
gen om meer diepgang of om 
het maken van keuzes (want 
de goede ideeën uit het pam
flet zullen moeten worden 
betaald). Vrijwel niemand 
gaat in op de 'oude' bestuur
lijke vernieuwing, waar D66 
zo lang voor heeft gestaan, 
maar er zijn wel meerdere 
schrijvers die pleiten voor 
nieuwe democratische 'werk
vormen'. Daarnaast is een 
rode draad in de reacties, dat 
er wordt gepleit voor een 
verdere uitwerking op het 
onderdeel milieu - kennelijk 
een kroonjuweel, waar de 
auteurs wel aan hechten. 

Tenslotte besteden ver
schillende auteurs aandacht 

aan specifieke onderdelen 
van de brief, variërend van 
de leefbaarheid van het plat
teland, de groene ruimte 
(ook milieu trouwens), het 
gewicht van de Nederlandse 
bevolking, de integratie van 
allochtonen en kinderop
vang. Soms gaat dat in de 
vorm van een beschouwing, 
vaak ook leggen auteurs 
puntsgewijs een soort bood
schappenlijstje neer. 

In hun studie naar de 
loopbaan van het stereotype 
van een politicus, de Britse 
minister en latere premier 
James Hacker, stellen 
Jonathan Lynn en Antony 
Jay: "Years of politica/ trai
ning and experience had 
taught Hacker to use twenty 
words where one would do, to 
dictate millions of words 
where mere thousands would 

suffice, and to use language 
to blur and fudge issues and 
events so that they became 
incomprehensible to others. 
/ncomprehensibility can be a 
haven for some po/iticians, 
for therein lies temporary 
safety." De grote verdienste 
van de Brief van Boris is dat 
ze breekt met deze traditie. 

De eenvoud die het stijl
kenmerk is van het stuk en 
van de opvattingen die Boris 
verkondigt is een verade
ming. Meerdere mensen lukt 
het echter in hun puntsgewij
ze opsommingen van wat er 
moet gebeuren om de politie
ke agenda nog eenvoudiger 
te formuleren en uit te wer
ken. Misschien is het zo, dat 
de vele woorden, mitsen en 
maren van 'Den Haag' toch 
ook een hackeriaans karak
tertrekje weerspiegelen. 

Tegelijkertijd valt niet te 
ontkennen dat de werke
lijkheid complex is, en 
dat beleidsissues van 
vele verschillende kan
ten en wetenschappelij
ke disciplines belicht 
moeten worden om tot 
verantwoorde keuzes te 
kunnen komen. Keuzes 
die dan bovendien 
nooit aan alle gerecht
vaardige verlangens 
tegelijk tegemoet kun
nen komen. 

Het pamflet suggereert, 
onbedoeld, een eenvoudige 
wereld, die klaarblijkelijk 
veel mensen aanspreekt en 
die ook aansluit bij hun 
opvattingen en standpunten. 
Het voorkomen dat de teleur
stelling en een verdere 
afkeer van de politiek van te 
voren al zijn ingebakken in 

de wijze waarop D66 met het 
manifest aan de slag gaat, is 
daarom een opdracht, die 
Idee als probleemstelling 
voor het ontwikkelen van een 
moderne democratische 
werkvorm neer willen leggen. 

Kees Verhaar is voorzitter 
van de redactieraad Idee 

Uit Idee: reacties op het pamflet 
Constantijn Dolmans ziet 
kansen voor 066: "Mits we 
oog houden voor verschil
lende toekomstbeelden. 
Mits we daadwerkelijk 
radicale keuzes durven te 
maken zonder in te spelen 
op valse tegenstellingen 
als 'zij tegen wij', 'milieu 
tegen economie', 'solidari
teit tegen vrijheid'. Mits 
we niet onze strategie ont
werpen in onsamenhan
gende clubjes rondom 
bestuur en fractie maar er 
anderen, ook niet-partijle
den, bij betrekken." 

Leny Zomer vanuit Twente 
in gesprek met de politiek: 
"Laat de politiek opener wor
den naar de burger. Ga direct 
met mensen in gesprek en 
vraag wat zij willen. En laat 
het daar dan niet bij, maar 
laat de juiste daden zien. Het 
zal een totale ommekeer in 
denken vragen. Maar wat 
hebben we te verliezen?" 

Louise van Zetten over 
democratische vernieuwing: 
"Het welbegrepen eigen 
belang laat de mensen zien 

idee 

dat ze naast hun privé-zaak
jes ook aandacht moeten 
hebben voor de publieke 
zaak. Betrek ze bij het 
bestuur, ambtelijke professi
onals kunnen het misschien 
beter, maar de mensen moe
ten het zelf doen." 

Fred Bastemei)er laat zien 
dat investeren leidt tot min
der recidiveren: "Wanneer je 
als politieke partij pleit voor 
het bieden van voorzienin
gen aan gedetineerden, in het 
geval van D66 in de vorm van 
op I ei di ngs moge! ij khe den, 
dan heb je de kiezer zeker 
wat uit te leggen. En toch is 
het eigenlijk een logisch 
rekensommetje: het verstrek
ken van opleidingsfacilitei
ten werkt niet alleen kosten
besparend, maar kan ook lei
den tot een veiligere samen
leving." 

Klaart)e Peters reageert op 
Boris' voorkeur voor 5 pro
vincies: "De problemen waar 
de provincies mee worstelen 
zijn waarschijnlijk te groot 
en complex om op te lossen 
met de instelling van de 

genoemde vijf provincies
nieuwe stijl. Wat die proble
men precies zijn en hoe het 
dan wel moet, moet de 
komende tijd onderwerp zijn 
van discussie in onze partij. 
Hoe pijnlijk het ook is, het 
hoort bij D66 om een derge
lijk debat niet uit de weg te 
gaan." 

Huigh van der Mandele en 
T)ak Reawaruw komen op 
voor asielzoekers: "Laat asiel
zoekers ruimhartig toe. 
Asielzoekerscentra worden 
echter zeer sobere opvang, 
die geen uitzicht biedt op 
opname in de Nederlandse 
samenleving. Opgepakte ille
galen komen daar ook 
terecht. De kinderen daar 
krijgen les in de eigen taal. 
Politieke vluchtelingen bied 
je uitsluitend wat zij nodig 
hebben: veiligheid. Niemand 
wordt meer op straat gezet." 

Chantal Lange)ans en 
Elisabeth Oppenhuis de jong 
laten kennis grenzeloos cir
culeren: "Migratie is de groot
ste trend voor de toekomst, 
met goed gefaciliteerde brain 

Op zoek naar meer meningen en opinies? Lees dan het politiek wetenschappelijk maga
zine van het Kenniscentrum van D66, Idee. Dit blad verschijnt zes maal 
per jaar onder verantwoordelijkheid van een onafhankelijke redactie. 
Het biedt een forum voor de ontwikkeling van he\ gedachtegoed van 
D66 en tevens voor een kritische ideeën- en gedachtewisseling. 
Door middel van beschouwingen, analyses en opinieartikelen 
wordt geprobeerd het denken binnen de partij te toetsen aan 
theoretische kritiek en maatschappelijke ontwikkelingen. 
Daarbij wordt tevens gepoogd relevante ontwikkelingen op de 
politieke agenda te zetten. 

Voor € 33,- per jaar kunt u een abonnement nemen op het 
tijdschrift van het Kenniscentrum D66. Voor een abon
nement op Idee stuurt u een e-mail aan info@d66.nl of 
belt u met 070 - 35 66 066. Voor studenten geldt een 
aantrekkelijke korting. Zij betalen slechts € 16,- per 
jaar. U kunt via bovenstaand telefoonnummer ook 
een proefnummer aanvragen. 

circulation kunnen de voor
delen optimaal worden 
benut." 

Marieke van Doorn inves
teert in het buitenlands 
beleid: "Het is in het pamflet 
niet erg uitgewerkt beschre
ven maar het zou in geen 
geval mogen betekenen dat 
regeringen van ontwikke
lingslanden worden verplicht 
om mee te werken aan het 
verpesten van hun eigen 
markten en producenten. Het 
stimuleren van handelsrela
ties door in te zetten op het 
'Trade, nat Aid'-credo lijkt 
zeer liberaal, maar kan alleen 
succesvol zijn wanneer ont
wikkelingslanden hun bin
nenlandse economie kunnen 
beschermen tegen dumping 
van door de EU gesubsidieer
de producten." 

Martin van 't Zet doet aan 
kinderopvang: "Waarom zou
den mannen niet ook minder 
kunnen gaan werken en zo 
zorg en arbeid beter delen 
met hun partner? Veel 
gehoord excuus om niet in 
deeltijd te werken, is dat de 

werkgever dit niet zou accep
teren. Doorvragen leert dat 
ze dit vaak niet eens 
gevraagd hebben. Uit erva
ring kan ik zeggen dat ze niet 
weten wat ze missen!". 

Sjaak Schele over de soçia
le kant van D66: "Kinderbij
slag afschaffen voor derde en 
volgende kinderen is 
onrechtvaardig voor die kin
deren. Het lijkt op het een
kind-beleid in China. je mag 
hoogstens twee kinderen 
hebben, anders volgt er een 
sanctie." 

Frits Prillevitz verbindt 
natuur en kenniseconomie: 
"Het is al zo vaak bewezen 
dat vergroening van de ste
delijke omgeving de gezond
heid van de burgers bevor
dert, de criminaliteit verlaagt 
en de bedrijvigheid stimu
leert. Zodoende past het 
wonderwel in het Lissabon
proces en verdient het in het 
D66 denken een gelijkwaar
dige plaats naast bijvoor
beeld de bevordering van de 
kenniseconomie." 

Van Pamflet naar Manifest 
Op 23 september presenteert het landelijk bestuur het 
concept-manifest voor D66 op basis van de discussie naar 
aanleiding van het pamflet van Boris Dittrich. Deze is o.a. 
te downloaden via de partijwebsité. Het concept-manifest 
wordt tijdens het najaarscongres van 5 november te Delft 
vastgesteld. Op deze concepttekst kunnen amendementen 
worden ingediend tot uiterlijk maandag 24 oktober 2005, 
10.00 uur. De inleiding van het manifest zal niet amen
deerbaar zijn. Meer info: www.d66.nl/najaarscongres2005 

D66 Platform Seniorenbeleid 
actief op 50 Plus Beurs 
D66 neemt dit jaar voor de zeven
de keer deel aan de jaarlijkse 50 
Plus Beurs van 21 tot en met 2 5 
september in de jaarbeurs in 
Utrecht. 

Met ruim 100.000 bezoekers is de 
SOPlusBeurs 's werelds grootste evene
ment voor actieve plussers. D66-leden 
krijgen met onderstaande bon korting 
op de toegangsprijs. 

Ook dit jaar zijn de vrijwilligers van 
het D66 Platform Seniorenbeleid te 
vinden op en rond het zogeheten 'poli
tiek plein' om met de beursbezoekers 
van gedachten te wisselen over de 
politiek. Het platform roept iedereen 
met interesse, ideeën, en vooral ken
nis van de doelgroep ouderen overi
gens op om zich bij hen aan te sluiten. 
Dit kan door te mailen met platform
voorzitter Annelies van Maanen: 
ejt.vanmaanen@wanadoo.nl. 

--~-----------------------------------------------------------

KORTINGSBON "' .. 11" 

50 PI Lis Beurs 
€ 1 ,50 KORTING met deze bon 

Lever deze bon in aan de kassa tijdens de SOPlusBeurs 
21-25 september, Jaarbeurs Utrecht; www.50plusbeurs.nl 

Betaal geen € 15,- maar slechts € 13,50 p.p. Geldig voor 
1 persoon. U mag de bon kopiëren als u met meer mensen de 
beurs bezoekt. Niet geldig in combinatie met andere acties. 

€ 2,50 KORTING in de voorverkoop 
Ontvang € 2,50 korting en loop met de voorverkoopkaart 
de beurs binnen zonder te wachten. Verkrijgbaar via alle 
ANWB/WV Verkooppunten, via www.plusticket.nl of via 
(026) 377 97 36. 

Op vertoon van uw voorverkoopkaart ontvangt u op de 
SOPlusBeurs gratis een heerlijk stuk vlaai én de 50PiusGids. 
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het buitenland, nieuws van buitenlandse D66-activiteiten en zusterpartijen 

LibDem trainers verzorgen miniconferentie 
Op 10 juni hield de stichting 
Internationaal Democratisch 
Initiatief (IDI) voor de tweede 
maal de IDI Mini Conferentie in 
Den Haag. Deze conferentie, 
georganiseerd voor internatio
nale experts en trainers van 
D66, had als thema 'Train the 
Trainer'. In Brasserie Berlage 
kwamen 15 experts bijeen om 
een Engelstalige training te vol
gen van Candy Piercy en 
Grainne Suter, twee succesvolle 
trainers van de Liberal 
Dernocrats uit Groot-Brittannië. 
- door Chantal Langejans 

De twee enthousiaste Britse trai
ners lieten de experts delen in hun 
enorme ervaring met het geven van 
trainingen in verschillende landen 
en groepssamenstellingen. Verder 
vertelden ze over verschillende suc
cesvolle trainingsprogramma's van 
de LibDems, waar ze zelf onder 
andere betrokken waren geweest bij 
de opzet van een project om vrou
wen te trainen om zich kandidaat te 
stellen. Mensen opleiden en de juis
te bagage meegeven om iets te 
bereiken werd door de LibDems 
geprefereerd boven positieve dis
criminatie. De resultaten van het 

project waren ongelofelijk en de 
genderverhouding was na enkele 
jaren nagenoeg in evenwicht. 

Tijdens de interactieve training 
gingen de trainers naast hun eigen 
ervaringen en positieve voorbeel
den ook in op een heleboel prakti
sche zaken. Zoals wat een training 
succesvol maakt, verschillende stij
len van communicatie en leren bij 
volwassenen, het geven van con
structieve feedback en tenslotte de 
valkuilen en tips voor een goede 
training. Aan de hand van theorie, 
opdrachten en vragen en ervaringen 
uit de zaal deelden Candy en 

Grainne hun kennis met de experts 
van 066. Na afloop was er tijd om 
nader kennis te maken met de twee 
trainers, maar ook met andere 
experts en projectmanagers van IDI. 

Wegens het succes van de trai
ning, de goede samenwerking met 
de LibDems en de behoefte aan der
gelijke trainingen, zal het IDI trai
ningsprogramma zeker een vervolg 
krijgen. Leden van D66 met een 
bepaalde (internationale) expertise 
en/of trainerservaring die nog niet 
zijn opgenomen in de expertiseda
tabase kunnen contact opnemen 
met het Internationaal Secretariaat. 

Voor meer informatie 
over de projecten van IDI 
en de expertisedatabase 
kunt u contact opnemen 
met het Internationaal 
Secretariaat (e-mail: 
international@d66.nl of 
tel: 070 356 60 66). 

D66'er Secretaris 
Generaal Liberal 

Europese Liberaal Democraten en US 
politici tegen klimaatverandering 

International 

Het bestuur van Liberal International, 
de liberale wereldfederatie van meer 
dan 80 lidpartijen, heeft D66'er jasper 
Veen aangesteld als Secretaris Generaal. 

jasper Veen zal zich de komende periode 
sterk maken om met name de thema's van 
politieke partijen uit Azië, Afrika en Latijns
Amerika hoger op de agenda te brengen. 
Daarnaast gaat hij zich toeleggen op de 
ondersteuning van liberale en hervormings
gezinde politici uit het Midden-Oosten. Willen 
ontwikkelingslanden echte vooruitgang boe
ken in armoede bestrijding dan zal, in de 
overtuiging van jasper Veen, het aanpakken 
van politieke corruptie een belangrijk thema 
voor de komende jaren zijn. 

D66 is sinds 1986 lid van de Liberal 
International. In het bestuur van de Ll zitten 
onder andere Lord Alderdice, Dr Wolfgang 
Gerhardt (fractieleider van de Duitse FDP), 
Matyas Eorsi (leider van de Liberalen in de 
Council of Europe), Didier Reynders (Minister 
van Financiën Belgie), Ms Bi-Khim Hsiao (par
lementariër uit Taiwan). 

www.democrats.nl 
Blijf op de hoogte van het internatio
nale D66-nieuws. Kijk regelmatig op 
onze speciale (Engelstalige) website: 
www.democrats.nl 

Vertegenwoordigers van D66-
zusterpartijen uit Duitsland 
en Spanje hebben in juni een 
bezoek gebracht aan de bur
gemeester van Salt Lake City, 
Rocky Anderson. Deze 
Amerikaanse politicus staat 
bekend als een politicus die zich 
zorgen maakt om klimaatveran
deringen. Zo ondertekende hij 

symbolisch, net als 150 andere 
collega's in de VS, het Kyoto-pro
tocol. 

ALDE-Europees Parlements
leden Alexander Graf 
Lambsdorff (FDP, Duitsland) en 
Ignasi Guardans (CiU, Catalonië/ 
Spanje) nodigden Anderson uit 
om te spreken tijdens het ronde 
tafel-debat dat de ALDE in het 

najaar organiseert in 
Washington O.C. Deze bijeen
komst gaat ondermeer over hui
dige best practices als het gaat 
om emmissiehandel en hoe in 
het post-Kyoto tijdperk deze 
gestalte dient te krijgen. (bron: 
ALDE) 

ALDE nu ook in de Raad voor Europa 
Na het Europees Parlement is de 
Alliantie van Liberalen en 
Democraten voor Europa (ALDE) 
sinds deze zomer ook vertegen
woordigd in de Raad voor 
Europa. DeALDE verenigd in zich 

pro-Europese volksvertegen
woordigers met voornamelijk een 
liberaal-democratische achter
grond. De ALOE-groep in het EP 
werd vorig jaar zomer gevormd 
en is de nieuwe centrale kracht in 

de Europese politiek en stelt zich 
een voortvarend, solidair en vei
lig Europa tot doel. 

De Europese familie van libe
raal-democraten omvat, naast 89 
leden van het Europees 

Parlement, 85 leden in het 
Comité van de Regio's, 95 leden 
van de Raad voor Europa, 6 
minister-presidenten en 7 leden 
van de Europese Commissie. 
(bron. ALDE) 

(ingezonden mededeling) 

Neemt u al deel aan de huisvestingsobligatie? 
Beste democraat, 

D66 heeft sinds ongeveer een jaar een nieuw huis. Veel beter dan 
het oude kantoorpand aan de Noordwal, met veel meer mogelijk
heden voor de partij, en ook nog tegen lagere huisvestingslasten. 

Eigenaar van het pand is de Stichting Huisvestingsvermogen D66. 
Die stichting heeft de aankoop deels gefinancierd met het vermo
gen dat de verkoop van het voor-vorige partijkantoor aan de 
Bezuidenhoutseweg opleverde. Een ander deel van de koopsom 
wordt geleend van de partij. Daarmee is de financiering echter 
nog niet rond: er is nog € 250.000,- nodig. Zouden we voor dat 
bedrag een hypothecaire lening sluiten, dan zouden we de komen
de jaren een fors bedrag moeten betalen aan rentelasten. Dat geld 
gebruiken we liever voor verkiezingscampagnes en versterking 
van de partijorganisatie' 

Daarom heeft de Stichting Huisvestingsvermogen D66 besloten 
het resterende bedrag ergens anders te lenen. We hebben een obli
gatielening uitgeschreven die uitsluitend openstaat voor u, de 
leden van D66. Eind mei stuurde ik u hierover reeds een brief. Een 
groot aantal partijleden reageerde hierop positief, maar het beno
digde aantal deelnemers is nog niet behaald. Op die leden van 
D66 die daartoe in staat zijn doe ik nogmaals een dringend 
beroep om de partij te helpen door zich in te schrijven op één of 
meer obligaties. 

Bouw mee aan de toekomst van D66' 

Met vriendelijke groet, 

Gerrit Jan Wolffensperger 
Voorzitter Stichting Huisvestingsvermogen D66 

Inschrijfformulier D66 Huisvesting Obligatie 

Naam: 

Adres : 

Postcode en woonplaats : ________________ _ 

E-mailadres . 

Lidnummer: 

Bestelt bij deze D66 Huisvesting Obligaties ad € 250,00 
die worden uitgegeven door de Stichting Huisvestingvermogen 
066; 

Datum ___________________________ ____ 

Plaats 

Handtekening 

Na betaling krijgt u zo spoedig mogelijk een obligatiebewijs met 
uniek nummer. 

Graag toezenden in een portvrije enveloppe aan: 
Stichting Huisvestingsvermogen D66 
Antwoordnummer 1966 
2 5 09 WB Den Haag 

Alle obligatiehouders hebben de mogelijkheid tot het plaatsen van 
een tegel met handtekening in de hal van het partijkantoor. Voeg svp 
een separaat vel toe met daarop uw handtekening, gezet met een 
zwarte stift. 
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Fractievoorzitter Zuid-Holland 

beëindigt statenlidmaatschap 

Linze Schaap, fractievoorzitter 
van de D66-Statenfractie in Zuid
Holland, heeft per september 
zijn lidmaatschap van de 
Provinciale Staten Zuid-Holland 
beëindigd. 

Al in april van dit jaar had 
Schaap zich tijdelijk teruggetrok· 
ken uit de provinciale politieke om 
zich te bezinnen op zijn positie. Hij 
maakte zich zorgen over hoe het 
met de democratie in Nederland in 
zijn geheel en in de Provincie Zuid· 
Holland in het bijzonder is gesteld. 

"Problemen in onze democratie 
worden door het overgrote gedeelte 
van de volksvertegenwoordigers 
genegeerd en mogelijke oplossin· 

gen worden om partijpolitieke rede· 
nen niet aanvaard," aldus Schaap 
Die zorgen over de democratie 
heeft Schaap nog steeds. Hoewel 
Schaap nog wel enige mogelijkhe· 
den ziet om de democratie te ver· 
sterken, hebben persoonlijke rede· 
nen hem toch doen beslissen om de 
Staten per september te verlaten. 
Linze Schaap nam officieel afscheid 
tijdens de Statenvergadering van 14 
september. 

De overige leden van de D66· 
Statenfractie betreuren het dat 
Schaap de fractie gaat verlaten, 
maar respecteren zijn besluit. Han 
Weber heeft inmiddels het fractie· 
voorzitterschap overgenomen. 
(bron. D66 Zuid·Holland) 

Henk Hoitink ontvangt 
jet de Bussy-penning 

Kenniscentrum organiseert special~ cursus 
voor kandidaten voor de gemeenteraad 
Het Kenniscentrum van D66 
organiseert in het najaar van 
2005 de cursus Starten in de 
Raad voor kandidaten en hen die 
van plan zich te kandideren 
voor de gemeenteraadsverkie
zingen van 7 maart 2006. Onder 
leiding van een raadsgriffier die 
tevens lid is van D66 en een ervaren 
D66 raadslid komen tal van belang· 
wekkende onderwerpen voor u aan 
de orde. 

De cursus gaat ondermeer in op 
de verhouding in het duale bestel 
tussen het raadslid c.q. de raads· 
fractie versus het college van 
Burgemeester en Wethouders. Er 
wordt daarnaast ingegaan op de 

belangrijkste functies van de raad: 
de kaderstellende functie, de con· 
trolerende functie en de volksverte· 
genwaardigende functie. Wat is dit 
eigenlijk en wat kunt u hiermee? 
Ook wordt ingegaan op enkele 
andere instrumenten waarover een 
raadslid beschikt zoals bijvoor· 
beeld het stellen van schriftelijke 
vragen ex. artikel 3 7 van de 
gemeentewet of het indienen van 
een initiatiefvoorstel. 

Ter ondersteuning en voorberei· 
ding ontvangt u vooraf een brochu· 
re van de Vereniging voor 
Nederlandse Gemeenten (VNG) over 
het raadslid, de raadsfractie en de 
wethouder in het duale bestel. (LPX) 

----------.·· 
Starten in de Raad: I 

i 
Cursusdata 1 
Zaterdag 26 november 2005 met I 
Tineke Knaap en Eert Kamminga î 
Zaterdag 14 januari 2006 met l 
Elma Hulspas en Alice van Rooij j 
Locatie 
De locatie voor elke cursus is • 
Vergadercentrum 'La Vie' te i 
Utrecht vanaf 13.00 uur tot 16.30 
uur. Prijs € 17,50. 
U kunt zich aanmelden via 

1 www.D66shop.nl 
I 

i 
l,,.,"·-··-· .. 

'Iemand moet op de rem trappen.' 

Er staat veel in de zorg te 
gebeuren. Voor veel mensen 
een zorg op zich. Voor een aan
tal D66-afdelingen in de provin
cie Overijssel reden genoeg om 
eens goed over dit onderwerp 
van gedachten te wisselen, met 
als uitgangspunt meer keuze
vrijheid en minder bureaucratie 
binnen de zorg. Vrijdag 17 juni 
j.l. was er een symposium over 
de veranderende rol van de 
overheid in de Zorg. - door Arno 
Vroom 

Tijdens het symposium stond de 
gehele zorg en met name de Wet 
Maatschappelijke Ondersteuning 
(WMO) centraal. Gemeenten worden 
met de WMO verantwoordelijk voor 
maatschappelijke ondersteuning; 
activiteiten die het mensen moge· 
lijk maken om mee te doen in de 
samenleving. De WMO die per 
januari 2006 afhankelijk van de 
stemming in de Tweede Kamer in 
werking zal treden. 

Eert Bakker van de Tweede 
Kamer is helemaal niet enthousiast 
over de WMO. De WMO, zoals die er 
nu voor ligt, kan volgens hem beter 
terug naar de tekentafel. Op dit 
moment zitten er nog te veel haken 
en ogen aan de wet. De ene gemeen· 
te is de andere niet en de motivatie 
om intenslef met Zorg & Welzijn 

bezig te zijn verschilt sterk per 
gemeente. 

Ria Stegehuis, manager klant 
care van Menzis Care spreekt over 
het syposiumthema vanuit het ver· 
zekeringsperspectief. Zij vervangt 
Roger van Boxtel die bestuursvoor· 
zitter is van dezelfde organisatie. In 
tegenstelling tot Eert Bakker is zij 
er van overtuigd dat de WMO op 
genoemde datum weldegelijk wordt 
ingevoerd. Wel heeft ook zij de 
nodige vragen omtrent het ontwerp. 
De gemeenten worden verantwoor· 
delijk voor maatschappelijke onder· 
steuning. "Maar is dat zoveel anders 
dan gemeenten nu doen?" vraagt ze 
zich af. Volgens haar moet er in de 
WMO meer geregeld worden . 
omtrent bovenlokale coördinatie. 
"De opgave aan de partijen is te zor· 
gen voor meer samenhang tussen 
Wonen, Zorg, Welzijn en 
Werken/Sociale Zekerheid." 

Na de inleidingen van de twee 
gastsprekers is er de gelegenheid 
om deel te nemen aan de discussie 
in diverse fringemeetings waarin, 
naast de gastsprekers, een verte· 
genwaardiger van de cliëntenraad 
en van de NRK (vrijwilligersorgani· 
satie) zitten. Opvallend is dat na 
afloop blijkt dat de uitkomsten tus· 
sen de groepen in grote lijnen over· 
eens temmen. 

De deelnemers aan het symposi· 

urn vinden dat bijvoorbeeld de 
overheid op centraal niveau basisaf· 
spraken voor goede zorg dient vast 
te stellen. De afspraken dienen door 
de gemeentes te worden uitge· 
voerd. De kosten van voorzienin· 
gen zijn door de werkwijze van 
diverse gemeenten vaak te hoog. 
Een oplossing is meer cliëntenparti· 
cipatie. Beter luisteren naar de 
behoeften van de cliënt, waardoor 
vraag en aanbod beter op elkaar af 
te stemmen zijn en onnodige kos· 
ten kunnen worden voorkomen. 

In de huidige wet wordt er teveel 
vanuit gegaan dat mantelzorgers en 
vrijwilligers wel even de zaakjes 
opknappen. Ondanks hun belangrij· 
ke rol kun je dat niet van ze verlan· 
gen gezien het karakter van de 
genoemde doelgroepen. De belang· 
rijkste conclusie is toch wel dat de 
WMO, zoals die er nu ligt er niet 
mag komen. "Iemand moeten op de 
rem trappen," verwoordde een sym· 
posiumdeelnemer zijn opvatting. 

De afdeling Almelo biedt tijdens 
het volgende congres in het ver· 
lengde van dit symposium een pam· 
flet aan. Geïnteresseerden kunnen 
bij de afdeling Almelo geluidsopna· 
mes opvragen. 

D66 Bussum in geweer 
tegen straatwerfacties 
Het is voor veel mensen een 
vervelende bijkomstigheid van 
het winkelen: de straatwerfac· 
ties. De gemeenteraadsfractie 
van D66 in Bussum zint op 
maatregelen om de overlast van 
ideële en commerciële straat· 
werfacties beperken. 

"Vooral op woensdag en zater· 
dag struikel je in de winkelstraten 
over lieden die je willen overhalen 
om goede doelen te ondersteunen 
of commerciële diensten af te 
nemen. Het wordt nu tijd om maat· 

regelen te nemen", aldus fractie· 
voorzitter Mimy Sluiter. 

De Bussumse fractie heeft via 
schriftelijke vragen een aantal aan· 
bevelingen gedaan. Sluiter: "In de 
Algemene Plaatselijke Verordening 
(APV) kan je deze overlast goed 
tegen gaan door veel beter dan nu, 
te regelen wat er mogelijk en 
gewenst is. Zo willen wij dat de APV 
niet alleen regelt dat alle ideële 
organisaties (enkel die goede doe· 
!en met CBF keurmerk) een collecte· 
vergunning bij zich hebben, maar 
dat ook alle commerciële aanbie· 

ders een ventvergunning of stand· 
plaatsvergunning hebben. Dit moet 
dan gaan gelden voor zowel straat· 
werfacties als bij huis·aan·huis col· 
lectes en huis·aan·huis verkoop van 
diensten." Om het systeem goed te 
laten functioneren wil D66 een goed 
controlesysteem én een maximum 
aan het aantal vergunningen per 
dag gaan invoeren. 

D66 in Bussum maakt zich al lan· 
ger zorgen over werfacties. Zo heeft 
het reeds een jaar geleden voor 
elkaar gekregen dat in Bussum 
alleen ideële doelen met een CBF· 

keurmerk mogen werven en collec· 
teren. Aanleiding van die actie was 
dat dubieuze nep·goede doelen in 
Bussum actief waren met huis aan 
huis acties. 

"De overlast neemt de laatste tijd 
enorm toe, vooral door lieden zon· 
der vergunning die commerciële 
diensten aanbieden of bijdragen 
vragen voor niet bonafide goede 
doelen en daar lijden de echte 
goede doelen onder" aldus Mimy 
Sluiter. De fractie in Bussum wacht 
momenteel op antwoord op haar 
vragen. (bron: D66 Bussum) 

----------Na------m.--------------------------------------~------------------------------------------------------------~------------------------~~··~· - ~-· -. 
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Lokaal/regionaal 
D66-nieuws in de 
democraat? 
In het democraat-katern de partij maakt de 
redactie graag ruimte voor nieuws uit de 
afdelingen en regio's dat van belang is voor 
de D66'ers in de rest van het land. Heeft u 
een nieuwstip uit uw afdeling/ regio? Mail 
deze dan naar democraat@d66.nl. De redac
tie neemt dan contact met u op. 

Niet in de raad, toch succes 
voor D66 Wijchen 

In Memoriam 

Op 20 augustus 2005 is 

mr H.J. van 

Lookeren 

Campagne 

Kun je als niet-raadspartij 
invloed uitoefenen? D66 in 
Wijchen bewijst dat dit moge
lijk is. Zonder een raadsfrac
tie wisten de democraten daar 
het burgerinitiatief in te voe
ren. 

"Begin 2004 verzochten wij de 
raad om in Wijchen de mogelijk
heid van het zogenaamde burger
initiatief in te voeren. Om het de 
raad makkelijk te maken werd 
een kant en klare verordening 
bijgevoegd. Maar een reactie 
bleef uit", vertelt Wim Beijer van 
D66 Wijchen, een subafdeling 
van D66 Nijmegen. 

Navraag leverde de 
Wijchenaren de toezegging van 
het raadspresidium op dat het 
onderwerp mogelijk voor het 
zomerreces besproken zou wor
den. Maar deze belofte werd niet 
nagekomen. Beijer: "Behandeling 
op dat moment bleek niet haal
baar; het zou begin 2005 worden. 
Maar ook toen kwam het niet op 
de agenda en een reactie richting 
D66 bleef uit. Daarop hebben wij 
in november onder het motto 
'Wijchense raad illustreert tref
fend noodzaak burgerinitiatief 
de publiciteit gezocht Maar deze 
actie had geen noemenswaardig 
resultaat." 

De D66'ers volhardden en 
brachten in maart 2005 per brief 
hun ongenoegen over deze han
delswijze tot uitdrukking. De 
brief leidde tot een reactie van de 
raad en op 16 juni werd een 
voorstel in de raadscommissie 
behandeld. D66 nam deel aan de 
commissievergadering en bena
drukte het belang van het burger
initiatief, mede ook in relatie tot 
de betrokkenheid van de burgers 
bij het referendum en de discus
sie over vergelijkbare landelijke 
en Europese mogelijkheden. 
Donderdag, 30 juni besloot de 
Raad unaniem tot invoering van 
het Burgerinitiatief. Wel werden 

de door D66 voorgestelde voor
waarden op onderdele" aange
past. 

Met deze actie heeft D66 
Wijchen zich publicitair op de 
kaart gezet. Beijer: "In de regio
nale en lokale pers is uitvoerig 
aandacht besteed aan dit raads
besluit; de betekenis ervan voor 
de burger en het daaraan ten 
grondslag liggende initiatief van 
D66. "De Gelderlander" kopte: 
"Burger bepaalt agenda in 
Wijchen" en signaleerde dat het 
aangenomen voorstel in feite het 
eerste Wijchense burgerinitiatief 
is." (bron: D66 Wijchen) 

overleden. 

Hans legde door zijn bijdagen 
aan het Appèl mede de basis voor 
het oprichten van D66. Als één 
van de eerste voorzitters had hij 
grote verdiensten bij het opbou
wen van de partij. Met respect en 
dank gedenkt D66 hem. Wij wen
sen zijn naasten sterkte toe bij 
het verwerken van dit verlies. 

1 oktober: campagnebijeenkomst 
voor lokale campagnevoerders van D66 

Frank Dales, voorzitter Landelijk 
Bestuur 

Op zaterdagmiddag 1 oktober 
aanstaande organiseert D66 
in het kader van de gemeente
raadsverkiezingen een grote 
en gevarieerde bijeenkomst, 
met als centrale thema cam
pagnevoeren voor de raad. 

Tijdens deze bijeenkomst 
wordt in verschillende deelses-

Word kandidaat voor 
een landelijke functie! 
Tijdens het najaarscongres 2005 
zijn er verkiezingen voor landelijk 
partijfuncties. Leden van D66 die 
op de dag van sluiting van de kandi
daatstelling minimaal 6 maanden 
lid zijn van de partij, en hun contri
butie hebben voldaan, kunnen zich 
kandidaat stellen. 

Het formulier voor de kandidaatstel
ling, alsmede het vacature overzicht 
kunt u downloaden vanaf de congres
website www.d66.nl/najaarscongres2005. 
Het congres-reglement met alle termij
nen voor dit congres, ook voor indienen 
moties/amendementen, is vanaf 2 3 sep
tember van de congreswebsite te 

downloaden. De kandidaatstelling sluit 
vrijdag 28 oktober om 10.00 uur. We 
zijn op zoek naar: 

lid Besluitvormingscommissie 
(2 vacatures) 
lid Financiële commissie 
(l vacature) 
lid Landelijke Verkiezingscommissie 
(2 vacatures) 
delegatie naar Liberale 
Internationale (l vacature) 
delegatie naar ELDR ( 1 vacature) 

Zelf geen tijd, maar u kent wel een 
geschikte kandidaat? Attendeer hem of 
haar op bovenstaande vacatures' 

Democraat is een uitgave van het Landelijk Bestuur van D66. Deze democraat werd gemaakt 
door een redactie bestaande uit: Dorine van der Meij, Monique Huijdink, Peter Paul Witsen, 
Arnold Vroom, Anctor Admiraal en Patriek Harms (eindredactie) 
Met dank aan: Boris Dittrich, Arjen de Wolff en Leo Pinxten. 
Fotografie: André van de Bosch, tenzij anders vermeld 
Druk- en zetwerk: Drukkerij Uleman-De Residentie, Zoetermeer 
E-mail: democraat@d66.nl 
www.d66.nl/democraat 
ISSN: 0167-0034 

sies ingegaan op zaken zoals: 
fondswerving, wat juist wel te 
doen en wat juist niet te doen in 
een campagne, omgaan met de 
pers, inzet van campagnemateri
alen, presentatie van landelijke 
campagnematerialen, slimme 
acties etcetera. 

Plenair is er ondermeer aan
dacht voor de positionering van 

D66 in het politieke krachten
veld. Aan deze bijeenkomst 
wordt invulling gegeven door 
verschillende D66'ers die profes
sioneel in de wereld van de com
municatie, media werkzaam zijn. 
Om voor de organisatie een over
zicht te houden van wie er deel
neemt en hoeveel, is het van 
groot belang om u van tevoren 

aan te melden. U kunt zich aan
melden via campagnedag@d66.nl 

De locatie is conferentiecen
trum De Eenhoorn te Amersfoort 
(direct tegenover het NS-station) 
vanaf 13.00 uur tot 17.00 uur. Er 
zijn voor deelnemers geen kos
ten aan deze bijenkomst verbon
den, koffie en thee worden u aan
geboden. (LPX) 

D66 actief tijdens introductie 

De kopijsluiting van democraat 5 I 2005 ligt op 23 september 2005, 
dit nummer verschijnt op 18 oktober 2005. 
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schapsnummer treft u aan op de adresdrager van deze Democraat. 
Opzeggen van het partijlidmaatschap dient schriftelijk te 
geschieden en kan niet telefonisch. 
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"Het is vooral handig 
voor mensen die vaak 
rood staan." Boris 
Ditrich zorgt. ervoor dat 
banken de zorgtoeslag 
niet opvreten - 2 

en verder: 
de Partykit - 2 
duale zoektocht- 3 
de lokale luchtkwaliteit - 3 

d 

"Als ik er zeker van ben 
dat ik in de spits file
vrij in de Randstad kan 
rijden, wil ik daar best 
voor betalen." Statenlid 
Han Gaaikema ziet wel 
iets in het rekeningrij
den-4 

en verder: 
column Boris Dittrich - 4 
betutteling- 4 

Kom op 5 november 
naar het Congres van 
de Toekomst in Delft. 
Lees er over in het spe
ciale congreskatern- 5 

en verder: 
congresdata - 6 
de congresagenda - 6 

art i 

"Het is nieuw voor 
me, maar erg leuk." 
Minister Pechtold zat 
een avond in de tuin 
met de D66 afdeling 
Helmond en vond het 
gezellig- 7 

en verder: 
internationale post voor 
D66'er- 1 

zorg om Lelystad 
Airport- 8 
Maastrichtse 
woningnood - 8 

de moerats 

In het hart van deze 
democraat de bijlage 
dernocrats met 4 pagi
na's internationaal 
nieuws van het !DI, 
!MD en de D66 zuster
partijen in het buiten
land! 

PS 

'*Ik durf met 
zekerheid te 
stellen dat er 

geen betere plek 
om te leven is 
dan Europa." 

Europarlementariër 
Sophie in 't Veld in 

haar speech voor het 
partijcongres van de 

Europese Liberalen en 
Democraten. 

Congres van de Toekomst 
DOCUMENTATIEQ3'tr;y;r , ... 

5 november 2005 Delft· NE'DERLAt·JDsE-~.::;:r;a~_i 
PARTIJEN 

Tijdens het aanstaande Najaarscongres zetten de leden de grote lijnen 
uit voor het te schrijven conceptmanifest. Het Landelijk Bestuur en de 
Tweede Kamerfractie geven een voorzet door middel van een discus
sienotitie. Tijdens het Congres van de Toekomst in Delft zijn het de 
leden die de politieke knopen doorhakken. - door Patriek Harms 

Op het eerste gezicht zitten er in 
de discussienotitie elementen die ook 
terug te vinden zijn bij partijen als 
VVD, PvdA of Groenlinks. Maar voor 

Boris Dittrich zit het onderscheidend 
vermogen van de hoofdkeuzes niet zo 
zeer in te maken politieke keuzes. 
"Waarschijnlijk wordt elke keuze die 

we voorleggen in de discussienotitie 
wel gedeeld door één of meer andere 
politieke partijen. Maar het onder
scheidende element zit in de samen
hang van de keuzes. Wij gaan uit van 
een politiek die het individu centraal 
stelt. Vervolgens kijken we hoe je de 
samenleving, de economie en de over
heid zó kunt veranderen dat beter 
tegemoet wordt gekomen aan de indi
viduele behoeftes en wensen van 

Simpeler stemmen dankzij D66-
raadsfracties 
Kiezers in 260 gemeenten kunnen volgend jaar hun stem voor de 
gemeenteraad uitbrengen in een stemlokaal naar keuze, zonder enige 
administratieve rompslomp vooraf. Dat is niet in de laatste plaats te 
danken aan een spontane actie door D66'ers in tientallen gemeentera
den. Marcèl van Dalen, fractievoorzitter in Ede, diende als eerste een 
initiatief-voorstel bij zijn gemeenteraad in. - door Peter Pau/ Witsen 

Via de interne e-maillijst van de 
Bestuurdersvereniging D66 (de BV-Mail) 
is het balletje gaan rollen. Van Dalen 
zette zijn initiatiefvoorstel op de mail. 
Partijgenoten verspreid over het hele 
land namen het over, en tal van 
gemeenten hebben het omarmd. Van 
Dalen volgde dat proces met verbazing 
en genoegen. Op zoveel weerklank had 
hij niet gerekend: "zelfs de typefouten 
zijn overgenomen." 

Vier gemeenten (Assen, Deventer, 
Heerlen en Nieuwegein) hebben al 
geëxperimenteerd met een systeem 
waarbij stemgerechtigden geen stem· 
kaart met voorgedrukte locatie krijgen 
toegestuurd, maar een kiespas die bij 
elk stembureau geldig is. Zij hebben 

daar goede ervaringen mee. Dat bracht 
minister Pechtold ertoe om het experi· 
ment bij de raadsverkiezingen van 
2006 verder uit te breiden dan aanvan
kelijk de bedoeling was. In plaats van 
veertig gemeenten te selecteren, zond 
hij een open uitnodiging aan alle 
gemeenten. 

Van Dalen haakte daar met zijn ini
tiatiefvoorstel op in. "Het maakt stem
men veel simpeler," zegt hij. In Ede is 
het voorstel unaniem aangenomen, 
hoewel D66 er in de oppositie zit. Het 
enthousiasme was zo groot dat nu ook 
de mogelijkheid om mobiele stembu
reaus te plaatsen wordt overwogen. In 
dat geval kunnen Edenaren bijvoor
beeld ook tijdens de ochtendspits op 

het station of overdag op het markt
plein gaan stemmen. 

"Uiteindelijk moet het experiment 
leiden tot een systeem waarin mensen 
in willekeurig welke gemeente hun 
stem kunnen uitbrengen, of zelfs thuis 
via internet,"zegt Van Dalen. Over dat 
laatste zou Alexander Pechtold graag 
een discussie binnen de partij voeren. 
"Het loopje naar het stembureau heeft 
ook iets romantisch, het is een moment 
van reflectie over op wie je gaat stem
men. De meer serieuze kant is de open
baarheid van het democratische pro
ces. Op internet kunnen gezinsleden 
voor elkaar gaan stemmen. Als nu twee 
partners samen gaan stemmen, mogen 
ze niet samen het hokje in." 

Van Dalen heeft uit veel gemeenten 
bedankjes ontvangen voor zijn initia
tief. "Zo'n actie vergroot de saamhorig
heid binnen D66. Dat moeten we vaker 
doen." Pechtold is het daarmee eens. 
"Het is ontzettend leuk dat de partij zo 
snel en enthousiast reageert. Het 
smaakt naar meer." 

mensen zelf, en dat ze beschikken 
over optimale vrijheid van levenskeu
zes, en ontplooiingsmogelijkheden, 
nu en in de toekomst." 

Rode draad in de discussienotitie 
kan de keuze voor vernieuwingsge
zindheid en toekomstgericht denken 
worden genoemd. De fractievoorzit· 
ter in de Tweede Kamer zegt hier 
over: "Wij zijn gericht op nieuwe 
generaties: we willen dat mensen over 
een aantal jaren nog steeds kunnen 
rekenen op goede voorzieningen en 
een schone leefomgeving. Mensen 
zien dat Nederland op een aantal 
fronten is vastgelopen. Er is grote 
behoefte aan verandering." 

In de discussienotitie komen zes 
themavelden aan de orde. 
Partijvoorzitter Dales benadrukt, net 
als Dittrich, dat de keuzes niet uitput
tend zijn. "Er zijn ontzettend veel 
goede en diepgravende reacties uit de 
partij gekomen op het pamflet dat 
Boris in mei presenteerde. Daar heb
ben we de zes meest genoemde the
ma's uit gedestilleerd. Natuurlijk 
waren er ook zeer veel gedetailleerde 
reacties. Die zijn misschien meer 
geschikt voor een verkiezingspro
gramma, en wat minder voor een wat 
abstracter stuk als een manifest. Deze 
zes thema's vertonen natuurlijk wel 
onderlinge samenhang." 

Het najaarscongres is voor Dales 
een ongeplande tussenstap op weg 
naar een conceptmanifest. "Het is 
zeer zeker geen onwelkome stap. D66 

>>> vervolg op pag 'l 

Geen 
Europese 
schijnveilig
heid 
"Europa moet veiligheid bieden, 
maar echte veiligheid, geen 
schijnveiligheid," zegt europar
lementariër Sopbie in 't Veld over 
de voorstellen van het Britse EU
voorzitterschap in de strijd tegen 
terreur. 

"We krijgen steeds plechtige ver
klaringen van de lidstaten, maar de 
uitvoering van de plannen schiet 
schromelijk te kort. Uitwisseling van 
informatie en Europese samenwer
king strandt op onwil van de lidsta
ten. Europol en Eurojust worden nog 
steeds niet ten volle benut." 

In 't Veld toonde zich ook uiterst 
bezorgd over de aantasting van de 
democratie en de burgerrechten. "De 
lidstaten zeggen dat ze onze demo
cratie willen beschermen, maar tege
lijkertijd ontduiken ze normale par
lementaire controle omdat ze die 
'lastig' vinden." In 't Veld veroordeelt 
in harde bewoordingen de suggestie 
van Britse minister Charles Clarke 
om de Conventie van de Rechten van 
de Mens af te zwakken: "We bevinden 
ons hiermee op een hellend vlak." 
(EvS) 
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de politiek, het nieuws van de D66-fracties in Den Haag en Brussel 

Wéér extra geld 
voor onderwijs 
en natuur 
Bij de algemene beschouwingen 
is D66 er opnieuw in geslaagd 
extra middelen vrij te maken 
voor onderwijs en natuur. Ook 
wordt dankzij een motie van 
Boris Dittrich de basisbeurs 
voor studenten, voor het eerst 
sinds de invoering daarvan, 
verhoogd in tJiaats van ver· 
laagd. 

Studenten krijgen er voortaan elk 
jaar honderdvijftig euro bij. Voor 
een aantal studenten dient dit ter 
compensatie van extra uitgaven bij 
de invoering van het nieuwe zorg
stelsel, maar voor de meeste stu
denten betekent het extra inkomen. 

Om een nieuw lerarentekort te 
voorkomen, trekt de regering op 

voorspraak van D66 dertig miljoen 
euro uit om 'boventallig' leraren op 
scholen aan te stellen. Zij kunnen na 
2007 direct de plaats innemen van 
leerkrachten die met de grote pensi
oengolf vertrekken. 

Om de 'verstening' van het 
Groene Hart tegen te gaan, heeft 
D66 vijftien miljoen euro vrijge
speeld voor natuurontwikkeling. 
"Het Groene Hart is belangrijk, 
omdat het zo dicht bij de Randstad 
ligt. D66 vind dat er ook natuur en 
recreatiemogelijkheden moeten zijn 
dichtbij waar mensen wonen," aldus 
Dittrich. Daarnaast komt er voor 
duurzame energie langs verschillen
de wegen maar liefst l, 5 miljard 
euro extra beschikbaar. (AA) 
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Zorgtoeslag 
direct naar 
verzekeraar 
Na de invoering van het nieu
we zorgstelsel moeten sommi
ge mensen een hogere premie 
betalen. Om hen hiervoor te 
compenseren krijgen zij een 
inkomensafhankelijk zorgtoe
slag. Dankzij een oiotie van 
D66 wordt het nu ook mogelijk 
deze toeslag direct naar de 
verzekeraar over te laten 
maken. 

"Het is vooral handig voor men
sen die vaak rood staan," zegt 
Boris Dittrich. "Als je tweeduizend 
euro rood staat, terwijl je limiet op 
duizend euro ligt, wordt je toeslag 
meteen door de bank opgegeten. 
Dan bestaat de kans dat je onver
zekerd raakt." Dankzij de motie 
van D66 mag iedereen straks zelf 
kiezen hoe hij of zij de zorgtoeslag 
ontvangt. (AA) 

Europees asielbeleid: 
evenwicht in moeilijke kwestie 

Start onderhandelingen 
met Turkije positief 

"Het Europees Parlement heeft 
een sterk signaal aan de 
Europese Ministerraad afgege
ven. Aan de ene kant wil het EP 
een goede bescherming van 
asielzoekers, aan de andere 
kant een daadkrachtig verdedi· 
gingsmechanisme om misbruik 
te voorkomen," zegt Sopbie in 't 
Veld in commentaar op het aan
genomen advies over Europese 
waarborgen voor asielprocedu
res. 

Het Europees Parlement eist van 
de Europese Raad dat het een bepa
ling schrapt uit de voorstellen. 

Ik vind dat nieuwe zorgstelsel 
helemaal niets. Waar is dat 
nou allemaal voor nodig? 

We worden steeds ouder, met 
steeds meer mensen tegelijker
tijd. Als we oud zijn hebben we 
doorgaans meer zorg nodig, dus 
lopen de kosten snel op. Om toch 
een goede zorg voor iedereen te 
garanderen is het dus belangrijk 
zo efficiënt mogelijk te werken 
en kosten te drukken waar het 
kan. Eén van de manieren is het 
nieuwe zorgstelseL Bijkomend 
voordeel is dat het onderscheid 
tussen particulier en zieken
fonds verdwijnt. Dat is goed 
omdat het efficiënter is en er dus 
meer geld voor zorg beschikbaar 
blijft die anders in bureaucratie 
ging zitten. Ook worden mensen 
na een kleine stijging van het 

Deze bepaling stelt dat asielverzoe
ken versneld worden afgewezen als 
een asielzoeker afkomstig is uit een 
door de Unie beschouwd 'veilig' 
land. Daarnaast wil het Europees 
Parlement dat de Raad in de nieuwe 
richtlijn de toegang tot een advo
caat, gemachtigde of een medewer
ker van de UNHCR waarborgt. 

In het aangenomen advies geeft 
het EP aan het wenselijk te vinden 
dat autoriteiten verplicht worden 
tot het geven van volledige infor
matie aan asielzoekers. Daarbij gaat 
het dan in het bijzonder om het, in 
een voor de asielzoekers begrijpe-

lijke taal, verstrekken van informa
tie over de procedure en beslissin
gen. "Ook minderjarigen kunnen 
hiermee beter worden beschermd. 
De fractie van liberaal democraten 
heeft keihard gewerkt aan een 
humaan en toch effectief beleid. De 
conservatieve krachten hebben 
gefaald," stelt In 't Veld. 

Gezien het feit dat de Raad zelf 
met grote moeite een politiek 
akkoord op dit dossier wist te berei
ken, is het de vraag of de Raad de 
aanbevelingen van het EP over
neemt. (PH) 

"Hiermee wordt een positief 
signaal afgegeven aan Turkije. 
Het is belangrijk om te laten 
zien dat ook Europa vertrou
wen heeft in samenwerking." 
Sopbie in 't Veld is positief 
over de beslissing van het 
Europees Parlement om de 
onderhandelingen met Turkije 
door te laten gaan. 

In 't Veld stemde, samen met 
een grote meerderheid in het parle
ment, voor een positief advies op 
dit punt aan de Europese Raad. 
Maar In 't Veld benadrukt dat het 
Europees Parlement niet voor de 
toetreding van Turkije heeft 
gestemd. "We hebben vastgesteld 
dat de criteria van de Europese 

Omdat één gek meer vragen dan tien wijzen 
kunnen beantwoorden - en om iedereen die 
op een feestje nog wel eens lastige vragen 
krijgt over 066 een beetje op weg te 

inkomen niet langer geconfron
teerd met een grote stijging van 
de ziektenkostenpremie omdat 
ze net een inkomensgrens passe
ren. Het is dus ook eerlijker. 

Eerst krijg ik een zorgtoeslag 
en vervolgens moet ik die 
toch weer uitgeven aan een 
hogere premie. Dat slaat toch 
nergens op? 

Toch wel. Eén van de redenen 
dat de kosten in de zorg erg hoog 
zijn, is dat er weinig marktwer
king is. Daardoor kunnen bedrij
ven in de zorg vaak hele hoge 
prijzen vragen zonder dat klan
ten naar een concurrent lopen. 
Daaraan gaat veel geld verloren 
dat wij liever beschikbaar hou
den voor goede zorg. Een relatief 

helpen - brengt de Democraat de D66 party
kit. Ook een vraag_ voor de partykit? Mail 
deze naar admiraal@tweedekamer.nl 

hoge premie zorgt voor meer 
concurrentie dan een lage pre
mie. Immers, voor 10% van een 
hoog bedrag is het aantrekkelij
ker over te stappen naar een 
andere verzekeraar dan voor l 0% 
voordeel van een premie die toch 
al laag is. Daarom is het beter de 
zorg niet te gebruiken voor inko
menspolitiek, maar om dat van 
elkaar te scheiden. Bovendien 
concurreren verzekeraars niet 
alleen op prijs, maar ook op kwa
liteit. Zo zijn er al speciale polis
sen voor mensen met suikerziek
te. 

Maar we moeten al zoveel kie· 
zen tegenwoordig. Ik word al 
moe als ik er aan denk! 

Dat is nogal een luxepro-

bleem, maar goed: ook een luxe
probleem kan een probleem zijn. 
Maar zelfs dat is hier niet het 
geval. Ook wie niet kiest heeft 
baat bij keuzevrijheid. Een voor
beeld: toen er concurrentie 
kwam voor KPN, kwamen er veel 
bedrijven die voor veel lagere 
tarieven telefonie aanboden. 
Daardoor werd KPN gedwongen 
haar tarieven ook te verlagen en 
haar dienstverlening te verbete
ren. Ook wie nog nooit van tele
combedrijf is gewisseld krijgt nu 
een veel lagere telefoonrekening, 
nieuwe diensten en een betere 
service. Dat is het mooie van 
keuzevrijheid. Als je kiest daar 
gebruik van te maken kan je dat 
voordeel opleveren. Maar als je 
er geen gebruik van maakt, werkt 
het ook in je voordeel! 

Commissie voldoende zijn behaald 
en het traject zodoende kan wor
den voortgezet." Als voorwaarde 
voor toetreding eist In 't Veld onder 
meer dat Turkije Cyprus erkent. 

De resolutie van het EP was ove
rigens niet bindend, maar de Raad 
volgde het voorbeeld van de parle
mentariërs in Brussel. Sinds begin 
oktober zijn de onderhandelingen 
met Turkije over toetreding 
geopend. "De goede weg die de 
Turken al waren ingeslagen wordt 
vervolgd. Er moet nog veel gebeu
ren, maar dit is dan ook de manier 
om dit voor elkaar te krijgen," zegt 
een positief gestemde In 't Veld. 
(PH) 

r• 
rekening-

rijden 
Leden van de VVD kunnen bij 
de jonge Democraten gratis de 
bumpersticker 'I love kilometer· 
heffing' bestellen. De stickers, 
die sterk doen denken aan de 
recent gelanceerde veilig ver· 
keerscampagne van het ministe· 
rie van Verkeer&Waterstaat zijn 
bedoeld om de VVD-leden te 
helpen bij het interne debat 
over de kilometerheffing. 

"We hopen dat deze bumperstic
ker de kilometerheffing een positie
ve impuls binnen de VVD geeft. Het 
is immers een typisch VVD-princi
pe: eigen verantwoordelijkheid, de 
vervuiler betaalt. Wij gaan er dan 
ook vanuit dat de liberalen uiteinde
lijk voor de kilometerheffing zullen 
kiezen," aldus scheidend voorzitter 
Jan Paternatte van de jonge 
Democraten. De jongeren hebben 
VVD-leider jozias van Aartsen en 
VVD verkeerswoordvoerder Pieter 
Hofstra thuis de bumpersticker 
opgestuurd. (www.jongedemocra
ten. nl! 
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Moord verjaart 
niet meer 

Omroepplannen verstrekt 

Wie een moord pleegt, gaat na 
achttien jaar niet meer automa
tisch vrijuit. Zowel de Tweede 
als de Eerste Kamer hebben 
ingestemd met een initiatief
wetsvoorstel van Boris Dittrich. 

"De verjaring is eind negentien
de eeuw in de wet opgenomen. Men 
ging er vanuit dat na achttien jaar 
een moord onoplosbaar was, omdat 
getuigenverklaringen onbetrouw-

baar worden. Maar inmiddels heb
ben we veel nieuwe opsporings
technieken en bijvoorbeeld DNA
bewijs tot onze beschikking. Er kan 
nu dus beter recht worden gedaan 
aan slachtoffers en nabestaanden." 
Met vier aangenomen eigen wets
voorstellen is Boris Dittrich de 
meest succesvolle indiener van ini
tiatiefwetten uit de parlementaire 
geschiedenis. (AA) 

Inkomens semi-publieke 
sector begrensd 

Wie een hoge functie heeft binnen 
de (semi-)publieke sector moet voor
taan genoegen nemen met een 
'publiek salaris'. Onder druk van 
kamerlid Bert Bakker, die dreigde 
met een initiatiefwetsvoorstel, heeft 
minister Zalm aan D66 toegezegd 
bet salaris van directeuren van zie
kenhuizen, scholen en bijvoorbeeld 
uitkeringsinstanties wettelijk te 
maximeren op het niveau van de 
minister-president. 

Bakker: "Organisaties in de publieke 
sector hebben noch met aandeelhouders 
noch met concurrentie te maken. 
Salarissen worden vastgesteld in verga
deringen van raden van bestuur. De toe· 
zichthouder van de ene organisatie is 
bestuurder bij de ander. Zo hebben ze 
een gezamenlijk belang om de salaris-

sen hoog te houden. Daar ligt de recht
vaardiging van wettelijke maatregelen." 

Hoewel de coalitiefracties CDA en 
VVD tegen de voorstellen van D66 waren, 
neemt de regering toch maatregelen in 
alle organisaties die voor meer dan vijf
tig procent door belastinggeld worden 
gefinancierd. De motie van D66 vraagt de 
regering de salarissen in de (semi
)publieke sector wettelijk te begrenzen 
op het loon van de minister-president. 
Uitzonderingen blijven mogelijk, maar 
daar is dan toestemming van de minis
terraad voor nodig. "Maar dan moet het 
echt gaan om uitzonderlijke en specialis
tische functies, zoals de directeur van de 
Nederlandse Bank," aldus Bakker. (AA) 

De afspraken over de NPS krij
gen pas in 2011 hun beslag, het 
budget voor kunst en cultuur 
wordt gewaarborgd, de NOS mag 
ook andere vormen van nieuws 
brengen dan het journaal, en de 
minimale contributie voor 
omroepverenigingen gaat 
omlaag. Dit stelde D66-staatsse
cretaris Medy van der Laan tij
dens het Kamerdebat over haar 
mediaplannen. 

De programma's van de NPS kun
nen ten minste tot 2011 voortbe-

staan terwijl ook de creatieve omge
ving voor programmamakers, de 
'kraamkamer', in stand blijft. Er komt 
een 'hek' om het budget voor kunst 
en cultuur van 35 tot 40 miljoen 
euro; deze uitgaven worden niet 
afhankelijk van reclame inkomsten. 
Dat betekent zekerheid voor bijvoor
beeld opera- en concertregistraties 
en serieus Ueugd)drama. De NOS 
mag ook andere vormen van nieuws 
brengen dan het journaal. Ook jonge
ren en mensen met lage inkomens 
kunnen zich een omroeplidmaat-

Innovatiegeld 
di reet naar scholen 
Nederland kent maar liefst drie 
landelijke, verzuilde 'onder
wijspedagogische centra' die in 
stand worden gehouden vanwe
ge hun 'innovatie- en denktank
functie' op het gebied van 
onderwijsvernieuwing. Volgens 
Ursie Lambrechts kunnen deze 
echter beter worden afge
schaft. 

"Geef het geld dat beschikbaar is 
voor onderwijsvernieuwing direct 
aan scholen en leraren. Wij zijn 

voor vernieuwing van onderop. 
Vroeger werden er allerlei blauw
drukken vanuit Den Haag over de 
scholen uitgestort. Zonder de PvdA 
in de regering valt dat mee. Maar nu 
zijn het de denktanks en schoolbe
geleidingsorganisaties die zichzelf 
willen bewijzen en allerlei concep
ten zoals 'het nieuwe leren' aan 
scholen opdringen. D66 kiest voor 
een sterke positie van de leraren 
om zelf hun lessen vorm te geven." 
(AA) 

Verslechtering 

medezeggen

schap 

Oeigoerse dissidente blij met steun D66 

tegengehouden 
Dankzij verzet van onder meer 
D66 heeft minister De Geus 
van Sociale Zaken zijn nieuwe 
wet op de medezeggenschaps
raden ingetrokken. Volgens 
kamerlid Fatma Koser Kaya zou 
de wet de inspraak van werkne
mers uithollen. 

"De Geus wilde bijvoorbeeld alle 
OR-verkiezingen in Nederland op 
dezelfde dag houden. Dat zou sterk 
werken in het voordeel van de kan
didaten van de landelijk georgani
seerde vakbond. Dat zou dus slecht 
zijn voor de bedrijven, de werkne
mers en de interne democratie. D66 
wil juist dat de ondernemingsraad 
een eigenstandige positie heeft bin
nen het bedrijf." Volgens Koser 
Kaya is met de intrekking van de 
wet ook veel onnodige bureaucratie 
en administratieve rompslomp 
voorkomen. (AA) 

Op uitnodiging van 
Lousewies van der Laan 
kwam Rebiya Kadeer 
haar verhaal vertellen 
in de Tweede Kamer. 
Deze prominente 
Chinese zakenvrouw (en 
lid van de islamitische 
Oeigoerse minderheid) 
heeft zes jaar als poli
tieke gevangene vastge
zeten in haar land. 

Begin dit jaar is zij na 
acties van onder meer 
Amnesty International en 
het Europees Parlement 
vrijgelaten. De 'misdaad' 
waarvoor zij was veroor
deeld: het sturen van een 
mapje met krantenknipsels 
naar haar man in de 
Verenigde Staten. Kadeer 
sprak haar waardering uit 
voor de consequente 
manier waarop D66 en 
Lousewies van der Laan in 
het bijzonder zich inzetten 
voor de mensenrechten. 
(AA) 

Komst duaal bestel moeizame zoektocht 
Bij een debat in de Eerste Kamer 
over de eerste evaluatie over de 
invoering van het duaal bestel in 
gemeenten en provincies, heeft 
kamerlid Hans Engels gepleit 
voor een voortzetting van het 
dualiseringstelsel. De invoering 
van het duale stelsel is volgens 
Engels een "moeizame zoek
tocht" waarbij veel misverstan
den gerezen zijn over de doel
stellingen en de uitvoering. 

Volgens Engels was het nooit de 
bedoeling dat de gemeenteraad 
blijft meeregeren met het college. 
Het is volgens de senator juist van 
belang voor de versterking van 
gemeenteraden dat deze bevrijd 
worden van bestuurlijke taken en 
bevoegdheden. 

De D66-fractie in de senaat vindt 
verder dat de eigenlijke doelstel
ling, het sturen van beleid vooraf 
en het scherper controleren van 

beleid achteraf, nog onvoldoende 
uit de verf komen. Bovendien 
komen algemene doelen als het 
bereiken van een transparanter en 
een kwalitatief hoogstaander 
bestuur nog onvoldoende van de 
grond. 

Maar de komst van het duaal 
bestel is echter niet mislukt vol
gens de Democraten. "Een nieuw 
bestel invoeren kost tijd. Het is dan 
ook niet verwonderlijk dat het 

duale stelsel nog niet optimaal is. 
De minpunten in de uitvoering van 
de dualisering moeten worden ver
beterd door de doelstellingen weer 
goed en eenduidig voor ogen te 
houden." Volgens Engels moet er 
krachtig door worden gegaan op de 
ingeslagen weg om een zo zuiver 
mogelijk gedualiseerd stelsel te 
bereiken. Als sluitstuk van de her
vormingen pleit Engels voor een 
direct gekozen burgemeester. (PH) 

schap veroorloven nu de minimale 
contributie - oorspronkelijk 24 euro 
- omlaag gaat. Dat is van groot 
belang voor omroepen als BNN. 

"Ik ben er van overtuigd dat deze 
aanpassingen onze mediaplannen 
verder versterken', aldus Van der 
Laan. 'Ik heb de afgelopen maanden 
goed naar de kritiek geluisterd. Met 
deze wijzigingen worden de onge
wenste neveneffecten van de plan
nen weggenomen. De weg is nu vrij 
om ons verzuilde omroepbestel ein
delijk écht open te breken." (AA) 

Controle op 
gerechte I ij ke 
dwalingen 
Er wordt een permanente com
missie ingesteld die steek
proefsgewijs onderzoek gaat 
doen naar de kwaliteit van het 
werk bij politie en justitie. Ook 
komt er een commissie waar 
justitiepersoneel en bijvoor
beeld advocaten mogelijke 
gerechtelijke dwalingen kun
nen melden. 

Minister Donner van justitie 
heeft deze voorstellen van 
Lousewies van der Laan overgeno
men. Van der Laan debatteerde met 
de minister naar aanleiding van de 
Schiedammer Parkmoord. Daar 
werd een onschuldige man tot 18 
jaar cel en TBS veroordeeld naar 
een reeks van blunders bij politie 
en justitie. (AA) 

Geen 
privaat 
Schiphol 
Privatisering van Schiphol is 
volgens senator Gerard Schouw 
een te riskante onderneming. 
Schouw ziet zoveel gevaren in 
het privatiseren van de nationa
le luchthaven dat hij ervoor 
pleit om er helemaal van af te 
zien. 

"Luchthaven Schiphol mag niet 
voor het krijgen van snel geld ver
kwanseld worden. Schiphol is daar 
simpelweg te belangrijk voor. De 
strategische ligging en het grote 
belang van veiligheid moeten altijd 
voorop staan. De overheid mag de 
controle hierop niet te lichtvoetig 
uit handen geven." 
Schouw vreest verder voor een 
onoverzichtelijke bedrijfsvoering. 
"Organisaties die een publiek 
belang vertegenwoordigen moeten 
op een transparante manier gecon
troleerd worden. Privatisering 
maakt een ingewikkelde controle 
achteraf via een stelsel van inge
wikkelde vergunningen noodzake
lijk. Dat is te mistig, te ondoorzich
tig en niet transparant." 

Schiphol functioneert volgens 
Schouw uitstekend als overheidsbe
drijf. Het heeft een hoge krediet
waardigheid en kan goedkoop kre
diet aantrekken. Een dringende 
noodzaak om de gok te nemen om 
Schiphol naar de beurs te brengen 
en daarmee grote risico's op de 
koop toe te nemen ziet Schouw dan 
ook niet. 
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de me Ding' opinies van en door D66-leden 

Bor1s Beprijzing van mobiliteit 
Openheid en transparantie 

Democraten zijn gewend aan openheid en transparantie 
in de politiek. Wie actief wil worden binnen D66, leert al 
van jongs af aan om zich publiekelijk, voor het oog van 
alle kritische leden, te presenteren en te verantwoorden. 
Onze fracties in de gemeenteraden bijvoorbeeld leggen op 

elke afdelingsvergadering verantwoording af voor hun 
standpunten van de afgelopen tijd. Elk lid heeft een stem, 

elk lid kan zich kandidaat stellen. 

Die cultuur van openbaarheid en inzicht geven in je politie
ke handelen is een groot goed en is kenmerkend voor onze 
partij. Echte D66-ers zijn nooit bang om hun mening en 
publique te beargumenteren, en ook niet om hun stand
punten 'achteraf openlijk bij te stellen als daar aanleiding 
toe is. 

Ik keek er dan ook niet vreemd van op dat onze 
Amsterdamse fractie als één van de weinige partijen 
brandschoon bleek in de 'bonnetjesaffaire' die de politiek 
in de hoofdstad teisterde. Dat onze minister Alexander 

Pechtold onlangs publiekelijk de hypotheekrente-aftrek ter 
discussie stelde wekte ook geen verbazing. De wetenschap 
dat je op een gegeven moment in het openbaar verant
woording moet afleggen werkt preventief: D66 Amsterdam 
had mede daarom de zaken keurig op orde. Openheid over 
de voor- en nadelen van bijvoorbeeld de hypotheekrente
aftrek voorkomt dat we onze kop in het zand steken voor 
politieke vraagstukken waarvan we weten dat ze vroeg of 
laat een probleem gaan vormen. Tunnelvisie en conflictver
mijdend denken voldoen misschien aan de mores van som
mige politieke partijen in Den Haag, maar de negatieve gevol
gen ervan komen niet op een Haags bordje terecht. 

In datzelfde licht was de recente ophef over minister Bot van 
Buitenlandse Zaken een schoolvoorbeeld van hoe het volgens 
mij niet moet in een open democratie als de onze. De beslis-
sing van de Nederlandse regering om de invasie in Irak te 

steunen was zeer controversieel en D66 was er tegen. De 
motie die we destijds indienden om af te zien van poli

tieke steun aan de oorlog haalde het helaas niet, omdat 
de PVDA hem weigerde te steunen. Nu we een paar jaar 
verder zijn, weten we veel meer over de valse voorstel-

ling van zaken die werd gegeven om de invasie van Irak 

• HAN GAAIKEMA, MIJDRECHT 

Onlangs heeft het kabinet 
een standpunt ingenomen 
over het advies van het 
·Nationaal platform 
Anders Betalen voor 
Mobiliteit · (de commissie 
Nouwen) inzake het 
beprijzen van de mobili
teit. Het platform pleit 
voor het invoeren van een 
betaalsysteem, waarbij de 
automobilist gaat betalen 
voor de gereden kilome
ters, waarbij de prijs 
hoger is op drukke trajec
ten (en momenten). 

Een sterk punt in de advi
sering is dat de mobiliteits
prijs niet bovenop, maar in 
plaats van nu in rekening 
gebrachte autokosten komt. 
De lasten worden hierbij ver
schoven van bezit naar 
gebruik. Een zwak punt is 
dat de opbrengsten ten 
goede moeten komen aan de 
bouw, verbetering en onder
houd van de wegeninfra
structuur. Hier zit een 
gevaarlijke weeffout in de 
(overigens prima) argumen
tatie. Laat ik dit aan de hand 
van een voorbeeld verduide
lijken. 

We zijn best bereid om te 
betalen voor mobiliteit. Als 
ik er zeker van ben dat ik in 
de spits filevrij in de 
Randstad kan rijden, wil ik 
daar best voor betalen. Als 
die belasting er tevens voor 
zorgt dat een groot aantal 

andere mensen ervoor kiest 
om dat niet te betalen, maar 
bijvoorbeeld een uur later 
van huis vertrekken, dan is 
het fileprobleem opgelost. 
Om dit alles budgetneutraal 
te houden, wordt de motor
rijtuigenbelasting afge
schaft. Voordelig voor de 
mensen die na de spits rij
den, en nadelig voor de 
spitsrijders. Maar die kunnen 
daardoor wel ongestoord op 
het door hun gewenste 
moment naar hun werk rij
den. Allemaal blije gezichten 
dus. Maar als er geen filepro
bleem meer is, waarom moet 
er dan nog in het verbeteren 
van de infrastructuur wor
den geïnvesteerd? Er is toch 
niks meer op te lossen7 

Behalve deze weeffout 
vind ik het advies van de 
commissie Nouwen prima. 
De commissie steunt ook op 
een breed maatschappelijk 
draagvlak, aangezien veel 
partijen (van ANWB tot 
milieuorganisaties). Het 
advies leidt daardoor tot een 
"win-win" situatie, voordelig 
voor alle betrokkenen. 

Het merkwaardige doet 
zich echter voor dat ons 
kabinet, op aangeven van 
minister Peijs, heeft besloten 
om dit goede advies voor 
zich uit te schuiven. Van 
Karla Peijs, een doortastende 
minister met menselijk 
gedrag en normaal taalge-

bruik, had ik meer verwacht. 
Als het enige argument tegen 
het invoeren van het nieuwe 
betaalsysteem "te duur" is 
(zoals nu betoogd), had ze 
ten minste als vervolgop
dracht kunnen geven om te 
zoeken naar betaalbare alter
natieven. 

Opvallend is bovendien 
dat van de regeringspartijen 
alleen onze kamerfractie het 
advies van de commissie 
Nouwen overneemt. Ik kan 
het niet anders vertalen dan 
dat CDA en VVD zich laten 
leiden door angst voor een 
negatief oordeel van de kie
zer. Terwijl de politiek juist 
in dit dossier als opinieleider 
zou moeten optreden in 
plaats van volger. En dit 
beprijzingsvoorstel valt 
prima uit te leggen, zoals ik 
in de praktijk al vaak heb 
mogen ervaren. 

Han Gaaikema is lid van de 
D66 Statenfractie Utrecht 

te rechtvaardigen. Dat minister Bot dan zegt dat je er achter
af best anders over zou kunnen denken, is dan ook volkomen logisch. 
De verkrampte reactie van CDA en VVD op zijn uitspraken is voor een 

D66-er onbegrijpelijk, en verkeerd. Laten we hopen dat het denken in 
het kabinet niet stil staat, zeker niet als het gaat om kwesties van oorlog 

en vrede. En vooral niet als de Amerikanen weer eens aankloppen om steun. 

Openheid en transparantie dwingen tot zorgvuldig politiek handelen, tot verantwoor
ding afleggen, en tot blijven nadenken. Er zijn heel veel dingen die D66 wil veranderen 
in de politiek. En dit is er zeker één van. 

Tegen bureaucratie en 
betutteling 

idee 
Op zoek naar meer meningen en opinies? Lees dan het politiek wetenschap
pelijk magazine van het Kenniscentrum van D66, Idee. Dit blad verschijnt 
zes maal per jaar onder verantwoordelijkheid van een onafhankelijke 
redactie. Het biedt een forum voor de ontwikkeling van het gedachtegoed 
van D66 en tevens voor een kritische ideeën- en gedachtewisseling. Door 
middel van beschouwingen, analyses en opinieartikelen wordt gepro
beerd het denken binnen de partij te toetsen aan theoretische kritiek 
en maatschappelijke ontwikkelingen. Daarbij wordt tevens gepoogd 
relevante ontwikkelingen op de politieke agenda te zetten. 

Voor € 33,- per jaar kunt u een abonnement nemen op het tijd
schrift van het Kenniscentrum D66. Voor een abonnement op 
Idee stuurt u een e-mail aan info@d66.nl of belt u met 070- 35 
66 066. Voor studenten geldt een aantrekkelijke korting. Zij 
betalen slechts € 16,- per jaar. u kunt via bovenstaand tele
foonnummer ook een proefnummer aanvragen. 

Uw mening in democraat? 

• SJAAK SCHEELE, AMSTERDAM 

Hoog in het vaandel van 
D66 staat keuzevrijheid. 
En de verantwoordelijk
heid moet zo dicht moge
lijk bij de burgers liggen. 
Dat houdt onder andere 
het tegengaan van bureau
cratie en betutteling in. Ik 
hoop altijd dat vertegen
woordigers van D66 dat in 
hun achterhoofd houden. 
In sommige artikelen in 
de democraat 4/2005 lij
ken sommige D66'ers 
bovengenoemde principes 
vergeten. 

Paternatte pleit namens 
jonge Democraten voor een 
Nederlandse Ondernemings
raad, die in de plaats moet 
komen van de vakbonden. 
Hoe wil hij dat bereiken? De 
vakbonden verbieden? Als 
ondernemer heb ik liever te 

maken met vakbonden die 
voor de belangen van hun 
leden opkomen, dan met een 
nieuwe bureaucratische in
stantie als de Nationale On
dernemingsraad. Bovendien 
hoort Paternatte te weten dat 
in de praktijk vooral vak
bondsleden in de onderne
mingsraden zitten. Omdat ze 
actief zijn en omdat ze in 
hun ondernemingsraadwerk 
ondersteuning kunnen krij
gen van hun vakbond. Voor 
een ondernemingsraad op 
nationaal niveau zal hetzelf
de gelden. Zo'n extra laag als 
de Nederlandse Onder
nemingsraad in de verhou
dingen tussen werkgevers en 
werknemers kunnen we mis
sen als kiespijn. 

Koser Kaya pleit voor een 
verplichte bijdrage van de 

In de mening vind u bijdragen van leden van D66. De 
inhoud van deze artikelen zijn de persoonlijke meningen 
van de auteurs. Wilt u een bijdrage leveren aan de mening? 
Mail uw mening I opinie over een actueel politiek onder-

werp (met een maximale lengte .van 300 woorden) naar 
democraat@d66.nl. De redactie houdt zich het recht voor 
om meningen te redigeren, in te korten of te weigerer:t. Zie 
.de colofon voor de sluitingsdatum van democraat 4/2005. 

werkgevers in de kinderop
vang. Waarom de werkgevers 
verplichten en voor hen weer 
een nieuwe betutteling 
invoeren? Er is keus genoeg 
op de arbeidsmarkt; de werk
loosheid neemt nog steeds 
toe. Om de werkgelegenheid 
te vergroten hebben werkge
vers juist belang bij lasten
verlichting en regelversimpe
ling, niet bij het tegenoverge
stelde dat zogenaamd in hun 
eigen belang is. Als de maat
schappij (dus de overheid) 
dan al van mening is dat 
moet worden bijgedragen in 
de kinderopvang, dan moet 
iedereen daaraan bijdragen. 
Het geldt dan ook voor de 
hoogopgeleide yup zonder 
kinderen die samenwoont 
met een dito yup en weinig 
lasten heeft. 
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bet congres, 5 aovember-.2005 Aa~ditorlam vail de Teclualscbe UDiversltelt Delft 

Delft decor Congres 
van de Toekomst 
Het najaarscongres 2005 van D66 vindt op 5 november in het 
Auditorium van de Technische Universiteit Delft plaats. Onder de 
noemer Congres van de Toekomst debatteert het congres over te 
maken hoofdkeuzes voor de middenlange termijn, maar er wordt 
geen manifest vastgesteld. 

De basis van het congres vormt 
het discussiedocument Op weg naar 
een sociaal-liberaal Manifest. In dit 
discussiedocument leggen partij
voorzitter Frank Dales en Tweede 
Kamerfractievoorzitter Boris Dittrich 
de leden hoofdkeuzes voor die de 
basis moeten gaan vormen voor een 
te schrijven conceptmanifest. De 
door het najaarscongres '05 gemaak
te keuzes worden gebruikt om, 
samen met de al geleverde reacties, 
een conceptmanifest op hoofdlijnen 
te presenteren. In 2006 wordt dit 
manifest besproken en vastgesteld. 

is een partij van inhoud maar op 
verschillende thema's blijken de 
meningen uiteen te lopen. Zoals ik 
al schreef in een brief aan de leden: 
We gingen bijna kopje onder door de 
vele reacties en de omvang daarvan. 
En om· die reacties goed tot hun 
recht te laten komen, is er veel meer 
tijd nodig dan wij hadden gedacht. 
Dus het is noodzakelijk dat we eerst 
met elkaar tot overeenstemming 
komen op de hoofdlijnen. Op basis 
daarvan komen we dan tot een con
cept-manifest. In ons jubileumjaar 
2006 nemen we besluiten over de 
definitieve tekst van het sociaal
liberaal manifest." 

In de inleiding van de discussie
notitie staat dat D66 wars is van 
elke ideologie en dogma's. Toch 
moet de notite leiden tot een 

Op basis van het vastgestelde mani
fest wordt vervolgens een concept 
verkiezingsprogramma voor de 
Tweede Kamerverkiezingen van 
2007 geschreven. 

Het landelijk bestuur heeft, in 
overleg met de besluitvormingscom
missie, gekozen voor een congresop
zet waarbij er veel tijd is ingeruimd 
voor het inhoudelijk debat. In de 
ochtend van het congres vindt er per 
themaveld een fringemeeting (deel
bijeenkomst) plaats. De deelnemers 
aan deze fringemeeting debatteren 
over de in een specifiek hoofdstuk 

sociaal-liberaal manifest. Volgens 
Dittrich legt D66 zich daarmee geen 
huisideologie of dogma's op. "Een 
ideologie impliceert dat je een alom
vattende en dwingende opvatting 
koestert over de sociale en economi
sche ordening van een land of zelfs 
van de wereld. Ideologieën zijn door 
hun aard ook niet met elkaar ver
enigbaar. Als je heilig overtuigd 
bent van jouw eigen gelijk, zul je 
het gelijk van een ander, of het recht 
van een ander om andere keuzes te 
maken, niet willen erkennen." Dales 
vult hem aan: "Het sociaal-liberalis
me accepteert nu juist het funda
mentele recht van mensen om ver
schillen te vertonen, maar heeft 
tegelijkertijd, anders dan andere 
vormen van liberalisme, wel veel 
aandacht voor de rechten en plich
ten die mensen onderling moeten 
binden om met elkaar een samenle-

van het discussiedocument voorge
stelde hoofdkeuzes. Daarnaast 
debatteert de fringemeeting over 
eventuele algemeen politieke moties 
die betrekking hebben op het thema 
van het hoofdstuk. Doordat de zes 
fringemeetings van elk 2 uur en een 
kwartier tegelijkertijd plaats vinden, 
wordt er in de congresagenda omge
rekend meer dan 13 uur aan het dis
cussiedocument besteed. 

Einddoel van de fringemeetings is 
dat deze het plenaire congres advi
seren over de te volgen koers. Het 
plenaire congres debatteert in de 
middag tweeëneenhalf uur over de 
discussiedocumenten en de eventu
eel op het te schrijven conceptmani
fest van toepassing zijnde PM · s. Het 
plenair congres neemt de definitieve 
besluiten. 

ving te kunnen vormen." 
In de ogen van Dittrich wordt 

D66 met een sociaal-liberaal mani
fest voor veel meer kiezers een logi
sche keuze. Dittrich: "Ik denk dat 
mensen grote behoefte hebben aan 
een nieuwe politiek die praktische 
en uitvoerbare oplossingen biedt 
voor de problemen die ze ervaren. 
Het manifest moet daarom wat mij 
betreft aan twee eisen voldoen: het 
moet gaan over de grote vraagstuk
ken van de komende tien jaar en het 
moet praktische, sociaal-liberale 
oplossingen bieden." 

De dicussienotitie "Op weg naar een 
sociaal-liberaal manifest" is te 
downloaden vanaf de partijwebsite. 
Mensen die niet over het internet 
beschikken kun het telefonisch aan
vragen bij het Landelijk Bureau (zie 
colofon). 

Word kandidaat voor een landelijke functie! 
Tijdens het najaarscongres 2005 zijn er verkiezingen voor landelijk partijfuncties. Leden van D66 die 
op de dag van sluiting van de kandidaatstelling minimaal 6 maanden lid zijn van de partij, en hun con
tributie hebben voldaan, kunnen zich kandidaat stellen. 

Het formulier voor de kandidaatstelling, alsmede het vacature overzicht kunt u downloaden vanaf de congres
website www.d66.nl/najaarscongres2005. Het congres-reglement met alle termijnen voor dit congres, ook voor 
indienen moties/amendementen, is vanaf 23 september van de congreswebsite te downloaden. De kandidaatstel
ling sluit vrijdag 28 oktober om 10.00 uur. We zijn op zoek naar: 

lid Besluitvormingscommissie 

lid Financiële commissie 

(2 vacatures) 

( l vacature) 

(2 vacatures) 

(l vacature) 

(l vacature) 

lid Landelijke Verkiezingscommissie 

delegatie naar Liberale Internationale 

delegatie naar ELDR 

Zelf geen tijd, maar u kent wel een geschikte kandidaat? Attendeer hem of haar op bovenstaande vacatures! 

Hoe zit het met lunch en congresregistratie? 
De organisatie van het congres 
heeft de kritiek op de lunch tij
dens het voorjaarscongres ter 
harte genomen. Het grootste 
struikelblok bleek de prijsstel
ling van vijftien euro te zijn. 
Tijdens het komende najaars
congres is voor € 5,50 een zeer 
uitgebreid lunchpakket ver
krijgbaar. De benodigde lunch
bonnen schaft u aan bij uw con
gresregistratie. 

De congresregistratie zelf gaat 
eenvoudig. In de week voorafgaand 
aan het congres ontvangt u een uit
nodigingsbrief voor het partijcon
gres. Neem deze brief mee naar het 
partijcongres. De medewerkers aan 
de registratiebalie zien aan de hand 
van de kleurcode van de brief direct 
of u wel of niet aan uw contributie
verplichting heeft voldaan. 
Daarnaast worden de balies opge
deeld in leden met en leden zonder 

brief. Op de achterzijde van de 
brief vindt u een machtiging om 
zowel de congrestoegang /-lunch 
als om eventuele achterstallige con
tributie te voldoen. Indien u vooraf 
de machtiging invult + uw bankpas 
ter verificatie van de gegevens mee
neemt, gaat de congresregistratie 
soepel en snel. De reaistratiebalies 
ziin vanaf 09 00 uur aeonend het 
conares vanat reeds om 09 )0 uur 
illll11 

foto:Delft Marketing 

Spetterende afsluiting 
. 

naJaarscongres 
Na een congresdag vol inhoud is het tijd voor ontspanning! 
Aansluitend aan het congres vindt in de congreslocatie een after
party plaats. Tijdens deze party wordt er ook aandacht besteed 
aan de komende gemeenteraadsverkiezingen. Toost met elkaar op 
een goede campagne. 

Tijdens de congres afterparty treedt de Sweet Sensation Cover Band 
op. Deze 6 personen sterke band staat bekend om hun kwaliteit, uitstra
ling en veelzijdigheid. De band staat garant voor een swingende en spet
terende afsluiting van de congresdag. 

De afterpartyvindt tussen 17.15 uur en 21.30 uur plaats in de foyer 
van de congreslocatie. De toegang tot de congresparty is bij de toegangs
prijs tot het congres inbegrepen. 

Wanneer hebt u stemrecht 
tijdens het congres? 
Om tijdens dit congres te 
beschikken over stemrecht 
dient u aan de contributiever
plichting te hebben voldaan. 
Daarbij wordt ook rekening 
gehouden met eventueel niet 
voldane contributie over voor
gaande jaren. 

In de brief die u in de week voor
afgaande aan het partijcongres als 
uitnodiging ontvangt kunt u lezen 

of u wel of niet stemrecht heeft en 
tot welke datum de betalingsgege
vens zijn bijgewerkt. Als u nog niet 
over stemrecht beschikt, staat in de 
brief vermeld hoe u dit bij de con
gresregistratie kunt verkrijgen. Alle 
benodigde formulieren daartoe zijn 
indien nodig bij de brief gevoegd. 
Ook als u volaem de brief noa aeen 
stemrecht heeft bent 11 van 5 novem
ber van harte welkom in Delft' 
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het congres, 5 november 2005 Autditorium van de Technische Universiteit Delft 

Agenda Najaarscongres 2005 (C82) 
09.30 

09.40 

09.55 

10.05 

10.20 

10.25 

Welkom door Frank Dales, voorzitter Landelijk Bestuur D66 

Financiën & Organisatie 

Presentatie kandidaten voor de verschillende besturen en commissies 
De stembussen zijn tot 13.15 uur geopend! 

Visie-spreker (ovb) 

Verplaatsing naar diverse ruimtes voor de fringemeetings 

"Op weg naar een sociaal-liberaal manifest" - fringemeetings 1 t/m 6 
De fringemeetings (per themaveld 1 fringemeeting) behandelen de in de discussiedocumenten voorge
stelde hoofdkeuzes. Daarnaast worden evt. PM's behandeld die een inhoudelijke keuze beogen te maken 
voor het te schrijven conceptmanifest De fringemeeting geeft een stemadvies ten aanzien van de voor
gestelde hoofdkeuze en evt. PM's met betrekking op het themaveld dat in de fringemeeting wordt bespro
ken. Vanaf 13.30 uur neemt het congres definitieve besluiten. 

12.30 Lunchpauze 
Tijdens de pauze: 
• Lunchmeeting "Met het oog op morgen" - wissel met Medy van der Laan van gedachten over de 

plannen voor de Publieke Omroep 
• jaarlijkse ALV van de Bestuurdersvereniging 

[13.15 Sluiting van de stembussen] 

Toespraak voorzitter jonge Democraten 

Toespraak Frank Dales, voorzitter Landelijk Bestuur D66 

13.30 "Op weg naar een sociaal-liberaal manifest"- stemadviezen uit de fringemeetings + besluitvorming. 

16.00 Actuele Politiek 

16.45 Uitslag interne verkiezingen voor besturen en commissies 

16.50 Toespraak Boris Dittrich, fractievoorzitter Tweede Kamer 

17.15 Sluiting plenair congres, aansluitend in de Foyer van het Auditorium de CONGRES AFTERPARTY! 
Tijdens de congres afterparty vindt er een speciale happening plaats rondom de 
Gemeenteraadsverkiezingen 2006 

Attentie· bovenstaand is een concenta(Jenda ln bet can(lresboek dat tiidens bet con(Jres beschikbaar is vindt u de 
correcte con(lreSa(lenda Tiiden ziin hii henatierin(l · 

Routebeschrijving 
Het congres vindt plaats in 
het Auditorium van de 
Technische Universiteit 
Delft, Mekelweg 5. 

Bereikbaarheid van de TU
wijk met openbaar ver
voer 
De bussen 63, 121 en 129 
brengen u van Centraal 
Station Delft naar de TU
wijk. De regionale buslijnen 
rijden van verschillende 
plaatsen naar Delft Centraal 
Station. 
Voor meer informatie zie 
www.9292ov.nl. 

Bereikbaarheid van de TU
wijk met de auto 
Vanaf de A13 komt u in de 
TU-wijk via de afslagen 
Delft/Pijnacker en Delft 
Zuid/TU-wijk. 
1 e weg rechts, 
Sc hoemakers tra at 
3e weg links, Chr. 
Huygensweg 
ingang Mekelweg 5 

Rondom de congreslocatie is 
gratis parkeergelegenheid in 
ruime hoeveelheid aanwezig. 
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Speciale congreswebsite 
Op de website van de partij is een speciale pagina te vinden met alle 
informatie over het komende partijcongres. Via www.d66.nl/najaars
congres2005 bent u snel op de hoogte van wijzigingen in de con
ceptagenda, vindt u uitgebreide informatie bij de themabijeenkom
sten, routebeschrijving enzovoort. 
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Op de hoofdpagina van de con
greswebsite vindt u het laatste 
nieuws over het congres. Daarnaast 
heeft u via de rechterkolom eenvou
dig alle stukken behorende bij dit 
congres op een rij. Daar kunt u ook 
de indieningsformulieren downloa
den en de termijnen bekijken. Aan 
de onderzijde van de pagina wordt 

voor u bijgehouden wanneer de 
drie meest recente wijzigingen op 
de pagina plaats vonden. 

De speciale congreswebsite kunt 
u vanaf elke plek in de partijsite 
bereiken door op het blauwe tabje 
met de tekst 'Partijcongres' aan de 
bovenzijde van elke webpagina te 
klikken. 

Congresmotie aangenomen, 
en dan? 
Voor velen is het een mysterie: 
wat gebeurt er eigenlijk met de 
aangenomen congresmoties? Het 
antwoord is eenvoudig op de 
website van de partij terug te 
vinden. 

Op een speciale webpagina kunt u 
nalezen hoe het landelijk bestuur en 
de fracties in Brussel en Den Haag de 
door het partijcongres aangenomen 
moties ten uitvoer brengen. Deze 
rapportage beperkt zich niet alleen 

tot de moties van het laatste partij
congres. Alle moties waarop nog 
actie ondernomen dient te worden, 
worden in de rapportage vermeld. 

Op www.d66.nl/Rapportages
%20uitvoering%20congresbesluiten 
kunt u de rapportages downloaden. 
Voor die leden die niet beschikken 
over een internetaansluiting is er de 
mogelijkheid om de rapportages 
tegen kostprijs op te vragen bij het 
Landelijk Bureau (zie colofon). 

Belangrijke data in 
voorbereiding op het congres 
Of je nu moties wilt indienen of je kandidaat wenst te stellen voor een 
partijfunctie, je dient je daarbij te houden aan de termijnen van het con
gresreglement. Maar ook het Landelijk Bestuur dient met de in dit regle
ment op genomen termijnen rekening te houden. 

Onderstaand de termijen zoals deze ten tijde van het drukken van 
deze democraat bekend waren. Op de congressite www.d66.nl/najaars
congres2005 zijn eventueel de benodigde elektronische formulieren 
voor het indienen van moties beschikbaar. In de bijlage van dit formu
lier vindt u ook informatie over hoe een motie in te dienen. Bij vragen 
over de congrestermijnen kunt u contact op nemen met Elisabeth 
Oppenhuis de jong van het Landelijk Bureau via 
e.oppenhuisdejong@d66.nl 

Termijnen indiening moties/ amendementen 
sluiting indiening organisatorische moties, algemene politieke moties en 
moties en amendementen op de congresvoorstellen 
24 oktober 2005, 10.00 uur 

Sluiting indiening actuele politieke moties 
31 oktober 2005, 10.00 uur 

Publicatie van alle moties en amendementen, behalve de actuele politie
ke moties 
3 november 2005, 17.00 uur 

Publicatie complete congresboek incl. actuele politieke moties 
4 november 2005, 17.00 uur 

Termijnen kandidaatstelling vacatures 
Tijdens het najaarscongres vinden er verkiezingen plaats voor diverse 
landelijke partijfuncties. Leden van D66 die de dag van sluiting van de 
kandidaatstelling minimaal 6 maanden lid zijn van de partij, en hun con
tributie hebben voldaan, kunnen zich kandidaat stellen. Het kandidaat
stellingsformulier alsmede een kandidatenprofiel vindt u op 
www.d66.nl/najaarscongres2005. 

Sluiting indiening kandidaatstellingsformulier 
31 oktober 2005, 10.00 uur 

Publicatie van het kandidatenoverzicht 
3 november 2005, 17.00 uur 
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Ook D66 Groningen leidt 
op tijd D66 Master 
Nadat eerder dit jaar D66 
Utrecht bijzonder veel succes 
wist te boeken met haar D66 
Masterclass, gaat dit najaar de 
eerste Masterclass van D66 
Groningen van start gaan. Net 
als in Utrecht is deze master
class voor een ieder die zich 
wil verdiepen in het bedrijf van 
de politiek in het algemeen en 
dat van de lokale politiek in het 
bijzonder. 

De masterclass is met name 
bedoeld voor Groningse D66 leden 
die erover nadenken om zich kandi
daat te stellen voor de gemeente
raad. De Masterclass bestaat uit 3 
collegeavonden op donderdag en 3 
workshops op zaterdag. Colleges 
zullen onder andere gaan over dua
lisme en politieke strategie, cam-

pagne voeren en werken aan een 
politiek programma. De workshops 
zullen gericht zijn op praktische 
zaken als: campagnevoeren, came
ratraining, debatteren in een raads
vergadering, etc. Net als in Utrecht 
hoeven de kandidaten van te voren 
geen expert in de gemeentelijke 
politiek te zijn. (www.d66gronin
gen.com) 

Meer weten? 
Ook een D66 Masterclass organise
ren? Neem dan contact op met de 
organisatoren van de masterclass in 
Utrecht of Groningen: 
Utrecht, ]olijn van der Pool/ Maud 
Diepenveen: 
campagne@d66utrecht.nl 
Groningen, Latte Bruins Slot: 
dapperstraat@yahoo.com 

Zorg om eventuele 
uitbreiding vliegveld 
Lelystad 
D66 Flevoland maakt zich zor
gen om de toenemende roep 
om vliegveld Lelystad uit te 
breiden tot een bovenregionale 
luchthaven. Gesproken wordt 
van passagiersaantallen tot 16 
miljoen per jaar. 

Voorstanders van uitbreiding 
van vliegveld Lelystad geven als 
meest belangrijke argument dat er 
in de polder nu eenmaal zo weinig 
mensen wonen die overlast zouden 
ondervinden van het vliegtuigla
waaL Zo zouden er maar 20 gezin
nen zijn die overmatig last gaan 
hebben van het lawaai. 

D66 in Flevoland ziet weinig in 
de plannen. De democraten stellen 
bijvoorbeeld dat vanwege de vlieg
routes tienduizenden mensen dui
delijk meer lawaai te verduren krij
gen, ook al is dat onder de wettelij
ke saneringsgrens. Daarnaast kun
nen grote delen van Flevoland in de 
toekomst niet meer gebruikt wor
den voor wonen of industriële acti
viteiten. D66 houdt ondermeer om 
deze redenen strikt vast aan de 
grenzen van de PKB, die doorgroei 
tot maximaal 2,5 a 3 miljoen passa
giers mogelijk maakt. (www.d66fle
voland.nl) 
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De weg naar een Duurzame 
En erg i eh u is houding 
Het D66 - platform Duurzame Energie organiseerde eind septem
ber een symposium over de weg naar een duurzame energiehuis
houding. Aanleiding voor het symposium was een parallelsessie 
over kernenergie tijdens het voorjaarscongres in Nijkerk. Daar 
bleek dat er geen eenduidig standpunt door de deelnemers kon 
worden vastgesteld. Met het symposium wil het platform tevens 
een bijdrage leveren aan de sociaal-liberale discussie binnen D66. 
- door Arno Vroom 

Een drukbezocht symposium met 
een levendige discussie. Sprekers 
waren Wouter van Dieren (Directeur 
lMSA Amsterdam en lid van de Club 
van Rome), Wim Turkenburg 
(Hoogleraar Natuurwetenschap en 
Samenleving aan de Universiteit van 
Utrecht), Rob Stol (Algemeen direc
teur Nuclear Research Group), Boris 
van der Ham en minister Laurens jan 
Brinkhorst. 

Een van de ideeën die ter berde 
werd gebracht is CSP. Een techniek 
waarbij elektriciteit wordt opgewekt 
door zonnestralen te concentreren 
met spiegels. Volgens Turkenburg is 
het echter niet zinvol om het in 
Nederland in te voeren, gezien de 
veel lagere opbrengst in vergelijking 
met zonrijke gebieden. Wij hebben 

bovendien in Nederland, de deskun
digheid en de technologie niet. We 
zouden hooguit kunnen stimuleren 
om het in Europees verband uit te 
voeren. 

Boris van der Ham is het met 
Turkenburg eens. Van der Ham wil 
meer Europese samenwerking op het 
gebied van duurzame energie. Ten 
aanzien van CSP zou Nederland kun
nen investeren in zonthermische 
krachtcentrales in Spanje en zo aan 
onze C02-emissie voldoen. Volgens 
Wim Turkenburg zijn de meest kans
rijke technieken (naast energiebespa
ring) biomassa, C02 opslag in de 
bodem en wind op zee. 

Ook het idee om te investeren in 
kernenergie en zelfs meer kerncen
trales werd ondogmatisch bediscus-

sieerd. Met betrekking tot kernener
gie lijkt dat dat, volgens de aanwezi
gen, alleen een optie wanneer groot
schalige inzet van duurzame energie 
een te langzame bijdrage levert aan 
het klimaatprobleem. Het wetsont
werp Kernenergie geeft in zijn huidi
ge vorm niet voldoende garanties 
voor een veilige toepassing. Ideeën 
genoeg, maar nu nog uitvoeren. 
Minister Brinkhorst wil in zijn ener
gieplan grote lijnen neerzetten. 
Kiezen voor een beperkt aantal maat
regelen en niet, zoals zo vaak 
gebeurd, vele maatregelen een beetje 
ondersteunen. 

Volgens Wouter van Dieren is het 
uitvoeren van ideeën zeker nodig, 
maar is er nog een ander probleem 
die de uitvoering belemmert. 
Namelijk machtsverhoudingen, insti
tuties en bureaucratie die initiatief
nemers onderweg tegenkomen. De 
overheid zal met name hier doorbra
ken moeten realiseren om kansrijke 
initiatieven daadwerkelijk tot uitvoe
ring te laten komen. Wat het klimaat
probleem betreft, die is volgens 
Wouter van Dieren onomkeerbaar. 
Maar deze kan zeker beperkt worden. 

D66'er vice-voorzitter Europese Liberalen 
Tijdens het congres van de 
Europese Liberaal Democraten 
in het Slowaakse Bratislava, is 
D66'er WiJfried Derksen (1962) 
herkozen als vice-president van 
de ELDR. Sinds 2003 is hij 
reeds vice-president van de 
ELDR, en is nu herkozen voor 
een termijn van 2 jaar. 

Derksen, sinds 1988 lid van D66, 
maakte in de periode 1998 - 2004 als 
Internationaal Secretaris deel uit van 

het Landelijk Bestuur van D66. Het 
ELDR congres koos tevens de 
Belgische europarlementariër 
Annemie Neyts (VLD) tot de nieuwe 
president. Neyts was tot medio 2005 
voorzitter van de Liberal 
International, de wereldfederatie van 
liberale partijen. 

Wilfried Derksen heeft zich in zijn 
politieke loopbaan actief ingezet voor 
het uitbreiden van het internationale 
netwerk van D66. Daarnaast was 

Wilfried Derksen als voorzitter van de 
voorbereidende commissie actief 
betrokken bij de totstandkoming van 
het document "Uitgangspunten van 
D66" in 2000. Derksen was binnen het 
partijbestuur van D66 mede-initiator 
van recente statuutwijzigingen en 
partijvernieuwingen. Wilfried 
Derksen studeerde rechten aan de 
Universiteit van Nijmegen. Hij is in 
het dagelijks leven vice-president van 
de rechtbank te 's Hertogenbosch. 

Achtertuin-
discussie • 1n 
Helmond 
D66 Helmond greep recent het 
werkbezoek van Alexander 
Pechtold aan voor het organise
ren van een achtertuindiscus
sie. Na 's middags te gast te 
zijn geweest bij het college van 
B&W en bezoeken te hebben 
gebracht aan enkele bedrijven 
en projecten, was Pechtold 's 
avonds aanwezig in de achter
tuin van D66-wethouder jan van 
den Heuvel. 

De avond was geenzins een D66 
incrowd bijeenkomst. Op uitdrukke
lijk verzoek van Alexander Pechtold 
waren vertegenwoordigers van diver
se maatschappelijke groeperingen 
aanwezig om door middel van een 
informele discussie uiting te geven 
aan hun mening en zorgen ten aan
zien van lokale ontwikkelingen. En 
die discussie ging over legio onder
werpen. Natuurlijk kwam de bestuur
lijke vernieuwing, en de toenemende 
kloof tussen burger en politiek voor
bij. Maar ook thema's als armoede, 

jeugdwerkloosheid, onderwijs en de 
gevolgen van de aanstaande invoe
ring van de Wet Maatschappelijke 
Ondersteuning kwamen aan de orde. 
Kortom bijna alles wat veel kiezers 
dezer dagen bezig houdt. 

Pechtold toonde zich zeer betrok
ken bij de diverse thema's en rea
geerde op een open en ontspannen 
wijze op de soms pittige vragen die 
op hem werden afgevuurd. Maar hij 
stelde ook priemende vragen, en 
weerlegde opmerkingen die de 
schuld voor de besproken problema
tiek in zijn ogen ten onrechte bij de 
landelijke overheid legde. Over de 
bijeenkomst zelf zei Pechtold in het 
Eindhovens Daglad: "Het is nieuw 
voor me, maar erg leuk. Het is 
immers heel direct en confronte
rend. je kunt als minister zo recht
streeks contact leggen met de lokale 
politiek en maatschappelijk actieve 
mensen. Daar ontbreekt in het dit 
vak helaas wat al te vaak aan." 
(www.d66helmond.nl) 
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~e partij 1 nieuw$ vaa de D66-afdeliagea, regla's ea de landelijke partijorganisatie 

Lokaal/regionaal 
D66-nieuws in de 
democraat? 

D66 in Deventer ziet weinig in 
aanleg nieuw industrieterrein 

Tilburg: 
elke bus rit 
voor 50 
eurocent 

In het democraat-katern de parlij maakt de 
redactie graag ruimte voor nieuws uit de 
afdelingen en regio's dat van belang is voor 
de D66'ers in de rest van het land. Heeft u 
een nieuwstip uit uw afdeling/ regio7 Mail 
deze dan naar democraat@dGG.nl. De redac
tie neemt dan contact met u op. 

De fractie van D66 in Deven
ter vindt dat het college 
geen onomkeerbare stappen 
moet zetten ten aanzien van 
industrieterrein Linderveld. 
De fractie vraagt het college 
om te wachten met het 
bouwrijp maken van de 
grond omdat dit een forse 
aantasting zou zijn van het 
landelijk gebied. Deze aan
tasting nu al doen terwijl er 
nog een uitspraak moet vol
gen in de bodemprocedure 
is een onverantwoord risico. 

Op 22 juli jongstleden deed 

de Raad van State uitspraak over 
het verzoek te komen tot een 
voorlopige voorziening. De RvS 
gaf aan dat de gemeente verder 
mag gaan met de voorbereidin
gen, onder meer het bouwrijp 
maken van de grond. Inmiddels 
is er door een andere partij een 
nieuwe voorlopige voorziening 
aangevraagd, het zou het colle
ge sieren wanneer zij af zou 
zien van werkzaamheden in het 
gebied tot er een definitieve uit
spraak is van de RvS. 

"Wanneer het college niet 
bereid is de werkzaamheden op 

het Linderveld op te schorten 
zal D66 de gemeenteraad om 
een uitspraak hierover vragen. 
D66 was reeds tegenstander van 
het aanleggen van het industrie
terrein Linderveld, maar heeft in 
de krappe beurs van de gemeen
te een extra argument gevon
den. In krappe economische tij
den is het niet verstandig om 
kosten te maken voor iets waar
van je niet zeker bent dat je 
bereikt wat je wilt bereiken," 
aldus D66 fractievoorzitter 
Marc-jan Ahne. (bron: 
www.d66deventer.nl) 

D66 Tilburg heeft landelijke 
aandacht getrokken met haar 
plan om elke busrit in de stad, 
ongeacht de ritlengte, 50 euro
cent te laten kosten. Het plan 
staat in het verkiezingspro
gramma van de Tilburgse 
democraten. 

Leer beter 
debatteren en 
presenteren! 

Lokale actie voor 

Het plan van D66 Tilburg past in 
de visie die de afdeling in de lokale 
politiek uitdraagt. De afdeling 
benadrukt dat leven binnen een 
gemeenschap inhoudt dat de zelf
standigheid van inwoners gestimu
leerd wordt. D66 Tilburg wil een 
stad waar mensen vrij zijn én parti
ciperen in de gemeenschap. Een 
ruimhartig openbaar vervoer past 
binnen deze visie. 

In de maand november ligt in de trai
ningen en cursussen van het 
Kenniscentrum D66 de nadruk op 
debat en presentatie. Twee zaterdagen 
achtereen kan iedereen die dat wil, 
deelnemen aan trainingen om zijn 
debat- en presentatiekwaliteiten te ver
beteren. 

betere luchtkwaliteit (bron. www.d66tilburg.nl) 

Op de eerste zaterdag ( 12 november) 
wordt in de training Speech en Presentatie 
stilgestaan bij hoe je een boodschap zo kunt 
formuleren en presenteren dat je toehoor
ders deze begrijpen en er door geënthousi
asmeerd worden. Op de tweede zaterdag (19 
november) wordt gekeken naar welke debat
vaardigheden nodig zijn om in discussies 
standpunten te onderbouwen en om uzelf 
(en D66) te profileren. In deze training 
komen de voorbereiding op een debat, de 
opbouw van een debat, debattechniek en de 
presentatievaardigheden in het debat aan de 
orde. 

Het sterke aan de gekozen opzet is dat 
beide trainingen in principe worden gege
ven door dezelfde trainer. Een voordeel 
hiervan is dat hij/zij een deel van de groep 
al enigszins kent, zodat er gerichter met u 
geoefend kan worden. Het is echter ook 
mogelijk om slechts 1 van de 2 aangeboden 
cursusdagen te volgen. 

De cursussen worden op voornoemde 
data gegeven in Utrecht van 09.30- 16.30 
uur. Een enkele cursus kost € 42,50 (incl. 
lunch). Indien u zich tegelijkertijd aanmeldt 
voor beide cursussen dan betaalt u slechts 
€ 65,- voor deze combinatie-training. Voor 
aanmeldingen en meer informatie: 
d.staps@d66.nl 

De luchtkwaliteit op veel 
plekken in Nederland laat te 
wensen over. Onder druk 
van D66 en van Europa 
neemt staatssecretaris Van 
Geel een groot aantal maat
regelen om de lucht te ver
beteren. 

"Er zijn honderden miljoenen 
beschikbaar gekomen en er 
komen eindelijk roetfilters op 
auto's. De regering pakt dit echt 
serieu~ aan," zegt kamerlid 
Boris van der Ham. "Maar ook 
lokale overheden kunnen nog 
veel doen. Als rond de grote ste
den de maximumsnelheid wordt 
aangepast, dan heeft dat direct 
effect op de gezondheid van 
omwonenden." 

Van der Ham dringt er bij 
minister Peijs op aan meer 
ruimte te geven aan lokale over
heden om dergelijke verkeers
maalregelen te nemen. "Om die 
reden heb ik onlangs samen met 
D66 Utrecht actie gevoerd. Maar 
ook in Brabant en Zuid-Holland 
hebben lokale overheden last 
van de minister. Zij is nog niet 
van ons af." (AA) 

Campagneteam 
zoekt slimme 

stagiairs 
Wordt landelijk actief bij de cam
pagne voor de gemeenteraadsver
kiezingen van 7 maart 2006! je 
draagt bij aan één van de vele 
activiteiten van het campagne
team. We zoeken bijvoorbeeld 
stagiairs die meehelpen een pro
fessionele helpdesk op te zetten, 
een projectleider internet en 
mensen voor onze speciale 
mediawerkgroep. 

Wij bieden een leuke en unieke 
werkomgeving waar je veel kunt 
leren. Voor de stage, standplaats 
Den Haag, ontvang je een netto 
vergoeding van EUR 230 per 
maand. 

Ben jij dit? Stuur dan, zo snel 
mogelijk een gemotiveerde brief 
met CV naar Herhert-jan Hiep, 
hiep@d66.nl 

Overige cursussen van 066 in 
november 2005 

D66 Maastricht wil aanpak woningnood 
12 november: 
- Mediatraining 
- Hoe win ik stemmen? 
- Effectief vergaderen 

19 november: 
- Conflicthantering 
- Hoe kom ik in de krant? 

26 november: 
- Starten in de Raad 
- Maak kennis met D66 

Voor meer informatie zie de betreffende 
da~um op www.d66.nl/agenda 

D66 Maastricht wil een "ver
geten probleem" in de 
Limburgse hoofdstad aanpak
ken. Hoewel in veel regio's in 
Nederland dit onderwerp 
veelal van de politieke agen
da is verdwenen, is woning
nood in Maastricht nog altijd 
een groot probleem. 

"jarenlang op een wachtlijst 
staan voor een betaalbare 
woning is normaal. Dat geldt ook 
voor het vinden van een aange
paste woning in de buurt voor 
mensen met een functiebeper-
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king. Ondanks onze welvaart en 
de woningbouwcorporaties lukt 
het blijkbaar niet om vraag en 
aanbod redelijk op elkaar af te 
stemmen," zegt Bert jongen, frac
tievoorzitter van D66 in de 
Maastrichtse raad. 

Het grootste probleem van de 
Limburgse hoofdstad is dat het 
aantal nieuwe woningen fors ach
ter blijft bij de afgesproken aan
tallen. "Het college van burge
meester & wethouders verschuilt 
zich achter het feit dat dit een 
landelijke trend is en de econo
mische situatie ook niet roos-

kleurig is om fors nieuwbouw te 
plegen. Dat ontslaat het college 
niet van haar plicht om forse 
stappen te zetten om te zorgen 
dat er voldoende woonruimte is 
voor de verschillende groepen. Ik 
merk er in de praktijk veel te wei
nig van," vervolgt jongen. 

·De D66'er wil dan ook oplos
singen van het college van B&W: 
"De komende jaren zal er veel 
verbouwd moeten worden of 
moeten er nieuwe woningen 
komen. Een van de lastigste pro
blemen is het betaalbaar houden 
van de huren. Want je kunt wel 

verouderde woningen vervangen 
door eigentijdse nieuwbouw
bouw met veel betere voorzienin
gen, de huren stijgen daardoor 
soms fors. Huursubsidie ver
zacht voor sommigen de pijn, 
maar de hogere kosten blijven 
pijnlijk." 

D66 Maastricht vindt dat het 
hoog tijd wordt voor een plan 
van aanpak waarin de wachtlijs
ten op het gebied van woning
nood worden aan gepakt en dat 
de wachtlijst tot aanvaardbare 
termijnen wordt teruggebracht. 
(bron: www.d66maastricht.nl) 

De kopijsluiting van democraat 6/2005 ligt op 12 november 2005, 
dit nummer verschijnt op 8 december 2005. 

Landelijk Bureau D66 
Postadres: Postbus 660, 2 50 I CR Den 
Haag 
Bezoekadres: Laan van Meerdervoort 
50, Den Haag 
Telefoon: 070- 356 60 66 
Fax: 070-364 19 17 
info@d66.nl, www.d66.nl 

Voor het doorgeven van wijzigingen in uw lidgegevens: ledenadmini
stratie@d66.nl of per brief via bovenstaand postadres. Vermeld duide
lijk uw lidmaatschapsnummer en naam. Het lidmaatschapsnummer 
treft u aan op de adresdrager van deze Democraat. Opzeggen van het 
partijlidmaatschap dient schriftelijk te geschieden (per e-mail of 
reguliere post) en kan niet telefonisch. 
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e, 
Nog maar een paar weken en dan gaat Nederland stemmen voor de Gemeenteraad. D66 heeft een goede kans om winst te boeken, want ons verhaal is goed 
en consistent. Natuurlijk: elke afdeling voert een eigen campagne en de onderwerpen die op het spel staan verschillen per stad of dorp. Maar voor de 
kiezer is er maar één D66. In de aanloop naar de verkiezingen blijft het dus belangrijk om de koers die we varen consistent uit te dragen, bijvoorbeeld 
als het over politiek gaat op een verjaardagsfeestje of aan de borreltafel in het buurtcentrum. En omdat één gek meer kan vragen dan tien wijzen 
kunnen beantwoorden, probeert de Democraat u een eindje op weg te helpen door veel gehoorde vragen van een antwoordsuggestie te voorzien. 

Waarom zou ik D66 
stemmen? 
Waarom zou ik op 066 stemmen? 
D66 is een kleine partij, maar met grote invloed! Een stem op D66 telt 
daarom drie keer zo zwaar. D66 kiest voor de toekomst, niet voor 
gevestigde belangen. Daarbij proberen wij u de touwtjes van uw leven 
zelf in handen te geven, want niemand anders weet beter wat goed 
voor u is! 

Waar staat D66 eigenlijk voor? 
D66 staat voor een eerlijke politiek, gericht op de toekomst en niet op 
de laatste opiniepeiling. Wij geloven in de kracht van mensen en 
daarom willen wij u zelf de teugels in handen geven. 

Wat vaag allemaal! Kan dat niet wat concreter? 
jawel hoor. Wij zijn eerlijk, omdat wij niet weglopen voor moeilijke 
maatregelen zoals de hervormingen in de sociale zekerheid. Alleen 
door daar eerlijk over te zijn, kunnen we ervoor zorgen dat ook over 
tien jaar nog iedereen van een goede oude dag kan genieten. Of dat 
iemand ook straks nog een arbeidsongeschiktheidsuitkering krijgt als 
hij of zij echt niet meer kan werken. Omdat wij altijd denken aan de 
toekomst, is onderwijs onze hoogste prioriteit. Dankzij ons wordt er 
nu meer in onderwijs en kennis geïnvesteerd dan CDA, VVD en PvdA 
bü elkaar opgeteld beloofden bij de vorige verkiezingen! Dat wij u 
meer keuzevrijheid willen geven, blijkt uit wat we al hebben gedaan. 
Als wij er niet waren mochten homo's niet trouwen en waren artsen 
die meewerken aan euthanasie nog altijd strafbaar voor de wet. 
Dankzij ons mogen de winkels ook na zes uur 's avonds open zijn en 
kunt u straks zelf kiezen welke zorgverzekering het beste voor u is. 
Wij vinden het onzin dat politici in Den Haag onderling bepalen wie 
hier de burgemeester wordt. Dat kunnen mensen beter zelf bepalen. 

Ik stem liever op een lokale partij. 
Dat kan natuurlijk. Maar het is voor een stad of dorp natuurlijk alti 
handig om goede contacten te hebben met de landelijke politi 
omdat daar vaak beslissingen worden genomen die de regio ra 
Wist u overigens dat D66 in de Eerste Kamer één fractie vormt met 
vertegenwoordiger van de lokale partijen? 

D66 is er toch alleen maar voor het referendum en zo? 
D66 is inderdaad groot voorstander van meer democratie en 
afrekenbaarheid van mensen die macht hebben. In onze laatste 
campagne was onderwijs echter het allerbelangrijkste thema. Dat 
hebben we ook waargemaakt: er wordt nu méér in onderwijs 
geïnvesteerd dan CDA, VVD en PvdA bij elkaar opgeteld hadden 
beloofd \n hun_ot'OOl:_i;\_YT\rna.~s\ En nc:;.k. ie. Pr b\\voorbC!!.~\d ook vocu· 

activeren. Door een voorstel van D66 is er l 0 miljoen euro per jaar 
bijgekomen voor het openbaar vervoer van gehandicapten. Dankzij 
D66 kunnen mensen hun zorgtoeslag direct naar hun verzekeraar 
over laten maken om te voorkomen dat ze onverzekerd raken. Ook 
hebben wij gezorgd voor 80 miljoen euro extra voor de verzorging 
van chronisch zieken, ouderen en gehandicapten. Om maar wat te 
noemen. 

Wat doet D66 voor dieren? 
D66 wil een duidelijk keurmerkstempel op vlees dat op beestachtige 
wijze is geproduceerd. Zo kan de consument het verschil zien tussen 
een goed stukje vlees en een stuk vlees van een dier dé3:t erg heeft 
geleden. Anders dan veel andere partijen vindt D66 het prima als 
Nederland strengere regels heeft voor dierenrechten dan de rest van 
Europa. Mede dankzij D66 zijn dierproeven voor cosmetica in heel 
Europa verboden en mogen nieuwe make-up producten die buiten de 
EU op dieren zijn getest, straks ook niet meer worden geïmporteerd. 

Wat doet 066 voor het openbaar vervoer? 
Dankzij een motie van D66 wordt er de komende jaren een miljard 
extra geïnvesteerd in snelle treinen tussen de steden. D66 zet vooral 
in op onderhoud aan het spoor, omdat slecht onderhoud de oorzaak 
is van de meeste vertragingen. Met het extra geld kan het aantal 
storingen in 2006 al met 2 5 tot 30 procent zijn afgenomen. 

Wat hebben allochtonen aan D66? 
D66 is dé partij voor mensen die zichzelf in de eerste plaats als 
individu zien in plaats van als allochtoon of autochtoon. We doen dus 
niet speciaal iets voor nieuwe Nederlanders. Sterker nog, we verzetten 
ons tegen dat in hokjes plaatsen van mensen. juist daarom vinden 
veel nieuwe Nederlanders D66 een prettige partij, omdat ze worden 
aangesproken op wat ze vinden en wat ze kunnen en niet op hun 
afkomst! Wel steunt D66 speciale projecten voor allochtone 
ondernemers, omdat zij tegen specifieke hindernissen aanlopen. 

k me zorgen over ... 
, die is echt onbetaalbaar! 

eeft D66 ook tégen de nieuwe Wet kinderopvang 
alleen vinden wij dat de kosten eerlijker moeten 

eeld, wij vinden ook dat de kwaliteit beter moet zijn 
orgd. D66 wil brede scholen in elke buurt, waar 

kinderopvang wordt gecombineerd met onderwijs, sport- en 
bijvoorbeeld muziekfaciliteiten. 

... de economie. 

Ik ben boos 
want ... 
... ik vind de regering betreurenswaardig 
(Ook wel verwoord als: rechts, conservatief, in zichzelf 
gekeerd, een stelletje idioten met die Harry Potter voorop, 
enzovoorts) 
D66 is een hervormingspartij en wij passen dus prima in een 
hervormingskabinet. Je kunt best kritiek hebben op de regering, maar 
ze durven wel moeilijke beslissingen te nemen als dat nodig is voor 
de toekomst. Wij vinden dat beter dan politici die alleen maar doen 
wat de laatste opiniepeilingen zeggen en die niet met eigen 
oplossingen komen. 
Dat wil trouwens niet zeggen dat we het met alles eens zijn wat het 
kabinet doet. We hebben dankzij onze positie dan wel drie keer zoveel 
invloed dan dat we zetels hebben, maar met zes zetels in de Tweede 
Kamer kunnen we natuurlijk ook weer lliet het héle kabinetsbeleid 
naar onze hand zetten! 

... sorry dat ik het zeg hoor, maar ik vertrouw de hele politiek 
niet. Ze doen toch alleen maar waar ze zelf zin in hebben en 
luisteren nooit eens. 
U overdrijft het wel hoor, maar eigenlijk is D66 het wel met u eens. Wij 
willen de wet veranderen om de politiek te dwingen naar mensen te 
luisteren. Dat deden wij bijvoorbeeld met het referendum over de 
Europese Grondwet. Dat kwam er mede dankzij ons. 
D66 is er ook tegen dat politici in Den Haag onderling de baantjes 
verdelen. De mensen hier weten bijvoorbeeld zelf veel beter wie er 
burgemeester moet worden. PvdA, Groenlinks en de SP hebben de 
gekozen burgemeester geblokkeerd omdat zij vinden dat mensen niet 
slim genoeg zijn om die te kiezen. Dat kunnen de lokale bestuurders 
veel beter, denken zij. D66 vindt dat nogal arrogant. Onze minister 
Pechtold gaat daarom stug opnieuw proberen de gekozen 
burgemeester in te voeren per 2010. Hoe meer mensen op D66 
stemmen, hoe groter de kans dat het lukt! 

... Nederland holt altijd achter Bush aan, bijvoorbeeld in de 
oorlog in Irak. 
D66 is altijd tegen de oorlog in Irak geweest. Toen het er op aan kwam 
diende Boris Dittrich een motie in in de Tweede Kamer, die stelde dat 
Nederland de oorlog militair en politiek moest afwijzen. Maar een 
grote meerderheid - waaronder ook de PvdA van Wouter Bos - stemde 
daar tégen. De PvdA was pas echt tegen de oorlog toen de beslissing 
al was genomen. D66 was altijd al tegen. Wij vinden dat we daar 
achteraf steeds meer gelijk in krijgen. 

-



\S. e.....- ~\.}VOO ook. 'V~~r 

vellrgnerdsoereïëf. 

Zijn jullie een rechtse partij geworden nu jullie in het kabinet 
zitten? 
D66 is al sinds 1 966 een links-liberale partij en dat zijn wij nog 
steeds. Wij verschillen wel van de andere drie linkse partijen, omdat 
wij het wél aandurven om de zorg en de sociale zekerheid te 
hervormen. Alleen dan kunnen wij onze welvaart ook voor 
toekomstige generaties behouden. Dat doen we met CDA en VVD. 
Maar op andere punten, zoals het milieu, kunnen we beter 
samenwerken met de linkse partijen. Wij vinden de begrippen links en 
rechts dan ook een beetje ouderwets. Een coalitie is een 
verstandshuwelijk, een middel om zoveel mogelijk te bereiken van 
wat wij onze kiezers hebben beloofd. 

Wat heeft D66 bereikt? 
Maar jullie bereiken toch niets? 
Ha! Dan heeft u toch echt niet goed opgelet! Er gaat dankzij ons heel 
veel extra geld naar onderwijs en kennis: meer dan CDA, VVD en PvdA 
bü elkaar opgeteld beloofden bij de vorige verkiezingen! De sociale 
zekerheid wordt hervormd; dat vinden wij hard nodig. Het 
onderscheid tussen particulier en ziekenfonds verdwijnt dankzij ons. 
Dankzij D66 komt er de komende jaren een miljard extra voor snelle 
treinverbindingen tussen de steden. Dankzij het beleid van dit kabinet 
gaat het structureel beter met de economie. De politie gaat meer 
aandacht besteden aan het voorkómen van misdrijven. Dat bereiken 
wij allemaal terwijl er zes partijen veel groter zijn dan wij! 

Wat heeft 066 bereikt voor natuur en milieu? 
Door D66 is er 700 miljoen extra geld gekomen voor de Ecologische 
Hoofdstructuur (het netwerk van natuurgebieden), terwijl het vorige 
kabinet waar D66 niet in zat daar nog fors op bezuinigde. Zelfs de 
voorzitter van Natuurmonumenten complimenteerde D66 daar mee. 
Door D66 komt er 800 miljoen voor verbetering van het 
Waddengebied en is de schadelijke kokkelvisserij verboden. Er komt 
1 5 miljoen euro per jaar voor nieuwe groene gebieden in de Randstad. 
Dankzij D66 moeten alle vieze auto's zonder roetfilter straks van de 
weg af. Er is dankzij D66 1 ,7 miljard (!) beschikbaar gekomen voor 
duurzame energie. 

Wat doet 066 voor meer veiligheid op straat? 
Politieagenten krijgen nu zogenaamde 'prestatiepunten' voor het 
oplossen van misdrijven, maar niet voor het voorkómen daarvan. 
Dankzij D66 moet de politie zich nu ook weer met preventie gaan 
bezighouden. 

Wat heeft D66 eigenlijk voor sociale wapenfeiten? 
Voor ons betekent sociaal niet dat je mensen afhankelijk maakt van de 
overheid, maar juist dat je mensen helpt om het beste uit zichzelf te 
halen. Dáárom hervormen wij de sociale zekerheid van een systeem 
om mensen gevangen te houden naar een systeem om mensen te 

langzamer, maar levert uiteindelijk meer op dan de gemakkelijke 
oplossingen waar andere partijen mee komen. 

... al die keuzes die ik tegenwoordig moet maken. Dat wil ik 
helemaal niet! 
Dan bent u bij D66 aan het verkeerde adres, want wij zijn juist erg 
voor keuzevrijheid! Overigens, het leuke is: ook als u niet kiest, heeft 
u daar baat bij. Een voorbeeld. Sinds een paar jaar kunt u ook met 
andere aanbieders bellen dan alleen met KPN. Maar als u toch gewoon 
met KPN bent blijven bellen heeft u gemerkt dat de kosten flink zijn 
gedaald en dat de service is verbeterd. Dat moet KPN wel doen, 
gewoon omdat u de mogelükheid heeft gekregen om over te stappen. 
Als u niet wilt kiezen hoeft dat dus niet. Maar als u wel slim kiest, 
heeft u mogelijk nog meer voordeel. 

Het nieuwe zorgstelsel 
Ik ben best zenuwachtig over dat nieuwe zorgstelsel! 
Dat kunnen wij begrijpen, want het gaat om een hele grote 
verandering. Maar die verandering is nodig om de zorg efficiënter te 
laten werken, zodat er ook in de toekomst voldoende geld is om 
goede zorg voor iedereen beschikbaar te houden. Het onderscheid 
tussen particulier en ziekenfonds verdwijnt, maar wat blijft is dat 
iedereen in Nederland recht blijft houden op net zulke goede 
medische zorg als nu het geval is. 

Maar het wordt toch veel duurder? 
De kosten in de zorg stijgen mét of zonder het nieuwe zorgstelsel, 
gewoon omdat er steeds meer oudere mensen zijn en die hebben 
vaak meer zorg nodig. Bovendien is er medisch steeds meer mogelijk, 
ook daarom blijven de kosten stijgen. Maar dat is juist waarom het 
nieuwe zorgstelsel zo goed is, omdat we elke euro in de zorg zo goed 
mogelijk moeten besteden. Efficiënt is misschien een kil 
managerswoord, maar het betekent dat we met dezelfde euro zoveel 
mogelijk mensen zo goed mogelijk kunnen helpen. 

Maar juist de mensen die weinig hebben moeten meer gaan 
betalen! 
Nee hoor, dat is gelukkig een fabeltje. Zo'n heel nieuw stelsel zorgt 
wel voor allerlei veranderingen waar sommige mensen op vooruit en 
anderen op achteruit gaan, maar dankzij de zorgtoeslag wordt het 
heel eerlijk verdeeld. Wel kan het zo zijn dat iemand die vroeger veel 
te goedkoop verzekerd was, nu fors meer gaat betalen. Bijvoorbeeld 
de vrouw van een rijke zakenman, die toch voor weinig geld in het 
ziekenfonds zit omdat ze een klein bijbaantje heeft. Het nieuwe 
zorgstelsel is eerlijker dan het oude. 

Maar het nieuwe zorgstelsel is zo ingewikkeld! 
Ja, maar het oude was nog veel ingewikkelder. Maar als u niets doet, 
blijft u gewoon verzekerd tegen ongeveer dezelfde voorwaarde als 
nu. Met precies hetzelfde pakket. 

ZIJn. 
Toen het slecht ging in Nederland heeft 066 er vanuit de kamer altijd 
op aangedrongen dat juist de lagere inkomens werden ontzien. Dat is 
ook gebeurd. Mede dankzij 066 komt er nu extra geld voor de 
bijzondere bijstand voor mensen die door het ijs dreigen te zakken. 
Maar wij vinden het niet zo'n goed idee om zomaar alle lagere 
inkomens extra geld te geven, want zodra mensen gaan werken (of 
harder gaan werken) moeten zij meteen allerlei extra ondersteuning 
inleveren waardoor ze er vaak in inkomen op achteruit gaan! Zo houdt 
je mensen gevangen in een achterstandssituatie. De beste garantie 
tegen armoede en uitsluiting is een betaalde baan. Daarom wil D66 de 
arbeidsmarkt flexibiliseren om mensen sneller aan het werk te 
krijgen. Dát is echt sociaal beleid! 

... die Medy van jullie maakt een puinhoop van de publieke 
omroep. 
D66 wil een herkenbare publieke omroep met ruimte voor kwaliteit. 
Daarom verliezen de oude verzuilde omroepverenigingen budget, 
zendtijd en macht. In plaats daarvan gaat de Publieke Omroep zelf een 
groot deel van de zendtijd programmeren, ongeveer zoals de NPS tot 
nu toe doet. Uiteraard leidt dat tot felle protesteren omdat de 
omroeporganisaties niet graag macht afstaan, maar D66 vindt de 
kijker en luisteraar belangrijker dan de bestuurders. Dat nieuwe 
stelsel is veel beter dan wat we nu hebben, maar het is natuurlijk ook 
niet perfect. Elke politieke partij en vrijwel álle betrokkenen hebben 
totaal tegengestelde ideeën over hoe het moet. Een compromis is dus 
de enige manier om überhaupt iets te veranderen. Voor élke wijziging 
in het omroepbestel zou met veel lawaai zijn geprotesteerd. Wij 
vinden het daarom van lef en verantwoordelijkheidsbesef getuigen 
dat Medy van der Laan het aandurft toch verbeteringen door te voeren 
in het belang van het publieke bestel als geheel. Dankzij haar 
verdwijnt de reclame rond kinderprogramma's. D66 wil onderzoeken 
of een volledig reclamevrije omroep haalbaar is. 

... er is wel geld voor kruisraketten, maar niet voor de 
armen/musea/files/korenwolven etc ... 
D66 wil inderdaad geld besteden aan defensie, omdat wij in gebieden 
waar de mensenrechten onder druk staan een bijdrage willen leveren 
aan vrede. De kruisraketten worden betaald uit het defensiebudget en 
zijn speciaal bedoeld om conflicten in een vroeg stadium tegen te 
gaan en om (onze) troepen op het land te beschermen. Ons leger 
levert een geweldige bijdrage om mensen waar ook te wereld te 
beschermen, juist wanneer ze dat het hardst nodig hebben. Daar zijn 
wij trots op. Vrede en stabiliteit in de wereld is trouwens ook in ons 
eigen belang. 

... jullie willen toch het koningshuis opheffen? 
Nee hoor. Maar we zien de koningin vooral als het symbool van de 
eenheid van alle Nederlanders. Als ze de verantwoordelijkheid voor 
politieke beslissingen voortaan volledig overlaat aan de democratisch 
gekozen politici, dan kan zij zich volledig richten op die 
samenbindende rol. Dat versterkt niet alleen de democratie, maar ook 
de positie van de koningin. Daarom willen wij dat de koningin geen 
onderdeel meer uitmaakt van de regering. 
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I Campagnevragen? I 
Bel de campagnehelpdesk! 

I Heeft u vragen over activiteiten op de campagnekalender, I 
bijvoorbeeld over het opzetten van de Valentijnsactie of over 
welke gemeenten door de campagnekaravaans worden 
aangedaan? Bel of mail dan met de 066 Campagnehelpdesk 

I Openingstijden: I 
maandag t/m vrijdag van 09.00 tot 19.30 uur 

I 
zaterdag van 12.00 tot 18.00 uur I 
Telefoonnummer: 
070- 3566025 

E-mail: 
campagnehelpdesk@d66.nl 
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Nol maar een paar weken ea dan aaat Nederlaad stemmn voor de Gemeenteraad. D66 heeft een aoede kaas om winst te boeken. want ons verhaal Is aoed 
ea consistent. Natuurlijk: elke afdellaa voert een elaea campaaae ea de onderwerpen die op het spel staan verschillen per.stad of dorp. Maar voor de 
kiezer Is er maar één D66. la de aanloop naar de verklezlaaea blijft het dus belaaarljk om de koers die we varen consisteat uit te draaea. bijvoo .. beeld 
als het over politiek aaat op een verjaardaasfeestje of aan de borreltafel la het buurtcentrum. Ea omdat één 1ek meer kan vraaea dan tien wijzen 
kunnen beantwoorden. probeert de Democraat u een eindje op wea te helpen door veelaehoorde vraaea van een aatwoordsuaaestle te voorzien. 

Waarom ·zou ik D66 
stemmen? 
Waarom zou ik op D66 stemmen? 
D66 is een kleine partij, maar met grote invloed! Een stem op D66 telt 
daarom drie keer zo zwaar. 066 kiest voor de toekomst, niet voor 
gevestigde belangen. Daarbij proberen wij u de touwtjes van uw leven 
zelf in handen te geven, want niemand anders weet beter wat goed 
voor u is! 

Waar staat D66 eigenlijk voor? 
066 staat voor een eerlijke politiek, gericht op de toekomst en niet op 
de laatste opiniepeiling. Wij geloven in de kracht van mensen en 
daarom willen wij u zelf de teugels in handen geven. 

Wat vaag allemaal! Kan dat niet wat concreter? 
Jawel hoor. Wij zijn eerlijk, omdat wij niet weglopen voor moeilijke 
maatregelen zoals de hervormingen in de sociale zekerheid. Alleen 
door daar eerlijk over te zijn, kunnen we ervoor zorgen dat ook over 
tien jaar nog iedereen van een goede oude dag kan genieten. Of dat 
iemand ook straks nog een arbeidsongeschiktheidsuitkering krijgt als 
hij of zij echt niet meer kan werken. Omdat wij altijd denken aan de 
toekomst, is onderwijs onze hoogste prioriteit. Dankzij ons wordt er 
nu meer in onderwijs en kennis geïnvesteerd dan CDA, WD en PvdA 
bij elkaar opgeteld beloofden bij de vorige verkiezingen! Dat wij u 
meer keuzevrijheid willen geven, blijkt uit wat we al hebben gedaan. 
Als wij er niet waren mochten homo's niet trouwen en waren artsen 
die meewerken aan euthanasie nog altijd strafbaar voor de wet. 
Dankzij ons mogen de winkels ook na zes uur 's avonds open zijn en 
kunt u straks zelf kiezen welke zorgverzekering het beste voor u is. 
Wij vinden het onzin dat politici in Den Haag onderling bepalen wie 
hier de burgemeester wordt. Dat kunnen mensen beter zelf bepalen. 

Ik stem liever op een lokale partij. 
Dat kan natuurlijk. Maar het is voor een stad of dorp natuurlijk al 
handig om goede contacten te hebben met de landelijke polit 
omdat daar vaak beslissingen worden genomen die de regio 
Wist u overigens dat D66 in de Eerste Kamer één fractie vormt met 
vertegenwoordiger van de lokale partijen? 

D66 is er toch alleen maar voor het referendum en zo? 
066 is inderdaad groot voorstander van meer democratie en 
afrekenbaarheid van mensen die macht hebben. In onze laatste 
campagne was onderwijs echter het allerbelangrijkste thema. Dat 
hebben we ook . waargemaakt: er wordt nu méér in onderwijs 
geïnvesteerd dan CDA, VVD en PvdA bij elkaar opgeteld hadden 
be\oofd \n hun ow-oaramrna's\ En 066 \s le!.t'" b\jvoorbee\d ook voor CIC)IPd~ 

activeren. Door een voorstel van D66 is er 1 0 miljoen euro per jaar 
bijgekomen voor het openbaar vervoer van gehandicapten. Dankzij 
D66 kunnen mensen hun zorgtoeslag direct naar hun verzekeraar 
over laten maken om te voorkomen dat ze onverzekerd raken. Ook 
hebben wij gezorgd voor 80 miljoen euro extra voor de verzorging 
van chronisch zieken, ouderen en gehandicapten. Om maar wat te 
noemen. 

Wat doet D66 voor dieren? 
D66 wil een duidelijk keurmerkstempel op vlees dat op beestachtige 
wijze is geproduceerd. Zo kan de consument het verschil zien tussen 
een goed stukje vlees en een stuk vlees van een dier dat erg heeft 
geleden. Anders dan veel andere partijen vindt D66 het prima als 
Nederland strengere regels heeft voor dierenrechten dan de rest van 
Europa. Mede dankzij D66 zijn dierproeven voor cosmetica in heel 
Europa verboden en mogen nieuwe make-up producten die buiten de 
EU op dieren zijn getest, straks ook niet meer worden geïmporteerd. 

Wat doet D66 voor het openbaar vervoer? 
Dankzij een motie van D66 wordt er de komende jaren een miljard 
extra geïnvesteerd in snelle treinen tussen de steden. D66 zet vooral 
in op onderhoud aan het spoor, omdat slecht onderhoud de oorzaak 
is van de meeste vertragingen. Met het extra geld kan het aantal 
storingen in 2006 al met 2 5 tot 30 procent zijn afgenomen. 

Wat hebben allochtonen aan D66? 
D66 is dé partij voor mensen die zichzelf in de eerste plaats als 
individu zien in plaats van als allochtoon of autochtoon. We doen dus 
niet speciaal iets voor nieuwe Nederlanders. Sterker nog, we verzetten 
ons tegen dat in hokjes plaatsen van mensen. Juist daarom vinden 
veel nieuwe Nederlanders D66 een prettige partij, omdat ze worden 
aangesproken op wat ze vinden. en wat ze kunnen en niet op hun 
afkomst! Wel steunt D66 speciale projecten voor allochtone 
ondernemers, omdat zij tegen specifieke hindernissen aanlopen. 

k me zorgen over ... 
ng, die is echt onbetaalbaar! 

eeft D66 ook tégen de nieuwe Wet kinderopvang 
alleen vinden wij dat de kosten eerlijker moeten 

eeld, wij vinden ook dat de kwaliteit beter moet zijn 
gewaarborgd. D66 wil brede scholen in elke buurt, waar 
kinderopvang wordt gecombineerd met onderwijs, sport- en 
bijvoorbeeld muziekfaciliteiten. 

... de economie. 
D66 i~ geen voor~!.~t'}_der v~n.....!iortet:eri'T!.ijnpolit:iek voor de ec-onomie. 

Ik ben boos 
want ... 
... ik vind de regering betreurenswaardig 
(Ook wel verwoord als: ·rechts, conservatief, in zichzelf 
gekeerd, een stelletje idioten met die Harry Potter voorop, 
enzovoorts) 
D66 is een hervormingspartij en wij passen dus prima in een 
hervormingskabinet. Je kunt best kritiek hebben op de regering, maar 
ze durven wel moeilijke beslissingen te nemen als dat nodig is voor 
de toekomst. Wij vinden dat beter dan politici die alleen maar doen 
wat de laatste opiniepeilingen zeggen en die niet met eigen 
oplossingen komen. 
Dat wil trouwens niet zeggen dat we het met alles eens zijn wat het 
kabinet doet. We hebben dankzij onze positie dan wel drie keer zoveel 
invloed dan dat we zetels hebben, maar met zes zetels in de Tweede 
Kamer kunnen we natuurlijk ook weer niet het héle kabinetsbeleid 
naar onze hand zetten! 

... sorry dat ik het zeg hoor, maar ik vertrouw de hele politiek 
niet. Ze doen toch alleen maar waar ze zelf zin in hebben en 
luisteren nooit eens. 
U overdrijft het wel hoor, maar eigenlijk is D66 het wel met u eens. Wij 
willen de wet veranderen om de politiek te dwingen naar mensen te 
luisteren. Dat deden wij bijvoorbeeld met het referendum over de 
Europese Grondwet. Dat kwam er mede dankzij ons. 
D66 is er 'ook tegen dat politici in Den Haag onderling de baantjes 
verdelen. De mensen hier weten bijvoorbeeld zelf veel beter wie er 
burgemeester moet worden. PvdA, Groenlinks en de SP hebben de 
gekozen burgemeester geblokkeerd omdat zij vinden dat mensen niet 
slim genoeg zijn om die te kiezen. Dat kunnen de lokale bestuurders 
veel beter, denken zij. D66 vindt dat nogal arrogant. Onze minister 
Pechtold gaat daarom stug opnieuw proberen de gekozen 
burgemeester in te voeren per 2010. Hoe meer mensen op D66 
stemmen, hoe groter de kans dat het lukt! 

... Nederland holt altijd achter Bush aan, bijvoorbeeld in de 
oorlog in Irak. 
D66 is altijd tegen de oorlog in Irak geweest. Toen het er op aan kwam 
diende Boris Dittrich een motie in in de Tweede Kamer, die stelde dat 
Nederland de oorlog militair en politiek moest afwijzen. Maar een 
grote meerderheid - waaronder ook de PvdA van Wouter Bos - stemde 
daar tégen. De PvdA was pas echt tegen de oorlog toen de beslissing 
al was genomen. D66 was altijd al tegen. Wij vinden dat we daar 
achteraf steeds meer gelijk in krijgen . 

-·- sla....,..~ ~!i!..rs.l.aaa on -.a~ r''' '' nsz ~ ......., 
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Zijn jullie een rechtse partij geworden nu jullie in het kabinet 
zitten? 
D66 is al sinds· 1966 een links-liberale partij en dat zijn wij nog 
steeds. Wij verschillen wel van de andere drie linkse partijen, omdat 
wij het wél aandurven om de zorg en de sociale zekerheid te 
hervormen. Alleen dan kunnen wij onze welvaart ook voor 
toekomstige generaties behouden. Dat doen we met CDA en VVD. 
Maar op andere punten, zoals het milieu, kunnen we beter 
samenwerken met de linkse partijen. Wij vinden de begrippen links en 
rechts dan ook een beetje ouderwets. Een coalitie is een 
verstandshuwelijk, een middel om zoveel mogelijk te bereiken van 
wat wij onze kiezers hebben beloofd. 

Wat heeft D66 bereikt? 
Maar jullie bereiken toch niets? 
Ha! Dan heeft u toch echt niet goed opgelet! Er gaat dankzij ons heel 
veel extra geld naar onderwijs en kennis: meer dan CDA, VVD en PvdA 
bij eikaar opgeteld beloofden bij de vorige verkiezingen! De sociale 
zekerheid wordt hervormd; dat vinden wij hard nodig. Het 
onderscheid tussen particulier en ziekenfonds verdwijnt dankzij ons. 
Dankzij D66 komt er de komende jaren een miljard extra voor snelle 
treinverbindingen tussen de steden. Dankzij het beleid van dit kabinet 
gaat het structureel beter met de economie. De politie gaat meer 
aandacht besteden aan het voorkómen van misdrijven. Dat bereiken 
wij allemaal terwijl er zes partijen veel groter zijn dan wij! 

Wat heeft D66 bereikt voor natuur en milieu? 
Door D66 is er 700 miljoen extra geld gekomen voor de Ecologische 
Hoofdstructuur (het netwerk van natuurgebieden), terwijl het vorige 
kabinet waar D66 niet in zat daar nog fors op bezuinigde. Zelfs de 
voorzitter van Natuurmonumenten complimenteerde D66 daar mee. 
Door D66 komt er 800 miljoen voor verbetering van het 
Waddengebied en is de schadelijke kokkelvisserij verboden. Er komt 
l 5 miljoen euro per jaar voor nieuwe groene gebieden in de Randstad. 
Dankzij D66 moeten alle vieze auto's zonder roetfilter straks van de 
weg af. Er is dankzij D66 l ,7 miljard (!) beschikbaar gekomen voor 
duurzame energie. 

Wat doet D66 voor meer veiligheid op straat? 
Politieagenten krijgen nu zogenaamde 'prestatiepunten' voor het 
oplossen van misdrijven, maar niet voor het voorkómen daarvan. 
Dankzij D66 moet de politie zich nu ook weer met preventie gaan 
bezighouden. 

Wat heeft D66 eigenlijk voor sociale wapenfeiten? 
Voor ons betekent sociaal niet dat je mènsen afhankelijk maakt van de 
overheid, maar juist dat je mensen helpt om het beste uit zichzelf te 
halen. Dáárom hervormen wij de sociale zekerheid van een systeem 
om mensen gevangen te houden naar een systeem om mensen te 

langzamer, maar levert uiteindelijk meer op dan de gemakkelijke 
oplossingen waar andere partijen mee komen. 

... al die keuzes die ik tegenwoordig moet maken. Dat wil ik 
helemaal niet! 
Dan bent u bij D66 aan het verkeerde adres, want wij zijn juist erg 
voor keuzevrijheid! Overigens, het leuke is: ook als u niet kiest, heeft 
u daar baat bij. Een voorbeeld. Sinds een paar jaar kunt u ook met 
andere aanbieders bellen dan alleen met KPN. Maar als u toch gewoon 
met KPN bent blijven bellen heeft u gemerkt dat de kosten flink zijn 
gedaald en dat de service is verbeterd. Dat moet KPN wel doen, 
gewoon omdat u de mogelijkheid heeft gekregen om over te stappen. 
Als u niet wilt kiezen hoeft dat dus niet. Maar als u wel slim kiest, 
heeft u mogelijk nog meer voordeel. 

Het nieuwe zorgstelsel 
Ik ben best zenuwachtig over dat nieuwe zorgstelsel! 
Dat kunnen wij begrijpen, want het gaat om een hele grote 
verandering. Maar die verandering is nodig om de zorg efficiënter te 
laten werken, zodat er ook in de toekomst voldoende geld is om 
goede zorg voor iedereen beschikbaar te houden. Het onderscheid 
tussen particulier en ziekenfonds verdwijnt, maar wat blijft is dat 
iedereen in Nederland recht blijft houden op net zulke goede 
medische zorg als nu het geval is. 

Maar het wordt toch veel duurder? 
De kosten in de zorg stijgen mét of zonder het nieuwe zorgstelsel, 
gewoon omdat er steeds meer oudere mensen zijn en die hebben 
vaak meer zorg nodig. Bovendien is er medisch steeds meer mogelijk, 
ook daarom blijven de kosten stijgen. Maar dat is juist waarom het 
nieuwe zorgstelsel zo goed is, omdat we elke euro in de zorg zo goed 
mogelijk moeten besteden. Efficiënt is misschien een kil 
managerswoord, maar het betekent dat we met dezelfde euro zoveel 
mogelijk mensen zo goed mogelijk kunnen helpen. 

Maar juist de mensen die weinig hebben moeten meer gaan 
betalen! 
Nee hoor, dat is gelukkig een fabeltje. Zo'n heel nieuw stelsel zorgt 
wel voor allerlei veranderingen waar sommige mensen op vooruit en 
anderen op achteruit gaan, maar dankzij de zorgtoeslag wordt het 
heel eerlijk verdeeld. Wel kan het zo zijn dat iemand die vroeger veel 
te goedkoop verzekerd was, nu fors meer gaat betalen. Bijvoorbeeld 
de vrouw van een rijke zakenman, die toch voor weinig geld in het 
ziekenfonds zit omdat ze een klein bijbaantje heeft. Het nieuwe 
zorgstelsel is eerlijker dan het oude. 

Maar het nieuwe zorgstelsel is zo ingewikkeld! 
Ja, maar het oude was nog veel ingewikkelder. Maar als u niets doet, 
blijft u gewoon verzekerd tegen ongeveer dezelfde voorwaarde als 
nu. Met precies hetzelfde pakket. 

zijn! 
Toen het slecht ging in Nederland heeft 066 er vanuit de kamer altijd 
op aangedrongen dat juist de lagere inkomens werden ontzien. Dat is 
ook gebeurd. Mede dankzij D66 komt er nu extra geld voor de 
bijzondere bijstand voor mensen die door het ijs dreigen te zakken. 
Maar wij vinden het niet zo'n goed idee om zomaar alle lagere 
inkomens extra geld te geven, want zodra mensen gaan werken (of 
harder gaan werken) moeten zij meteen allerlei extra ondersteuning 
inleveren waardoor ze er vaak in inkomen op achteruit gaan! Zo houdt 
je mensen gevangen in een achterstandssituatie. De beste garantie 
tegen armoede en uitsluiting is een betaalde baan. Daarom wil D66 de 
arbeidsmarkt flexibiliseren om mensen sneller aan het werk te 
krijgen. Dát is echt sociaal beleid! 

... die Medy van jullie maakt een puinhoop van de publieke 
omroep. 
D66 wil een herkenbare publieke omroep met ruimte voor kwaliteit. 
Daarom verliezen de oude verzuilde omroepverenigingen budget, 
zendtijd en macht. In plaats daarvan gaat de Publieke Omroep zelf een 
groot deel van de zendtijd programmeren, ongeveer zoals de NPS tot 
nu toe doet. Uiteraard leidt dat tot felle protesteren omdat de 
omroeporganisaties niet graag macht afstaan, maar D66 vindt de 
kijker en luisteraar belangrijker dan de bestuurders. Dat nieuwe 
stelsel is veel beter dan wat we nu hebben, maar het is natuurlijk ook 
niet perfect. Elke politieke partij en vrijwel álle betrokkenen hebben 
totaal tegengestelde ideeën over hoe het moet. Een compromis is dus 
de enige manier om überhaupt iets te veranderen. Voor élke wijziging 
in het omroepbestel zou met veel lawaai zijn geprotesteerd. Wij 
vinden het daarom van lef en verantwoordelijkheidsl?esef getuigen 
dat Medy van der Laan het aandurft toch verbeteringen door te voeren 
in het belang van het publieke bestel als geheel. Dankzij haar 
verdwijnt de reclame rond kinderprogramma's. D66 wil onderzoeken 
of een volledig reclamevrije omroep haalbaar is. 

... er is wel geld voor kruisraketten, maar niet voor de 
armen/musea/files/korenwolven etc ... 
D66 wil inderdaad geld besteden aan defensie, omdat wij in gebieden 
waar de mensenrechten onder druk staan een bijdrage willen leveren 
aan vrede. De kruisraketten worden betaald uit het defensiebudget en 
zijn speciaal bedoeld om conflicten in een vroeg stadium tegen te 
gaan en om (onze) troepen op het land te beschermen. Ons leger 
levert een geweldige bijdrage om mensen waar ook te wereld te 
beschermen, juist wanneer ze dat het hardst nodig hebben. Daar zijn 
wij trots op. Vrede en stabiliteit in de wereld is trouwens ook in ons 
eigen belang. 

... jullie willen toch het koningshuis opheffen? 
Nee hoor. Maar we zien de koningin vooral als het symbool van de 
eenheid van alle Nederlanders. Als ze de verantwoordelijkheid voor 
politieke beslissingen voortaan volledig overlaat aan de democratisch 
gekozen politici, dan kan zij zich volledig richten op die 
samenbindende rol. Dat versterkt niet alleen de democratie, maar ook 
de positie van de koningin. Daarom willen wij dat de koningin geen 
onderdeel meer uitmaakt van de regering. · 
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de politiek, het nieuws van de D66-fracties in Den Haag en Brussel 

Hoe gaat het met de 26.000 asielzoekers? 

"De moralistische 
toon van Klaas de 
Vries vloekt nogal met 
het opportunistische 
gedrag van zijn partij 
in dit dossier." Ursie 
Lambrechts over het 
asielbeleid - 2 

en verder: 
Overheid aanjager inno
vatie- 3 
'hef CWI en UWV op' - 3 

"Het ontbreekt aan 
een doordachte visie 
van de regering over 
de toekomstige 
inrichting van het 
land." Gerard Schouw 
over hoe Nederland 
slimmer ingericht kan 
worden- 4 

en verder: 
column Boris Dittrich- 4 
legale wietteelt - 4 
duidelijke EU-grenzen- 4 

"Ik geloof niet meer 
dat beter onderwijs 
tot een duurzamere 
toekomst leidt." Jan 
Terlouw op een sym
posium over duurza
me ontwikkeling - 5 

i "De luchtkwaliteit zal 
:î hierdoor sterk verbe+ teren en dit is hard 
i nodig." D66 Maassluis 

,:i over het plan om rest
~i warmte te gebruiken 
-'] om woningen te ver-
_,, warmen 
'~ 

É~ i en verder: 
commercievrije Dam - 6 
actie paarse krokodil - 6 

wordt neergezet 
als weinig 

democratisch als 
ministers in 
het geheim 
over wetten 

beraadslagen.'' 

Europarlementariër 
Sophie in 't Veld 
over de besloten 

vergaderingen van de 
Europese Raad 

In Den Haag wordt al jaren 
gesproken over asielzoekers die 
al lang in Nederland wonen zon
der dat zij een verblijfsvergun
ning hebben. Sommigen wachten 
al meer dan 10 jaar op een oor
deel van de Nederlandse staat. 
Anderen maken tegen beter 
weten in gebruik van alle juridi
sche mogelijkheden om uitzet
ting zo lang mogelijk uit te stel
len. Weer anderen willen wel 
terug, maar kunnen dat niet, of 
weten zelf uitzetting te voorko
men door een valse identiteit of 
een verkeerd land van herkomst 
op te geven. Samen vormen zij 
een diverse groep van ongeveer 
26.000 mensen. Hoe gaat het nu 
verder met hen? Is er uitzicht op 
een oplossing? Tweede Kamerlid 
Ursie Lambrechts geeft antwoord 
op prangende vragen. - door 
Andor Admiraal 

Hoe gaat het nu met de 26.000 
mensen? 

"Ongeveer 16.000 van hen heeft 
inmiddels duidelijkheid. Ongeveer de 
helft heeft een verblijfsvergunning 
gekregen. Meestal van de rechter, 
soms ook van minister Verdonk zelf, 
omdat ze in zo'n penibele situatie zit
ten. Voor de rest van de groep hebben 
we versneld duidelijkheid gevraagd. 
Voor de zomer van 2006 moet die er 
zijn." 

Ik kan mij niet voorstellen dat 
minister Verdonk daar erg ruim
hartig in is. 

"Rita Verdonk hecht sterk aan haar 
imago van ijzeren dame. Waar ze een 
uitspraak kan doen om dat beeld te 
bevestigen, zal ze dat niet laten. Dat 
maakt haar populair bij de VVD-ach
terban. Maar als je kijkt naar haar 
beleid, dan vallen een aantal dingen 
op. Bijna 700 schrijnende gevallen 
hebben van Verdonk een verblijfsver
gunning gekregen. Haar PvdA-voor
gangers Kalsbeek en Cohen kwamen 
niet verder dan enkele tientallen. D66 
heeft daar overigens vanuit de kamer 
ook op aangedrongen. Onze moties, 
bijvoorbeeld dat gezinnen niet uit 
elkaar mogen worden getrokken, heb
ben vaak een meerderheid gehaald." 

Klaas de Vries van de PvdA zegt 
dat hij vrienden heeft bij D66 die 
zich vanwege dit onderwerp scha-

men voor hun partij. 
"Het gaat hier over mensen en daar 

hoor je geen goedkoop politiek num
mer van te maken. Maar als Klaas de 
Vries dit soort dingen zegt, dan heb
ben wij daar wel een antwoord op. De 
partij van Klaas de Vries heeft nooit 
iets gedaan voor deze groep. 
Letterlijk. Hun staatssecretarissen 
hebben hooguit een handje vol men
sen een verblijfsvergunning gegeven. 

Toen de PvdA kon zorgen voor een 
kamermeerderheid, stemden zij kei
hard tegen onze motie. André 
Rouvoet van de ChristenUnie wees 
daar in het laatste debat nog eens 
fijntjes op. De moralistische toon van 
Klaas de Vries vloekt nogal met het 
opportunistische gedrag van zijn par
tij in dit dossier. Pas toen het speci
fiek pardon onhaalbaar was gewor
den, heeft de PvdA zich daartoe 
bekeerd. Terwijl zij vlak daarvoor alle 
sleutels in handen had en daar niets 
mee heeft gedaan. Sorry, maar ik geef 
geen stuiver voor de geloofwaardig
heid van de PvdA of van Klaas de 
Vries in dit dossier. Ik laat D66 door 

Overheid als aanjager van innovatie 

De overheid moet beter naden
ken over haar rol als launching 
customer van innovatieve projec
ten. 

De Tweede Kamer heeft een motie 
van Boris Dittrich aangenomen, waar
in de regering de opdracht krijgt 
overheidsbreed te zoeken naar moge
lijkheden om als eerste grote klant 
van innovatieve bedrijven op te tre
den. "Het laatste grote project dat 
Nederland op die manier heeft opge-

zet waren de Deltawerken. Niemand 
dacht dat het kon, maar door een 
overheidsbrede investering na de 
watersnoodramp ontstond er zoveel 
ruimte voor innovatie dat Nederland 
nog altijd koploper is op het gebied 
van watermanagement," aldus 
Dittrich. 

D66 denkt dat onder meer een 
innovatieve invoering van het reke
ningrijden kan zorgen voor een grote 
innovatie-impuls. (AA) 

'Hef CWI en UWV op' 
Het CWI (de voormalige arbeids
bureaus) en uitkeringsinstantie 
UWV kunnen worden ontmanteld. 
Dat stelt de D66 Tweede
Kamerfractie in het pamflet 'De 
Zekerheid van Werk'. 

Het pamflet is geschreven door 
Fatma Koser Kaya. Zij wil de arbeids
markt flexibeler inrichten en de soci
ale zekerheid beter organiseren. 
"Sommige taken, zoals de preventieve 
ontslagtoets bij het CWI, kunnen 
helemaal worden afgeschaft. Andere 

taken, zoals de uitvoering van de WW 
en de coördinatie van reïntegratie
projecten, kunnen beter door de 
gemeente worden uitgevoerd," meent 
Koser Kaya. 

"Het CWI en UWV hebben geen 
goed track record," aldus Koser Kaya. 
"De gemeente heeft een financieel 
belang bij een goede reïntegratie. Dat 
werkt beter. Kijk alleen al naar het 
succes van de wet Werk en Bijstand." 
Het volledige pamflet is te lezen op 
www.d66.nl. (AA) 

hen dan ook zeker niets aanleunen. 
Anders dan de PvdA maakt D66 zich 
consequent hard voor deze asielzoe
kers. Eerst via een beperkt pardon dat 
een verblijfsvergunning heeft opgele
verd voor een paar duizend mensen. 
Omdat een ruimer pardon er niet 
inzit, proberen we de procedures te 
versnellen en ruimhartig om te gaan 
met schrijnende gevallen. Wij doen 
écht iets voor deze mensen." 

Waarom heeft D66 niet alles op 
alles gezet om een pardon in het 
regeerakkoord af te spreken? 

"CDA en VVD denken heel anders 
over dit onderwerp, met LPF en SGP 
erbij is er een kamermeerderheid 
tegen. Dat heeft onze onderhande
lingspositie niet versterkt. Alleen D66, 
GroenLinks en de ChristenUnie waren 
uitgesproken voor. Steun van de PvdA 
was destijds nog twijfelachtig. Tegen 
die achtergrond hebben we alleen een 
beperkt pardon kunnen afdwingen 
voor mensen die na vijf jaar nog in de 
eerste procedure zaten. Inmiddels 
hebben er zo'n 7.500 tot 8.000 een 
verblijfsvergunning gekregen. Mede 

dankzij onze acties om de oude aan
vragen ruimhartig te beoordelen." 

Toch willen de partijleden nog 
steeds een breed pardon. Op het 
laatste D66-congres is zelfs een 
motie aangenomen waarin daar 
nogmaals voor wordt gepleit. SP en 
PvdA hebben die motie ongewijzigd 
overgenomen en ingediend in de 
Tweede Kamer. U stemde tegen. Was 
dit niet een uitgelezen kans om een 
extra signaal te sturen naar minis
ter Verdonk? 

"Het enige signaal dat met deze 
motie is gegeven, is dat er nog steeds 
eert solide kamermeerderheid tegen 
een breder pardon is. Of wij nu voor of 
tegen stemmen maakt daarbij niet uit. 
Als jan de Wit en Klaas de Vries een 
politiek nummer willen maken met een 
kansloze motie, be my guest. D66 doet 
daar niet aan mee. In de wetenschap 
dat er hoe dan ook geen nieuw pardon 
zal komen, hebben wij ons geschaard 
achter een traject van ruimhartige, 
individuele beoordelingen. Dat moet 
nu zo snel mogelijk worden afgerond. 
Deze mensen zitten al zo lang in onze
kerheid. Zij hebben behoefte aan dui
delijkheid en niet aan politiek gedoe. 
Daarom geloof ik ook dat wij hebben 
gehandeld in de geest van onze con
gresmotie." 

In alle eerlijkheid: zou het ook niet 
raar zijn nu nog met een pardon te 
komen? Duizenden mensen zijn 
inmiddels afgewezen. Is het dan niet 
oneerlijk om op de valreep opeens 
een pardon voor het laatste staartje 
door te voeren? 

"Ook een pardon is niet perfect. Het 
leidt per definitie tot rechtsongelijk
heid, want er zijn altijd mensen eerder 
afgewezen op dezelfde gronden. Dat 
geldt ook voor het beperkte pardon dat 
wij aan het begin van de kabinetsperio
de hebben afgedwongen. Daar moet je 
eerlijk in zijn. Het werkt ook sterk in 
het nadeel van mensen die eerlijk zijn 
en zo goed mogelijk meewerken. Zij 
gaan doorgaans als eerste terug en val
len daardoor buiten zo'n pardon. De 
ruimhartige, individuele beoordeling 
die we nu doorvoeren is langzamer, 
maar uiteindelijk wel eerlijker. Ik vind 
waar we mee bezig zijn dan ook goed, 
al zullen we blijven aandringen op ver
snelling waar dat maar enigszins moge
lijk is. D66 wil dat iedereen halverwege 
2006 ook echt duidelijkheid heeft." 
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de politiek, het nieuws van de D66-fracties in Den Haag en Brussel 

Hoe gaat het met de 26.000 asielzoekers? 

"De moralistische 
toon van Klaas de 
Vries vloekt nogal met 
het opportunistische 
gedrag van zijn partij 
in dit dossier." Ursie 
Lambrechts over het 
asielbeleid - 2 

en verder: 
Overheid aanjager inno
vatie- 3 
'hef CWl en UWV op' - 3 

I "Het ontbreekt aan 

I 
een doordachte visie 
van de regering over 
de toekomstige 

~ inrichting van het 
~ land." Gerard Schouw 
~ over hoe Nederland 
~ slimmer ingericht kan 
i!i worden- 4 

I 
~ en verder: 
\i' 

~~ 
column Boris Dittrich- 4 
legale wietteelt- 4 

i~ duidelijke EU-grenzen- 4 

"Ik geloof niet meer 
dat beter onderwijs 
tot een duurzamere 
toekomst leidt." jan 
Terlouw op een sym
posium over duurza
me ontwikkeling - 5 

en verder: 
Buurtenquêtes in 
Delfshaven- 5 
Publieke functie 
Soestdijk - 5 

"De luchtkwaliteit zal 
hierdoor sterk verbe
teren en dit is hard 
nodig." D66 Maassluis 
over het plan om rest
warmte te gebruiken 
om woningen te ver
warmen 

en verder: 
commercievrije Dam - 6 
actie paarse krokodil - 6 

.. Geen wonder 
dat de EU 

wordt neergezet 
als weinig 

democratisch als 
ministers in 
het geheim 
over wetten 

beraadslagen." 

Europarlementariër 
Sophie in 't Veld 
over de besloten 

vergaderingen van de 
Europese Raad 

In Den Haag wordt al jaren 
gesproken over asielzoekers die 
al lang in Nederland wonen zon
der dat zij een verblijfsvergun
ning hebben. Sommigen wachten 
al meer dan 10 jaar op een oor
deel van de Nederlandse staat. 
Anderen maken tegen beter 
weten in gebruik van alle juridi
sche mogelijkheden om uitzet
ting zo lang mogelijk uit te stel
len. Weer anderen willen wel 
terug, maar kunnen dat niet, of 
weten zelf uitzetting te voorko
men door een valse identiteit of 
een verkeerd land van herkomst 
op te geven. Samen vormen zij 
een diverse groep van ongeveer 
26.000 mensen. Hoe gaat het nu 
verder met hen? Is er uitzicht op 
een oplossing? Tweede Kamerlid 
Ursie Lambrechts geeft antwoord 
op prangende vragen. - door 
Andor Admiraal 

Hoe gaat het nu met de 26.000 
mensen? 

"Ongeveer 16.000 van hen heeft 
inmiddels duidelijkheid. Ongeveer de 
helft heeft een verblijfsvergunning 
gekregen. Meestal van de rechter, 
soms ook van minister Verdonk zelf, 
omdat ze in zo'n penibele situatie zit
ten. Voor de rest van de groep hebben 
we versneld duidelijkheid gevraagd. 
Voor de zomer van 2006 moet die er 
zijn." 

Ik kan mij niet voorstellen dat 
minister Verdonk daar erg ruim
hartig in is. 

"Rita Verdonk hecht sterk aan haar 
imago van ijzeren dame. Waar ze een 
uitspraak kan doen om dat beeld te 
bevestigen, zal ze dat niet laten. Dat 
maakt haar populair bij de VVD-ach
terban. Maar als je kijkt naar haar 
beleid, dan vallen een aantal dingen 
op. Bijna 700 schrijnende gevallen 
hebben van Verdonk een verblijfsver
gunning gekregen. Haar PvdA-voor
gangers Kalsbeek en Cohen kwamen 
niet verder dan enkele tientallen. D66 
heeft daar overigens vanuit de kamer 
ook op aangedrongen. Onze moties, 
bijvoorbeeld dat gezinnen niet uit 
elkaar mogen worden getrokken, heb
ben vaak een meerderheid gehaald." 

Klaas de Vries van de PvdA zegt 
dat hij vrienden heeft hij D66 die 
zich vanwege dit onderwerp scha-

men voor hun partij. 
"Het gaat hier over mensen en daar 

hoor je geen goedkoop politiek num
mer van te maken. Maar als Klaas de 
Vries dit soort dingen zegt, dan heb
ben wij daar wel een antwoord op. De 
partij van Klaas de Vries heeft nooit 
iets gedaan voor deze groep. 
Letterlijk. Hun staatssecretarissen 
hebben hooguit een handje vol men
sen een verblijfsvergunning gegeven. 

Toen de PvdA kon zorgen voor een 
kamermeerderheid, stemden zij kei
hard tegen onze motie. André 
Rouvoet van de ChristenUnie wees 
daar in het laatste debat nog eens 
fijntjes op. De moralistische toon van 
Klaas de Vries vloekt nogal met het 
opportunistische gedrag van zijn par
tij in dit dossier. Pas toen het speci
fiek pardon onhaalbaar was gewor
den, heeft de PvdA zich daartoe 
bekeerd. Terwijl zij vlak daarvoor alle 
sleutels in handen had en daar niets 
mee heeft gedaan. Sorry, maar ik geef 
geen stuiver voor de geloofwaardig
heid van de PvdA of van Klaas de 
Vries in dit dossier. Ik laat D66 door 

Overheid als aanjager van innovatie 

De overheid moet beter naden
ken over haar rol als launching 
customer van innovatieve projec-
ten. 

De Tweede Kamer heeft een motie 
van Boris Dittrich aangenomen, waar
in de regering de opdracht krijgt 
overheidsbreed te zoeken naar moge
lijkheden om als eerste grote klant 
van innovatieve bedrijven op te tre
den. "Het laatste grote project dat 
Nederland op die manier heeft opge-

zet waren de Deltawerken. Niemand 
dacht dat het kon, maar door een 
overheidsbrede investering na de 
watersnoodramp ontstond er zoveel 
ruimte voor innovatie dat Nederland 
nog altijd koploper is op het gebied 
van watermanagement," aldus 
Dittrich. 

D66 denkt dat onder meer een 
innovatieve invoering van het reke
ningrijden kan zorgen voor een grote 
innovatie-impuls. (AA) 

'Hef CWI en UWV op' 
Het CWI (de voormalige arbeids
bureaus) en uitkeringsinstantie 
UWV kunnen worden ontmanteld. 
Dat stelt de D66 Tweede
Kamerfractie in het pamflet 'De 
Zekerheid van Werk'. 

Het pamflet is geschreven door 
Fatma Koser Kaya. Zij wil de arbeids
markt flexibeler inrichten en de soci
ale zekerheid beter organiseren. 
"Sommige taken, zoals de preventieve 
ontslagtoets bij het CWI, kunnen 
helemaal worden afgeschaft. Andere 

taken, zoals de uitvoering van de WW 
en de coördinatie van reïntegratie
projecten, kunnen beter door de 
gemeente worden uitgevoerd," meent 
Koser Kaya. 

"Het CWI en UWV hebben geen 
goed track record," aldus Koser Kaya. 
"De gemeente heeft een financieel 
belang bij een goede reïntegratie. Dat 
werkt beter. Kijk alleen al naar het 
succes van de wet Werk en Bijstand." 
Het volledige pamflet is te lezen op 
www.d66.nl. (AA) 

hen dan ook zeker niets aanleunen. 
Anders dan de PvdA maakt D66 zich 
consequent hard voor deze asielzoe
kers. Eerst via een beperkt pardon dat 
een verblijfsvergunning heeft opgele
verd voor een paar duizend mensen. 
Omdat een ruimer pardon er niet 
inzit, proberen we de procedures te 
versnellen en ruimhartig om te gaan 
met schrijnende gevallen. Wij doen 
écht iets voor deze mensen." 

Waarom heeft D66 niet alles op 
alles gezet om een pardon in het 
regeerakkoord af te spreken? 

"CDA en VVD denken heel anders 
over dit onderwerp, met LPF en SGP 
erbij is er een kamermeerderheid 
tegen. Dat heeft onze onderhande
lingspositie niet versterkt. Alleen D66, 
GroenLinks en de ChristenUnie waren 
uitgesproken voor. Steun van de PvdA 
was destijds nog twijfelachtig. Tegen 
die achtergrond hebben we alleen een 
beperkt pardon kunnen afdwingen 
voor mensen die na vijf jaar nog in de 
eerste procedure zaten. Inmiddels 
hebben er zo'n 7.500 tot 8.000 een 
verblijfsvergunning gekregen. Mede 

dankzij onze acties om de oude aan
vragen ruimhartig te beoordelen." 

Toch willen de partijleden nog 
steeds een breed pardon. Op het 
laatste D66-congres is zelfs een 
motie aangenomen waarin daar 
nogmaals voor wordt gepleit. SP en 
PvdA hebhen die motie ongewijzigd 
overgenomen en ingediend in de 
Tweede Kamer. U stemde tegen. Was 
dit niet een uitgelezen kans om een 
extra signaal te sturen naar minis
ter Verdonk? 

"Het enige signaal dat met deze 
motie is gegeven, is dat er nog steeds 
een solide kamermeerderheid tegen 
een breder pardon is. Of wij nu voor of 
tegen stemmen maakt daarbij niet uit. 
Als Jan de Wit en Klaas de Vries een 
politiek nummer willen maken met een 
kansloze motie, be my guest. D66 doet 
daar niet aan mee. In de wetenschap 
dat er hoe dan ook geen nieuw pardon 
zal komen, hebben wij ons geschaard 
achter een traject van ruimhartige, 
individuele beoordelingen. Dat moet 
nu zo snel mogelijk worden afgerond. 
Deze mensen zitten al zo lang in onze
kerheid. Zij hebben behoefte aan dui
delijkheid en niet aan politiek gedoe. 
Daarom geloof ik ook dat wij hebben 
gehandeld in de geest van onze con
gresmotie." 

In alle eerlijkheid: zou het ook niet 
raar zijn nu nog met een pardon te 
komen? Duizenden mensen zijn· 
inmiddels afgewezen. Is het dan niet 
oneerlijk om op de valreep opeens 
een pardon voor het laatste staartje 
door te voeren? 

"Ook een pardon is niet perfect. Het 
leidt per definitie tot rechtsongelijk
heid, want er zijn altijd mensen eerder 
afgewezen op dezelfde gronden. Dat 
geldt ook voor het beperkte pardon dat 
wij aan het begin van de kabinetsperio
de hebben afgedwongen. Daar moet je 
eerlijk in zijn. Het werkt ook sterk in 
het nadeel van mensen die eerlijk zijn 
en zo goed mogelijk meewerken. Zij 
gaan doorgaans als eerste terug en val
len daardoor buiten zo'n pardon. De 
ruimhartige, individuele beoordeling 
die we nu doorvoeren is langzamer, 
maar uiteindelijk wel eerlijker. Ik vind 
waar we mee bezig zijn dan ook goed, 
al zullen we blijven aandringen op ver
snelling waar dat maar enigszins moge
lijk is. D66 wil dat iedereen halverwege 
2006 ook echt duidelijkheid heeft." 
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Campagnetijd 
'Toekomstige in richting 
Nederland slecht doordacht' 

"Zeg, waar stáát D66 nu precies voor, eigenlijk?" Met deze en 
andere lastige vragen zullen we de komende maanden alle

maal worden geconfronteerd. Want het is campagnetijd, en de 
debatten, folderacties en familiefeestjes waarop je de kans 

krijgt om mensen te overtuigen van een stem op D66, zullen 

"Het ontbreekt aan een doordachte visie 
van de regering over de toekomstige 
inrichting van het land." Dit zei D66-
senator Gerard Schouw op een congres 
in Scheveningen. Op het congres stond 
de motie Lemstra centraal, die het kabi
net vraagt om een lange termijnstrate
gie die anticipeert op klimaatverande
ring. 

termijn visie te krijgen. VROM moet duidelijk 
de regie krijgen en de departementale verko
kering tegengaan. 

zich meer gaan voordoen dan ons soms lief is. 

In deze Democraat staat daarom veel nuttige informatie die je 

i.. op naar de gemeenteraadsverkiezingen van 7 maart 2006 op 
-~.· weg kan helpen. Zaaklis de partykitd, die, defze k~er pa?kinkag

1
droot, 

een paar campagne are antwoor en gee t op mgew1 e e 
,~ vragen over D66. 

Bij veel lokale campagneteams zie ik enorm veel zelfbewust
zijn en optimisme, en daar ben ik ontzettend blij mee. Iedere 
D66-afdeling heeft in de aanloop naar de verkiezingen natuur
lijk haar eigen speerpunten, maar de rode draad die ik vaak 
terugzie is: veel aandacht voor onderwijs en kennis, voor duur-

Volgens Schouw worden heikele proble
men zoals klimaatverandering, de toekomsti
ge locatie van Schiphol, de bereikbaarheid 
van de Randstad, de waterstijging, bodemin
zakking en de beschikbaarheid van energie 
meestal zorgvuldig uit de weg gegaan. 

Verder wil Schouw dat plannen geënt zijn 
op concrete voorstellen, zoals de aanleg van 
een metronet binnen de Randstad. Bij alle 
plannen moet rekening zijn gehouden met 
Europa. Belangrijk is ook dat het Centraal 
Plan Bureau (CPB) buiten de lange termijn 
visies moet worden gehouden. "De tientallen 
economen van het CPB willen vooral weten 
wat de maatschappelijke kosten en baten zijn 
van investeringen. Het economisch rende
ment van vooral duurzame investeringen is 
op korte termijn altijd laag. Dat wil niet zeg
gen dat deze investeringen op de lange ter
mijn niet waardevol zijn." (lvW) 

Schouw deed daarom verschillende sug
gesties om een meer samenhangende lange zaamheid en groen, betere dienstverlening door de lokale over

heid, en: consequent kiezen voor de behoeftes en wensen van 
mensen zélf, in plaats van voor de belangen van bestuurders, 
bedrijven, en instellingen. 

Net als vier jaar geleden doet D66 weer mee in ongeveer de 
helft van alle gemeenten. Helaas, in sommige plaatsen waar we 
jarenlang vertegenwoordigd waren, lukt het deze keer niet. Maar 
daar staan veel nieuwe afdelingen tegenover, met jonge, nieuwe 
mensen, die aan de slag willen en progressieve, eigenzinnige, toe

komstgerichte politiek willen bedrijven. 

Prestatiecontracten politie 
opengebroken 

De landelijke opiniepeilingen geven nog geen aanleiding tot 
juichen. Maar in de tussentijdse herindelingsverkiezingen van de 

afgelopen tijd heeft D66 het vaak heel goed gedaan. Dat is een 
positief signaal. 

Het was Lousewies van der Laan al langer 
een doorn in het oog: Politiemensen 
krijgen 'prestatiepunten' voor het arres
teren van criminelen en het uitschrijven 
van boetes, maar niet voor het voorko
men van misdrijven. 

daar een plaats in te geven. Begin december 
kon zij eindelijk een kamermeerderheid voor 
haar voorstel bewerkstelligen. Vanaf 2006 
hoort daarom ook het voorkomen van mis
drijven weer tot het takenpakket van de agen
ten. Van der Laan is tevreden: "Je bent ten
slotte liever geen slachtoffer van een mis
drijf, dan slachtoffer van een goed opgelost 
misdrijf." (AA) 

En bovendien: ik ga liever de verkiezingen in met 
slechte peilingen, dan met een slecht verhaal. En een goed 
verhaal: dát hepben we zeker. En dat verhaal zal zich uitbeta

len bij de verkiezingen. 
Twee jaar lang heeft Van der Laan aange

drongen op het openbreken van de prestatie
contracten bij de politie, om ook preventie 

Paarse partijen voor 
legale wietteelt 

Europarlementariërs verzetten zich tegen 
besloten Raadsvergaderingen 

Hoewel de verkoop van soft
drugs wordt gedoogd, is de 
teelt ervan nog steeds illegaal. 
Coffeeshops moeten daardoor 
hun producten inkopen bij cri
minelen. Dat is onlogisch, vindt 
Boris van der Ham. 

Samen met PvdA, VVD en burge
meester Leers van Maastricht heeft 
hij een manifest gepresenteerd 

waarin wordt gepleit voor een expe
riment met legale wietteelt. Van der 
Ham: "De overlast van illegale wiet
teelt is enorm. We moeten met 
elkaar de conservatieve minister 
Donner trotseren. Als er certifica
ten komen voor de telers, dan hoe
ven coffeeshops niet meer in zee te 
gaan met criminelen." (AA) 

Steuntje in de rug voor 
mantelzorgers 
Wie voor een ziek kind of een zieke partner zorgt, krijgt vanaf 
2006 elk jaar een beloning van 250 euro. 

De SGP diende daartoe een voorstel in dat door D66 aan een meerder
heid werd geholpen. CDA en VVD verzetten zich tevergeefs tegen deze 
bonus. Volgens Bert Bakker overdrijven tegenstanders van de tegemoetko
ming de problemen schromelijk. "Natuurlijk, de taken van de reguliere zorg 
mogen niet worden afgewenteld op de mantelzorg. Maar een jaarlijkse 
bonus van 250 euro zal daar echt niet voor zorgen. Het is gewoon een 
steuntje in de rug voor mensen die voor elkaar zorgen en zo de collectie
ve zorg ontlasten." (AA) 

Burgerschapsles meer vorm geven 
Het kabinet moet volgens de 
D66 Eerste-Kamerfractie meer 
met praktijkdeskundigen gaan 
samenwerken om Nederlands en 
Europees burgerschap in het 
onderwijs inhoud te geven. 
Fractievoorzitter Eddy Schuyer 
heeft dit tijdens het debat over 
de Staat van de Europese Unie 
per motie afgedwongen. 

Schuyer kwam in actie omdat 
onderwijsinstellingen binnenkort 
verplicht aandacht moeten besteden 
aan het Nederlands en Europees bur
gerschap. Hoe dit moet gebeuren 
staat nog niet vast. Schuyer wil dat 
de minister samen met onderwijsor-

ganisaties, uitgevers, leerplanont
wikkelaars en Europese deskundigen 
bepaalt hoe deze lessen eruit gaan 
zien. 

In het Europa-debat was ook veel 
aandacht voor de onderhandelingen 
over de meerjarenbegroting van de 
Europese Unie. Schuyer vindt het 
niet meer dan redelijk dat Nederland 
minder gaat betalen. "Nederland 
moet in deze kwestie niet tot het 
uiterste gaan. Een eerlijkere verhou
ding tot wat andere landen betalen is 
van groter belang, dan het daadwer
kelijke bedrag. Zeker omdat er over 
dit bedrag discussie is ontstaan," zei 
de D66'er. (PH) 

Europarlementariër Sopbie in 't 
Veld heeft samen met haar libe
rale collega-parlementariërs 
geprotesteerd tegen de beslo
ten vergaderingen van de 
Europese Raad. 

In 't Veld pleit er al langer voor 
dat alle vergaderingen openbaar 
moeten zijn voor het publiek: "Hoe 
kan het zijn dat de EU-ministers 
beslissen over zaken die 450 mil
joen Europeanen aangaan, terwijl 
niemand mag zien hoe dat gebeurt/ 
Waar zijn ze bang voor? Als je zulke 
belangrijke beslissingen neemt, doe 
dat dan in alle openheid!" 

De actie van de ALDE-parlemen
tariërs vond plaats op de dag van 
het bezoek van tijdelijk EU-voorzit
ter Tony Blair aan het parlementsge-

bouw in Straatsburg. Bij aankomst 
werd hij geconfronteerd met EU
blauwe posters met daarop het 
opschrift: 'Make EU laws in public' 
(Maak EU-wetten in het openbaar). 

Sophie in 't Veld eiste van Blair 
dat hij het EU-voorzitterschap 
gebruikt om de principes van open
heid en transparantie in de praktijk 
te brengen: "Geen wonder dat de EU 
wordt neergezet als weinig demo
cratisch als ministers in het geheim 
over wetten beraadslagen." Slechts 
een directe meerderheid van dertien 
lidstaten dient vóór te stemmen om 
het voorstel aan te nemen. Het zou 
een kleine stap zijn met belangrijke 
consequenties voor het functione
ren van de EU, aldus de protesteren
de parlementariërs. (PH) 

Grens EU ligt bij Middellandse 

Zee en Rusland 
Alleen na een keuze over de 
definitieve omvang van de EU, 
kan zinvol worden gesproken 
over het einddoel van de EU. Dat 
staat in de visienotitie 'De 
Verenigde Staten van Europa' die 
de fracties van D66 in de 
Tweede Kamer en in het 
Europees Parlement gezamenlijk 
hebben geschreven. De EU-gren
zen liggen voor D66 bij Rusland 
en de Middellandse Zee. 

D66 houdt vast aan een pro
Europese koers. "D66 heeft een dui
delijk einddoel van een goed wer
kend federaal Europa. Daarbij houdt 
Europa zich alleen bezig met wat 
Nederland niet zelf kan doen, maar 
wel op een manier die beter dan nu 
door de inwoners van de EU valt te 
controleren," licht Boris Dittrich toe. 

Europees fractievoorzitter Sophie 
in 't Veld ziet geen andere weg dan 

de weg vooruit. "Veel problemen zijn 
grensoverschrijdend. Mensen ver
wachten dat Europa optreedt tegen 
terrorisme, milieuvervuiling en mis
daad. Maar Europa is in de huidige 
structuur niet in staat dat op een 
goede manier te doen. We werken 
met veto's, maar het enige resultaat 
daarvan is dat elk besluit een com
promis is." 

De Democraten willen af van de 
Europese afdracht. In plaats daarvan 
zouden burgers individueel belas
ting moeten betalen, via de BTW of 
loonbelasting. "Dat kan gewoon via 
het nationale belastingstelsel," zegt 
Lousewies van der Laan, Europa
woordvoerder van de Tweede
Kamerfractie. "Uiteindelijk is dat 
veel eerlijker. Nu betalen 
Nederlanders veel meer dan Duitsers 
of leren, terwijl die net zo rijk of rij
ker zijn." (PH) 

• Democraat is een uitgave van het 
Landelijk Bestuur van D66. Deze demo
craat werd gemaakt door een redactie 
bestaande uit: Dorine van der Meij, 

; Monique Huijdink, Peter Paul Witsen, 
· Arnold Vroom, Anctor Admiraal, Patriek 

Harms (eindredactie) · 
· Met dank aan: Duco Bodewes, john Bijl, 

Boris Dittrich, Ferry Nagel, Lars 
Nanninga, Olaf Prinsen, Bert de Reu ver, 
Erik Schoonhoven, Marianne Wilschut 
en Arjen de Wolff. 
Fotografie: André van de Bosch, tenzij 
anders vermeld 
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de politiek, het nieuws van de D66-fracties in Den Haag en Brussel 

' . 

Campagnetijd 
'Toekomstige in richting 
Nederland slecht doordacht' 

"Zeg, waar stáát D66 nu precies voor, eigenlijk?" Met deze en 
andere lastige vragen zullen we de komende maanden alle

maal worden geconfronteerd. Want het is campagnetijd, en de 
debatten, folderacties en familiefeestjes waarop je de kans 

"Het ontbreekt aan een doordachte visie 
van de regering over de toekomstige 
inrichting van het land." Dit zei D66-
senator Gerard Schouw op een congres 
in Scheveningen. Op het congres stond 
de motie Lemstra centraal, die het kabi
net vraagt om een lange termijnstrate
gie die anticipeert op klimaatverande
ring. 

termijn visie te krijgen. VROM moet duidelijk 
de regie krijgen en de departementale verko
kering tegengaan. 

krijgt om mensen te overtuigen van een stem op D66, zullen 
zich meer gaan voordoen dan ons soms lief is. 

In deze Democraat staat daarom veel nuttige informatie die je 

. weg kan helpen. Zoals de partykit, die, deze keer paginagroot, 
( 

op naar de gemeenteraadsverkiezingen van 7 maart 2006 op 

-~ een paar campagneklare antwoorden geeft op ingewikkelde 
~~ vragen over D66. 

Bij veel lokale campagneteams zie ik enorm veel zelfbewust
zijn en optimisme, en daar ben ik ontzettend blij mee. Iedere 
D66-afdeling heeft in de aanloop naar de verkiezingen natuur
lijk haar eigen speerpunten, maar de rode draad die ik vaak 
terugzie is: veel aandacht voor onderwijs en kennis, voor duur
zaamheid en groen, betere dienstverlening door de lokaleover
heid, en: consequent kiezen voor de behoeftes en wensen van 
mensen zélf, in plaats van voor de belangen van bestuurders, 

Volgens Schouw worden heikele proble
men zoals klimaatverandering, de toekomsti
ge locatie van Schiphol, de bereikbaarheid 
van de Randstad, de waterstijging, bodemin
zakking en de beschikbaarheid van energie 
meestal zorgvuldig uit de weg gegaan. 

Verder wil Schouw dat plannen geënt zijn 
op concrete voorstellen, zoals de aanleg van 
een metronet binnen de Randstad. Bij alle 
plannen moet rekening zijn gehouden met 
Europa. Belangrijk is ook dat het Centraal 
Plan Bureau (CPB) buiten de lange termijn 
visies moet worden gehouden. "De tientallen 
economen van het CPB willen vooral weten 
wat de maatschappelijke kosten en baten zijn 
van investeringen. Het economisch rende
ment van vooral duurzame investeringen is 
op korte termijn altijd laag. Dat wil niet zeg
gen dat deze investeringen op de lange ter
mijn niet waardevol zijn." (lvW) 

Schouw deed daarom verschillende sug
gesties om een meer samenhangende lange 

bedrijven, en instellingen. 
Net als vier jaar geleden doet D66 weer mee in ongeveer de 

helft van alle gemeenten. Helaas, in sommige plaatsen waar we 
jarenlang vertegenwoordigd waren, lukt het deze keer niet. Maar 
daar staan veel nieuwe afdelingen tegenover, met jonge, nieuwe 
mensen, die aan de slag willen en progressieve, eigenzinnige, toe

komstgerichte politiek willen bedrijven. 

Prestatiecontracten politie 
opengebroken 

De landelijke opiniepeilingen geven nog geen aanleiding tot 
juichen. Maar in de tussentijdse herindelingsverkiezingen van de 

afgelopen tijd heeft D66 het vaak heel goed gedaan. Dat is een 
positief signaal. 

Het was Lousewies van der Laan al langer 
een doorn in het oog: Politiemensen 
krijgen 'prestatiepunten' voor het arres
teren van criminelen en het uitschrijven 
van boetes, maar niet voor het voorko
men van misdrijven. 

daar een plaats in te geven. Begin december 
kon zij eindelijk een kamermeerderheid voor 
haar voorstel bewerkstelligen. Vanaf 2006 
hoort daarom ook het voorkomen van mis
drijven weer tot het takenpakket van de agen
ten. Van der Laan is tevreden: "Je bent ten
slotte liever geen slachtoffer van een mis
drijf, dan slachtoffer van een goed opgelost 
misdrijf." (AA) 

En bovendien: ik ga liever de verkiezingen in met 
slechte peilingen, dan met een slecht verhaal. En een goed 
verhaal: dát hebben we zeker. En dat verhaal zal zich uitbeta

len bij de verkiezingen. 
Twee jaar lang heeft Van der Laan aange

drongen op het openbreken van de prestatie
contracten bij de politie, om ook preventie 

Paarse partijen voor 
legale wietteelt 

Europarlementariërs verzetten zich tegen 
besloten Raadsvergaderingen 

Hoewel de verkoop van soft
drugs wordt gedoogd, is de 
teelt ervan nog steeds illegaal. 
Coffeeshops moeten daardoor 
hun producten inkopen bij cri
minelen. Dat is onlogisch, vindt 
Boris van der Ham. 

Samen met PvdA, VVD en burge
meester Leers van Maastricht heeft 
hij een manifest gepresenteerd 

waarin wordt gepleit voor een expe
riment met legale wietteelt. Van der 
Ham: "De overlast van illegale wiet
teelt is enorm. We moeten met 
elkaar de conservatieve minister 
Donner trotseren. Als er certifica
ten komen voor de telers, dan hoe
ven coffeeshops niet meer in zee te 
gaan met criminelen." (AA) 

Steuntje in de rug voor 
mantelzorgers 
Wie voor een ziek kind of een zieke partner zorgt, krijgt vanaf 
2006 elk jaar een beloning van 250 euro. 

De SGP diende daartoe een voorstel in dat door D66 aan een meerder
heid werd geholpen. CDA en VVD verzetten zich tevergeefs tegen deze 
bonus. Volgens Bert Bakker overdrijven tegenstanders van de tegemoetko
ming de problemen schromelijk. "Natuurlijk, de taken van de reguliere zorg 
mogen niet worden afgewenteld op de mantelzorg. Maar een jaarlijkse 
bonus van 250 euro zal daar echt niet voor zorgen. Het is gewoon een 
steuntje in de rug voor mensen die voor elkaar zorgen en zo de collectie
ve zorg ontlasten." (AA) 

Burgerschapsles meer vorm geven 
Het kabinet moet volgens de 
D66 Eerste-Kamerfractie meer 
met praktijkdeskundigen gaan 
samenwerken om Nederlands en 
Europees burgerschap in het 
onderwijs inhoud te geven. 
Fractievoorzitter Eddy Schuyer 
heeft dit tijdens het debat over 
de Staat van de Europese Unie 
per motie afgedwongen. 

Schuyer kwam in actie omdat 
onderwijsinstellingen binnenkort 
verplicht aandacht moeten besteden 
aan het Nederlands en Europees bur
gerschap. Hoe dit moet gebeuren 
staat nog niet vast. Schuyer wil dat 
de minister samen met onderwijsor-

ganisaties, uitgevers, leerplanont
wikkelaars en Europese deskundigen 
bepaalt hoe deze lessen eruit gaan 
zien. 

In het Europa-debat was ook veel 
aandacht voor de onderhandelingen 
over de meerjarenbegroting van de 
Europese Unie. Schuyer vindt het 
niet meer dan redelijk dat Nederland 
minder gaat betalen. "Nederland 
moet in deze kwestie niet tot het 
uiterste gaan. Een eerlijkere verhou
ding tot wat andere landen betalen is 
van groter belang, dan het daadwer
kelijke bedrag. Zeker omdat er over 
dit bedrag discussie is ontstaan," zei 
de D66'er. (PH) 

Europarlementariër Sopbie in 't 
Veld heeft samen met haar libe
rale collega-parlementariërs 
geprotesteerd tegen de beslo
ten vergaderingen van de 
Europese Raad. 

In 't Veld pleit er al langer voor 
dat alle vergaderingen openbaar 
moeten zijn voor het publiek: "Hoe 
kan het zijn dat de EU-ministers 
beslissen over zaken die 450 mil
joen Europeanen aangaan, terwijl 
niemand mag zien hoe dat gebeurt? 
Waar zijn ze bang voor? Als je zulke 
belangrijke beslissingen neemt, doe 
dat dan in alle openheid!" 

De actie van de ALDE-parlemen
tariërs vond plaats op de dag van 
het bezoek van tijdelijk EU-voorzit
ter Tony Blair aan het parlementsge-

bouw in Straatsburg. Bij aankomst 
werd hij geconfronteerd met EU
blauwe posters met daarop het 
opschrift: 'Make EU laws in public' 
(Maak EU-wetten in het openbaar). 

Sophie in 't Veld eiste van Blair 
dat hij het EU-voorzitterschap 
gebruikt om de principes van open
heid en transparantie in de praktijk 
te brengen: "Geen wonder dat de EU 
wordt neergezet als weinig demo
cratisch als ministers in het geheim 
over wetten beraadslagen." Slechts 
een directe meerderheid van dertien 
lidstaten dient vóór te stemmen om 
het voorstel aan te nemen. Het zou 
een kleine stap zijn met belangrijke 
consequenties voor het functione
ren van de EU, aldus de protesteren
de parlementariërs. (PH) 

Grens EU ligt bij Middellandse 

Zee en Rusland 
Alleen na een keuze over de 
definitieve omvang van de EU, 
kan zinvol worden gesproken 
over het einddoel van de EU. Dat 
staat in de visienotitie 'De 
Verenigde Staten van Europa' die 
de fracties van D66 in de 
Tweede Kamer en in het 
Europees Parlement gezamenlijk 
hebben geschreven. De EU-gren
zen liggen voor D66 bij Rusland 
en de Middellandse Zee. 

D66 houdt vast aan een pro
Europese koers. "D66 heeft een dui
delijk einddoel van een goed wer
kend federaal Europa. Daarbij houdt 
Europa zich alleen bezig met wat 
Nederland niet zelf kan doen, maar 
wel op een manier die beter dan nu 
door de inwoners van de EU valt te 
controleren," licht Boris Dittrich toe. 

Europees fractievoorzitter Sophie 
in 't Veld ziet geen andere weg dan 

de weg vooruit. "Veel problemen zijn 
grensoverschrijdend. Mensen ver
wachten dat Europa optreedt tegen 
terrorisme, milieuvervuiling en mis
daad. Maar Europa is in de huidige 
structuur niet in staat dat op een 
goede manier te doen. We werken 
met veto's, maar het enige resultaat 
daarvan is dat elk besluit een com
promis is." 

De Democraten willen af van de 
Europese afdracht. In plaats daarvan 
zouden burgers individueel belas
ting moeten betalen, via de BTW of 
loonbelasting. "Dat kan gewoon via 
het nationale belastingstelsel," zegt 
Lousewies van der Laan, Europa
woordvoerder van de Tweede
Kamerfractie. "Uiteindelijk is dat 
veel eerlijker. Nu betalen 
Nederlanders veel meer dan Duitsers 
of leren, terwijl die net zo rijk of rij
ker zijn." (PH) 

Democraat is een uitgave van het 
Landelijk Bestuur van D66. Deze demo
craat werd gemaakt door een redactie 
bestaande uit: Dorine van der Meij, 

c, Monique Huijdink, Peter Paul Witsen, 
Arnold Vroom, Anctor Admiraal, Patriek 
Harms (eindredactie) 
Met dank aan: Duco Bodewes, John Bijl, 
Boris Dittrich, Ferry Nagel, Lars 
Nanninga, Olaf Prinsen, Bert de Reuver, 
Erik Schoonhoven, Marianne Wilschut 

· en Arjen de Wolff. 
. Fotografie: André van de Bosch, tenzij 
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D66 scoort bij herindelingverkiezingen 
Bij de gemeentelijke herinde
lingverkiezingen in de nieuwe 
gemeenten Utrechtse 
Heuvelrug en Teylingen heeft 
D66 weten te scoren. In de 
Utrechtse Heuvelrug wist D66 
met 6,4 procent van de stem
men (twee zetels) zich sterk te 
handhaven. D66 en Groenlinks 

waren de enige landelijke par
tijen die geen stemverlies 
leden. 

In Teylingen bleek de stemmen
winst in de voormalige gemeenten 
Warmond(+ 3,1 procent, totaal 8,6 
procent) en Voorhout (+1,5 procent, 
totaal 5, l procent) net niet voldoen
de om het verlies in Sassenheim 

(van 9,3 procent naar 5,2 procent) 
goed te maken. D66 sleept hiermee 
een ruime zetel binnen voor de 
gemeenteraad. Bij verkiezingen 
begin november in Drechterland 
wist D66 in een lijstcombinatie met 
GroenLinks twee raadszetels te 
behalen. (PH) 

D66 Bloemendaal: na 30 jaar weer 
zelfstandig de verkiezingen in 
Inwoners van de gemeente 
Bloemendaal kunnen bij de 
gemeenteraadsverkiezingen in 
maart 2006 voor het eerst in 
dertig jaar weer stemmen op 
D66. Dat hebben de leden van 
D66 Bloemendaal op 15 novem
ber besloten. 

In het verleden was D66 in 
Bloemendaal samen met PPR en PSP 
onderdeel van het samenwerkings
verband Progressief Bloemendaal 
(PB). Acht jaar geleden stapte 

Groenlinks uit het samenwerkings
verband en werd PB alleen nog door 
D66'ers en lokale leden gevormd. 
Hierdoor verwaterde de identiteit 
van PB. De leden hebben daarom 
besloten PB op te heffen. Dit bete
kent dat D66 in Bloemendaal voor 
het eerst in dertig jaar weer zelf
standig deel gaat nemen aan lokale 
verkiezingen. 

Bloemendaal is niet de eerste 
gemeente waar D66 voor het eerst 
(sinds lange tijd) zelfstandig aan 

verkiezingen deelneemt. Dit is in 
ongeveer twintig andere gemeenten 
ook het geval. Over het algemeen is 
de deelname aan de gemeentelijke 
verkiezingen van maart 2006 goed. 
D66 neemt met ongeveer hetzelfde 
aantal gemeenten deel aan de 
gemeentelijke verkiezingen als in 
2002. Een groot aantal afdelingen 
meldt daarbij dat het aantal kandi
daten het aantal plekken voor de 
lijsten overstijgt. (PH) 

Statenfractie 
Utrecht wil 
Huis van de 
Vaderlandse 
Geschiedenis 

Het Utrechtse D66-statenlid 
Ralph de Vries heeft op 4 
november aan het hek van 
Paleis Soestdijk een pamflet 
bevestigd. Hierin doet hij een 
oproep 'Aan het volk van 
Nederland' om voor het paleis 
en het omliggende park een 
publieke functie te claimen. 

Met deze actie vroeg De Vries 
aandacht voor zijn plannen om van 
het paleis een Huis van de 
Vaderlandse Geschiedenis te maken 
en zijn wens om het paleis en het 
omliggende landgoed publiek toe
gankelijk te maken. Naast het pam
flet heeft de D66-statenfractie in de 
Utrechtse Staten een motie inge
diend van dezelfde strekking. In 
een debat reageerden 
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Gedeputeerden Staten (GS) op twee 
voor D66 essentiële punten posi
tief. GS streven ook naar een pas
sende, publieke bestemming én GS 
voeren ondertussen een lobby rich
ting Den Haag. (bron: www.d66pro
vincieutrecht.nl) 

1 Naar een tijdperk van duurzame energie? 
'Is er nog een duurzame toekomst?', of stevent onze economische 
ontwikkeling af op een crisis? Deze stevige stelling was de titel 
van het symposium over Duurzame Ontwikkeling op 19 november 
j.l. in Heerenveen. Aanleiding voor de stelling waren de recente 
updates van het rapport van de Club van Rome, de rapporten van 
het Millennium Ecosystem Assessment en het rapport van het 
Wereld Natuur Fonds over de 'Ecologische voetafdruk'. Het sympo
sium werd door onder andere de afdeling jong Democraten 
Friesland en de D66-fracties uit het noorden van het land georga
niseerd. - door Arno Vroom 

"We leven in spannende tijden. We 
hebben te maken met groeipijnen 
omdat we overgaan naar een nieuw 
tijdperk van duurzame energie." 
Hiermee begon de derde gastspreker, 
Donald Pols van Milieudefensie zijn 
toespraak. Mooie woorden, maar 

misschien een tikkeltje te optimis
tisch. Als we de verhalen van de 
wetenschappers moeten geloven dan 
gaan we juist geen rooskleurige toe
komst tegemoet. Hier kwam tenmin
ste het betoog van de eerste gast
spreker, Professor Klaas van 

Egmond, directeur van het Milieu- en 
Natuurplanbureau (MNP), op neer. 
Grote klimaatschommelingen met 
alle gevolgen van dien wachten ons. 
Tenminste als we op huidige voet 
doorgaan. 

Het lijkt oude koek, maar er moet 
inderdaad veel gebeuren. Hoe? Is de 
vraag van de dag. Feit is, zoals ook 
uit het onderzoeksrapport van het 
MNP blijkt, dat vele politieke partijen 
waaronder D66, A willen en B doen. 
Daarnaast heeft iedereen uiteenlo
pende ideeën en uiteindelijk gebeurt 
er niets. Een van de duurzame moge
lijkheden waar de tweede gastspre
ker, jan Terlouw, een mooi pleidooi 
voor hield, is het lucratieve CSP. Een 
techniek waarbij elektriciteit wordt 

opgewekt door zonnestralen te con
centreren met spiegels. Dit is erg 
duurzaam, effectief en efficiënt en 
heeft prettige neveneffecten, zoals 
het met restwarmte ontzilten van 
water. 

De oud-minister van Economische 
Zaken stipte met dit voorbeeld de 
noodzakelijke veranderingsproces
sen die nodig zijn voor een duurza
me toekomst aan. Terlouw spitste 
zijn verhaal toe op het vraagstuk van 
de energievoorziening voor de toe
komst. Naast CSP noemde hij een 
aantal andere duurzame technieken 
waarbij hij ook weer kanttekeningen 
zette, zoals opslag van C02 en wind
energie. 

Naast bedreigingen zijn er ook 

kansen zo bleek tijdens het symposi
um. Kansen voor het MKB om aan de 
veranderende consumentenwensen 
te voldoen. Over die mogelijkheden 
vertelde de vierde gastspreker, de 
heer Anne Zwart, ondernemer en 
voorzitter van de Friese Kamer van 
Koophandel. Tijdens de discussie 
werd de vraag gesteld of het onder
wijs niet kan bijdragen aan een duur
zame ontwikkeling. D66 is immers 
dé onderwijspartij. jan Terlouw was 
daar vrij stellig in. Hij gelooft niet 
meer dat beter onderwijs tot een 
duurzamere toekomst leidt. "Zou 
Terlouw wel eens gehoord hebben 
van de nieuwe opleiding KaosPilots?" 
vroeg ik me af. Bij deze opleiding 
staat social entrepeneurship centraal. 

D66 Delfshaven in actie 
met. buurtenquêtes 

I 

J 

Als aftrap voor de verkiezings
campagne 2006, is de fractie in 
de Rotterdamse deelgemeente 
Delfshaven begonnen met een 
buurtonderzoek. In samenwer
king met de Jonge Democraten 
in Rotterdam gaan de D66'ers 
van deur tot deur om Delfs
havenaren te vragen wat vol
gens hen de politieke prioritei
ten zijn. 

Door de enquête kunnen buurt
bewoners kort hun mening geven 
over onder meer leefkwaliteit en 
hun gevoel van veiligheid. "We heb
ben de enquête bewust eenvoudig 
gehouden," aldus lijsttrekker john 
Bijl. "De vragen moeten kort te 
beantwoorden zijn, al merken we 
dat de gesprekken meestal toch lan
ger duren. De mensen vinden het 
leuk om op deze manier met politi
ci te praten. Vooral omdat we niet 
met een stapeltje oplossingen 
onder de arm komen vertellen hoe 
het allemaal moet." (JB) 
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D66 scoort bij herindelingverkiezingen 
Bij de gemeentelijke herinde
lingverkiezingen in de nieuwe 
gemeenten Utrechtse 
Heuvelrug en Teylingen heeft 
D66 weten te scoren. In de 
Utrechtse Heuvelrug wist D66 
met 6,4 procent van de stem
men (twee zetels) zich sterk te 
handhaven. D66 en GroenLinks 

waren de enige landelijke par
tijen die geen stemverlies 
leden. 

In Teylingen bleek de stemmen
winst in de voormalige gemeenten 
Warmond(+ 3,1 procent, totaal 8,6 
procent) en Voorhout (+l ,5 procent, 
totaal 5, l procent) net niet voldoen
de om het verlies in Sassenheim 

(van 9,3 procent naar 5,2 procent) 
goed te maken. D66 sleept hiermee 
een ruime zetel binnen voor de 
gemeenteraad. Bij verkiezingen 
begin november in Drechterland 
wist D66 in een lijstcombinatie met 
GroenLinks twee raadszetels te 
behalen. (PH) 

D66 Bloemendaal: na 30 jaar weer 
zelfstandig de verkiezingen in 
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gemeenteraadsverkiezingen in 
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(sinds lange tijd) zelfstandig aan 
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2002. Een groot aantal afdelingen 
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daten het aantal plekken voor de 
lijsten overstijgt. (PH) 
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Ralph de Vries heeft op 4 
november aan het hek van 
Paleis Soestdijk een pamflet 
bevestigd. Hierin doet hij een 
oproep 'Aan het volk van 
Nederland' om voor het paleis 
en het omliggende park een 
publieke functie te claimen. 

Met deze actie vroeg De Vries 
aandacht voor zijn plannen om van 
het paleis een Huis van de 
Vaderlandse Geschiedenis te maken 
en zijn wens om het paleis en het 
omliggende landgoed publiek toe
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flet heeft de D66-statenfractie in de 
Utrechtse Staten een motie inge
diend van dezelfde strekking. In 
een debat reageerden 
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Gedeputeerden Staten (GS) op twee 
voor D66 essentiële punten posi
tief. GS streven ook naar een pas
sende, publieke bestemming én GS 
voeren ondertussen een lobby rich
ting Den Haag. (bron: www.d66pro
vincieutrecht.nl) 

Naar een tijdperk van duurzame energie? 
'Is er nog een duurzame toekomst?', of stevent onze economische 
ontwikkeling af op een crisis? Deze stevige stelling was de titel 
van het symposium over Duurzame Ontwikkeling op 19 november 
j.I. in Heerenveen. Aanleiding voor de stelling waren de recente 
updates van het rapport van de Club van Rome, de rapporten van 
het Millennium Ecosystem Assessment en het rapport van het 
Wereld Natuur Fonds over de 'Ecologische voetafdruk'. Het sympo
sium werd door onder andere de afdeling jong Democraten 
Friesland en de D66-fracties uit het noorden van het land georga
niseerd. - door Arno Vroom 

"We leven in spannende tijden. We 
hebben te maken met groeipijnen 
omdat we overgaan naar een nieuw 
tijdperk van duurzame energie." 
Hiermee begon de derde gastspreker, 
Donald Pols van Milieudefensie zijn 
toespraak. Mooie woorden, maar 

misschien een tikkeltje te optimis
tisch. Als we de verhalen van de 
wetenschappers moeten geloven dan 
gaan we juist geen rooskleurige toe
komst tegemoet. Hier kwam tenmin
ste het betoog van de eerste gast
spreker, Professor Klaas van 

Egmond, directeur van het Milieu- en 
Natuurplanbureau (MNP), op neer. 
Grote klimaatschommelingen met 
alle gevolgen van dien wachten ons. 
Tenminste als we op huidige voet 
doorgaan. 

Het lijkt oude koek, maar er moet 
inderdaad veel gebeuren. Hoe? Is de 
vraag van de dag. Feit is, zoals ook 
uit het onderzoeksrapport van het 
MNP blijkt, dat vele politieke partijen 
waaronder D66, A willen en B doen. 
Daarnaast heeft iedereen uiteenlo
pende ideeën en uiteindelijk gebeurt 
er niets. Een van de duurzame moge
lijkheden waar de tweede gastspre
ker, Jan Terlouw, een mooi pleidooi 
voor hield, is het lucratieve CSP. Een 
techniek waarbij elektriciteit wordt 

opgewekt door zonnestralen te con
centreren met spiegels. Dit is erg 
duurzaam, effectief en efficiënt en 
heeft prettige neveneffecten, zoals 
het met restwarmte ontzilten van 
water. 

De oud-minister van Economische 
Zaken stipte met dit voorbeeld de 
noodzakelijke veranderingsproces
sen die nodig zijn voor een duurza
me toekomst aan. Terlouw spitste 
zijn verhaal toe op het vraagstuk van 
de energievoorziening voor de toe
komst. Naast· CSP noemde hij een 
aantal andere duurzame technieken 
waarbij hij ook weer kanttekeningen 
zette, zoals opslag van C02 en wind
energie. 

Naast bedreigingen zijn er ook 

kansen zo bleek tijdens het symposi
um. Kansen voor het MKB om aan de 
veranderende consumentenwensen 
te voldoen. Over die mogelijkheden 
vertelde de vierde gastspreker, de 
heer Anne Zwart, ondernemer en 
voorzitter van de Friese Kamer van 
Koophandel. Tijdens de discussie 
werd de vraag gesteld of het onder
wijs niet kan bijdragen aan een duur
zame ontwikkeling. D66 is immers 
dé onderwijspartij. jan Terlouw was 
daar vrij stellig in. Hij gelooft niet 
meer dat beter onderwijs tot een 
duurzamere toekomst leidt. "Zou 
Terlouw wel eens gehoord hebben 
van de nieuwe opleiding KaosPilots?" 
vroeg ik me af. Bij deze opleiding 
staat social entrepeneurship centraal. 

D66 DelfshaveÎ1 in actie 
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Als aftrap voor de verkiezings
campagne 2006, is de fractie in 
de Rotterdamse deelgemeente 
Delfshaven begonnen met een 
buurtonderzoek. In samenwer
king met de jonge Democraten 
in Rotterdam gaan de D66'ers 
van deur tot deur om Delfs
havenaren te vragen wat vol
gens hen de politieke prioritei
ten zijn. 

Door de enquête kunnen buurt
bewoners kort hun mening geven 
over onder meer leefkwaliteit en 
hun gevoel van veiligheid. "We heb
ben de enquête bewust eenvoudig 
gehouden," aldus lijsttrekker john 
Bijl. "De vragen moeten kort te 
beantwoorden zijn, al merken we 
dat de gesprekken meestal toch lan
ger duren. De mensen vinden het 
leuk om op deze manier met politi
ci te praten. Vooral omdat we niet 
met een stapeltje oplossingen 
onder de arm komen vertellen hoe 
het allemaal moet." (JB) 
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Eerherstel voor de Dam 
De fractie van D66 Amsterdam
Centrum is het oneens met de 
manier waarop wordt omgegaan 
met de Dam, het nationale plein 
in het hart van de hoofdstad. 
D66 vindt het een vercommerci
aliseerd plein dat aan uitstraling 
heeft ingeboet. 

Kale kerstbomen, harde kermis
sen en een toenemende privatise
ring van de openbare ruimte passen 
niet bij de schoonheid, het karakter 
en de functie van het plein. Dat stelt 
D66 Amsterdam-Centrum in de noti
tie 'De Dam Waardig'. In deze notitie 
doet zij voorstellen voor een nieuwe 
koers. 

ln de ogen van de Amsterdamse 

D66'ers passen bijvoorbeeld langdu
rige commerciële evenementen niet 
bij het gemeenschappelijke karakter 
van het plein. "D66 wil dat de twee
jaarlijkse kermis wordt verplaatst 
naar een andere locatie. De klein
schalige nostalgische kermis die 
deze zomer met succes voor het 
eerst plaatsvond voor het Koninklijk 
Paleis, is een goed alternatief voor 
de Dam," licht Erik Schoonhoven 
duo-raadslid Amsterdam-Centrum 
toe. 

Een ander voorstel betreft de ijs
baan in de kerstperiode. "D66 is niet 
tegen een ijsbaan, maar vindt dat de 
manier waarop deze de afgelopen 
jaren is neergezet, niet past bij een 

plein als de Dam. Eén periode per 
jaar wordt een belangrijk gedeelte 
van de Dam in bezit genomen door 
een ijsbaan waarvoor toegang moet 
worden betaald." Schoonhoven stelt 
daarom voor om bijvoorbeeld de tra
ditionele kerstboom van vroeger 
terug te laten keren. "Nu we deze 
boom niet meer jaarlijks cadeau krij
gen, moet Amsterdam zijn verant
woordelijkheid nemen en zorgen 
voor de aanschaf van een mooie 
boom, zonder reclame en zonder 
commerciële happenings er omheen. 
Evenementen als een kerstmarkt 
zijn prima geschikt voor het intieme 
Beursplein," meent Schoonhoven. 
(Bron: D66-Amsterdam) 

Restwarmte moet Maassluisse 
nieuwbouwwoningen verwarmen 
In Maassluis heeft D66 bewerk
stelligd dat de restwarmte die 
van de chemische industrie en 
raffinaderijen in het Botlek/ 
Europoortgebied vrijkomt, wordt 
benut voor de verwarming van 
de 1400 woningen die tussen 
2005 en 2010 in de gemeente 
worden gebouwd. Een D66-motie 
over dit onderwerp wordt nu 
door de gemeente Maassluis uit
gevoerd. 

"Aansluiting op het industrieel 

warmtenet in de Botlek geeft veel 
voordelen voor dit milieubelaste 
gebied. Door gebruik te maken van 
restwarmte gaat afvalwarmte niet 
verloren en wordt er flink bespaard 
op de C02-uitstoot. De luchtkwaliteit 
zal hierdoor sterk verbeteren en dit 
is hard nodig," aldus Eert de Reuver, 
fractievoorzitter van D66 Maassluis. 

"De norm van de luchtkwaliteit 
wordt op veel plaatsen in Maassluis 
en het Rijnmondgebied overschre
den. Het is zelfs zo, dat de huidige 
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D66 Onderwijscampagne 
van start 
Onder de noemer 'D66 maakt zich • voor studenten' is de D66 
Onderwijscampagne van start gegaan. Samen met JD'ers en de D66-afde
lingen in studentensteden worden studenten actief gewezen op de hetgeen 
D66 voor hen voor elkaar heeft gekregen. Meer weten over deze actie of de 
speciale folders bestellen? Mail met onderwijscampagne@d66.nl. 

normen voor fijn stof en stikstofoxi
den (NOx) beletten dat er op bepaal
de locaties in Maassluis kan worden 
gebouwd. De aansluiting op het 
warmtenet heeft een duidelijke 
invloed op de verbetering van de 
luchtkwaliteit en zal samen met 
andere maatregelen die de gemeente 
moet nemen, woningbouw op 
bepaalde plaatsen waarschijnlijk 
weer mogelijk maken," zegt De 
Reu ver. 
(bron: www.d66maass/uis.nl) 

Haren vergadert virtueel 
D66 Haren heeft geëxperimenteerd met on line vergaderen. 

Begin november werd een ledenvergadering live op het internet uitge
zonden. Tijdens de vergadering over de Regiovisie Groningen- Assen 2030 
konden internetkijkers via de chat deelnemen aan de vergadering. Hun vra
gen en opmerkingen werden ingebracht door de gespreksleider. 
(bron: www.d66haren.nl) 

Operatie Paarse 
Krokodil in Nijmegen 

Ben Mouw 
neemt afscheid 
van lokale poli
tiek Apeldoorn 

D66-Nijmegen onderneemt actie 
tegen gemeentelijke bureaucra
tie. Inwoners en ondernemers 
worden uitgenodigd om hun 
klachten over onnodige, tegen
strijdige en veel te ingewikkel
de procedures te melden. De 
sociaàl-liberalen hebben daar
toe een speciaal meldpunt 
geopend en hebben Nijmege
naren gevraagd naar hun 
mening. 

Duco Bodewes, lijsttrekker in 
Nijmegen: "Een voorbeeld van 
betutteling is dat Nijmeegse horeca
ondernemers twee keer per jaar een 
vergunning moeten aanvragen voor 
een terras. Eentje voor de zomer en 
eentje voor de winter. Deze onder
nemers moeten dus twee keer per 

jaar een uitgebreid aanvraagformu
lier invullen. Dat moet weer worden 
beoordeeld door de gemeente, 
gepubliceerd in het lokale huis-aan
huisblad en zes weken ter inzage 
liggen in de Stadswinkel zodat men
sen bezwaar kunnen maken. Dit is 
belachelijke bureaucratie en moet 
eenvoudiger kunnen: gewoon één 
vergunning per jaar." 

Onderdelen van de gemeente 
Nijmegen waarover veel of ernstige 
klachten binnenkomen, ontvangen 
een levensgrote paarse krokodil; 
dezelfde als in de bekende tv-recla
me. Met het uitreiken van deze tro
fee wil D66-Nijmegen gemeentelijke 
bureaucratie aan de kaak stellen. 
Ook komt de afdeling met verbete
ringsvoorstellen. (DB) 

Gemeenteraadscampagne? 
Doe de D66 Doe-sessie 
In het kader van de gemeente
raadsverkiezingen op 7 maart 
2006 organiseert het Landelijk 
Campagneteam 'Doe-sessies'. 
Deze zijn bedoeld om 
Lijsttrekkers en 
Campagnemedewerkers te hel
pen bij hun campagne. 

ln deze nieuwe sessies gaan een 
aantal afdelingen met elkaar stevig 
in discussie over hun campagne
strategie. De afgevaardigden van de 
afdelingen leggen hun ideeën voor, 
waarna deze objectief worden 
beoordeeld door een vakkundige 
jury en de deelnemers zelf. Er wor
den nieuwe ideeën opgedaan voor 
de campagnes en deelnemers krij
gen scherpe feedback op hun eigen 
plannen. Zo blijven er alleen maar 

goede, effectieve campagnes over; 
en dat in krap 2,5 uur! 

De 'Doe-sessies' worden de 
komende maanden door het hele 
land georganiseerd. Op de website 
www.d66.nl/campagne staat wan
neer. Er zijn al sessies geweest in 
onder andere Utrecht, Den Haag en 
Arnhem. U kunt de 'Doe-sessie' ook 
zelf bestellen door te e-mailen naar 
f.nagel@d66.nl (ook voor aanmel
dingen). Of u nu alles al tot in de 
meest gedetailleerde puntjes heeft 
geregeld of als u aanstaande maan
dag uw eerste vergadering heeft, het 
maakt niet uit voor deze sessies; het 
is voor iedereen leerzaam. 
Daarnaast is het ook nog eens een 
erg leuke avond! (FN) 

D66-raadslid Ben Mouw heeft 
bij zijn afscheid uit handen 
van burgemeester Fred de 
Graaf van Apeldoorn een lintje 
gekregen. De burgemeester 
noemde Mouw, die bijna 16 
jaar raadslid is geweest, een 
modelraadslid, waar velen een 
voorbeeld aan kunnen nemen. 

De burgemeester liet in zijn 
speech weten respect te hebben 
voor de manier waarop Mouw bezig 
is geweest voor de Apeldoornse 
samenleving. 38 jaar lang was hij in 
verschillende functies zeer nauw 
betrokken bij Apeldoorn. 

Uit zijn· eigen speech bleek dat 
Mouw nog steeds zeer veel heeft 
met Apeldoorn. Hij gaf aan de raad 
en het College verschillende aan
dachtspunten mee. "Vooral de 
beantwoording van brieven van 
burgers moet veel beter. Mensen 
moeten weten dat een brief is ont
vangen en dat men ermee aan de 
slag gaat. Ook staat de positie van 
de dorps- en wijkraden onder druk 
en dat is iets wat we niet mogen 
laten gebeuren," waarschuwt 
Mouw. (OP) 
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niet bij de schoonheid, het karakter 
en de functie van het plein. Dat stelt 
D66 Amsterdam-Centrum in de noti
tie 'De Dam Waardig'. In deze notitie 
doet zij voorstellen voor een nieuwe 
koers. 

In de ogen van de Amsterdamse 

D66'ers passen bijvoorbeeld langdu
rige commerciële evenementen niet 
bij het gemeenschappelijke karakter 
van het plein. "D66 wil dat de twee
jaarlijkse kermis wordt verplaatst 
naar een andere locatie. De klein
schalige nostalgische kermis die 
deze zomer met succes voor het 
eerst plaatsvond voor het Koninklijk 
Paleis, is een goed alternatief voor 
de Dam," licht Erik Schoonhoven 
duo-raadslid Amsterdam-Centrum 
toe. 

Een ander voorstel betreft de ijs
baan in de kerstperiode. "D66 is niet 
tegen een ijsbaan, maar vindt dat de 
manier waarop deze de afgelopen 
jaren is neergezet, niet past bij een 

plein als de Dam. Eén periode per 
jaar wordt een belangrijk gedeelte 
van de Dam in bezit genomen door 
een ijsbaan waarvoor toegang moet 
worden betaald." Schoonhoven stelt 
daarom voor om bijvoorbeeld de tra
ditionele kerstboom van vroeger 
terug te laten keren. "Nu we deze 
boom niet meer jaarlijks cadeau krij
gen, moet Amsterdam zijn verant
woordelijkheid nemen en zorgen 
voor de aanschaf van een mooie 
boom, zonder reclame en zonder 
commerciële happenings er omheen. 
Evenementen als een kerstmarkt 
zijn prima geschikt voor het intieme 
Beursplein," meent Schoonhoven. 
(Bron: D66-Amsterdam) 

Restwarmte moet Maassluisse 
nieuwbouwwoningen verwarmen 
In Maassluis heeft D66 bewerk
stelligd dat de restwarmte die 
van de chemische industrie en 
raffinaderijen in het Botlek/ 
Europoortgebied vrijkomt, wordt 
benut voor de verwarming van 
de 1400 woningen die tussen 
2005 en 2010 in de gemeente 
worden gebouwd. Een D66-motie 
over dit onderwerp wordt nu 
door de gemeente Maassluis uit
gevoerd. 

"Aansluiting op het industrieel 

warmtenet in de Botlek geeft veel 
voordelen voor dit milieubelaste 
gebied. Door gebruik te maken van 
restwarmte gaat afvalwarmte niet 
verloren en wordt er flink bespaard 
op de C02-uitstoot. De luchtkwaliteit 
zal hierdoor sterk verbeteren en dit 
is hard nodig," aldus Bert de Reuver, 
fractievoorzitter van D66 Maassluis. 

"De norm van de luchtkwaliteit 
wordt op veel plaatsen in Maassluis 
en het Rijnmondgebied overschre
den. Het is zelfs zo, dat de huidige 

BBB MAAKT ZICH 

·vooR STUBENTJ 

* 
- ,·T~AANSLEVEN BEIER Ul•-' 

D66 Onderwijscampagne 
van start 
Onder de noemer 'D66 maakt zich • voor studenten' is de D66 
Onderwijscampagne van start gegaan. Samen met JD',ers en de D66-afde
lingen in studentensteden worden studenten actief gewezen op de hetgeen 
D66 voor hen voor elkaar heeft gekregen. Meer weten over deze actie of de 
speciale folders bestellen? Mail met onderwijscampagne@d66.nl. 

normen voor fijn stof en stikstofoxi
den (NOx) beletten dat er op bepaal
de locaties in Maassluis kan worden 
gebouwd. De aansluiting op het 
warmtenet heeft een duidelijke 
invloed op de verbetering van de 
luchtkwaliteit en zal samen met 
andere maatregelen die de gemeente 
moet nemen, woningbouw op 
bepaalde plaatsen waarschijnlijk 
weer mogelijk maken," zegt De 
Reu ver. 
(bron: www.d66maass/uis.nl) 

Haren vergadert virtueel 
D66 Haren heeft geëxperimenteerd met on line vergaderen. 

Begin november werd een ledenvergadering live op het internet uitge
zonden. Tijdens de vergadering over de Regiovisie Groningen- Assen 2030 
konden internetkijkers via de chat deelnemen aan de vergadering. Hun vra
gen en opmerkingen werden ingebracht door de gespreksleider. 
(bron: www.d66haren.nl) 

Operatie Paarse 
Krokodil in Nijmegen 

Ben Mouw 
neemt afscheid 
van lokale poli
tiek Apeldoorn 

D66-Nijmegen onderneemt actie 
tegen gemeentelijke bureaucra
tie. Inwoners en ondernemers 
worden uitgenodigd om hun 
klachten over onnodige, tegen
strijdige en veel te ingewikkel
de procedures te melden. De 
sociaal-liberalen hebben daar
toe een speciaal meldpunt 
geopend en hebben Nijmege
naren gevraagd naar hun 
mening. 

Duco Bodewes, lijsttrekker in 
Nijmegen: "Een voorbeeld van 
betutteling is dat Nijmeegse horeca
ondernemers twee keer per jaar een 
vergunning moeten aanvragen voor 
een terras. Eentje voor de zomer en 
eentje voor de winter. Deze onder
nemers moeten dus twee keer per 

jaar een uitgebreid aanvraagformu
lier invullen. Dat moet weer worden 
beoordeeld door de gemeente, 
gepubliceerd in het lokale huis-aan
huisblad en zes weken ter inzage 
liggen in de Stadswinkel zodat men
sen bezwaar kunnen maken. Dit is 
belachelijke bureaucratie en moet 
eenvoudiger kunnen: gewoon één 
vergunning per jaar." 

Onderdelen van de gemeente 
Nijmegen waarover veel of ernstige 
klachten binnenkomen, ontvangen 
een levensgrote paarse krokodil; 
dezelfde als in de bekende tv-recla
me. Met het uitreiken van deze tro
fee wil D66-Nijmegen gemeentelijke 
bureaucratie aan de kaak stellen. 
Ook komt de afdeling met verbete
ringsvoorstellen. (DB) 

Gemeenteraadscampagne? 
Doe de D66 Doe-sessie 
In het kader van de gemeente
raadsverkiezingen op 7 maart 
2006 organiseert het Landelijk 
Campagneteam 'Doe-sessies'. 
Deze zijn bedoeld om 
Lijsttrekkers en 
Campagnemedewerkers te hel
pen bij hun campagne. 

In deze nieuwe sessies gaan een 
aantal afdelingen met elkaar stevig 
in discussie over hun campagne
strategie. De afgevaardigden van de 
afdelingen leggen hun ideeën voor, 
waarna deze objectief worden 
beoordeeld door een vakkundige 
jury en de deelnemers zelf. Er wor
den nieuwe ideeën opgedaan voor 
de campagnes en deelnemers krij
gen scherpe feedback op hun eigen 
plannen. Zo blijven er alleen maar 

goede, effectieve campagnes over; 
en dat in krap 2,5 uur! 

De 'Doe-sessies' worden de 
komende maanden door het hele 
land georganiseerd. Op de website 
www.d66.nl/campagne staat wan
neer. Er zijn al sessies geweest in 
onder andere Utrecht, Den Haag en 
Arnhem. U kunt de 'Doe-sessie' ook 
zelf bestellen door te e-mailen naar 
f.nagel@d66.nl (ook voor aanmel
dingen). Of u nu alles al tot in de 
meest gedetailleerde puntjes heeft 
geregeld of als u aanstaande maan
dag uw eerste vergadering heeft, het 
maakt niet uit voor deze sessies; het 
is voor iedereen leerzaam. 
Daarnaast is het ook nog eens een 
erg leuke avond' (FN) 

D66-raadslid Ben Mouw heeft 
bij zijn afscheid uit handen 
van burgemeester Fred de 
Graaf van Apeldoorn een lintje 
gekregen. De burgemeester 
noemde Mouw, die bijna 16 
jaar raadslid is geweest, een 
modelraadslid, waar velen een 
voorbeeld aan kunnen nemen. 

De burgemeester liet in zijn 
speech weten respect te hebben 
voor de manier waarop Mouw bezig 
is geweest voor de Apeldoornse 
samenleving. 38 jaar lang was hij in 
verschillende functies zeer nauw 
betrokken bij Apeldoorn. 

Uit zijn eigen speech bleek dat 
Mouw nog steeds zeer veel heeft 
met Apeldoorn. Hij gaf aan de raad 
en het College verschillende aan
dachtspunten mee. "Vooral de 
beantwoording van brieven van 
burgers moet veel beter. Mensen 
moeten weten dat een brief is ont
vangen en dat men ermee aan de 
slag gaat. Ook staat de positie van 
de dorps- en wijkraden onder druk 
en dat is iets wat we niet mogen 
laten gebeuren," waarschuwt 
Mouw. (OP) 


	Democraat_2005_01
	Democraat_2005_02
	Democraat_2005_03
	Democraat_2005_04
	Democraat_2005_05
	Democraat_2005_06_special

